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CONSELL MUNICIPAL

Acta de la sessió celebrada el dia 25 d’octubre de
2002 i aprovada el dia 22 de novembre de 2002

Al saló de la Reina Regent de la Casa de la Ciutat
de Barcelona, el dia vint-i-cinc d’octubre de dos mil
dos, s’hi reuneix el Plenari del Consell Municipal, en
sessió ordinària, sota la presidència de l’Excm. Sr. Al-
calde Joan Clos i Matheu. Hi concorren els Ims. Srs. i
les Imes. Sres. Tinents d’Alcalde, Francesc Xavier
Casas i Masjoan, José Ignacio Cuervo i Argudín, Jor-
di Portabella i Calvete, Imma Mayol i Beltran i Núria
Carrera i Comes, i les Imes. Sres. i els Ims. Srs. Re-
gidors, Marina Subirats i Martori, Maravillas Rojo i
Torrecilla, Ernest Maragall i Mira, Ferran Mascarell
i Canalda, Francisco Narváez i Pazos, Pere Alcober i
Solanas, M. Carmen San Miguel i Ruibal, Catalina
Carreras-Moysi i Carles-Tolrà, M. Inmaculada Mora-
leda i Pérez, Carles Martí i Jufresa, Francisco Antonio
de Semir i Zivojnovic, Manuel Pérez i Benzal, Jordi
Hereu i Boher, Ferran Julián i González, Lourdes
Muñoz i Santamaria, Magdalena Oranich i Solagran,
Joana M. Ortega i Alemany, Joan Puigdollers i Far-
gas, Joaquim Forn i Chiariello, Teresa M. Fandos i
Payà, Sònia Recasens i Alsina, Jaume Ciurana i Lle-
vadot, Carme Servitje i Mauri, Josep Gascón i Casti-
llo, Eduard García i Plans, M. Ángeles Treserra i So-
ler, Emilio Álvarez i Pérez-Bedia, Jordi Cornet i Serra,
Emma Balseiro i Carreiras, Miguel E. Arredonda i Pa-
lacio-Valdés, Jesús Maestro i García, Roser Veciana i
Olivé i Eugeni Forradellas i Bombardó, assistits pel
secretari general, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que cer-
tifica.

Excusen la seva assistència els Ims. Srs. Albert
Batlle i Bastardas i Antonio Ainoza i Cirera.

Hi és present l’interventor municipal, Sr. Lluís Mata
i Remolins.

Constatada l’existència de quòrum legal, la Presi-
dència obre la sessió a les nou hores i cinc minuts.

Es dóna per llegida l’acta de la sessió anterior, ce-
lebrada el 27 de setembre de 2002, l’esborrany de la
qual ha estat tramès a tots els membres del Consisto-
ri; i s’aprova incorporant-hi la Sra. Veciana a la rela-
ció d’assistents.

PART INFORMATIVA

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament d’or-
ganització municipal, es comuniquen les resolucions
següents:

1. El decret de l’Alcaldia, de 7 d’octubre de 2002
(S1/D/2002 3914), que designa el Sr. Ramon Seró i
Esteve vocal del Consell d’Administració de l’Autoritat
del Transport Metropolità, en representació d’aquest
Ajuntament.

2. El decret de l’Alcaldia, de 3 d’octubre de 2002
(S1/D/2002 3869), que designa els membres del

Jurat del Premi “Barcelona, la millor botiga del
món-2001”.

3. El decret de l’Alcaldia, de 7 d’octubre de 2002
(S1/D/2002 3915), que designa els membres del Ju-
rat del Premi del Consell Municipal de Benestar Soci-
al als mitjans de comunicació 2002.

4. El decret de l’Alcaldia, de 18 d’octubre de 2002
(S1/D/2002 4042), que designa la Ima. Sra. Núria
Carrera i Comes i l’Im. Sr. Francesc Narváez i Pazos
representants de l’Ajuntament de Barcelona al Con-
sell General del Consorci de Recursos per a la Inte-
gració de la Diversitat.

5. El decret de l’Alcaldia, de 21 d’octubre de 2002
(S1/D/2002 4099), que designa el Sr. Manuel Bue-
naño i García membre de la Junta de Govern de l’Ins-
titut Municipal del Paisatge Urbà i la Qualitat de Vida
en substitució de la Sra. Julia del Campo i Barón.

b) Mesures de Govern

Mg 1a. Acord ciutadà per una Barcelona lliure de
violència vers les dones.

La ponent de Política de la Dona, Sra. Muñoz, ex-
posa que aquesta mesura de govern s’inscriu en el
Pla operatiu contra la violència vers les dones, pre-
sentat en aquest Plenari el desembre de 2001, que
fixa com a línies estratègiques l’impuls de mesures
educatives, preventives i de socialització per aconse-
guir una tolerància zero en la violència contra les do-
nes, és a dir, el rebuig social a tota mena de violència
contra les dones, primer pas indispensable per a
aconseguir una ciutat lliure de violència en el marc de
la cultura de la pau, de manera que no es pretén no-
més desenvolupar accions pal·liatives de situacions
de violència, sinó evitar que hi hagi dones maltracta-
des anant a les arrels del problema, a les causes que
l’originen i a les relacions de desigualtat.

Fa avinent que aquesta mesura recull també les re-
comanacions del Primer Congrés de les Dones de
Barcelona i, més enllà de les associacions de dones i
les entitats especialitzades, vol implicar també com a
protagonistes principals les entitats ciutadanes i les
persones amb compromís social, perquè la Ciutat ha
aconseguit èxits en els seus grans projectes quan ha
comptat amb la participació ciutadana: no s’aconten-
ta, doncs, amb la simple signatura d’un manifest, sinó
que pretén un compromís d’acció conjunta en el
camp de la prevenció i de la sensibilització de mane-
ra que s’integrin en una xarxa d’informació i difusió
dels recursos existents, desenvolupin conjuntament
activitats de sensibilització, i prevenció i protagonitzin
una acció pública i visible de rebuig cada vegada que
es produeixi la mort d’una dona per causa d’aquest ti-
pus de violència.

Anuncia, finalment, que la signatura pública d’a-
quest acord està prevista per al proper 25 de novem-
bre, Dia per a l’eradicació de la violència vers les do-
nes.
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La Sra. Fandos explicita el suport del seu Grup a
aquesta mesura de govern, tot comentant que, si bé
la societat està més sensibilitzada que fa uns anys
gràcies a la tasca del moviment associatiu, especial-
ment de les dones i també de les Administracions, el
problema continua essent greu i qualsevol esforç que
es faci és necessari; que la lluita contra la violència
domèstica i contra les dones en general s’ha de ba-
sar en cinc principis: 1) la tolerància zero conscien-
ciant la ciutadania perquè no trobi cap justificació a la
violència de gènere, ja que el dret d’una persona a
viure en pau i seguretat preval sobre el dret a la inti-
mitat i la privacitat; 2) l’aflorament de la violència do-
mèstica o contra les dones; 3) la protecció total a la
víctima de la violència proporcionant a la persona que
la denuncia els mitjans necessaris a fi que no hagi de
patir conseqüències perjudicials addicionals; 4) el
desenvolupament de polítiques actives que permetin
a la dona que ha patit violència emprendre una nova
vida; 5) la cooperació institucional i ciutadana, perquè
la col·laboració entre les tres Administracions implica-
des estatal, autonòmica i local és necessària, però no
suficient per a eradicar el problema i cal també la im-
plicació de tota la ciutadania, com pretén la mesura
que s’acaba de presentar.

La Sra. Treserra explicita igualment el suport del seu
Grup a la mesura de govern presentada; i recalca la ne-
cessitat de crear una cultura de la dissuasió que eviti la
reincidència que s’observa en els casos que afloren, i
d’adoptar mesures a fi que la víctima de maltractaments
sigui conscient que el sistema l’acull i li facilitarà la nor-
malització de la vida seva i dels seus fills.

Mg 2a. Setmana de la ciència de Barcelona.
El ponent de Ciutat del Coneixement, Sr. de Semir,

explica que l’Ajuntament de Barcelona ha organitzat,
en el marc de la Setmana europea de la ciència i tec-
nologia, la primera Setmana de la ciència de Barcelo-
na que s’inaugurarà el 7 de novembre amb uns ob-
jectius que s’alineen amb els objectius de les
polítiques municipals adreçades a impulsar la societat
del coneixement a la nostra Ciutat: per tant, no serà
un simple aplec d’activitats lúdiques i recreatives,
sinó que tindrà un programa transversal, en el dis-
seny del qual, juntament amb la Ponència al seu càr-
rec, han participat també els Serveis de promoció
econòmica, d’educació, de cultura, i de joventut.

Informa que la Setmana comptarà amb la col·la-
boració de la Direcció General d’Universitats de la
Generalitat, del Consell de l’Audiovisual de Catalu-
nya, de la Reial Acadèmia de Ciències i Arts, del
Consell de la Joventut i del Consell Superior d’Investi-
gacions Científiques i respon a les recomanacions de
la Direcció General d’Investigació i Recerca de la Co-
missió Europea recollides en el Pla d’acció Ciència i
Societat; i que el seu programa incideix en àmbits de
clar interès estratègic per al desenvolupament de la
societat del coneixement a Barcelona, per exemple:
la ciència de la vida, amb la Jornada sobre biotec-
nologia i alimentació; el sector aeroespacial amb “El
Cel a Barcelona. Festival astronòmic al Parc Güell”;
la sostenibilitat amb “Cafè científic: biodiversitat,
llums i ombres”; o el seminari sobre “La carrera cien-
tífica: vocacions i perspectives”, amb l’objectiu d’ana-
litzar la crisi de vocacions científiques i proposar-hi
solucions a escala local.

Acaba dient que la Setmana vol endegar un seguit
d’iniciatives que quedaran com a part del patrimoni

científic, cultural, històric i actual de la ciutat de Bar-
celona, el qual quedarà ben palès en la guia “Passe-
jades per la Barcelona científica” i també en el cicle
de conferències “Barcelona mirador científic”.

c) Informes:

1. Les actuacions d’inversió en el Districte de Sant
Andreu.

El regidor del Districte de Sant Andreu, Sr. Julián,
comença dient que el fet que Sant Andreu sigui un
dels districtes perifèrics de Barcelona ha portat a con-
ceptuar-lo com una zona de sortida on es podien ubi-
car infraestructures −l’avinguda Meridiana, les vies de
tren, les centrals elèctriques del passeig de Santa
Coloma o la presó de la Trinitat– necessàries per al
bon funcionament de la Ciutat, però que han compor-
tat un cert aïllament entre els seus diferents barris i
també amb la resta de la Ciutat i aquesta característi-
ca explica que les actuacions inversores que s’han
portat a terme en el Districte, format per uns nuclis
històrics, com els de Sant Andreu, la Sagrera o la Tri-
nitat Vella, per zones de contacte amb l’Eixample,
que presenten la mateixa configuració, i per barris
com els de Baró de Viver, del Bon Pastor i la mateixa
Trinitat, on el sector agrícola s’ha combinat amb
transformació industrial i que ara estan sotmesos a
una transformació residencial i estan patint un aïlla-
ment molt dificultós.

Parla, a continuació, de les actuacions que han in-
cidit entre l’espai públic i el privat i en la relació entre
els diversos barris i amb la resta de la Ciutat, tot es-
mentat la remodelació del carrer de les Açores, en
funció de l’Escola Joan XXIII, del passatge de l’Ordi,
en funció de l’Institut Alsina, del carrer d’Agustí i Milà,
en funció de les Cases Sil i de l’Escola Sagrada Fa-
mília, i de les Monges en funció de la potent Parrò-
quia de Sant Pacià.

Explica, després, que amb l’objectiu de fer ciutat
s’ha impulsat l’aprovació d’un planejament que confi-
gura el Sant Andreu del futur immediat i dóna més
sentit a la seva trama urbana, especialment mitjan-
çant els plans especials de reforma interior del pas-
seig de Santa Coloma, del carrer d’Enric Sanchís, de
la Residència Lanzarote, de Can Portabella, de la
Presó de la Trinitat i de remodelació de les Cases
Barates, tots ells aprovats amb àmplia participació
dels veïns i veïnes del Districte i dels Grups Munici-
pals. Hi afegeix el desbloquejament de la qüestió del
Primer Cinturó en el sector dels carrers d’Olesa i de
Garcilaso, i els treballs sobre el Pla especial de refor-
ma interior del polígon industrial del Bon Pastor en el
sector del carrer d’Estadella per a planificar el futur
d’aquest barri que, quan entri en servei la línia 9 del
metro, tindrà una millor connexió amb la resta de la
Ciutat.

En la mateixa línia menciona l’obertura de carrers
que bloquejaven la construcció, concretament dels
carrers de Palència, de la Indústria, del Segre i de Fra
Juníper Serra, que connecta el polígon industrial del
Bon Pastor amb els polígons de Sant Adrià de Be-
sòs i elimina el trànsit pesant que travessava la zona
residencial d’aquell barri; i fa referència a la cons-
trucció d’aparcaments subterranis, especialment en
el barri del Congrés, que n’era un dels més defici-
taris.
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Referint-se més endavant a les inversions en equi-
paments, destaca la construcció d’escoles bressol,
de la Biblioteca del Bon Pastor, del Centre d’assistèn-
cia primària de la Sagrera i la recent inauguració del
Centre cultural de Can Fabra.

Finalment, centra la seva atenció en el Pla de Sant
Andreu-la Sagrera i les oportunitats de desenvolupa-
ment que ofereix al Districte tant en el vessant relatiu
a la construcció de la gran estació intermodal, com en
el relatiu al cobriment de vies que millorarà la conne-
xió entre els diferents barris.

Diu, en resum, que les inversions en el Districte
han buscat la cohesió social i el reequilibri territorial
entre els diversos barris i volen que els veïns i veïnes
se sentin orgullosos del respectiu barri.

La Sra. Servitje manifesta que el seu Grup valora
positivament les inversions tendents a la recuperació
dels centres històrics de Sant Andreu i de la Sagrera i
a la millora i transformació dels barris més perifèrics,
com ara el del Bon Pastor, el del Baró de Viver i la
Trinitat Vella, però pensa que havien de cercar l’en-
caix dels diferents barris que formen el Districte i
reduir les desigualtats socials i, tanmateix, segons els
indicadors, aquests tres darrers barris estan encara
molt dessota de la mitjana ciutadana i ocupen els úl-
tims llocs del rànquing: creu, doncs, que cal tirar en-
davant el pla comunitari del barri del Baró de Viver,
acabar el procés expropiatori del Pla especial de re-
forma interior de la Trinitat i preveure el manteniment
de les inversions ja fetes o en execució segons les
característiques de l’entorn.

Indica, més endavant, que mitjançant diversos ins-
truments de planejament s’han produït requalifica-
cions de sòl industrial a sòl comercial, de sòl d’e-
quipaments a sòl d’habitatges per a joves i de sòl
industrial a sòl residencial, a pesar que els veïns i en-
titats reclamen equipaments per als seus barris; que
els reptes de futur pendents condicionen l’evolució
del Districte i han generat expectatives, però en la
mesura que sigui possible caldria posar fre a la incer-
tesa i definir els projectes, perquè concretament el
Pla de Sant Andreu-la Sagrera no aclareix els dubtes
dels barris afectats ni dóna resposta a algunes reivin-
dicacions veïnals motivades per la realitat del seu
barri: espera, doncs, que es pugui donar satisfacció a
aquestes legítimes aspiracions, perquè l’esforç inver-
sor ha de revertir en millores socials, incidir en la re-
habilitació dels barris, i millorar el benestar i la quali-
tat de vida i la cohesió social del Districte, ja que
aquests resultats són els que serveixen per a mesu-
rar l’èxit o el fracàs de les inversions que es fan.

La Sra. Balseiro significa que el Pla de Sant An-
dreu-la Sagrera és fruit del compromís i de la col·la-
boració de totes les Administracions, i especialment
del Ministeri de Foment, i servirà per revifar una zona
actualment aturada urbanísticament; que efectiva-
ment s’han fet actuacions concretes de remodelació
en els nuclis de Sant Andreu i la Sagrera i el barri del
Bon Pastor ha experimentat un canvi important a par-
tir d’una situació anterior precària, amb indrets encara
pendents d’urbanització; que d’escoles bressol, no-
més n’ha entrat en funcionament una; que el Centre
cultural de Can Fabra és un orgull per als ciutadans
de Sant Andreu; que el Centre de dia de la Casa Bloc
és el resultat d’una iniciativa dels representants del
seu Grup en el Consell del Districte, la qual va rebre
el suport de tots els altres Grups; que, tanmateix, res-

ten encara pendents d’ésser posades en marxa bas-
tants de les actuacions compreses en el Programa
d’actuació municipal, com ara: una bona connexió en-
tre determinats barris separats per l’avinguda Meri-
diana; la pacificació del trànsit en aquesta via; i els
problemes de neteja viària, especialment en les no-
ves urbanitzacions, pels voltants dels centres comer-
cials i en els barris de la zona del Besòs.

Reconeix que hi ha hagut un augment, moderat, de
la superfície verda del Districte, però posa en relleu
que sovint s’hi produeixen actes vandàlics, aldarulls
nocturns i, fins i tot, problemes d’inseguretat, concre-
tament ahir mateix BTV es feia ressò dels que hi ha al
voltant de la plaça de les Palmeres, i el regidor del
Districte compartia la necessitat de fer una sèrie de
remodelacions en les zones verdes.

Observa que fan falta encara més equipaments;
que no està coberta la demanda d’escoles bressol; i
que hi ha problemes en la política d’habitatge i, no
obstant això, el govern municipal ha desaprofitat
l’oportunitat de bastir-ne a la zona de Renfe-Meridia-
na i ha preferit vendre aquest terreny per 3.000 mi-
lions de pessetes, és a dir, 18 milions d’euros, i re-
qualificar-lo com a zona comercial.

Acaba preguntant si la participació de què ha parlat
el regidor del Districte s’estén a tots els ciutadans i
ciutadanes del Districte o només a determinats
col·lectius, perquè els veïns de Trinitat Vella encara
estan esperant que els atenguin.

La Presidència, que en el curs de la intervenció an-
terior ha indicat en diverses ocasions a la regidora en
l’ús de la paraula que havia esgotat el seu temps, de-
mana que les intervencions respectin els temps con-
vinguts a la Junta de Portaveus.

El Sr. Julián, després d’agrair el to de les interven-
cions anteriors en la mesura que han reconegut l’es-
forç inversor fet en el Districte, les contesta dient que
el manteniment va bé; que s’està treballant per a re-
soldre els problemes d’inseguretat que hi ha a la pla-
ça de les Palmeres; que manté una relació fluïda amb
l’Associació de Veïns de Trinitat Vella; que s’aplica
als veïns afectats pels plans especials de reforma in-
terior tot allò que la Llei permet i es procura mantenir-
hi un tracte cordial, perquè és ben conscient del sa-
crifici que se’ls exigeix; que ha mantingut disset
reunions amb el conjunt d’associacions del Districte
sobre el planejament de Sant Andreu-la Sagrera; que
després del primer pla d’equipaments negociat amb
aquestes associacions, s’està preparant un segon
treball sobre allò que ha de significar, en aquest sen-
tit, la nova modificació del Pla General Metropolità;
que s’està estudiant també què s’ha de fer en els
30.000 metres quadrats de les casernes que s’adqui-
riran en aquest mandat per a equipaments del barri i
per acabar de completar la trama urbana d’aquest
sector; que el Centre de dia de la Casa Bloc donà lloc
a molts acords parlamentaris, però qui l’ha acabat pa-
gant ha estat l’Administració local mitjançant un
acord, en virtut del qual la Diputació el construirà i la
Generalitat sostindrà el servei; i que estan molt avan-
çats els treballs de la Direcció General de Serveis
Comunitaris sobre el Pla comunitari del barri del Baró
de Viver.

2. Programa municipal per a les famílies 2002-
2004.

La presidenta de la Comissió de Benestar Social,
Sra. Carrera, comença dient que aquest programa
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pretén donar suport a les 577.904 llars que hi ha a
Barcelona amb una variada tipologia, famílies tradi-
cionals, monoparentals, reconstruïdes, de gent gran,
de parelles del mateix sexe, amb fills i sense fills i
persones que viuen soles, i posa l’accent en els fenò-
mens que s’estan produint: l’evolució del model de fa-
mília clàssic, la incorporació de la dona al mercat del
treball, la prolongació del període de formació, els
nous models d’habitatge i l’allargament de la vida.

Informa que les accions de suport es fan ampliant
ofertes i serveis, aprofundint en les necessitats i bus-
cant-hi noves respostes; i que aquest nou concepte
de suport a les famílies es basa en aquestes set es-
tratègies o criteris:

a) Els serveis que presta l’Ajuntament de manera
transversal estan molt presents en la vida diària de
les famílies;

b) La qualitat de vida comença per la qualitat urba-
nística;

c) La societat reclama noves tipologies d’habitatge
i, per tant, cal impulsar la construcció d’habitatges
adequats a les noves famílies;

d) La cohesió social exigeix que tothom tingui ac-
cés als mateixos serveis;

e) Cal prestar atenció al temps i fer compatible el
temps laboral, el temps personal i el temps de dedi-
cació a la llar;

f) Treballar decididament en serveis de suport a les
famílies concretant xarxes de llars bressols, centres
educatius, residències, centres de dia i apartaments
amb serveis per a gent gran, habitatges per a joves,
serveis de teleassistència, i activitats de vacances
per a infants i joves;

g) Seguir donant suport a les iniciatives que neixen
del moviment associatiu present a la Ciutat.

Subratlla que el Programa conté elements de gran
innovació a partir d’accions transversals; que s’hi
continuen reivindicant, de l’Estat i de la Generalitat,
polítiques més àmplies en aquells vessants que te-
nen la competència exclusiva; i que es platejaran ac-
cions perquè el pes de la llar i la cura de les persones
no recaigui exclusivament en les dones, atès que el
28% de les persones més grans de 65 anys necessi-
ta algú que les cuidi i, en el 82% dels casos, aquesta
tasca recau exclusivament en les dones de la família.

Explicita que les mesures prioritàries del Programa
són: la promoció de la construcció d’habitatges prote-
gits, de noves residències i de noves escoles bressol;
les inversions per a aconseguir una ciutat totalment
accessible i adaptada a les persones; continuar el Pla
de biblioteques; completar el mapa d’equipaments,
ampliar els serveis d’ajuda domiciliària; primar, en els
concursos, les empreses que facilitin la compatibi-
lització del treball familiar i el productiu; establir alian-
ces amb la societat mitjançant convenis amb les em-
preses per a poder disposar de finançament per als
projectes, gestionats per organitzacions no lucratives,
adreçats a les famílies; i incrementar l’eficàcia de les
mesures contra la violència de gènere i de protecció
de les persones grans que pateixen maltractaments.

La Sra. Fandos es congratula, d’antuvi, de la pre-
sentació d’aquest Programa de protecció a les famí-
lies, ja que la família, en qualsevol de les seves es-
tructures i tipologies, és per al Grup de Convergència
i Unió un element clau i, per això, ha reclamat amb in-
sistència un pla d’aquests característiques: expressa,
doncs, el suport del seu Grup, però hi troba a faltar

indicadors per poder avaluar-ne el grau de compli-
ment i la concreció del pressupost que es dedicarà a
implementar-lo.

La Sra. Balseiro expressa la seva sorpresa, perquè
el Programa municipal de suport a les famílies és pre-
senta quan ja han transcorregut tres anys i mig del
mandat i només resten sis mesos per a les eleccions,
a pesar que el Grup del Partit Popular de Catalunya
ha formulat, en favor de les famílies, diverses iniciati-
ves, que varen ésser automàticament rebutjades per
la majoria en el govern, com ara les relatives a la tar-
geta per a atorgar descomptes en els transports pú-
blics a les famílies nombroses o a l’entrada gratuïta
als museus per als menors de divuit anys i les perso-
nes més grans de seixanta-cinc.

Li xoca, també, que l’equip de govern presenti
aquest programa quan ha anul·lat els descomptes,
garantits per llei, en els estudis en les escoles de mú-
sica; i que no s’hi quantifiquin els objectius ni s’hi con-
cretin el pressupost que es dedicarà a assolir-los, ni
com es posaran en marxa.

Suposa que el propòsit, que recull el Programa
d’actuació municipal, de facilitar a les famílies l’accés
als ajuts atorgats per altres Administracions deu refe-
rir-se a l’ajuda que l’Estat dóna a les mares durant els
tres primers anys de maternitat, a la compensació ad-
dicional que també dóna l’Estat a partir del tercer fill,
o a les ajudes fiscals que el Govern de l’Estat preveu
donar a aquelles famílies que tinguin cura dels seus
fills i de les seves persones grans.

Recomana al govern municipal que parli amb les
famílies, especialment les nombroses que són les que
més pateixen els efectes dels elevats preus que es
paguen en aquesta ciutat; que renunciï a la intenció
de reduir la superfície dels habitatges de protecció
oficial de 50 a 30 metres quadrats, atès que la majo-
ria de famílies té com a mínim tres membres; i que
tingui en compte la participació de les famílies i les
aportacions del seu Grup.

La Sra. Mayol comenta que les intervencions de
les Sres. Fandos i Balseiro han fet referència a un ti-
pus de família monocorde i tradicional que fa més de
vint-i-cinc anys que no existeix amb caràcter únic,
mentre que el Programa presentat parla d’una varie-
tat de tipus de família amb diferents situacions, no
sempre casada, no sempre amb fills: lamenta, doncs,
no tenir prou temps per a poder debatre a fons les
polítiques familiars que han tirat endavant, en les ins-
titucions on respectivament governen, les forces polí-
tiques a què pertanyen les dues regidores citades.

Anuncia que el seu Grup pensa formular aporta-
cions al Programa presentat, perquè potser valdria la
pena completar la diagnosi que es fa, prenent per
base l’enquesta metropolitana i l’Informe sobre infàn-
cia, família i món urbà, i incorporar-hi una referència
més extensa d’allò que significa aquest programa pel
que fa a les famílies immigrants.

Lamenta, finalment, que encara no s’hagi constituït
el Consorci de Serveis Socials amb la Generalitat,
que ha d’oferir un marc d’actuació i coordinació més
adequat.

El Sr. Portabella es declara convençut que la famí-
lia és el primer nucli de solidaritat i, per tant, desenvo-
lupar polítiques de família és bàsic per a donar cohe-
sió social i vertebrar la societat.

Destaca que els darrers anys al sistema tradicional
de família s’hi han incorporat altres models, però això
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no vol dir que no n’hi hagi un de predominant i estan-
darditzat, format per pare, mare i fills, al qual s’afegei-
xen altres, monoparentals o del mateix sexe; que tot
això comporta una certa dificultat a l’hora de determi-
nar les mesures a adoptar, perquè, encara que
aquests diversos tipus tinguin tots aixopluc sota el
nom de família, les mesures que necessiten són di-
ferents, i, d’altra banda, es tracta de mesures que
tenen una enorme transversalitat i, per tant, no se
circumscriuen estrictament en la política de benes-
tar social, sinó que incideixen en l’àmbit cultural, del
transport, etcètera.

Recalca la necessitat de parar molta atenció a
l’evolució que s’ha produït en el camp de les famílies,
en bona part derivada de la feliç incorporació de la
dona a la feina i del canvi d’hàbits dintre l’estructura
familiar, raó per la qual el nombre de propostes que
es poden fer és inacabable.

Fa notar que el Grup d’Esquerra Republicana-Els
Verds plantejà el primer pla de famílies que es discutí
en el Parlament de Catalunya, algunes idees del qual
s’han pogut plasmar i altres són encara en procés.

En resum, la proposta presentada li sembla bé com
a base; i es brinda a aportar-hi altres elements com-
plementaris.

La Sra. Carrera contesta les intervencions anteriors
dient que la família no és un capital dels projectes po-
lítics conservadors, sinó de l’esquerra i de la social-
democràcia, que n’han reivindicat drets universals;
que els Estats i els governs autonòmics han de ga-
rantir a les famílies assegurances de gran dependèn-
cia i pensions per a tothom, mentre que els governs
locals, per a poder tirar endavant un gran projecte en
tal camp, necessiten que les instàncies superiors de
l’Administració assumeixin amb il·lusió i contundència
les competències que els corresponen.

Agraeix les aportacions que ha ofert la Sra. Mayol i
es mostra disposada a introduir millores en el progra-
ma exposat, especialment pel que fa a les famílies
immigrants.

Puntualitza que a l’hora de valorar la dotació del
Programa, cal tenir present també que bona part de
la despesa social incideix sobre l’atenció a les fa-
mílies.

La Sra. Fandos matisa que en la seva intervenció,
que ha intentat ésser constructiva, ha parlat de tot ti-
pus de famílies; i es mostra sorpresa, perquè, en la
seva opinió, el programa presentat era de tot el go-
vern municipal i, en canvi, ara els altres Grups que el
formen encara han ofert fer-hi aportacions.

Pregunta, doncs, si es tracta d’un programa tancat
o obert, al qual tots els Grups puguin proposar-hi
aportacions; i subratlla que, en tot cas, resta molt poc
temps per implementar-lo.

La Sra. Balseiro significa que una tasca d’oposició
responsable comporta posar de manifest aquells pro-
blemes que no estan essent resolts; que segons les
enquestes, les famílies que s’han titllat d’anacròni-
ques, formades per un nucli de dues persones i un o
dos fills, són el 70% de les existents a la Ciutat; que
no vol parlar d’allò que defensen la dreta, l’esquerra i
el centre, sinó dels fets i els fets són que la majoria
ha rebutjat automàticament totes les iniciatives de su-
port a les famílies presentades pel seu Grup, des de
les relatives a descomptes en les Ordenances fiscals,
a les tendents a garantir un transport i un habitatge
accessible a tots els ciutadans.

La Sra. Carrera replica que el govern municipal té
un projecte comú pel que fa a les famílies, i el seu tre-
ball en aquest camp no comença ara, sinó que ve de
molts anys enrere; i que el Programa presentat no
versa sobre descomptes, sinó sobre drets i solidaritat.

La Sra. Mayol puntualitza que ha costat Déu i aju-
da aconseguir en el Parlament de Catalunya el reco-
neixement dels diferents tipus de famílies; que les
prestacions socials a les famílies, que la Generalitat
està atorgant són ridícules; i que ella no ha conside-
rat pas anacròniques les famílies tradicionals i s’ha li-
mitat a dir que avui no hi ha només aquest tipus de
família. Afegeix que la política del Govern de l’Estat
de no reconeixement de drets socials al conjunt de
les famílies, i especialment a les parelles de fet i d’ho-
mosexuals, comporta negar drets bàsics de les per-
sones.

3. El comerç a Barcelona 2001.
La presidenta de la Comissió de Promoció Econò-

mica, Ocupació, Turisme i Comerç, Sra. Rojo, des-
prés d’advertir que la continuïtat d’aquest informe no
està garantida, perquè es basa principalment en da-
des tretes del registre de l’impost sobre activitats eco-
nòmiques, subratlla, en primer lloc, que el comerç
està molt lligat a la vida quotidiana, de manera que la
percepció de la realitat del comerç té molt a veure
amb la percepció de la qualitat de vida; i que el co-
merç barceloní és un dels elements més ben valorats
tant pels ciutadans, com pels visitants de Barcelona,
en opinió de tots els quals Barcelona està en aquest
camp ben preparada per a donar resposta a les ne-
cessitats de la vida quotidiana, de la seva ciutadania i
de la gent de fora que ens visita: això es reflecteix en
el notable alt amb què la ciutadania valora la seva sa-
tisfacció sobre l’oferta comercial i en el fet que un
15% de les compres dels turistes que vénen a Espa-
nya es faci a Barcelona i un 93% d’ells consideri el
comerç ben preparat per a atendre els visitants.

Destaca, en segon lloc, que l’oferta comercial de la
Ciutat, àmplia, diversa, de qualitat, que està escam-
pada per tots els seus racons i es va estructurant
cada vegada més en consonància amb la renovació
urbanística de la Ciutat i amb l’estructura associativa
dels comerciants, comporta riquesa, ocupació i un
motor d’activitat i, així, el 2001 el comerç majorista i
minorista assolí una facturació de 22.000 milions
d’euros, amb un increment del 6% respecte l’any an-
terior i una aportació del 14% al producte interior brut
de la Ciutat i ocupà més de 160.000 persones i més
de 6.000.000 de metres quadrats de superfície co-
mercial; ara bé, l’aspecte més significatiu del comerç
barceloní és que està en constant renovació procu-
rant incorporar noves tendències: els comerciants fan
xarxes, amplien el nombre dels seus establiments,
s’associen entre ells, formen estructures comercials i
s’impliquen amb els carrers i els barris.

Fa avinent, en tercer lloc, que Barcelona continua
essent una ciutat de compres, que té l’estructura co-
mercial urbana més àmplia de tota Europa amb dis-
set eixos comercials i, segons un estudi recent de
l’Institut d’Estudis Metropolitans, en els darrers deu
anys, lluny de perdre activitat comercial, l’ha incre-
mentada en set punts percentuals, de manera que
avui un 17% de les persones residents en l’àmbit me-
tropolità vénen a fer les compres a la nostra Ciutat.

Diu, en resum, que el dinamisme i l’esforç del sec-
tor del comerç es mou de manera paral·lela a la reno-
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vació urbanística i a la vocació de convivència d’usos
que té la Ciutat.

La Sra. Servitje estima que l’Informe constata la
importància que l’activitat comercial té per a l’econo-
mia i l’ocupació a la nostra ciutat.

Posa en relleu la positiva valoració que fan bar-
celonins i visitants de la nostra oferta comercial; la
consolidació de Barcelona com a plaça turística inter-
nacional; i la marcada preferència de la ciutadania
barcelonina pel comerç de proximitat i de barri.

Expressa, tanmateix, la seva preocupació pel crei-
xement del sector, perquè, si bé la Ciutat ha crescut i
també ho ha fet, encara que poc, la superfície comer-
cial, el nombre de llicències s’ha mantingut, la qual
cosa significa que el creixement de la superfície co-
mercial es concentra en els grans centres comercials
–concretament els de La Maquinista i de Diagonal
Mar, que són de difícil integració en la vida dels bar-
ris– i, en canvi, el sostre comercial disponible arran
de carrer no s’omple i en algunes zones l’activitat co-
mercial fins i tot desapareix.

Pensa que això és conseqüència d’haver optat
l’equip de govern per un model de comerç especula-
tiu, el qual introdueix en les noves àrees de centralitat
grans concentracions d’oferta i hi permet l’entrada
dels grans operadors internacionals, en comptes
d’haver potenciat el comerç urbà que crea un continu
comercial i de serveis, conforma un model de societat
i és el preferit pels ciutadans.

Troba que en l’Informe falten referències a qües-
tions que afecten el comerç com ara: a l’activitat co-
mercial d’algunes persones, especialment immi-
grants, que es planten sense complir els requisits
d’higiene, sanitat i horaris marcats per la normativa
vigent; a l’activitat d’alguns majoristes dels voltants
del carrer de Trafalgar; a la venda ambulant il·legal
que fa una competència deslleial al comerç establert;
a la funció dels recuperadors; a la concentració de
determinats tipus d’establiments, com ara els de sou-
venirs de la Rambla, que pot arribar a canviar les ca-
racterístiques d’un carrer o d’una àrea urbana; a la
concentració excessiva d’establiments que poden
afectar la convivència veïnal i trencar l’equilibri entre
treball, lleure i descans; a la dificultat del món del co-
merç per a trobar treballadors qualificats; a la concre-
ció del nombre d’establiments segons que tinguin per
titular una persona física o una persona jurídica; i a la
concreció, per barris, del nombre de negocis segons
que estiguin ubicats en locals de propietat o en locals
de lloguer.

Li semblen bé les accions de foment i promoció i la
implantació de nous eixos comercials; però reclama,
també, del govern municipal actes d’ordenació de
l’activitat comercial, que troba a faltar.

El Sr. Cornet considera que aquest informe, com
ha succeït en l’anterior sobre la família, abona les po-
lítiques que està defensant el Partit Popular des que
accedí al Govern de l’Estat; que a Barcelona el co-
merç mostra una realitat preocupant no pas per culpa
de la iniciativa privada, sinó perquè presenta una lleu-
gera tendència a la baixa, ja que el 2001 a Espanya
el percentatge d’ocupació ocupada en aquest sector
–que a Europa es mantingué estable en el 13,2%–
s’incrementà del 13,9 al 16 per 100 i a Catalunya
passà del 16 al 18, però a Barcelona, en canvi, és re-
duí del 17,2 al 16,2 per 100, davallada de la qual s’ha
de buscar un responsable que no és pas el Sr. Aznar.

Observa que la supressió de l’impost sobre activi-
tats econòmiques implica un benefici per als comer-
ciants; i pensa que l’Ajuntament, en canvi, no ofereix
els mitjans necessaris perquè el comerç es pugui
reubicar adequadament; i que a Ciutat Vella s’estan
obrint molts comerços que no compleixen els plans
d’usos, la concentració dels quals genera, a més, al-
guns problemes.

El Sr. Forradellas significa que a Barcelona molts
comerços avui estan regentats per persones que
abans havien estat treballadors industrials o tenien al-
tres activitats, per causa de les reestructuracions la-
borals i dels canvis socials que s’estan produint, i
també de la llarguíssima tradició que tenen a Cata-
lunya les activitats relacionades amb el comerç; que
el fet de tenir un comerç no pressuposa unes deter-
minades orientacions o preferències polítiques i , con-
següentment, tots els Grups estan legitimats per par-
lar del comerç; i que la pel·lícula “Los lunes al sol”
demostra que un sector de la societat no ha vist en-
cara les meravelles que alguns membres del Consis-
tori expliquen.

Creu que a Barcelona l’activitat econòmica no va
malament i el model dels eixos comercials urbans
dóna molts bons resultats; i que potser algun dia val-
dria la pena analitzar qui ha legitimat i quin és l’origen
de les grans superfícies comercials, com ara Diago-
nal Mar, que s’han implantat en el nostre teixit urbà,
però que no responen al model del seu Grup, el qual
està basat en el manteniment i modernització de l’es-
tructura comercial existent a partir dels canvis que
s’han produït en el consum, en els horaris i en les fa-
mílies.

Diu, en resum, que a la nostra ciutat la situació del
comerç es pot mirar amb un cert optimisme tant per la
presència cada cop més important del turisme, com
pels usos i consums de la gent que hi viu.

El Sr. Portabella opina que l’audàcia del Sr. Cornet
no té límits perquè, en no tenir per oferir res més que
una bandera més gran que un camp de tennis, s’ha
apropiat per al seu Partit de coses que està fent
l’equip de govern en els camps del comerç i de les
famílies.

Continua dient que les polítiques que el Partit Po-
pular està desenvolupant afavoreixen les grans su-
perfícies i no pas el comerç petit i mitjà; que el co-
merç genera un alt nombre de llocs de treball i
afegint-hi els efectes de la terciarització pròpia de to-
tes les ciutats, i especialment del turisme, està cridat
a ocupar un lloc rellevant en l’economia ciutadana;
que a Barcelona el comerç funciona bé per la seva
pròpia dinàmica comercial i per la consolidació inter-
nacional de Barcelona en el camp turístic, que ajuda
a mantenir uns paràmetres molt bons; i que a Barce-
lona, a diferència de Madrid, la majoria de la despesa
es produeix en els establiments especialitzats i no
pas en els grans operadors.

La Sra. Rojo contesta les intervencions anteriors
dient que a ella i a tot l’equip de govern els agrada
més fer que no pas parlar; que mentre el Partit Popu-
lar planteja la política comercial a partir de la resta, és
a dir, traient coses com ara l’impost sobre activitats
econòmiques, el govern municipal ho fa a partir de la
suma, és a dir, aportant esforç, cooperació i inversió
conjunta, mètode que té més sentit de futur; i que el
sector, que és madur, sap que s’ha d’esforçar, assu-
mir compromisos i reestructurar-se i té una voluntat
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de modernització i renovació que va més enllà del
victimisme històric.

Aclareix que la modificació substancial introduïda
en el règim dels treballadors autònoms ha influït en la
reducció que s’observa en el percentatge de població
ocupada en el comerç i que és favorable perquè, se-
gons un estudi de la Caixa d’Estalvis de Catalunya,
Barcelona és la ciutat més ben preparada del país
per a afrontar el futur, donat que la composició de la
seva ocupació està vinculada a sectors de més valor
afegit, és a dir, el manteniment de l’ocupació en el
sector de serveis és un indicador altament positiu
perquè denota una millora de l’eficiència i també un
equilibri en la distribució de la població ocupada.
Agrega que a Sant Andreu, tot i haver-s’hi instal·lat
La Maquinista, s’ha incrementat la facturació i l’espai
comercial; i que a Ciutat Vella s’ha instaurat un nou
model de convivència.

Diu, en resum, que l’equip de govern té un model
de ciutat que valoritza l’ús de l’espai públic i en el
qual la convivència de la ciutadania, el comerç i el ter-
ritori és clau.

El Sr. Cornet precisa que dels Centres comercials
Diagonal Mar i de la Maquinista no pot ésser respon-
sable el seu Grup, el qual no ha governat pas aquest
Ajuntament en els darrers vint-i-cinc anys; que la ciu-
tadania sap que el seu partit té paraules i fets; i que el
preocupa haver sentit a la Sra. Rojo congratular-se
que a Barcelona el percentatge de població ocupada
en el sector del comerç hagi baixat.

La Sra. Rojo replica que no es pot plorar per la si-
tuació del nostre comerç, quan la facturació del sec-
tor s’ha incrementat un 6% i un 79% dels comerciants
considera que la seva situació empresarial encara mi-
llorarà en els dos propers anys; i reitera que a Barce-
lona l’ocupació avança amb sentit de futur i qualitat.

La Sra. Servitje fa notar que en l’augment de la fac-
turació que hi hagué el 2001, influí el fet d’ésser el
darrer any de vigència de la pesseta, circumstància
que induïa la gent a gastar més; i que no s’ha donat
resposta als seus comentaris sobre les diverses pro-
blemàtiques que afecten el futur de l’activitat comer-
cial, com ara la concentració excessiva de determi-
nats tipus d’establiments, ni sobre la necessitat d’una
ordenació de l’activitat comercial mitjançant plans
d’usos; i que Ciutat Vella és efectivament un model
en alguns aspectes, però també comença a ser-ho en
altres que no són pas positius.

El Sr. Alcalde recalca que mentre a Barcelona
el 60% de la facturació correspon al petit comerç i el
40% a les grans superfícies, a Madrid, governada des
de fa vint anys pel Partit Popular, es donen, en canvi,
els mateixos percentatges, però a la inversa.

El Sr. Cornet puntualitza que el seu partit accedí al
govern de la ciutat de Madrid fa molt menys de vint
anys, perquè quan hi governaven els socialistes les
coses no anaven com havien d’anar, i, d’aleshores
ençà, la ciutadania li va renovant la seva confiança
per majoria absoluta; i que, afortunadament, Barcelo-
na ha tingut des de sempre un teixit comercial mino-
rista molt més important que el de la resta d’Espanya
i, no obstant això, l’Informe indica que aquest tipus de
comerç presenta ara una tendència a la baixa.

El Sr. Alcalde tanca el debat dient que a Barcelona
el petit comerç té una gran vitalitat i la seva facturació
augmenta; que el percentatge de població ocupada
en el comerç només revela que altres sectors han

crescut més; i que els eixos comercials urbans han
afavorit el creixement del petit comerç, mentre que la
implantació de les grans superfícies ha estat contin-
guda: el resultat final de tot això és que a Madrid hi
ha moltes més grans superfícies que a Barcelona.

4. Memòria del Consell Tributari.
El president de la Comissió de Presidència i Hisen-

da, Sr. Maragall, explica que el Consell Tributari és
una magnífica institució que, quan s’aprovi la part de
la Llei especial de Barcelona pendent d’aprovació pel
Parlament de l’Estat, rebrà reconeixement legal, i
compleix la funció de termòmetre del clima fiscal de
les relacions entre l’Administració tributària i els con-
tribuents a la nostra ciutat; que la memòria presenta-
da reflecteix la consolidació i pràctica regular d’una
determinada política fiscal, més i quan, els darrers
anys, les ordenances fiscals no han experimentat
canvis radicals, és a dir, palesa una realitat positiva,
perquè el nombre de conflictes que arriben al Consell
Tributari s’han anat reduint: ho han fet especialment
els conflictes derivats de les relacions tributàries amb
el món del comerç, les quals en altre temps genera-
ven el major nombre dels casos que el Consell havia
de resoldre, perquè es tracta d’un impost perfecta-
ment consolidat.

Acaba lamentant la desaparició de qui fou presi-
dent del Consell Tributari, l’Excm. Sr. Ignacio de Le-
cea i Ledesma, que tan decisivament contribuí a pres-
tigiar el Consell en tot el país, i agraeix la riquesa de
les seves aportacions i recomanacions, plasmades
en la Memòria.

La Sra. Recasens dedica també un emotiu record a
la figura del Sr. De Lecea, les aportacions del qual
encara continuen ben vives i agraeix la tasca impar-
cial i objectiva del Consell Tributari, tot demanant que
es posi especial cura a complir-ne les recomana-
cions, perquè moltes d’elles ja havien estat formula-
des a la Memòria anterior, com ara les relatives a
l’exempció de l’impost sobre béns immobles a les
fundacions declarades d’utilitat pública, a la proble-
màtica de les bonificacions de l’impost sobre activi-
tats econòmiques per canvi d’activitat o per obres, i
als casos de prescripció per absència o anomalies en
les notificacions.

A propòsit d’això, recorda que encara està pendent
de contestació una pregunta formulada pel seu Grup
el desembre de 2000 sobre l’impacte que les pres-
cripcions havien tingut en l’erari municipal.

Fa notar, en discrepància amb el Sr. Maragall, que
si bé el nombre de recursos generats per l’impost so-
bre activitats econòmiques està estabilitzat, els relatius
a l’impost sobre els vehicles de tracció mecànica han
augmentat en un 43% i els relatius a la plusvàlua ho
han fet en el 82%, és a dir, pràcticament s’han doblat.

Suggereix que s’aprofiti la reforma de la Llei d’hi-
sendes locals i concretament de l’impost sobre activi-
tats econòmiques, per a aclarir-hi determinades qües-
tions, atès que un 39% dels recursos que es
produeixen en aquest impost versen sobre les bonifi-
cacions.

Indica, finalment, que el Consell Tributari assenya-
la l’audiència a l’interessat, la coordinació en els ex-
pedients sancionadors i l’assistència i informació als
contribuents, com a aquells aspectes on hi ha més
manifestes possibilitats de millora.

La Sra. Balseiro agraeix la tasca feta pel Consell
Tributari evocant l’empremta que hi deixà qui en fou
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el president des de la seva creació, l’Excm. Sr. Ig-
nacio de Lecea i Ledesma, que es destacà en la
defensa dels principis de control de la legalitat, equi-
tat i absència d’indefensió, com consta a la Memòria
de 2001.

Destaca l’increment que s’ha produït en el nombre
de recursos interposats en diferents impostos, espe-
cialment en els de plusvàlua, on l’increment ha estat
del 82%, en el de vehicles de tracció mecànica i en el
de béns immobles; i apunta la conveniència d’avaluar
les repercussions econòmiques dels recursos basats
en la manca o retards de les corresponents notifica-
cions.

Finalment, demana que es faci un seguiment del
grau de compliment de les recomanacions del Con-
sell Tributari.

El Sr. Maragall precisa que durant 2001 es presen-
taren 880 recursos sobre un total de 2.000.000 de re-
buts tributaris emesos; que l’increment de recursos,
que només s’ha produït en relació als impostos sobre
l’increment del valor dels terrenys i sobre els vehicles
de tracció mecànica, s’explica perquè les millores de
gestió introduïdes han provocat reaccions de resis-
tència en els subjectes passius i així, concretament,
el Conveni signat amb el Col·legi de Notaris ha millo-
rat el coneixement dels fets imposables i de control
de les declaracions i autoliquidacions per l’impost so-
bre l’increment del valor dels terrenys, i la millor rela-
ció amb la Direcció General de Trànsit permet, tam-
bé, una lluita més efectiva contra el frau en l’impost
de vehicles de tracció mecànica.

La Sra. Recasens observa que, segons la Memòria
de 2001, la gestió de l’impost sobre activitats econò-
miques deixa poc marge perquè el contribuent pugui
al·legar; que no acaba d’entendre per què les millores
en la gestió s’han de traduir en un increment dels re-
cursos; i que el Consell Tributari no és l’única via que
els ciutadans tenen per explicitar la seva disconformi-
tat amb un pagament a l’Administració municipal: no-
més cal comparar el nombre de multes liquidades i
els de les pagades realment.

El Sr. Maragall replica que en la recaptació de les
multes hi ha una evolució positiva espectacular; i que
el nombre de recursos que arriben al Consell Tributari
s’ha reduït gairebé a la meitat en quatre anys, però
en tot cas és fruit d’una major eficàcia del servei de
recaptació.

PART DECISÒRIA

a) Ratificacions:

5. Ratificar els decrets de l’Alcaldia, de 26 de se-
tembre de 2002 (S1/D/2002 3784-3789), pels quals
s’atorguen les medalles següents de conformitat amb
el Reglament d’honors i recompenses dels membres
de la Policia municipal i del Servei de Prevenció i Ex-
tinció d’Incendis i Salvament: a) La Medalla d’Honor
al Mèrit, en la categoria d’Or, al superintendent de la
Guàrdia Urbana, Sr. Lluís Vidal i Verge, en reconeixe-
ment a la seva extraordinària tasca i al seu grau d’efi-
càcia en la direcció del Servei. b) Sengles Medalles
d’Honor al Sofriment, en la categoria d’Or, als Srs.
Antonio Valdés i Sánchez i Alfonso Romero i Gutié-
rrez. c) Medalles d’Honor al Mèrit, en les categories
d’Argent i de Bronze, per la realització d’actes per so-

bre dels deures professionals. d) Medalles d’Honor al
Mèrit, en les categories d’Argent i de Bronze, per raó
de l’antiguitat interrompuda en la prestació de serveis
sense cap nota desfavorable en els respectius expe-
dients personals. e) Medalles d’Honor al Mèrit, en la
categoria d’Argent i a títol honorífic, en reconeixe-
ment d’actuacions de dedicació i col·laboració amb la
Guàrdia Urbana.

El Sr. Forn demana que en ulteriors edicions la rati-
ficació plenària sigui prèvia a l’acte de lliurament de
les Medalles.

S’aprova, per unanimitat, el dictamen.
6. Ratificar el decret de l’Alcaldia, de 7 d’octubre

de 2002, pel qual es garanteix el cofinançament de
la proposta Interreg III B denominada “C2M”, per la
quantitat de 144.456 euros.

7. Ratificar dos decrets de l’Alcaldia, de 4 d’octubre
de 2002 (S1/D/2002 3895 i 3896), pels quals, de con-
formitat amb l’article 7 de l’Ordenança fiscal 2.1, es
concedeix a Futbol Club Martinenc i a Bac de Roda
Sport AIE, una subvenció del 75% de la quota de l’im-
post de construccions i obres meritada, respectiva-
ment, per l’atorgament de sengles llicències d’obres
majors per a la construcció del Complex esportiu del
Guinardó-Torrent d’en Melis i del Complex esportiu
Bac de Roda.

S’aproven, per unanimitat, els dos dictàmens pre-
cedents.

b) Acords sobre societats municipals:

8. Adoptar, en l’exercici de les competències reser-
vades a l’Ajuntament com a soci únic de les Societat
privada municipal 22 Arroba BCN, SA els acords se-
güents:

1r) Designar membres del Consell d’Administració
el Sr. Joan Majó i Cruzate i la Ima. Sra. Maravillas
Rojo i Torrecilla, en substitució de l’Excm. Sr. Joan
Clos i Matheu i del Sr. Oriol Balaguer i Julià respecti-
vament.

2n) Establir que el termini de designació dels con-
sellers que es nomenen serà l’establert en els res-
pectius socials, sense perjudici de la renovació que
fos procedent en el canvi de mandat consistorial.

3r) Facultar indistintament el president i el secretari
del Consell d’Administració per comparèixer davant
de notari i elevar a escriptura pública els nomena-
ments anteriors, com també per complir els tràmits
necessaris per a la seva inscripció en el Registre
mercantil i també la correcció d’errors materials en
cas necessari.

El Sr. García anticipa l’abstenció del seu Grup, per-
què considera que el Sr. Alcalde abandona la pre-
sidència d’aquesta societat sense haver acabat la
feina, ja que, dels sis plans d’iniciativa municipal, n’hi
ha tres d’aprovats però recorreguts en via contencio-
soadministrativa, dos en tràmit d’aprovació amb una
forta resistència social i escàs interès empresarial, i
un que ni tan sols s’ha començat a tramitar: per tant,
el seu Grup opta per abstenir-se, perquè el capità
d’un vaixell no pot abandonar-lo quan comença a en-
fonsar-se.

En tot cas, desitja molta sort al Sr. Majó tot es-
perant que posarà fi a una etapa de mala gestió i
en començarà una altra de correcció de determinats
aspectes del Projecte 22@, sobre el qual el seu
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Grup té unes quantes idees que posa a disposició
del Sr. Majó.

El Sr. Álvarez considera que aquest canvi es pro-
dueix, perquè el Projecte 22@, al qual el seu Grup
dóna suport, no va prou bé, com ell mateix ha asse-
nyalat repetidament en el Consell d’Administració
de la societat, fins al punt que l’Arquitecte en cap de
l’Ajuntament també ha criticat la gestió d’aquest pro-
jecte.

No vol qüestionar la trajectòria professional del Sr.
Majó, però pensa que el fet que també sigui president
d’una altra societat amb funcions similars pot crear al-
gun problema.

Indica que les afirmacions optimistes que s’han fet
en el sentit que ja s’havia ocupat un terç de la superfí-
cie destinada a empreses de nova economia, el por-
ten a demanar rigor, perquè, tot i admetre la crisi que
està vivint aquest sector, a juí seu no es poden quali-
ficar com a empreses de nova economia un hotel,
una indústria tèxtil o una companyia d’assegurances,
i perquè en el terreny de la iniciativa pública el balanç
és molt pobre.

La Sra. Mayol manifesta que el seu Grup dóna su-
port a la proposta atesa la vàlua personal del Sr.
Majó, però ha de criticar el procediment seguit, per-
què els nomenaments no han passat pel Consell
d’Administració de la societat ni se n’ha fet prèvia-
ment partícips els altres socis de l’equip de govern.

Troba, d’altra banda, que aquesta proposta no s’ha
d’aprofitar per introduir un debat sobre el Projecte
22@, que és una molt bona opció estratègica del go-
vern municipal, mentre que no ho seria pas requa-
lificar tot aquest espai per poder-hi fer habitatge, com
pretenia algú.

El Sr. Portabella pensa que el Projecte 22@ és im-
prescindible perquè Barcelona mantingui una posició
internacional de primera magnitud; que els processos
de reconversió industrial cap a les indústries anome-
nades de nova economia –de tecnologies de la infor-
mació i la comunicació i la biotecnologia, etcètera– és
l’especialització que totes les ciutats busquen i, per
tant, hi ha un alt nivell de competència, mentre que,
per altra banda, el moment econòmic actual no és a
escala internacional el millor; que aquest context no
afavoreix la implementació ràpida del Projecte 22@ i,
per això, ara es procura incorporar a la societat que el
gestiona, una persona que té un profund coneixe-
ment del sector i prestigi a escala europeu i que està
treballant dintre del teixit d’aquest tipus d’empreses a
Catalunya.

Li dóna, doncs, la benvinguda, perquè pot contri-
buir a desencallar el procés i fer una funció molt va-
luosa per a tota la Ciutat.

El Sr. Casas precisa que s’està tractant de la de-
signació de dos membres del Consell d’Administració
de 22 Arroba BCN, SA, i no pas del grau de compli-
ment del Projecte 22@, que és ple de salut, energia,
vitalitat, i capacitat de futur; que no es pot posar en
dubte la capacitat del Sr. Majó i de la Sra. Rojo per a
fer aportacions positives a la societat de la qual
aquest Ajuntament és soci únic i, per això, aquest
Plenari és qui ha d’acordar les designacions que es
proposen i amb les quals la societat podrà continuar
fent allò que ha estat fent i reorientar la seva gestió
en el sentit que, fet ja pràcticament tot el planeja-
ment, ara cal incidir en els aspectes de promoció sota
la direcció que el Sr. Alcalde continuarà tenint.

El Sr. Álvarez recalca que el seu Grup dóna suport
al Projecte 22@, però no està d’acord amb la manera
com funciona; que en la intervenció de la Sra. Mayol
s’hi deu traspuar una certa mala conciència en vista
que durant aquest mandat s’ha creat la Plataforma
contra l’Especulació Urbanística i en l’últim número
de la revista El Carrer de la Federació d’Associacions
de Veïns, hi ha un article que porta per títol “L’espe-
culació urbanística i la màfia de l’Ajuntament de Bar-
celona”; i que ell mai no ha defensat la requalificació
d’aquesta zona per a habitatge i, per tant, la Sra.
Mayol no hauria d’haver intentat convertir aquest acte
en un míting electoral.

El Sr. García fa ressaltar que la proposta comporta
la substitució de l’alcalde de Barcelona per una altra
persona, que li mereix tot el respecte, en una empre-
sa que ha de liderar una transformació molt important
en el futur de la Ciutat; i que l’equip de govern ha re-
conegut en certa manera que el projecte està enca-
llat: per tant, el seu Grup desitja que en aquesta eta-
pa que s’obre es desencalli.

La Sra. Mayol matisa que ella no està fent un mí-
ting electoral; que el Sr. Álvarez no pot erigir-se en
defensor del Projecte 22@, perquè en el debat tingut
en el mandat anterior sobre la renovació de les zones
industrials del Poblenou, defensà que en bona part
d’aquest espai s’havia de fer una requalificació de sòl
industrial per poder-hi construir habitatges.

El Sr. Álvarez insisteix que el seu Grup votà a favor
del Projecte 22@ i això és el que compta; i que qui ha
promogut requalificacions ha estat l’equip de govern
a Diagonal Mar.

El Sr. Alcalde puntualitza, amb rotunditat i contun-
dència, que aquest canvi de membres del Consell
d’Administració del 22 Arroba BCN, SA, no implica
cap reconeixement que el Projecte que el 22@ vagi
malament; que el Sr. Majó pot fer-hi unes aportacions
notabilíssimes per la seva trajectòria, nacional i inter-
nacional, en el sector; i que no comparteix en absolut
les crítiques de l’oposició sobre el projecte 22@, ex-
cepcional i únic a escala europea, que comporta una
transformació urbana de primera magnitud i està te-
nint un èxit aclaparador i sense precedents amb uns
índexs que van contra corrent quan tota la resta
d’aquest sector tecnològic està caient: per això, la so-
cietat continuarà essent municipal en el 100%, per-
què l’Ajuntament assumeix la responsabilitat de tirar
endavant el projecte.

S’aprova el dictamen, amb l’abstenció dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
també dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda, i les
Sres. Treserra i Balseiro.

Tot seguit, es dóna per aprovada aquesta acta, en
la part que estrictament fa referència a l’adopció d’a-
quest acord, per tal d’agilitar-ne la inscripció en el Re-
gistre Mercantil.

c) Propostes d’acord:

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA I HISENDA

9. Aprovar provisionalment la modificació per a
l’exercici de 2003 i successius les Ordenances fiscals
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següents: Ordenança fiscal general; núm. 1.1. Impost
sobre béns immobles; núm. 1.2. Impost sobre vehi-
cles de tracció mecànica; núm. 1.3. Impost sobre l’in-
crement del valor de terrenys de naturalesa urbana;
núm. 1.4. Impost sobre activitats econòmiques; núm.
2.1. Impost sobre construccions, instal·lacions i
obres; núm. 3.1. Taxes per serveis generals; núm.
3.2. Serveis de prevenció, extinció d’incendis i salva-
ment; núm. 3.3. Serveis urbanístics; núm. 3.4. Resi-
dus sòlids urbans i d’altres serveis mediambientals;
núm. 3.5. Clavegueram; núm. 3.6. Mercats; núm. 3.7.
Taxes pels serveis d’inspecció i prevenció sanitària i
inscripció en el registre censal d’animals de compa-
nyia; núm. 3.8. Prestacions de la Guàrdia Urbana i
circulacions especials; núm. 3.9. Inspecció i control
sanitari d’animals i llurs productes; núm. 3.10. Serveis
de cementiris i cremació; núm. 3.11. Utilització privati-
va del domini públic municipal; núm. 3.12. Aprofita-
ment del vol, sòl i subsòl; núm. 3.13. Estacionament
de vehicles; núm. 3.14. Serveis culturals; núm. 3.15.
Serveis especials d’enllumenat públic; núm. 3.16. Uti-
lització privada funcionament de les fonts ornamen-
tals; núm. 4. Contribucions especials; sotmetre les
esmentades Ordenances a informació pública per un
termini de trenta dies.

La Presidència, tal com és convingué a la Junta de
Portaveus, acumula al debat d’aquest dictamen el
de la moció següent, tot proposant que prèviament
se’n declari la urgència.

Dels portaveus dels Grups Socialista, d’Esquerra
Republicana de Catalunya-Els Verds, d’Iniciativa-
Verds i de Convergència i Unió:

M 3. El Projecte de llei sobre la reforma de la Llei
d’hisendes locals no conté els elements que permetin
parlar del nou model de finançament, com els ajunta-
ments reclamen des de fa anys. Es mantenen tots els
problemes del finançament local. Ni tampoc es fa
l’esforç per abordar la multiplicitat de tipologies muni-
cipals existents, ni es fa l’esforç per adequar els re-
cursos municipals a les competències realment exer-
cides pels ens locals ni, encara menys, es té en
compte l’especificitat de les propostes contingudes
en la Llei especial de Barcelona, avui en curs de ne-
gociació amb el Govern central.

La forma com s’ha conegut l’Avantprojecte i com
ha arribat al Congrés dels Diputats és una mostra de
menysteniment institucional envers els municipis:
l’Avantprojecte és lliurat quatre dies abans del Con-
sell de Ministres sense cap escletxa oberta a la nego-
ciació. No s’hi incorporen les alternatives elaborades
durant més d’un any per la Comissió Mixta Federa-
ción Española de Municipios y Provincias-Ministeri, ni
se segueixen els procediments acordats en la consti-
tució d’aquesta Comissió. Com en la Llei d’estabilitat,
els ajuntaments són els grans oblidats en el procés
institucional de formació de les lleis, fins i tot d’aque-
lles que els afecten directament.

La reformulació que es fa de l’impost sobre activi-
tats econòmiques (IAE) peca tant de precipitació,
com d’oblit de les normes bàsiques del règim tributari.
Precipitació, en la mesura que no s’han donat a co-
nèixer les conseqüències que sobre els recursos mu-
nicipals i els seus orígens poden tenir les propostes
contingudes en el Projecte de llei. Oblit de les normes
tributàries, en la mesura que no es tenen en compte
els principis de la capacitat econòmica i del benefici
en definir les exempcions i es defineix un impost dei-

xant exempts a una immensa majoria de subjectes
passius, alhora que es vol mantenir el cens d’acti-
vitats econòmiques mitjançant la imposició d’obliga-
cions tributàries.

Els ajuntaments estem oberts a la desaparició de
l’IAE, el que reclamem és el manteniment dels recur-
sos i de l’equilibri entre contraprestacions i serveis re-
buts i, per tant, que no hi hagi un trasllat de càrregues
fiscals cap altres sectors de ciutadans.

Si la Llei s’aprova amb aquests trets tributaris, serà
font d’una gran conflictivitat. En atacar el principi de
suficiència, el d’igualtat davant de les lleis i el de con-
fiança legítima pot ser objecte dels recursos adients
davant del Tribunal Constitucional. Els recursos po-
den ser interposats tant pels ajuntaments, com pels
contribuents. Aquest escenari de conflictivitat a curt
termini genera una incertesa sobrevinguda sobre la
integritat i estabilitat dels recursos municipals.

En aquesta situació, sembla obvi que la mínima
prudència institucional aconsella retardar l’entrada en
vigor de les mesures per tal d’encetar el diàleg im-
prescindible entre Govern central i governs locals. En
tot cas, si el Govern espanyol vol suprimir l’IAE de
forma immediata, haurà de procedir a la compensació
íntegra dels seus rendiments, ja sigui directament als
ajuntaments, ja sigui als contribuents com a compte
de l’impost de societats i de l’impost sobre la renda
de les persones físiques.

El Projecte de llei tampoc conté un model nou de
participació en els tributs de l’Estat, el redactat actual
manté per a la majoria de municipis un model igual al
d’avui i, per tant, subjecte a totes les imperfeccions
que s’han denunciat reiteradament. Per als municipis
més grans de cent mil habitants el canvi en la partici-
pació és més formal que real i li manca una avaluació
concreta.

El Projecte no contempla cap referència al règim es-
pecial financer de Barcelona, ni a la dotació compen-
satòria de la Corporació Metropolitana de Barcelona.

En conseqüència, amb tot el manifestat en els
punts anteriors, l’Ajuntament de Barcelona s’adreça a
la Federació de Municipis de Catalunya, a la Federa-
ción Española de Municipios y Provincias, als Grups
Parlamentaris amb representació al Congrés i al Se-
nat i al Govern central per expressar les següents
propostes d’actuació immediata:

1) Incloure en el text legislatiu en tràmit i en els
Pressupostos Generals per al 2003, la quantificació
precisa i el ple compromís de compensació real als
ajuntaments per al 2003, mitjançant les oportunes
entregues a compte del total de liquidació de l’IAE
prevista per al mateix any en els pressupostos muni-
cipals o, alternativament, l’ajornament de les mesures
fins al gener del 2004 i l’endegament d’un autèntic
procés de negociació institucional.

2) Establir, igualment, la garantia que aquests re-
cursos s’integraran de forma definitiva i estable en el
nou fons de participació en els ingressos de l’Estat
que preveu la Llei.

3) L’aprovació immediata de la Llei especial de
Barcelona en els aspectes que avui són competència
del Govern central, amb especial atenció al model de
finançament que s’hi conté.

4) El manteniment i actualització, anualment garan-
tida, de la dotació compensatòria per al conjunt de
municipis que composaven la Corporació Metropolita-
na de Barcelona.
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El Sr. Maragall presenta, primer, les Ordenances
fiscals per al 2003 i diu que l’acord que avui es pren-
drà, que és el primer pas per a l’aprovació definitiva
de les Ordenances fiscals de l’any vinent, s’inscriu en
un procés normal, encara que enguany mostra trets
d’excepcionalitat, que es produeix cada any per tal
que, abans de la seva entrada en vigor, els ciutadans
puguin tenir una imatge nítida de quines seran les se-
ves obligacions fiscals en relació al municipi en el
proper exercici, en el qual culminarà el Programa
d’actuació municipal del present mandat.

Explica que en les Ordenances en debat pot cons-
tatar-se el compliment dels compromisos, assumits al
principi del mandat, de reducció de la pressió fiscal
tant en relació al producte interior brut de la Ciutat,
com en relació a l’evolució de l’Índex de preus al con-
sum, ja que s’han assolit uns percentatges de reduc-
ció de 16 i de 5,5 punts, però afegint-hi els efectes de
la revisió fiscal per al 2003, la reducció passa a ésser
de 21 i de 6,6 punts respectivament, ja que mentre
els ingressos han pujat de 100 a 107, el producte in-
terior brut ha pujat de 100 a 128,9, i l’Índex de preus
al consum ho ha fet de 100 a 113,8 dades que són
prou il·lustratives del compliment dels compromisos
assumits per l’equip de govern.

Concreta que les previsions d’increments per a
l’any vinent són del 2,57% pel que fa als impostos lo-
cals, del 2,45% pel que fa a les taxes i del 2,53% per
al conjunt d’ingressos propis d’aquest Ajuntament.

Quant a les novetats que s’incorporen a les Orde-
nances fiscals de 2003, esmenta: en l’impost sobre
béns immobles la modificació en els topalls, de ma-
nera que les quotes es mantenen per dessota de
l’evolució de la base liquidable i de la inflació i així, en
més dels 80% dels casos, l’augment serà inferior al
3% i en el 10% estarà per dessota del 3,5% i es fixa
un límit màxim d’increment del 10% per a qualsevol
tipus de quota; en l’impost sobre l’increment del valor
dels terrenys, després d’un any d’encaix de la revisió
cadastral, es torna al tipus tradicional del 30%; en
l’impost sobre instal·lacions, construccions i obres,
després d’un any de congelació, es fixa el tipus del
3% per seguir, encara que sigui de lluny, l’evolució de
la inflació; en les taxes els increments es mantenen
en la majoria dels casos per dessota del 3% i en la
resta no superen el 3,20%.

Subratlla que tot això posa de manifest una política
de contenció fiscal; i que les Ordenances de l’any vi-
nent incorporen la majoria de les recomanacions que
formula el Consell Tributari.

Referint-se, seguidament, a la moció, significa que
no està motivada pas per caprici ni per una situació
exclusiva de Barcelona, sinó per una qüestió cabdal,
que afecta l’Administració local en el seu conjunt i de-
mana una resposta al Projecte de llei de reforma de
les hisendes locals, el qual no conté els elements
necessaris per a poder parlar d’un nou model de fi-
nançament local, com està reclamant tot el municipa-
lisme i, especialment, el català; i que, per altra banda,
tal projecte és una mostra rotunda de menysteniment
institucional, del qual no en coneix cap altre prece-
dent a Europa, a l’hora de fixar elements cabdals per
a les entitats locals.

Sosté que el Projecte ignora sistemàticament nor-
mes bàsiques del règim tributari, entra en contradic-
ció amb els principis de capacitat econòmica i benefi-
ci i implica incerteses i inseguretat jurídica que, si es

mantenen, fan auspiciar un alt grau de conflictivitat,
cosa que és la pitjor recepta per a qualsevol adminis-
tració tributària; i que el darrer any del mandat no pot
començar amb la perspectiva d’haver d’aprovar unes
noves ordenances fiscals en el primer trimestre, i de
les reclamacions que amb tota probabilitat es produi-
ran si tal projecte tira endavant en els termes com ac-
tualment està redactat, els quals posen en joc la ne-
cessitat de les entitats locals de comptar amb uns
ingressos normals, regulars i periòdics.

Recalca que si el Govern de l’Estat vol suprimir
l’impost sobre les activitats econòmiques, objectiu
que podria compartir, hi ha altres maneres de fer-ho;
però en tot cas l’eliminació d’aquest impost ha d’anar
acompanyada de l’oportuna compensació, plena,
efectiva i estable a les administracions locals, cosa
que és, fins i tot, una obligació legal.

Acaba donant lectura a les propostes d’actuació
immediata que s’expressen en la moció, en la qual
demana que es vegi, també, una adhesió a l’acord
que aquesta tarda adoptaran la Federació de Munici-
pis de Catalunya i l’Associació Catalana de Municipis
i Comarques, quan fins i tot la Comissió d’Hisenda de
la Federació Espanyola de Municipis i Províncies ha
pres una resolució en la mateixa direcció.

El Sr. Puigdollers comenta, d’entrada, que el de-
bat anual sobre les ordenances fiscals té caràcter
econòmic i versa sobre uns documents que jurídica-
ment tenen força i donen seguretat jurídica, tanma-
teix aquest debat es fa avui en un marc d’absoluta
inseguretat jurídica i caldrà repetir-lo sobre unes no-
ves ordenances fiscals, encara que no sigui per cul-
pa d’aquest Ajuntament; que, segons el Programa
d’actuació municipal, bon govern significa exercir les
responsabilitats públiques que corresponen als elec-
tes, amb un alt sentit de responsabilitat, autoritat, vi-
sió estratègica, dinamisme i lideratge estimulant la
societat, implicant els ciutadans i els agents socials i
tenint capacitat de relació amb l’entorn polític que
representen les altres administracions i el sector pri-
vat: per tant, el Programa d’actuació municipal no
s’està complint, ja que el clima d’inseguretat que hi
ha avui és conseqüència de la incapacitat de l’Ajun-
tament per a desbloquejar la part de la Carta munici-
pal que està encara pendent d’aprovació, perquè si
això s’hagués aconseguit, aquest debat sobre el fi-
nançament es faria amb absoluta seguretat jurídica,
donat que hi hauria una llei del Parlament de l’Estat
que determinaria clarament els recursos financers
d’aquest Ajuntament.

En relació a la moció, que el Grup de Convergèn-
cia i Unió també signa i votarà favorablement, precisa
que el seu Grup: a) vol la desaparició de l’impost so-
bre activitats econòmiques el 2003 i, per tant, s’hauria
de treballar de manera seriosa i ràpida per a assolir
aquest objectiu; b) no acceptarà del govern municipal
plantejaments d’ordenances fiscals que intentin suplir
els efectes de la supressió de tal impost mitjançant
l’increment d’altres impostos municipals; c) entén que
el Projecte de llei del Govern de l’Estat conté alguns
aspectes positius, com ara una reducció de l’impost
sobre béns immobles per a les famílies nombroses;
d) adverteix ja ara que no acceptarà l’aplicació d’un
impost sobre els béns immobles afectes a les activi-
tats comercials; e) entén que l’Estat ha de suplir la
minva d’ingressos que sigui conseqüència de la su-
pressió de l’impost sobre activitats econòmiques, i in-
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cloure en els seus Pressupostos Generals de 2003
les corresponents partides compensatòries.

Diu, en resum, que una reforma fiscal de l’enverga-
dura de la que s’està discutint no es pot presentar
amb la irresponsabilitat amb què ho ha fet el Govern
del Partit Popular: per això, el seu Grup s’ha adherit a
la moció, però creu que aquesta discussió no s’hauria
tingut amb la inseguretat jurídica que hi ha avui, si el
govern municipal hagués fet la seva feina i la Carta
municipal estigués íntegrament aprovada.

El Sr. Álvarez, parlant primerament de les Orde-
nances fiscals de l’any vinent, manifesta que, al final
del mandat, Barcelona continuarà essent la ciutat
amb la fiscalitat més alta d’Espanya; que per a un
64% dels seus ciutadans i ciutadanes la relació entre
els impostos que paguen i els serveis que reben és
negativa; que en la revisió fiscal de l’any vinent s’in-
crementen els impostos que graven l’habitatge, con-
cretament el d’instal·lacions, construccions i obres, el
de l’increment del valor dels terrenys i el de béns im-
mobles, a pesar de les dificultats dels ciutadans per a
poder accedir a un habitatge, i de la manca d’habitat-
ge social.

Referint-se posteriorment a la moció, diu que el
Govern del Partit Popular vol eliminar l’impost sobre
activitats econòmiques, perquè és injust i il·lògic que
una activitat econòmica pagui en funció de la superfí-
cie i de la radicació, i no pas dels ingressos i beneficis
que obté, i perquè vol complir dintre de termini els
compromisos electorals assumits per aquest motiu.

Destaca que la mesura afectarà el 93% del contri-
buents per aquest impost, és a dir, uns 162.000 pro-
fessionals, comerciants, artistes i treballadors autò-
noms deixaran de pagar-lo i, per tant, estaran molt
contents que se suprimeixi aquest impost creat quan
els socialistes eren en el Govern de l’Estat; que, a fi
que els Ajuntaments no resultin perjudicats, el Projec-
te de llei preveu compensar-los al 100% la minva
d’ingressos que els comporti la desaparició de l’im-
post sobre activitats econòmiques, mitjançant l’impost
sobre la telefonia mòbil, mitjançant l’augment de les
bases d’aquelles empreses amb una facturació supe-
rior al milió d’euros a l’any, les quals continuaran pa-
gant l’impost sobre activitats econòmiques, i mitjan-
çant una partida pressupostària oberta, perquè el seu
import està encara subjecte a negociació amb la Fe-
deració Espanyola de Municipis i Províncies i el Pro-
jecte de llei encara està en el tràmit parlamentari.

Creu, doncs, que la moció intenta fer una política,
partidista i electoralista, de desgast del Partit Popular, el
qual governa també en la majoria d’ajuntaments d’Es-
panya i, per tant, no els reduirà els seus ingressos.

Insisteix que, a partir de primer d’any, uns 162.000
contribuents de Barcelona estaran molt satisfets de no
haver de pagar l’impost sobre activitats econòmiques i,
d’altra banda, això es compensarà als ajuntaments
mitjançant un augment de la participació en els im-
postos estatals directes (impost sobre la renda de les
persones físiques) i indirectes (l’impost sobre el valor
afegit i impostos especials), de manera que els ajunta-
ments no perdran capacitat financera i s’eliminarà un
impost injust, la implantació del qual provocà una nom-
brosa manifestació d’empresaris, comerciants i treba-
lladors autònoms a la plaça de Sant Jaume.

Anuncia, en conclusió, el vot contrari del Partit Po-
pular de Catalunya a les Ordenances fiscals per a
2003 i a la moció.

El Sr. Forradellas expressa l’acord del Grup d’Ini-
ciativa-Verds amb les Ordenances fiscals per al
2003 i amb la moció en debat i justifica aquest
posicionament adduint que mai com avui ha estat
tant urgent aprovar les ordenances fiscals del proper
exercici, perquè la inseguretat, a la qual estan sot-
mesos tots els Ajuntaments de Catalunya i de l’Es-
tat, és considerable per la manera com s’està des-
envolupant el procés de reforma del finançament
local, ja que a les tradicionals dificultats que pateix
Barcelona com a capital de Catalunya per la insufi-
ciència de recursos, se suma ara un projecte de llei
que s’ha fet tard i malament, és a dir, en un moment
inadequat, perquè tots els Ajuntaments ja estan dis-
cutint les ordenances fiscals i els pressupostos per a
l’any vinent, i sense consultar els ajuntaments ni els
organismes supramunicipals, i, per tant, sense la
participació que el Grup del Partit Popular de Cata-
lunya tan sovint predica i menystenint les recomana-
cions de la Comissió d’experts. Afegeix que la moció
reclama compensacions econòmiques adequades
per si el projecte de llei en qüestió tira endavant; i
que la participació dels ajuntaments en la cistella
d’impostos estatals és minsa i insuficient i, per tant,
s’ha de dotar adequadament.

Fa avinent que el seu Grup mai no ha estat par-
tidiari de l’actual Llei d’hisendes locals, sinó d’una le-
gislació basada en la progressivitat fiscal, de manera
que “qui més guanyi més pagui”, i en els aspectes
mediambientals en el sentit que “qui més contamina
més pagui”, que són els dos eixos sobre els quals
hauria de girar la fiscalitat local, i, tanmateix, el Pro-
jecte de llei no té en compte cap d’aquests principis i
recorre a mecanismes absolutament arbitraris que no
asseguren als ajuntaments uns ingressos suficients
en funció de la seva població i de les seves necessi-
tats econòmiques, socials i d’infraestructures, ni tam-
poc les compensacions adequades a aquells que no
tinguin un grau suficient d’activitat econòmica.

Expressa, també, la seva preocupació perquè tal
projecte de llei no fa cap referència al règim financer
especial previst a la Carta.

Posa en relleu, d’altra banda, que el Projecte es
presenta en un context de dèficit zero que condiciona
la política dels ajuntaments, mentre que el Govern de
l’Estat continua gaudint d’ajuts de l’Unió Europea que
li permeten fer determinats encaixos pressupostaris;
que els municipis encara estan molt lluny d’assolir el
percentatge del 25% de participació en els ingressos
públics, el qual actualment es mou entre el 12 i el 14
per 100 i, per tant, aquest seria un bon moment per-
què el Projecte de llei intentés escurçar distàncies; i
que, concretament, en el procés constructiu del Pro-
jecte 22@ l’Ajuntament percep aproximadament el
15% dels ingressos que genera i el 85% restant se’l
reparteixen l’Estat i la Generalitat, i quan les activitats
de les empreses es posen en marxa, l’Ajuntament co-
bra un 5% dels impostos que meriten i l’Estat i la Ge-
neralitat el 95% restant.

Acaba remarcant que la política fiscal del Partit Po-
pular fa que actualment hi hagi més càrregues per
impostos indirectes, que no pas directes; que la re-
baixa fiscal propiciada per tal partit beneficia les ren-
des de capital més altes i no pas la gent que cobra
d’una nòmina, i ha comportat menys despesa social
en beques i altres atencions socials que el país ne-
cessita; i que, per descomptat, el seu Grup s’adhereix
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a la proposta que la Federació de Municipis de Cata-
lunya pugui aprovar aquesta tarda.

El Sr. Maestro anticipa que el Grup d’Esquerra Re-
publicana de Catalunya-Els Verds votarà favorable-
ment tant les Ordenances fiscals per a l’any vinent
com la moció, perquè pensa que un govern municipal
responsable ha de presentar aquestes ordenances i
ha de fer-ho en un context complicat, perquè el Go-
vern de l’Estat ha plantejat de manera irresponsable i
unilateral, sense consens ni negociació prèvia, el Pro-
jecte de llei de reforma de la Llei d’hisendes locals.

Considera que les Ordenances fiscals del 2003,
que presenten la novetat de la taxa pel registre cen-
sal de gossos potencialment perillosos, compleixen
els compromisos adquirits en el Programa d’actuació
municipal i en els programes electorals de les forces
integrades en l’equip de govern i, concretament, re-
dueixen la pressió fiscal real, aspecte en el qual pre-
cisa que, mentre la derivada de la figures fiscals mu-
nicipals representa l’1,8% del producte interior brut de
la Ciutat, la dels dos grans impostos estatals, el del
valor afegit i el de la renda de les persones físiques,
arriba al 12% i, per tant, el Sr. Álvarez no hauria d’in-
tentar confondre la ciutadania en aquesta qüestió.

Parlant, a continuació, de la reforma de les hisen-
des locals, diu que el seu Grup no ha estat mai parti-
dari de l’actual esquema de finançament local i n’ha
propugnat la revisió, però el projecte de llei que s’ha
presentat és electoralista i unilateral, no fa cas dels
consells de la Comissió d’experts i es limita aplicar el
Programa electoral del Partit Popular tendent a afavo-
rir les rendes més altes i els territoris on tal partit pot
aconseguir la majoria.

Afirma que en tal projecte de llei es torna a posar
de manifest la manera de fer i la ideologia centralista i
nacionalista espanyola del Partit Popular, el qual té
una concepció radial de relació directa del Govern de
l’Estat amb els municipis prescindint de les comuni-
tats autònomes, mentre que una de les conclusions
de la Comissió d’experts recomanava atorgar més
competències a les comunitats autònomes, per tal de
trencar, si convenia, la uniformitat absoluta del règim
local; que la Carta municipal, aprovada per unanimitat
per aquest Consistori, està encallada a Madrid, a pe-
sar d’ésser imprescindible per a millorar la qualitat de
vida dels ciutadans i ciutadanes de Barcelona, per-
què el Govern de l’Estat no vol tirar-la endavant atès
que Madrid no en té; i que afegint a tot això els efec-
tes del dèficit zero que el Govern de l’Estat imposa, la
retallada d’inversions a la Ciutat pot ésser del 20%.

Estima que les alternatives a l’impost sobre activi-
tats econòmiques que figuren en el projecte de llei en
tràmit no garanteixen la suficiència financera de les
entitats locals, sinó que la retallen i obren un període
d’inestabilitat en els ingressos per causa d’una falsa
corresponsabilitat; i que tal projecte de llei conté co-
ses profundament injustes i reaccionàries: per exem-
ple, que una família que tingui cinc fills i dues
minyones i visqui a Pedralbes pugui gaudir de bonifi-
cacions, i una altra que només tingui dos fills i visqui
a Poblenou, no.

El Sr. Maragall, contestant les intervencions de l’o-
posició, es refereix primer al Sr. Puigdollers i diu que
el president del Grup de Convergència i Unió ha res-
ponsabilitzat el govern municipal del fet que l’aprova-
ció de la Carta municipal estigui encallada a Madrid,
a pesar de saber perfectament qui ha posat afany i

feina a resoldre aquest bloqueig i que qui s’hi ha opo-
sat és el Govern de l’Estat, al qual Convergència i
Unió està donant suport parlamentari en el Congrés
dels Diputats i en el Senat des de 1996, mentre que
ni la Conselleria de la Generalitat que presideix la
Comissió mixta creada pel Parlament de Catalunya ni
el Grup polític que governa la Generalitat han afegit
la més mínima empenta, pressió o iniciativa davant el
Govern de l’Estat en relació a la Carta municipal, tret
de l’acompanyament físic i institucional a les dues re-
unions tingudes a Madrid amb el Ministre, i encara
tant en aquestes reunions com en les sectorials, la
principal preocupació, legítima, de la representació
de la Generalitat fou mirar que la negociació no afec-
tés la institució autonòmica, capteniment que s’ha de
tenir en compte a l’hora de buscar responsabilitats
pel bloqueig en què es troba l’aprovació de la Carta
municipal, responsabilitats que recauen sobre tot en
el Govern de l’Estat, que podia obrir les portes i no ho
ha fet, enmig d’un silenci clamorós per part de la Ge-
neralitat de Catalunya i de la força política que la go-
verna.

Expressa, a continuació, el seu acord amb la desa-
parició de l’impost sobre activitats econòmiques; però
matisa que el Projecte de llei no suprimeix aquest im-
post i es limita a introduir-hi unes exempcions, i que si
això es tira endavant, cal garantir als municipis unes
compensacions adequades, no per la via d’una parti-
da de contingències en un racó dels Pressupostos
Generals de l’Estat, sinó en la mateixa llei de refor-
ma, per tal que en quedi assegurada la continuïtat en
el futur.

Considera que les bonificacions a les famílies nom-
broses constitueixen una altra de les incerteses del
projecte de llei en qüestió, perquè jurídicament són
discutibles i poden comportar diferències entre aque-
lles famílies nombroses que son propietàries del seu
habitatge i aquelles altres que viuen en un de lloguer;
i que, d’altra banda, la política social d’atenció a les
famílies nombroses i les desgravacions a aquestes
famílies no tenen en l’impost sobre béns immobles el
millor escenari.

Indica que si la desaparició de l’impost sobre activi-
tats econòmiques ha de tenir les degudes compensa-
cions en els Pressupostos Generals de l’Estat, com
sosté el Sr. Puigdollers, la força política a què pertany
aquest regidor no els hauria d’haver votat favorable-
ment, i tanmateix ho ha fet.

La Presidència indica al Sr. Maragall que ha esgo-
tat el temps de què disposava; i que, en tot cas, po-
drà aprofitar la contestació al torn de rèplica per a
donar contestació al Sr. Álvarez.

El Sr. Puigdollers addueix que, segons el Progra-
ma d’actuació municipal, aprovat amb els vots favora-
bles de l’equip de govern, el qual és també el màxim
responsable de complir-lo, l’Ajuntament ha de liderar
polítiques municipals i en aquest terreny l’actuació del
govern municipal mereix un zero, perquè no n’ha
liderada cap, ni de les generals ni de les específiques
de la Ciutat.

Insisteix que el present debat es fa en un marc d’in-
seguretat jurídica que no és admissible en matèria
fiscal, però mentre en altres ajuntaments això no és
culpa dels respectius governs, aquí sí, perquè si s’ha-
gués aconseguit l’aprovació de la Carta municipal,
avui no hi hauria aquesta inseguretat, de la qual no
es pot responsabilitzar el Grup de Convergència i
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Unió, perquè no es pas qui governa aquest Ajunta-
ment. Agrega que, de la mateixa manera que és res-
ponsabilitat del Govern de la Generalitat aconseguir
un bon finançament per a Catalunya, és responsabili-
tat del govern municipal aconseguir un bon finança-
ment per a Barcelona, tasca que sempre ha comptat
amb el suport del Grup de Convergència i Unió: per
això, no s’ha cansat mai d’acompanyar el Sr. Mara-
gall als llocs on s’ha tractat aquesta qüestió, de ma-
nera que fins avui mai se li havia fet cap retret per
aquest motiu.

També reitera que el seu Grup vol que els con-
tribuents deixin de pagar l’impost sobre activitats
econòmiques el 2003 i no acceptarà que la minva
d’ingressos municipals com a conseqüència de la
desaparició o les exempcions en tal impost es cobrei-
xi mitjançant l’increment de la fiscalitat que pesa so-
bre els habitatges, com fan les Ordenances fiscals en
debat i, per això, el seu Grup les votarà en contra.

El Sr. Álvarez pensa que l’equip de govern hauria
d’estar molt satisfet del capteniment del Govern de
l’Estat, perquè les transferències estatals a l’Ajunta-
ment que el 1996 importaven 64.000 milions de pes-
setes, el 2001 arribaren fins als 92.800 milions, amb
un increment, per a aquest període, del 45%, és a dir,
del doble de la inflació produïda en el mateix temps.

Declina replicar les referències que en el curs del
debat s’han fet a les polítiques del dèficit zero, des-
prés d’haver sentit un recent discurs, en el qual el Sr.
Zapatero es declarava d’acord amb les polítiques
d’equilibri pressupostari en les Administracions pú-
bliques.

Sosté que la proposta de l’equip de govern manté
Barcelona com la ciutat amb la fiscalitat més alta
d’Espanya; que, en canvi, el seu partit pretén posar-la
al mateix nivell de les altres i que per la via de la su-
pressió o de les exempcions es deixi de pagar un im-
post que, quan s’implantà, generà fortes reaccions de
protesta i, per tant, ara se’n planteja una reforma, a la
qual l’equip de govern s’oposa i en virtut de la qual a
Barcelona uns 162.000 contribuents no hauran de pa-
gar-lo, però aquest Ajuntament com els de la resta
d’Espanya seran degudament compensats i no per-
dran ni un sol euro.

El Sr. Maragall diu que el Govern del Partit Popular
té por als ajuntaments i per això ha fet una proposta
de reforma del finançament local enganyant els go-
verns municipals de tot el país, fins al punt que ni tan
sols la Presidència de la Federació Espanyola de Mu-
nicipis i Províncies gosa dir res a favor d’aquest pro-
jecte de llei i s’ha produït un silenci espectacular per
part dels alcaldes pertanyents al Partit Popular, els
quals no saben com encaixar-lo.

S’ofereix a lliurar al Sr. Álvarez una còpia de les
opinions que ahir, en la sessió de l’Ajuntament de
Madrid, exposava el seu alcalde sobre aquesta llei
i en suport d’una resolució similar a la moció en
debat.

Recalca que la meravellosa evolució, esmentada
pel Sr. Álvarez, de la participació en els ingressos de
l’Estat està determinada per un model de finança-
ment creat en els últims anys que el Govern de l’Estat
estigué en mans dels socialistes i abans que hi acce-
dís el Partit Popular, el qual ara pretén liquidar-lo; que
el Projecte de llei conté una sèrie d’elements de
constitucionalitat dubtosa i incerteses que generaran
una alta conflictivitat en els propers mesos, i sotmet

els ajuntaments a un maltracte que no es mereixen,
ni aquest ni els altres ajuntaments d’Espanya.

Rebutja que Barcelona sigui encara la ciutat fis-
calment més cara d’Espanya, tot apuntant que a l’ho-
ra de fer comparacions, es miri ben bé què passa
amb les diferents taxes i amb l’impost sobre construc-
cions, instal·lacions i obres, com es grava l’habitatge i
on s’exigeix la taxa d’escombraries i on no. Afegeix
que, en tot cas, la diferència que hi havia fa uns
quants anys ha estat més que amortitzada.

Indica que la imposició sobre la telefonia mòbil
s’està reclamant des de fa uns anys i ara el Govern
de l’Estat pretén que serveixi per a compensar la des-
aparició de l’impost sobre activitats econòmiques,
capteniment que li sembla un abús.

Sosté que és radicalment fals que les compensaci-
ons per la desaparició de l’impost sobre activitats
econòmiques estiguin assegurades al 100%, perquè
no figuren a la Llei i no estan garantides ni institu-
cionalment ni pressupostàriament donat que només
figuren en una partida ampliable com un concepte a
negociar; que en el Projecte de llei el Govern de l’Es-
tat ha prescindit totalment del treball de la Comissió
d’experts i no ha recollit ni una sola de les seves re-
comanacions, ans fins i tot les ha contradit frontal-
ment; i que tot això és de dubtosa legalitat, perquè hi
ha sentències que parlen dels principis de confiança
legítima i de lleialtat institucional, però el Govern de
l’Estat els ha trencat en tractar els ajuntaments com
una institució menor i pretendre imposar-los els seus
criteris, en compliment d’una promesa electoral, mit-
jançant la majoria de què disposa en el Parlament es-
panyol, capteniment pel qual pagarà, tanmateix, un
preu polític d’aquí uns mesos.

El Sr. Alcalde no accepta les crítiques del Sr.
Puigdollers sobre la manca de lideratge d’aquest
Ajuntament en l’aprovació de la Carta municipal,
perquè s’ha fet tot el que calia: per tant, el Sr.
Puigdollers hauria de preguntar al Govern del Partit
Popular per què no vol aprovar-la, i a Convergència i
Unió per què dóna el suport al Govern de l’Estat a
pesar d’això.

Pensa que aquesta formació política no gosa dir
allò que hauria de dir perquè necessita el vot del Par-
tit Popular de Catalunya per a aprovar els Pressupos-
tos de la Generalitat en el Parlament català. Afegeix
que per molt que digui el Sr. Puigdollers, la ciutadania
sap perfectament que l’aprovació del tram de la Carta
municipal que depèn del Parlament espanyol és res-
ponsabilitat de qui hi té la majoria absoluta, el Partit
Popular, i tanmateix el Sr. Puigdollers intenta convèn-
cer la gent que tal responsabilitat recau en el govern
municipal.

Significa que el Sr. Montoro, en una entrevista pu-
blicada en el diari Expansión, en preguntar-se-li quan
pensava negociar amb els ajuntaments la llei d’hisen-
des locals, contestà que aquestes coses sempre es
feien igual: en les últimes dotze hores.

Puntualitza que el govern municipal està a favor de
la supressió de l’impost sobre activitats econòmiques,
però el procés s’està fent molt malament, perquè in-
trodueix un alt nombre d’incerteses que posen en pe-
rill els ingressos municipals d’una manera tan radical
que mereix una resposta institucional per a evitar el
desgavell.

Considera que el projecte de llei en qüestió com-
porta una inseguretat jurídica total, perquè està en
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contra els principis en què es fonamenta la fiscalitat
en el nostre país; que no es pretén pas eliminar l’im-
post sobre activitats econòmiques, sinó incorporar-hi
una exempció i, a canvi, aplicar un altre impost sobre
els béns immobles i tot això introdueix una incertesa
en els futurs ingressos municipals; que el Govern de
l’Estat tracta els ajuntaments com si fossin l’oposició,
perquè aprova un projecte de llei que els afecta, el
sotmet a tràmit parlamentari i remet la negociació
amb els ajuntaments d’Espanya, que s’hauria de fer
en la Taula de fiscalitat nacional, al moment de la ne-
gociació d’esmenes amb l’oposició parlamentària, a
pesar que els ajuntaments no són oposició, sinó go-
verns locals: aquesta situació explica que els ajunta-
ments estiguin estudiant col·legiadament, amb rigor i
seriositat, la manera de defensar-se davant aquest
maltracte i menysteniment.

El Sr. Puigdollers opina que l’explicació que acaba
de fer el Sr. Alcalde sobre la negociació de la reforma
de la llei d’hisendes locals és una clara demostració
de la incapacitat d’aquest Ajuntament per a liderar les
relacions amb l’Estat en les qüestions d’interès local.

El Sr. Alcalde replica que quan el Partit Popular,
que té la majoria en el Congrés dels Diputats, es
nega a discutir en una taula, no es pot parlar de man-
ca de lideratge d’aquest Ajuntament, sinó d’obstruc-
cionisme del Partit Popular, amb col·laboració de
Convergència i Unió, a qualsevol negociació amb els
ajuntaments.

El Sr. Puigdollers diu que de la mateixa manera
que hi ha actituds polítiques que porten a l’acord, n’hi
ha d’altres que porten, d’entrada, al desacord.

El Sr. Alcalde contesta que a vegades fins i tot se li
ha retret que té un tarannà massa negociador i així,
mentre aquest Ajuntament ha aconseguit uns acords
excel·lents sobre el traçat del tren d’alta velocitat al
seu pas per Barcelona i sobre les estacions de Sants
i de la Sagrera, el Govern de la Generalitat té força
dificultats a aconseguir una negociació igualment pro-
fitosa sobre el pas d’aquest tren per l’aeroport.

El Sr. Puigdollers observa que en política es pot
actuar amb voluntat d’arribar a acords per a resoldre
els problemes, o en funció d’una estratègia general
en virtut de la qual, fins i tot quan es defensen els in-
teressos de Barcelona, s’actua com a oposició al Go-
vern de l’Estat; i que sense l’actitud que ha mantingut
el Grup Parlamentari de Convergència i Unió avui no
s’estaria negociant el Decret sobre les relacions de
treball.

El Sr. Alcalde respon que aquestes afirmacions del
Sr. Puigdollers podrien tenir sentit si el problema fos
exclusiu d’aquest Ajuntament, però afecta tots els
ajuntaments espanyols i, per això, l’Associació Ca-
talana de Municipis i Comarques també promou mo-
cions similars a la que s’ha presentat aquí: en con-
seqüència, tals afirmacions no tenen cap base de
sustentació.

El Sr. Álvarez agraeix que el Sr. Alcalde hagi reco-
negut que s’ha assolit una bona solució sobre el tra-
çat del tren d’alta velocitat

Puntualitza que el Govern de l’Estat està nego-
ciant des de fa dos anys amb la Federació Espa-
nyola de Municipis i Províncies la reforma del finan-
çament local.

No pot admetre que l’opinió que ha exposat el Sr.
Maragall sigui la de tot el municipalisme espanyol; i
assegura que l’eliminació de l’impost sobre activitats

econòmiques beneficiarà milers de ciutadans i no
comportarà cap pèrdua d’ingressos per a aquest
Ajuntament, però no confia que quan el temps li doni
la raó, l’equip de govern ho reconegui.

El Sr. Alcalde insisteix que no hi hagut cap nego-
ciació fins al punt que tres dies abans de la presenta-
ció del Projecte de llei ni els alcaldes pertanyents al
Partit Popular coneixien remotament com aniria la re-
forma de l’impost sobre activitats econòmiques, situa-
ció que és greu, perquè més enllà de les picabaralles
internes, comporta un problema de respecte institu-
cional i de respecte a l’autonomia local

Addueix que abans d’aplicar l’impost sobre activi-
tats econòmiques, un cop aprovada la llei el 1987, es
mantingueren taules de tota mena per a analitzar els
efectes que generaria i, en canvi, en aquesta ocasió
el Govern de l’Estat s’ha mostrat disposat a acceptar
fins a l’últim moment modificacions que, en afectar
les previsions d’ingressos dels ajuntaments, genera-
ran inseguretat jurídica: per tant, no hi ha hagut nego-
ciació, sinó imposició d’una determinada manera de
substituir l’impost sobre activitats econòmiques, i els
ajuntaments no poden acceptar-la, perquè introdueix
un elevadíssim grau d’incertesa en els ingressos mu-
nicipals, fet que està per damunt de sensibilitats per-
sonals.

S’aprova el dictamen núm. 9, relatiu a les Ordenan-
ces fiscals per al 2003 i exercicis successius amb el
vot en contra dels Srs. Puigdollers, Forn, Ciurana,
Gascón i García, i les Sres. Oranich, Ortega, Fandos,
Recasens i Servitje, i també dels Srs. Álvarez, Cornet
i Arredonda, i les Sres. Treserra i Balseiro.

S’aprova, amb el vot en contra dels Srs. Álvarez,
Cornet i Arredonda, i les Sres. Treserra i Balseiro, la
moció en debat, la urgència de la qual ja estat decla-
rada prèviament.

10. Declarar, a l’empara de l’article 20 del Regla-
ment del patrimoni dels Ens locals, desafectats del
domini públic els locals grafiats en el plànol annex
(plantes baixa i primera) que són part de la finca si-
tuada en el carrer del Doctor Pi i Molist, núms. 129-
157, seu del Districte de Nou Barris, amb la finalitat
d’alienar-los a l’Institut Nacional de la Seguretat So-
cial, per a la instal·lació d’una oficina integral de la
Seguretat Social.

El Sr. Ciurana anticipa l’abstenció del seu Grup,
perquè considera una equivocació que l’Ajuntament
es vengui patrimoni, encara que sigui a la Seguretat
Social.

El Sr. Cuervo contesta que l’operació és beneficio-
sa, perquè els ciutadans podran gaudir, més a prop,
d’uns serveis administratius públics de primer ordre i,
a més, l’Estat pagarà per aquest immoble un preu
que revertirà en el Districte.

El Sr. Ciurana replica que per a aconseguir el ma-
teix objectiu, hi havia altres opcions, com el lloguer a
llarg termini o la constitució d’un dret de superfície, lli-
gades amb la capacitat de negociació amb l’Adminis-
tració de l’Estat.

S’aprova el dictamen amb l’abstenció dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje.

11. Desestimar, per les raons apuntades en l’infor-
me annex de la Direcció de Serveis d’Administració
del Patrimoni, les al·legacions formulades pel Grup
Municipal de Convergència i Unió en el tràmit d’infor-
mació pública del plec de clàusules regulador de la
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concessió per a la construcció i gestió d’un tanatori
en la finca de propietat municipal situada al carrer de
Carles Riba, núms. 10-12, a adjudicar a la societat
Serveis Funeraris de Barcelona, SA (SFB) com a
aportació no dinerària pel desemborsament de 408
accions de la dita societat, per un valor nominal con-
junt de 2.452.488 euros, de les que s’emetran i posa-
ran en circulació en l’ampliació de capital en tràmit de
formalització; aprovar el plec definitivament; i formalit-
zar la subscripció d’accions i el contracte de conces-
sió en escriptura pública.

El Sr. Ciurana avança el posicionament contrari del
seu Grup, perquè, a juí seu, la decisió que es propo-
sa vulnera les normes de lliure competència i, conse-
güentment, impedeix que els ciutadans obtinguin el
millor servei: per tal motiu pensa, doncs, elevar la
pertinent denúncia al Tribunal català de Defensa de
la Competència.

El Sr. Cornet anuncia, igualment, el vot negatiu del
seu Grup pels motius ja exposats en la Comissió del
Plenari, és a dir, perquè, com ja advertí en aprovar-se
l’Ordenança corresponent, s’està afavorint un mono-
poli de facto sobre els serveis funeraris, quan segons
un decret del Govern de l‘Estat cal potenciar-hi la lliu-
re competència.

El Sr. Alcalde ofereix fer a mans dels Grups de
l’oposició un estudi molt interessant, fet pel Govern
francès, on es constata l’increment que, després de
la liberalització, han experimentat en aquell país les
pompes fúnebres, ja que les empreses no poden in-
crementar la demanda per molta publicitat que facin.

El Sr. Ciurana recomana que faci arribar també
aquest estudi al Sr. Maragall, el qual al·legà en la Co-
missió que el dictamen afavoria encara més la libera-
lització del servei.

El Sr. Maragall puntualitza que l’acord que es pren-
drà respon a una política patrimonial beneficiosa per
als ciutadans a la vista de les experiències de libera-
lització dels serveis funeraris que s’han produït a tot
el país, especialment a Madrid, però no impedeix ni
limita la lliure competència, com ho prova l’expedient
en tràmit per a obrir un tanatori privat.

S’aprova el dictamen amb el vot en contra dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
també dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda, i les
Sres. Treserra i Balseiro.

12. Aprovar inicialment modificacions de crèdit del
Pressupost 2002, per un import d’11.476.719,15
euros, de conformitat amb la documentació adjunta
(dos annexos amb referències 02091790 i 02101090),
considerant-les definitivament aprovades en cas de no
presentar-s’hi reclamacions en contra en el termini
d’exposició pública.

La Sra. Recasens comenta que aquest dictamen
dóna cobertura pressupostària a la important desvia-
ció que es produí en la despesa per la festa comme-
morativa del desè aniversari dels Jocs Olímpics, la
qual, en constituir-se’n el Comitè d’Honor, s’estimà en
un milió d’euros, però ha acabat costant-ne 2,3, és a
dir, 400 milions de pessetes, despesa que troba des-
mesurada i supèrflua.

El Sr. Maragall matisa que la Sra. Recasens pot,
legítimament, sentir-se molesta per la manera com
e4s commemoraren els deu anys de la celebració
dels Jocs Olímpics i considerar-ne alt el cost, però no
pot parlar de desviació pressupostària, perquè inicial-

ment no hi havia cap partida prevista, ni molt menys
tancada, per a un acte organitzat amb l’acord unàni-
me de totes les institucions, que quedaren molt satis-
fetes de com es féu tal celebració.

S’aprova el dictamen amb l’abstenció dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje,
i també dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda, i les
Sres. Treserra i Balseiro.

13. Aprovar inicialment l’expedient de modifica-
cions de crèdit per un import de 3.538.435,16 euros
(suplements de crèdit), d’acord amb el document an-
nex, a finançar amb els majors ingressos obtinguts en
la partida 99.01-42000-61114 (76200000) Participa-
ció ingressos Estat (PIE), considerant-les definitiva-
ment aprovades cas de no presentar-s’hi reclama-
cions en contra en el termini d’exposició pública.

S’aprova el dictamen amb el vot en contra dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
amb l’abstenció dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredon-
da, i les Sres. Treserra i Balseiro.

14. Autoritzar el Patronat Municipal de l’Habitatge
a concertar diversos préstecs hipotecaris per un im-
port màxim global de 8.088.869,57 euros, destinat a
finançar les obres d’un total de 131 habitatges de di-
verses promocions, en les condicions que s’adjun-
ten a l’annex.

S’aprova, per unanimitat, aquest dictamen.
15. Adoptar, com a soci únic de l’empresa Promo-

ció Ciutat Vella, SA, Societat Unipersonal (d’ara en-
davant “la Societat”), els següents acords: 1r) Donar
compte de la dissolució automàtica de la Societat per
transcurs del termini del seu temps de durada de con-
formitat amb l’article 4t. dels seus estatuts socials.
2n) Aprovar la cessió global dels actius i passius de la
Societat a l’Ajuntament de Barcelona, sense contra-
prestació, com a procediment abreujat de liquidació
amb motiu de la seva dissolució per transcurs del ter-
mini de durada establert a l’article 4t. dels seus esta-
tuts socials. 3r) Cessar els administradors de la So-
cietat i nomenar-ne el liquidador, segons annex
adjunt. 4t) Modificar l’actual denominació social de la
Societat per la de “Promoció Ciutat Vella, SA, en li-
quidació”. 5è) Aprovar el balanç final de la Societat,
immediatament després de la cessió global de l’actiu i
del passiu, a la qual es fa referència en l’acord núm. 2
anterior. 6è) Renunciar a dur a terme repartiment de
l’haver social, en tant que el conjunt del patrimoni so-
cial de la Societat li ha estat atribuït mitjançant la ces-
sió global d’actius i passius realitzada en el seu favor.
7è) Cancel·lar les accions representatives del capital
social de la Societat. 8è) Aprovar l’extinció i la
cancel·lació registral de la Societat. 9è) Declarar
l’acolliment de la cessió global d’actius i passius com
a procediment de liquidació abreujada al règim espe-
cial de neutralitat fiscal previst al capítol VIII del títol
VIII de la Llei 43/1995, de 27 de desembre, de l’im-
post sobre societats, per les operacions de fusió, es-
cissió, aportació de branca d’actius i bescanvi de va-
lors. 10è) Facultar l’Alcaldia, com a representant del
soci únic de la Societat, i el liquidador de la Societat,
com a representant de la mateixa, per efectuar totes
aquelles actuacions encaminades a la plena efectivi-
tat dels presents acords.

Es fa constar que l’annex que s’esmenta en aquest
dictamen, transcrit literalment, diu:
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“Es nomena liquidador de la societat el Sr. Joan
Raurich i Llach.

Les funcions del liquidador seran les establertes a
l’article 272 del Reial Decret Legislatiu 1564/1989, de
22 de desembre, del text refós de la Llei de societats
anònimes i, en particular, d’entre altres:

a) l’atorgament de tots aquells documents públics o
privats que puguin resultar necessaris en relació amb
la cessió global d’actius i passius de la Societat en fa-
vor de l’Ajuntament de Barcelona com a procediment
de liquidació abreujada i d’extinció de la Societat; i

b) realitzar tots aquells actes i actuacions que si-
guin necessaris per tal d’obtenir la inscripció de l’es-
criptura de cessió i d’extinció de la Societat en el Re-
gistre Mercantil de Barcelona, així com la cancel·lació
de la Societat en l’esmentat Registre.

La condició de liquidador no estarà retribuïda.”
El Sr. Puigdollers considera que avui tocaria fer un

balanç de Promoció Ciutat Vella, SA, durant el temps
en què ha estat funcionant, ja que tal empresa es
constituí el 22 de juliol de 1988 amb el vot unànime
del Consistori, perquè tots els seus membres eren
ben conscients de les dificultats que hi havia en el
Districte: per tant, valdria la pena preguntar-se si ara,
catorze anys després, el Districte està en el nivell que
s’esperava quan es decidí crear tal empresa, perquè
ell creu que, a pesar que aquesta societat ha fet bé la
seva feina en el camp de l’urbanisme i l’habitatge,
l’Ajuntament no ha fet prou bé la seva tasca en el
camp social.

Anuncia que el seu Grup opta per abstenir-se, per-
què, malgrat haver estat present en el Consell d’Ad-
ministració de la societat, els seus representants han
tingut molt poca capacitat d’incidència en la gestió del
dia a dia, com succeeix als representants de l’oposi-
ció en tots els Consells d’Administració de les empre-
ses municipals, i perquè els informes dels serveis tèc-
nics posen en qüestió l’escassa informació que se’ls
ha fet arribar.

El Sr. Cornet addueix que Promoció Ciutat Vella,
SA, ha fet una tasca efectiva, però no ha aconseguit
tot allò que era necessari per a canviar el Districte, i a
pesar que la presentació de tal tasca es féu en una
roda de premsa sense que l’oposició pogués fer-hi
cap comentari, la mateixa premsa s’ha fet ressò que
les coses no havien anat com a vegades es volen
vendre: per això, el seu Grup opta també per abste-
nir-se.

El Sr. Alcalde subratlla que el govern municipal se
sent, en canvi, molt orgullós de com han anat les co-
ses, fet que està reconegut internacionalment, per-
què s’han generat moltes més actuacions d’aquelles
que en un principi s’havien previst, i perquè s’han
atret cap a Ciutat Vella unes inversions quantioses,
tan institucionals com privades, que han capgirat la
problemàtica situació que hi havia en aquesta part de
la Ciutat.

Té la seguretat que, a través de Foment de Ciutat
Vella, SA, que ve a prosseguir la tasca de Promoció
Ciutat Vella, SA, l’acció municipal podrà continuar
comptant amb el suport, la cooperació, i la complicitat
dels veïns i de moltes empreses que estaven relacio-
nades amb aquesta darrera societat, la qual pot pre-
sentar un balanç de la seva actuació extremadament
positiu, reconegut per aquelles persones i empreses
que posen els seus recursos a disposició de la conti-
nuïtat de tal tasca.

S’aprova el dictamen amb l’abstenció dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
també dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda, i les
Sres. Treserra i Balseiro.

Tot seguit es dóna per aprovada l’acta, en la part
estrictament que l’afecta, per tal agilitar-ne la inscrip-
ció en el Registre Mercantil.

16. 1r) Iniciar el procés per a la participació de
l’Ajuntament de Barcelona en la constitució de la so-
cietat Barcelona Alta Velocitat 2004, SA, que tindrà
per objecte la coordinació dels projectes relacionats
amb l’alta velocitat en l’àmbit de la Sagrera-Sant
Andreu, la promoció i gestió del desenvolupament ur-
banístic, l’execució de les obres d’infrastructura i la
gestió dels aprofitaments urbanístics. 2n) Ratificar el
decret de l’Alcaldia, d’1 d’octubre de 2002, de no-
menament dels membres de la comissió d’estudi per
a la redacció de la corresponent memòria justificati-
va i fixació del termini de presentació. 3r) Aprovar
inicialment la Memòria justificativa de la participació
d’aquest Ajuntament en la constitució de la societat
Barcelona Alta Velocitat 2004, SA. 4t) Aprovar inicial-
ment, amb càrrec al Pressupost de l’exercici 2003 per
import total de 150.000 euros, la subscripció i desem-
borsament per part d’aquest Ajuntament de 2.500 ac-
cions de 60 euros de valor nominal cadascuna d’elles
de la societat Barcelona Alta Velocitat 2004, SA. 5è)
Sotmetre a informació pública la Memòria justificativa
per un termini de trenta dies hàbils, d’acord amb l’arti-
cle 148 del Reglament d’obres, activitats i serveis
dels Ens locals.

El Sr. Alcalde indica que aquest dictamen de-
mostra la capacitat d’aquest Ajuntament per arribar
a acords amb l’Estat i amb la Generalitat, quan hi
ha bona disposició per part d’aquestes Administra-
cions.

El president de la Comissió d’Infraestrutures i Ur-
banisme, Sr. Casas, exposa que aquesta societat
que és producte dels acords signats per l’Estat, la
Generalitat i aquest Ajuntament, serà l’encarregada
d’abordar les diferents actuacions que s’han de dur a
terme en l’àmbit de Sant Andreu-la Sagrera mitjan-
çant la coordinació dels diversos projectes: estació,
infraestructura urbana, metro, traçat ferroviari, estació
d’autobusos, xarxa viària vinculada, actuacions urba-
nístiques, promoció i gestió del desenvolupament ur-
banístic, execució d’obres d’infraestructures, redacció
de projectes i execució d’obres, tasques que pot dele-
gar en qualsevol dels seus socis o encarregar-les a
tercers. Agrega que tal societat, que podrà actuar de
manera directa o indirecta a través de concessions o
encàrrecs, té una duració indefinida; i que el capital a
subscriure pels socis és de 600.000 euros que seran
aportats en un 50% per l’Estat a través del Gestor
d’Infraestructures Ferroviàries i Renfe, en un 25% per
la Generalitat i en el 25% restant per aquest Ajun-
tament.

Assegura que aquesta societat permetrà transfor-
mar l’àmbit urbà de Sant Andreu-la Sagrera amb un
nou espai ferroviari, una nova gran estació i un gran
espai ciutadà i cívic, on llueixi l’activitat econòmica i
social i l’habitatge.

El Sr. Alcalde confia que aquesta societat podrà
iniciar ben aviat les obres per complir el compromís
que el tren d’alta velocitat arribi a Barcelona el 2004.

S’aprova, per unanimitat, el dictamen.
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COMISSIÓ DE PROMOCIÓ ECONÒMICA,
OCUPACIÓ, TURISME I COMERÇ

17. Aprovar la modificació dels Estatuts del Con-
sorci El Far, Centre dels Treballs del Mar, en el ter-
mes establerts en l’annex d’aquesta proposta d’acord
i que serà efectiva en el moment de la seva aprovació
pel Consell General del propi Consorci.

El Sr. Alcalde subratlla que aquest dictamen, que
dóna entrada a la Generalitat en el Consorci El Far,
és una nova mostra de cooperació interinstitucional i
de la capacitat d’aquest Ajuntament per a arribar a
acords quan les coses es plantegen degudament.

S’aprova, per unanimitat, el dictamen.

COMISSIÓ D’INFRAESTRUCTURES I URBANISME

Districte de l’Eixample

18. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial de reforma interior per a la delimitació i qualifi-
cació d’un nou espai lliure interior d’illa i dels seus
accessos, a l’illa configurada per la Gran Via de les
Corts Catalanes i pels carrers de la Marina, de Casp i
de Sardenya, promogut per Proeixample, SA, amb
les modificacions que figuren a l’informe del Departa-
ment de Planejament de Desenvolupament de 2 d’oc-
tubre de 2002; estimar les al·legacions presentades
per les Imes. Sres. Joana Ortega i Alemany i Magda
Oranich i Solagran en la seva condició de regidores
del Grup Municipal de Convergència i Unió; i desesti-
mar les al·legacions presentades pel Sr. Fernando
Peris Muñoz, president de la Comunitat de Propieta-
ris del carrer de la Marina, núms. 157-161, i per la
Sra. M. Pilar Jiménez Ibáñez i el Sr. Juan Ramón
Jiménez Ibáñez, en nom propi i en representació de
la Sra. Ma. Teresa Ibáñez Sagredo.

19. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial per a l’assignació de l’ús i de les condicions
d’edificació de l’equipament ubicat a l’illa compresa
entre els carrers de Roger de Flor i del Rosselló, el
passeig de Sant Joan i el carrer de Provença, promo-
gut per Proeixample, SA.

Districte de les Corts

20. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, la Modifi-
cació del Pla especial d’ordenació de l’equipament si-
tuat al carrer d’Entença, núms. 275-293, cantonada al
carrer del Montnegre, d’iniciativa municipal.

Districte de Sarrià-Sant Gervasi

21. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla espe-
cial d’ordenació de volums del solar situat a la cantona-
da dels carrers de Vico, núms. 20-24, i de Freixa, núm.
21, promogut per la Sra. Maria Luisa Cera Carreras,
que incorpora les precisions de l’aprovació inicial.

S’aproven, per unanimitat, els quatre dictàmens
precedents.

22. Aprovar provisionalment, de conformitat amb
els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta municipal de Bar-
celona, la Modificació del Pla General Metropolità en
els àmbits dels carrers de Marmellà i dels Reis Catò-
lics, d’iniciativa municipal; desestimar les al·legacions
presentades per l’Im. Sr. Jaume Ciurana i Llevadot,
en la seva qualitat de portaveu del Grup Municipal de
Convergència i Unió, pel Sr. Jordi Cebrián Puyuelo,
i per la Sra. Maria Teresa Ribas Xirau, en nom propi i
en representació de la Comunitat de veïns de la finca
situada al carrer de Marmellà, núms. 4-6, en el tràmit
d’informació pública de l’aprovació inicial, de confor-
mitat amb l’informe, emès pel Departament de Plane-
jament de Desenvolupament, de valoració de les
al·legacions esmentades, que consta a l’expedient i
es dóna per reproduït; i trametre l’expedient a la Sub-
comissió d’Urbanisme del municipi de Barcelona per
a la seva aprovació definitiva.

El Sr. Ciurana anticipa l’abstenció del seu Grup,
perquè la compensació de l’espai verd es fa a massa
lluny, quan podia haver-se fet, per exemple, amb els
Jardins del Brusi, actualment qualificats d’equipa-
ment, que són més a prop.

S’aprova el dictamen amb l’abstenció dels Srs. Puig-
dollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les Sres.
Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje.

23. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla espe-
cial urbanístic per a la concreció del tipus i les condi-
cions d’edificació de l’equipament situat al carrer de
Can Ràbia, núms. 7-9, promogut per la Universitat de
Barcelona; i resoldre les al·legacions presentades en
el tràmit d’exposició pública de l’aprovació inicial per
l’Im. Sr. Jaume Ciurana i Llevadot, en la seva qualitat
de portaveu del Grup Municipal de Convergència i
Unió, pel Sr. Román Sanahuja i Escofet, en nom i re-
presentació de la societat Sarrià Park, SA, i pels Srs.
Ramon Miquel Ballart i altres, en el sentit que figura a
l’informe del Departament de Planejament de Desen-
volupament, de valoració de les al·legacions esmenta-
des, que consta a l’expedient i es dóna per reproduït.

El Sr. Casas fa avinent que s’ha incorporat a l’ex-
pedient el document que fixa l’alçada màxima en 124
metres.

S’aprova el dictamen amb l’abstenció dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
també dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda, i les
Sres. Treserra i Balseiro

Districte de Gràcia

24. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic per a l’ordenació de l’equipament
docent situat a la plaça de Lesseps, núm. 19, d’inicia-
tiva municipal.

S’aprova, per unanimitat, aquest dictamen.

Districte d’Horta-Guinardó

25. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic per a l’ordenació de la dotació d’ha-
bitatges per a joves i equipament per a la gent gran,
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situat al carrer de la Marina, núms. 343-345 i 351,
d’iniciativa municipal, amb les modificacions a què fa
referència l’informe del Departament de Planejament
de Desenvolupament; resoldre les al·legacions pre-
sentades en el tràmit d’informació pública de l’aprova-
ció inicial per la Ima. Sra. Sònia Recasens i Alsina, en
la seva qualitat de regidora del Grup Municipal de
Convergència i Unió, i per l’Im. Sr. Jordi Cornet i Ser-
ra, regidor portaveu del Grup Municipal del Partit Po-
pular de Catalunya, de conformitat amb l’informe de
valoració de les al·legacions; tots dos informes cons-
ten a l’expedient i es donen per reproduïts.

La Sra. Recasens significa que, si bé el seu Grup
està en desacord amb la requalificació de sòl perquè
s’hi puguin fer habitatges de lloguer per a joves, en
aquesta ocasió atès que, acceptant en part la seva
al·legació sobre la reducció de l’alçada de planta baixa
més onze pisos a planta baixa i sis pisos, l’alçada s’ha
fixat en planta baixa i set pisos i que, a més, en el bloc
hi haurà habitatges tutelats, opta per abstenir-se.

S’aprova el dictamen amb l’abstenció dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje.

Districte de Sant Martí

26. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, l’Estudi
de detall d’ordenació de la parcel·la situada a la ron-
da de Sant Martí, núm. 2, promogut per Porfont,
SCCL, amb els ajustos a què fa referència l’informe
emès pel Departament de Planejament de Desenvo-
lupament, que consta a l’expedient i es dóna per re-
produït.

S’aprova, per unanimitat, aquest dictamen.
27. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-

ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla
especial de reforma interior de l’eix Llacuna, dins la
Modificació del Pla General Metropolità per a la reno-
vació de les àrees industrials del Poblenou districte
d’activitats 22@bcn, d’iniciativa municipal, amb les
modificacions a què fa referència l’informe de la So-
cietat Municipal 22 Arroba BCN, SA, emès el 27 de
setembre de 2002; resoldre les al·legacions presenta-
des en el tràmit d’informació pública de l’aprovació
inicial, en el sentit que figura a l’informe de l’esmenta-
da societat, de valoració de les al·legacions, que
consta a l’expedient i es dóna per reproduït.

El Sr. Casas explica que aquest Pla, que és un
dels instruments de desenvolupament de la Modifica-
ció del Pla General Metropolità per a la renovació de
les àrees industrials del Poblenou i ha estat objecte
de dues aprovacions inicials com a conseqüència del
procés participatiu obert en el seu moment, pretén:
reforçar les condicions urbanes i de centralitat del nu-
cli històric del Poblenou en el carrer de la Llacuna;
establir un eix urbanístic estructurat mitjançant l’ober-
tura del trams de carrer, actualment tancats, que lli-
garan el Clot amb les platges; i fer tot això, mitjançant
un procediment que no es limita a dotar de sostre per
activitat econòmica, sinó que vol transformar física-
ment un territori dotant-lo de 17.000 metres quadrats
de sòl d’equipaments, 16.500 metres quadrats d’es-
pai verd, 192 nous habitatges protegits municipals, a
part d’aquells que es construiran per a reallotjar els
afectats urbanístics.

Concreta que, com a conseqüència de les negocia-
cions amb els diversos interlocutors: s’han adequat
volumetries; s’han ajustat alçades; s’han desplaçat
alguns dels edificis més alts –no gratacels, perquè la
seva alçada està entre els 20 i els 48 metres– amb
una ubicació que no faci problemàtic el seu contrast
amb les edificacions existents a la rambla del Poble-
nou; s’ha procurat preservar al màxim els edificis in-
dustrials avui existents i el teixit estrictament urbà;
s’ha fet possible la construcció d’un gran aparcament
de 575 places que donarà servei a la rambla esmen-
tada i als seus entorns; i s’han previst moltes més ac-
tivitats econòmiques noves de caràcter @ –que no
s’han de confondre, com malauradament encara fa
algú, amb les lligades amb les tecnologies de la infor-
mació i la comunicació– dedicant-hi 170.000 metres
quadrats de sostre.

Diu, en resum, que aquesta proposta va molt més
enllà del seu caràcter urbanístic i té per objecte crear
un espai en què la rambla del Poblenou vegi créixer
activitat urbana, activitat econòmica i llocs de treball i
on es trobin els barris del Clot i del Poblenou; que els
ajustaments que avui es proposen en l’eix Llacuna
garanteixen que es mantinguin en el seu lloc de resi-
dència més de 675 famílies i només n’afecten 32, de
les quals 25 viuen en pisos a la part més baixa del
carrer de la Llacuna; i que el Pla permet, a través de
les càrregues urbanístiques imputades a les activitats
@, obtenir 16.500 metres quadrats de zona verda, i
17.000 metres quadrats d’equipaments sense haver-
hi d’esmerçar recursos públics.

El Sr. Garcia manifesta que els membres del seu
Grup votaran negativament la proposta en debat per-
què s’ha fet d’esquena als veïns, els quals es troba-
ren per sorpresa que la primera redacció d’aquest Pla
comportava una greu agressió a la identitat del seu
barri i reaccionaren immediatament, raó per la qual el
govern municipal hagué de tirar-la enrera i mirar de
concordar amb l’Associació de Veïns del Poblenou el
text bàsic d’aquesta segona versió, que rebaixa, però
no elimina del tot, l’agressió inicial.

Continua dient que el seu Grup valora positivament
aquest segon projecte, però pensa que no s’haurien
d’haver fet diferències entre uns veïns, als quals el
govern municipal considera defensors del bé comú i
per això els permet participar en la negociació, i uns
altres als quals el govern municipal considera defen-
sors d’obscurs interessos i per això no els deixa parti-
cipar.

Concreta que aquestes diferències en el tracte i en
la informació que han generat desconfiances i recels
vers l’acció municipal, s’han fet ben paleses en el cas
del passatge de Ferrer i Vidal, on no s’ha acceptat
desafectar definitivament tota l’illa, a pesar que, se-
gons el Projecte 22@, una de les prioritats dels tre-
balls per a la renovació de les àrees industrials del
Poblenou és el reconeixement d’aquests habitatges i
tanmateix tal pretensió ha estat desestimada amb
l’argument que els veïns podrien tirar a terra les se-
ves cases i construir edificis d’habitatges estalviant-
se les compensacions urbanístiques.

Pensa que aquesta contestació s’explica perquè
l’equip de govern veu el Poblenou com un immens
solar, mentre que el Grup de Convergència i Unió el
veu com un barri amb una forta personalitat i on hi viu
i hi treballa gent, per a la qual els seus tallers consti-
tueixen el seu mitjà de guanyar-se la vida i les seves
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cases una part important de la seva vida i dels seus
records i, per això, no les vol tirar a terra, a pesar que
el govern municipal considera que hi sortiran gua-
nyant perquè podran anar a viure en nous habitatges;
però, a més, no es pot permetre que aquests veïns,
trets a la força de les seves cases, tinguin problemes
a l’hora de pagar aquests habitatges nous.

Sosté que es pot fer un eix molt més respectuós
amb els objectius del Projecte 22 @, el qual en cap
moment parla d’edificis alts o que trenquin l’alineació
del carrer amb la creació d’espais oberts on sigui difí-
cil mantenir-hi la seguretat; que si bé s’han rebaixat
les alçades de 72 a 48 metres, aquesta darrera alça-
da encara esta molt per sobre de la de l’edifici més alt
avui existent, el del carrer de la Llacuna cantonada
amb el del Doctor Trueta, el qual només té planta bai-
xa i cinc pisos; i que la proposta en debat retalla una
zona verda prevista en el Pla General Metropolità si-
tuant-hi un edifici d’equipaments, raó per la qual el
seu Grup pensa interposar un recurs contenciosad-
ministratiu, perquè està cansat de l’ús abusiu que fa
l’equip de govern de l’article 65 de la Carta municipal,
que preveu ajustaments de verd a través de plans es-
pecials.

El Sr. Cornet anticipa també el vot negatiu del seu
Grup per aquests vuit motius:

1r) Perquè, si bé s’han reduït les alçades respecte
a la primera versió, el model que aquest Pla disse-
nya, pel que fa a la configuració d’illes, volums d’edifi-
cació i densitat urbana resulta insostenible i no s’ajus-
ta als requeriments fixats en la Modificació del Pla
General Metropolità.

2n) Perquè els habitatges protegits, els equipa-
ments i els serveis tècnics s’ubiquen en vies massa
estretes.

3r) Perquè de la primera proposta a la segona hi ha
una reducció dels sols destinats a viari, espais lliures
o equipaments de 90.000 a 86.000 metres quadrats i
un augment, en canvi, dels destinats a edificació de
78.500 a 82.000 metres quadrats;

4t) Perquè, si bé hi ha una reducció de les afecta-
cions del teixit urbà existent, no comparteix els criteris
com s’han fet, ni les afectacions que es mantenen.

5è) Perquè la Modificació del Pla General Metropo-
lità preveia el manteniment del front d’edificis consoli-
dat, i el Pla especial no recull aquest criteri.

6è) Perquè no s’ha atès la petició del seu Grup en
el sentit que es reduïssin al màxim les afectacions
dels comerços i habitatges i que, en comptes de pro-
porcionar nou habitatge només a aquelles persones
que tenen la renda mínima, tal benefici s’atorgués en
funció d’un escalat de rendes, igual com es féu en la
Colònia Castells;

7è) Perquè la reducció de places d’aparcament
que fa el Pla en debat no té sentit;

8è) Perquè l’ajustament de zones verdes requeriria
una modificació del Pla General Metropolità.

El Sr. Forradellas anuncia que el Grup d’Iniciativa-
Verds votarà positivament aquest Pla especial, que
considera un dels més apassionants del mandat i de
gran importància per al desenvolupament del Projec-
te 22@.

Recorda que el seu Grup, per la seva discrepància,
coincident amb la del moviment veïnal, amb el primer
document, hi formulà al·legacions en les quals recla-
mava modificacions substancials en la morfologia i
les alçades que s’hi plantejaven, però que no com-

partien la qualificació de gueto tecnològic que algú ha
aplicat al model 22@, és a dir, demanaven una visió
del barri des del punt de vista, no tant sols de l’arqui-
tectura, sinó també dels sectors socials que hi viuen i
del manteniment de les activitats existents i posaven
per davant els interessos dels veïns, les explicacions
sobre els reallotjaments i les afectacions i els guanys
que podien obtenir-se en zones verdes i en equipa-
ments.

Reconeix que, en aquest sentit, s’ha fet un esforç
negociador molt important, en el qual el moviment
veïnal ha tingut un paper molt interessant, i que s’ha
aconseguit un nou document que s’ajusta bastant a
allò que la majoria reclamava, perquè corregeix
aquells aspectes que havien estat mal interpretats o
que no s’ajustaven a la realitat de la zona, encara
que no comportessin cap mena d’il·legalitat com algú
sí que sostenia.

Troba lògic, tanmateix, que algunes persones con-
tinuïn reivindicant la seva acció; i li sembla que les di-
ferències de criteri que hi ha entre els Grups munici-
pals sobre el Projecte 22@ i l’eix Llacuna responen a
la línia divisòria entre dretes i esquerres.

El Sr. Portabella comenta que el Grup d’Esquerra
Republicana-Els Verds, com altres Grups municipals i
representants del teixit social del Poblenou, presentà
tot un seguit d’al·legacions a la primera versió
d’aquest Pla especial; i que el fet que s’hagin recollit
algunes d’aquestes al·legacions en el text que ara es
porta a aprovació, ha comportat millores substancials
ja que concretament:

a) Es considera l’eix Llacuna com una ordenació
mar-muntanya integrada en un sistema triple format
també pel carrer de Marià Aguiló i la rambla del Po-
blenou.

b) La construcció d’edificis d’una alçada màxima de
20 metres es farà seguint l’alineació del carrer, men-
tre que en segon terme se situen edificis que tenen
entre 32 i 48 metres d’alçada, amb una reducció
substancial de les alçades previstes inicialment en 72
metres.

c) Es redueix, com a conseqüència d’aquesta dis-
minució d’alçades, el sostre potencial d’oficines, de
manera que els usos d’oficines tindran unes funcions
complementàries de les activitats 22@ a la Modifica-
ció del Pla General Metropolità.

d) Es garanteix la barreja d’usos públics i privats en
els edificis existents i els de nova construcció.

e) Es fa una ordenació de nous habitatges i d’equi-
paments en els eixos horitzontals dels carrers de
Ramon Turró i de Pujades i es manté una part molt
important de l’estructura parcel·lària i d’edificació avui
existent i, per tant, la memòria històrica.

Opina que el document en debat no recull, en canvi,
prou bé la seva al·legació sobre les desafectacions
d’habitatges, perquè no té gaire sentit consolidar el
front d’habitatges del costat de muntanya de l’illa, però
no les del costat de mar, del qual el seu Grup també
en defensarà la consolidació; ni tampoc la relativa a
les parcel·les qualificades en 17-7 delimitades pel car-
rers de Bac de Roda, de Roc Boronat, del Taulat i de
la Ciutat de Granada, on s’hauria d’adaptar una solució
de reallotjament molt similar a la de la Colònia Castells
i tenir en compte que la majoria de les persones afec-
tades tenen més de seixanta-cinc anys, raó per la qual
el seu Grup pensa fer un seguiment molt atent de com
es tira endavant aquesta actuació.
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Diu, en conclusió, que per totes aquestes conside-
racions els membres del seu Grup que pertanyen a
Esquerra Republicana de Catalunya votaran afirmati-
vament el dictamen i, en canvi, la representant dels
Verds s’abstindrà.

El Sr. Narváez, en la seva condició de regidor del
Districte de Sant Martí, exposa que a primers d’abril
els veïns del barri lliuraren unes 4.000 al·legacions
en les quals reflectien la seva inquietud davant la
primera redacció del Pla especial en debat; que a
partir d’això s’inicià una negociació no amb l’Asso-
ciació de veïns, sinó amb una comissió representati-
va dels al·legants; que en el procés de negociació
intens i enriquidor, s’han assumit tots els punts plan-
tejats en aquestes 4.000 al·legacions de manera sa-
tisfactòria per a les persones que les formularen;
que els resultats de la negociació es presentaren
posteriorment en el teatre de Can Felipa davant de
400 veïns i en tal acte es veié clar qui tenia il·lusió
que en tal pla prevalgués l’interès públic i qui cerca-
va que es convertís en un problema entre els veïns i
l’Ajuntament; i que, en definitiva, el Pla en debat és
producte de l’acord amb la representació majoritària
dels veïns.

El Sr. Casas precisa que el Projecte 22@, aprovat
per unanimitat, comporta densitat, ja que passa de
dos metres quadrats de sostre per metre quadrat de
sòl a pràcticament tres, afegint-hi l’habitatge públic, i
per tant incrementa la densitat pràcticament en el
50%; que malgrat les explicacions donades en la Co-
missió del Plenari, les intervencions de l’oposició han
caigut en inexactituds i, concretament, el Sr. Cornet
ha retret que els habitatges protegits s’ubiquin en vies
massa estretes i, tanmateix, els habitatges se situen
en els carrers de Pujadas, de Llull, de Ramón Turró i
del Doctor Trueta.

Continua dient que, gràcies al Pla en debat 687, fa-
mílies deixaran de tenir afectat el seu habitatge i no-
més es mantenen les afectacions per a 32 que ocu-
pen, en la majoria de casos, habitatges de lloguer i
seran reallotjades, de manera que no seran tretes per
la força de casa seva, com s’ha insinuat, sinó que no-
més s’utilitzaran, si cal, els mecanismes que el siste-
ma democràtic ofereix per poder tirar endavant les
expropiacions i la transformació del barri, igual com
les actuacions a Ciutat Vella han fet que 3.000 fa-
mílies puguin estar en nous habitatges dintre del ma-
teix Districte.

Destaca que el Pla en debat considera el barri com
un espai amb un gran futur, en el qual cal, però, va-
riar les condicions actuals perquè s’hi produeixin no-
ves oportunitats; que en determinats fronts d’edifica-
ció consolidats s’han aplicat els criteris establerts en
la Modificació del Pla General Metropolità i s’han dei-
xat pendents per a futurs plans 22@ aquells altres
que no poden ser-ho, però que no es volen vincular
amb l’actuació en debat per no perjudicar les perso-
nes que hi viuen; i que el Pla en debat implica, certa-
ment, una revisió del text aprovat anteriorment, en el
qual introdueix millores substancials com a resultat
de participació i diàleg: per això es pot aprovar amb
la cara ben alta.

El Sr. García puntualitza que per al seu Grup el fu-
tur del barri no passa per primer trinxar-lo, i el Projec-
te 22@ s’ha d’aprofitar per a desafectar les llars afec-
tades: per tant, reclama que hi hagi realment tal
desafectació, en comptes de canviar simplement la

qualificació 22-a per la qualificació 22@ en els fronts
consolidats, i que la via veïnal que ha de reforçar l’eix
de la rambla del Poblenou i del carrer de Marià Agui-
ló, sigui realment això i no acabi desvirtuant el barri.
Afegeix que en l’acte de presentació en el teatre de
Can Felipa, al qual assistí, els veïns veieren per pri-
mera vegada el Pla en debat i sortiren profundament
decebuts per la manera com s’havien resolt les seves
al·legacions, moltes de les quals no havien estat pas
assumides.

El Sr. Cornet observa que el Sr. Casas només ha
contestat dues de les vuit qüestions que ell ha plante-
jat en la seva intervenció anterior; que la densitat re-
coneguda pel Projecte 22@ està condicionada pel re-
coneixement dels fronts d’edificació consolidada, ja
que mentre menys se n’acceptin, més pot augmentar
l’edificació amb el consegüent perill que el Poblenou
es converteixi en una mena de Wall Street i en un lloc
on sigui molt difícil viure.

Recomana, finalment, a l’equip de govern que, per
principi, no consideri aquelles persones que s’oposen
a les seves actuacions, sense legitimitat per a repre-
sentar els veïns.

El Sr. Narváez concreta que es negocià amb per-
sones que representaven 4.000 al·legacions amb
noms i cognoms, a les quals, per tant, s’ha de donar
òbviament més representativitat que no pas a qui en
representa 4 o 40.

Insisteix que el Pla presentat recull l’interès majori-
tari i el comú del barri.

El Sr. Casas matisa que les altres qüestions plan-
tejades pel Sr. Cornet ja foren oportunament con-
testades en la Comissió del Plenari; que, en opinió
dels Serveis Jurídics, el Pla comporta un simple
ajustament de zones verdes; i que no es pretén pas
desvirtuar el barri ni trinxar-lo, sinó donar-li possibi-
litats reals perquè s’hi creïn uns 100.000 llocs de
treball i es pugui transformar: per adonar-se’n, bas-
ta passejar-se pels seus carrers i veure com estan
avui.

El Sr. Alcalde subratlla que el dictamen comporta
l’aprovació d’un dels plans especials més transcen-
dentals per al futur del Poblenou i ofereix la possibili-
tat que en el centre de la Ciutat s’hi puguin desenvo-
lupar unes activitats econòmiques i residencials
importantíssimes, que siguin el lligam entre la zona
de la Vila Olímpica i la del Fòrum Universal de les
Cultures

S’aprova el dictamen amb el vot en contra dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
també dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda, i les
Sres. Treserra i Balseiro, i amb l’abstenció de la Sra.
Veciana.

28. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla de
millora urbana de l’illa delimitada pels carrers d’Àlaba,
del Doctor Trueta i d’Àvila i l’avinguda d’Icària, dins
l’àmbit de la Modificació del Pla General Metropolità
per a la renovació de les àrees industrials del Po-
blenou districte d’activitats 22 @bcn, d’iniciativa con-
junta municipal i privada; resoldre les al·legacions
presentades en el tràmit d’informació pública de
l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe de va-
loració de les al·legacions, que consta a l’expedient i
es dóna per reproduït.

S’aprova, per unanimitat, el dictamen.
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COMISSIÓ D’EDUCACIÓ I CULTURA

29. Aprovar el Conveni de col·laboració amb la Dipu-
tació de Barcelona relatiu al canvi de titularitat dels cen-
tres educatius de la Diputació de Barcelona a l’Ajunta-
ment de Barcelona i de transferència de funcions.

La presidenta de la Comissió d’Educació i Cultura,
Sra. Subirats, exposa que actualment les escoles de
Barcelona pertanyen a tres Administracions diferents,
la Generalitat, la Diputació i aquest Ajuntament, però
aquest llegat històric respon a unes circumstàncies
que avui han deixat de tenir vigència, i, per tant, con-
vé integrar tota aquesta xarxa en el Consorci d’Edu-
cació, ja que això permetrà unes millors connexions
entre les diferents institucions i racionalitzar els recur-
sos: donat, doncs, que aquest procés d’integració en-
cara no està endegat, ara, com a pas previ, a instàn-
cies de la Diputació, s’avança en la integració en la
xarxa municipal de les quatre escoles reglades que
avui depenen de la Diputació, concretament el Con-
veni afecta el CEIP Els Pins, l’IES Anna Gironella de
Mundet, l’Escola d’educació especial La Ginesta,
l’Escola d’Arts i Oficis-Escola del Treball, que passa-
ran a formar part de les Escoles municipals, sense
que aquesta decisió tingui efectes patrimonials ni en
el règim del seu personal, que continuarà pertanyent
a la Diputació.

El Sr. Gascón anuncia el vot favorable del seu
Grup a aquest conveni, que veu com un pas enda-
vant en l’assumpció de les responsabilitats educati-
ves per part de les Administracions competents, en
aquest cas l’Ajuntament de Barcelona, amb l’objectiu
de la seva ulterior integració en el Consorci d’Educa-
ció; i posa en relleu que aquesta vegada s’ha sabut
trobar una solució favorable als interessos de la Dipu-
tació en els aspectes patrimonials.

S’aprova, per unanimitat, el dictamen.

d) Proposicions

Del Grup Municipal d’Iniciativa-Verds
Pp 1. 1r) Instar del Govern de la Generalitat que,

un cop transcorregut el termini d’exposició pública i
atenent a les al·legacions presentades, retiri el pro-
jecte de connexió de les xarxes del Consorci d’Aigües
de Tarragona i d’Aigües Ter-Llobregat .

2n) Proposar que el Govern de la Generalitat i el
conjunt d’Administracions implicades obrin un debat
d’abast nacional que instauri una nova cultura de l’ai-
gua, basada en l’estalvi, l’eficiència i la reutilització de
les aigües.

3r) Trametre els presents acords al Govern de la
Generalitat, als Grups Polítics del Parlament de Cata-
lunya i a la Plataforma per a la Defensa de les Terres
de l’Ebre.

Del Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Ca-
talunya-Els Verds

Pp 2. 1r) Tornar a manifestar el nostre rebuig al Pla
Hidrològic Nacional (PHN).

2n) Demanar al Govern de la Generalitat de
Catalunya que es retiri el Projecte de connexió de les
xarxes del Consorci d’Aigües de Tarragona (CAT) i
d’Aigües Ter-Llobregat (ATLL), en ésser la infraes-
tructura que, tal i com marca el PHN, permetrà el
transvasament d’aigua del riu Ebre cap a les conques
internes de Catalunya.

3r) Mantenir un front comú d’actuació amb la Plata-
forma en Defensa de les Terres de l’Ebre en contra
del referit projecte o qualsevol altre que plantegi la
connexió de les xarxes del CAT i ATLL.

4t) Defensar els principis per una nova cultura de
l’aigua, basada en l’estalvi, l’eficiència en el consum i
en la reutilització. Posar l’èmfasi en la gestió dels re-
cursos ja existents, en la preservació dels aqüífers i
rius i en la protecció contra la contaminació dels am-
bients aquàtics.

5è) Fer arribar els presents acords al Govern de la
Generalitat, als Grups Polítics del Parlament de Ca-
talunya i a la Plataforma per a la Defensa de les Ter-
res de l’Ebre.

Del Grup Municipal de Convergència i Unió
Pp 3. 1r) Declarar que Catalunya presenta, en una

primera aproximació, un dèficit hídric estimat de l’or-
dre de 300-350 hectòmetres cúbics, com a conse-
qüència del balanç negatiu de les seves conques in-
ternes. A curt termini, el dèficit pot avaluar-se en 100
hectomètres cúbics.

2n) Manifestar que, per tal d’assolir els nivells ne-
cessaris de qualitat i quantitat en les conques inter-
nes, es fa palesa la necessitat d’una aportació exter-
na: per això, cal considerar i estudiar amb el mateix
grau de deteniment, totes les possibles alternatives
de fonts de transvasament.

3r) Manifestar la necessitat d’incentivar entre la po-
blació catalana un canvi de mentalitat en la cultura de
l’aigua basada en l’estalvi, l’eficiència i la reutilització
de les aigües.

4t) Defensar la línia política aprovada pel Parla-
ment de Catalunya, segons la qual la problemàtica de
l’abastament de l’aigua, tot i que centrada en l’àmbit
de la Regió metropolitana de Barcelona, s’estén a tot
Catalunya. L’abastament d’aigua amb garantia i qua-
litat a tot el país, tant en el present com en el futur,
requereix l’establiment de xarxes regionals d’abasta-
ment, complementat o essent complementades, se-
gons els casos, amb l’explotació de recursos locals.

5è) Donar suport, en coherència amb els punts an-
teriors, al Projecte del Govern de Catalunya, de con-
nexió de la xarxa d’aigües de les companyies Con-
sorci d’Aigües de Tarragona i Aigües Ter-Llobregat.

6è) Fer arribar aquestes propostes al Govern de la
Generalitat, al Parlament de Catalunya i a les entitats
municipalistes (ACM i FMC).

Del Grup Municipal Socialista:
Pp 4. 1r) Instar el Govern de la Generalitat perquè,

atenent a les al·legacions presentades durant el ter-
mini d’exposició pública a l’actual Projecte de conne-
xió de les Xarxes del Consorci d’Aigües de Tarragona
(CAT) i Aigües Ter-Llobregat (ATLL), retiri aquest
projecte.

2n) Mostrar la nostra posició favorable a la inter-
connexió de les diferents xarxes d’abastament d’ai-
gua existents a Catalunya per a atendre situacions de
reequilibri en el conjunt del territori català, sempre
que s’apliquin criteris molt rigorosos en la gestió de
l’aigua i com a garantia de subministrament.

3r) Tornar a mostrar el rebuig al Pla Hidrològic Na-
cional (PHN) que suposa, entre altres accions, el
transvasament de 190 Hm3/any d’aigua de l’Ebre cap
al nord, 1.050 Hm3/any d’aigua de l’Ebre cap al sud i
cap al nord. Proposar al Govern de la Generalitat que
demani la retirada del PHN, n’aturi l’execució i obri un
debat d’abast nacional per tal d’acordar les mesures
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que permetin instaurar progressivament una nova
cultura de l’aigua basada en l’estalvi, l’eficiència i la
reutilització de les aigües.

4t) Defensar els principis “per una nova cultura de
l’aigua”, basada en l’eficiència, en el consum i en la
reutilització. Demanar a l’Administració catalana que
posi en marxa tots els programes necessaris d’estal-
vi i reutilització que des de fa anys s’haurien d’haver
iniciat.

5è) Elaborar un pla metropolità de gestió de l’ai-
gua, basat en els principis d’aquesta resolució, en els
de solidaritat entre els territoris de Catalunya, i del
seu dret a tenir accés a un aigua de qualitat i en la
quantitat adequada.

6è) Traslladar aquest acord a l’Agència Catalana
de l’Aigua, al Departament del Medi Ambient de la
Generalitat de Catalunya, al Ministeri de Medi Am-
bient de l’Estat, a la Plataforma en Defensa de l’Ebre
i a l’Ajuntament de Tortosa com a representant dels
vint ajuntaments de les Terres de l’Ebre que varen
formular al·legacions al projecte.

La Presidència disposa, tal com és convingué a la
Junta de Portaveus, el debat conjunt de les quatre
proposicions relatives a la xarxa de distribució d’ai-
gües.

La Sra. Mayol defensa la proposició del Grup d’Ini-
ciativa-Verds dient que vol expressar el rebuig d’a-
quest Plenari al minitransvasament d’aigua de l’Ebre
a Barcelona, que és, de facto i de manera encoberta,
la primera obra del Pla Hidrològic Nacional, rebuig
que respon a aquestes quatre raons:

a) Perquè les dimensions de la infraestructura pre-
vista permeten transportar un volum d’aigua molt su-
perior a la concessió d’aigua existent, és a dir, per-
meten el transvasament de l’aigua prevista en el Pla
Hidrològic Nacional, i, a més, l’obra es pensa fer sen-
se l’obligatòria declaració d’impacte ambiental.

b) Perquè a Tarragona no sobra aigua, hi ha po-
bles de la seva província no connectats a la xarxa i la
conca del Gaià és deficitària.

c) Perquè el riu Ebre no es pot permetre cap nou
transvasament, donat que el seu cabdal disminueix
any rere any, està penetrant aigua marina en el riu i el
transvasament fomenta activament la desaparició del
Delta.

d) Perquè les necessitats d’aigua de l’Àrea metro-
politana no s’han d’afrontar a partir de polítiques de
transvasament, sinó de polítiques de sostenibilitat,
basades en una nova cultura de l’aigua, que consideri
l’aigua com un recurs escàs i per això se n’ha de mo-
derar l’oferta i la demanda, és a dir, les polítiques re-
latives a la necessitat d’aigua de l’Àrea metropolitana
s’han de sustentar en l’estalvi i la gestió integrada, i
això comporta: disminuir el consum excessiu en algu-
nes zones que estan consumint 400 litres per perso-
na i dia, quan el consum raonable és de 100 i escaig;
reutilitzar les aigües depurades; evitar les pèrdues en
la xarxa de distribució, millorant-ne el manteniment; i
construir dessaladores amb el mínim consum energè-
tic, preferiblement de procedència renovable, que
tractin les aigües residuals, ja que resulten més bara-
tes que les d’aigua marina.

Diu, en resum, que el discurs que fan Convergèn-
cia i Unió i el Partit Popular és retòric, perquè parlen
d’una nova cultura de l’aigua, però defensen la porta-
da d’aigua d’altres llocs, opció que resulta enorme-
ment cara; i que no és de rebut parlar de dèficit d’ai-

gua, quan abans no s’ha aplicat una nova cultura de
l’aigua.

El Sr. Portabella presenta la proposició formulada
pel Grup d’Esquerra Republicana de Catalunya-Els
Verds dient que el seu Grup defensa un model de
gestió de l’aigua com a bé escàs que és en tots els
països de clima mediterrani, la qual cosa exigeix opti-
mitzar-ne l’ús: per fer-ho possible cal una nova cultu-
ra de l’aigua i una reflexió al voltant del malbarata-
ment d’alguns recursos naturals, siguin escassos o
no, perquè la sostenibilitat ha de prevaler sobre el fet
que es tracti o no de recursos escassos.

Addueix, a continuació, que el Projecte de con-
nexió entre les xarxes del Consorci d’Aigües de
Tarragona i de les Aigües Ter-Llobregat és un ele-
ment de caràcter estrictament tàctic del Partit Popular
i de Convergència i Unió, que pretenen traslladar el
conflicte que tenen a Aragó i a les Terres de l’Ebre a
tot el territori català, per tal com el Pla Hidrològic Na-
cional representa el transvasament de 1.050 hectò-
metres cúbics l’any i ara intenten obrir una discussió
sobre els 190 que han d’anar cap el nord, però el seu
Grup declina entrar-hi: 1r) perquè 190 hectòmetres
cúbics any és més d’allò que consumeix la ciutat de
Barcelona i, conseqüentment, és obvi que no cal un
transvasament d’aquestes dimensions; i 2n) perquè
ningú no ha demanat el transvasament d’aquest vo-
lum d’aigua i, per tant, la qüestió no es pot presentar
com si s’hagués demanat aquesta aigua però ara es
rebutja, tàctica amb la qual les forces que donen su-
port polític al Pla Hidrològic Nacional volen autopro-
tegir-se.

El Sr. Puigdollers comença la defensa de la propo-
sició del Grup de Convergència i Unió constatant que
en una qüestió estratègica per a la ciutat de Barcelo-
na, per a l’Àrea metropolitana i per a la Regió metro-
politana, el govern municipal no té una estratègia uni-
tària, a pesar d’ésser clau per a la vertebració de
Catalunya, de l’Àrea metropolitana i de la ciutat de
Barcelona, perquè es tracta, en definitiva, de garantir
el subministrament d’aigua a les poblacions de les
conques centrals de Catalunya.

Exposa que la proposició del seu Grup es limita a
agafar literalment els acords presos per la Comissió
de recursos hídrics del Parlament de Catalunya el 25
de juliol de 2000, en el qual el Grup del Partit dels
Socialistes per Catalunya – Ciutadans pel Canvi, del
Partit Popular de Catalunya i de Convergència i Unió
votaren el mateix que diu tal proposició; i que en la
sessió del 22 de març d’enguany el Sr. Alcalde va ad-
metre, com consta a l’acta, que els recursos hídrics
de Barcelona havien de venir de les conques internes
de Catalunya, del Roïne, de les dessaladores i del
minitransvasament que ja està en funcionament: per
tant, en definitiva, el seu Grup demana ara al Grup
Socialista i al Sr. Alcalde que siguin coherents amb
allò que els seus representants votaren en el Parla-
ment de Catalunya i amb allò que el mateix Sr. Alcal-
de declarà en aquest Plenari.

Acaba anunciant que si es votessin separadament,
el seu Grup votaria favorablement els diversos apar-
tats de la proposició del Grup Socialista, excepte el
primer i el tercer.

El Sr. Cuervo presenta la proposició del Grup So-
cialista dient, d’antuvi, que no deu trair pas tant l’es-
perit de l’acord pres en el Parlament de Catalunya
quan el Grup de Convergència i Unió està disposat a
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votar-la favorablement en tots els apartats excepte
en el primer i el tercer, on es diu no al Pla Hidrològic,
el qual, tanmateix, encara no estava aprovat quan el
Parlament de Catalunya prengué el seu acord; que
tot i la seva coincidència amb alguns dels motius que
han exposat els Grups d’Iniciativa-Verds i d’Esquerra
Republicana de Catalunya-Els Verds, el Grup Socia-
lista presenta la seva pròpia proposició, perquè es
tracta d’una qüestió estratègica i perquè com a grup
municipal majoritari té l’obligació de buscar l’equilibri i
la defensa actual i futura del conjunt de la ciutadania
de Barcelona.

Explica que el seu Grup diu no al projecte de la
Generalitat perquè, com han indicat la Sra. Mayol i el
Sr. Portabella, pel seu dimensionament forma part del
desenvolupament del Pla Hidrològic Nacional pel que
fa a les transferències hídriques que autoritza; que la
interconnexió de les xarxes del Consorci d’Aigües de
Tarragona i d’Aigües Ter-Llobregat és una opció tèc-
nicament correcta per a una bona gestió de l’aigua,
i una xarxa reversible entre les àrees de Tarragona i
Barcelona sembla una mesura en si mateixa raona-
ble, però el problema rau en l’ús qualitatiu i quantita-
tiu que se’n pugui fer; i que els 1.050 hectòmetres cú-
bics anuals que el Pla Hidrològic Nacional preveu
transvasar han contaminat aquest debat, el qual no
es podrà fer amb tranquil·litat mentre Convergència i
Unió no retiri el seu suport a tal Pla, més i quan, se-
gons publica la premsa, per al Govern de la Generali-
tat el transvasament de l’Ebre és inviable i caldria re-
córrer al Roïne.

Concreta que la proposta del seu Grup per a millo-
rar la garantia de subministrament a la nostra Ciutat
està àmpliament detallada en la seva proposició: pro-
tegir els seus recursos hídrics, impulsar les polítiques
d’aprofitament, i, a més de construir plantes dessa-
ladores, impulsar la interconnexió de xarxes; que, en
definitiva, la seva proposició reclama que la Generali-
tat retiri el projecte d’interconnexió de xarxes, torna a
explicitar el rebuig al Pla Hidrològic Nacional, defensa
els principis d’una nova cultura de l’aigua i propugna
un pla metropolità de gestió de l’aigua.

El Sr. Cornet opina que les diferents propostes for-
mulades per les forces integrades en el govern muni-
cipal, posen de manifest la incapacitat per a oferir
una solució unitària a una qüestió estratègica per a
Barcelona i per a tot Catalunya; ara bé, les formula-
des per Esquerra Republicana per Catalunya-Els
Verds i per Iniciativa de Catalunya-Verds presenten
una certa coherència amb l’argumentació de cadas-
cun d’aquests Grups, tot i que a parer seu està equi-
vocada –ja que en segons les conclusions del Pla
Hidrològic Nacional, de manera conceptual i simplifi-
cada el sistema de connexió de les conques internes
pot presentar-se com una macrounitat de demanda
agregada que es pot satisfer amb aportacions provi-
nents del mar, de la dessalació i dels territoris de l’en-
torn com són el Segre, el baix Ebre o el Roïne–, en
canvi la del Grup Socialista resulta d’una gran incon-
gruència quan es tracta de votar si cal fer una sèrie
d’obres a fi que, d’aquí a deu o quinze anys, els ciuta-
dans no tinguin problemes d’aigua, mentre que, en
aquest aspecte, el Sr. Puigdollers ha presentat una
proposició molt clara i senzilla.

Recorda que en la sessió del març, el Sr. Alcalde
va admetre que els recursos hídrics havien de venir
del minitransvasament, que ja esta en funcionament;

que tal minitransvasament fou aprovat el 20 d’agost
de 1987 pel Ministeri d’Obres Públiques i Urbanisme,
que concedí un màxim continu de 4 metres cúbics se-
gon, d’aigües públiques del riu Ebre, és a dir, 126 hec-
tòmetres cúbics a l’any.

Subratlla que el Projecte de la Generalitat pretén
que, en funció de tal acord, es permeti l’ampliació
d’aquesta possibilitat amb un tub que faci possible
aquests 126 hectòmetres cúbics a l’any.

Diu, en conclusió, que el seu Grup votarà, doncs, a
favor de la proposició de Convergència i Unió i en
contra de les altres tres.

La Sra. Mayol precisa que la Comissió del Parla-
ment de Catalunya esmentada pel Sr. Puigdollers era
un grup de treball que va excloure explícitament totes
les alternatives del Grup d’Iniciativa-Verds, el qual,
per això, votà en contra; que cadascuna de les forces
integrades en l’equip de govern té, en relació a l’ai-
gua, el seus propis criteris amb punts d’acord i de
desacord respecte als altres socis de govern; que les
diferències estan, pel que fa al seu Grup, en el fet
que la nova cultura de l’aigua que es vol instaurar és
implantejable si es tira endavant el transvasament
perquè comporta una solució massa fàcil, però molt
cara, de la qual només s’ha de parlar si, després que
s’hagi fet estalvi, reutilització, manteniment de les
conduccions que eviti pèrdues, i dessalinització ener-
gèticament correcta, continua faltant aigua.

Sosté que la interconnexió de xarxes que es propo-
sa és en la pràctica un transvasament, perquè serà
molt difícil fer-lo en sentit de dalt cap a baix, quan la
població de l’Àrea metropolitana de Barcelona és de
4.000.000 d’habitants i, en canvi, la de Tarragona no-
més és d’1.000.000, i perquè les connexions estan
previstes de sud a nord i no pas a l’inrevés.

Anuncia que el seu Grup votarà negativament la
proposició de Convergència i Unió, s’abstindrà en
la del Grup Socialista i votarà positivament la seva i la
d’Esquerra Republicana de Catalunya-Els Verds.

El Sr. Portabella anticipa que el seu Grup s’abstin-
drà també en la proposició del Grup Socialista i vota-
rà favorablement la seva i la d’Iniciativa-Verds i nega-
tivament la de Convergència i Unió, en coherència
amb el capteniment que mantingué en la comissió
d’estudi del Parlament de Catalunya i de la qual ell
fou el primer president.

El Sr. Puigdollers aclareix que el seu Grup votarà,
lògicament, a favor de la seva proposició i en contra
de les d’Esquerra Republicana de Catalunya-Els
Verds i d’Iniciativa-Verds, i estaria disposat a votar
també positivament la del Grup Socialista en tots els
seus apartats, llevat del primer i el tercer, si fossin
sotmesos a votació separada.

El Sr. Cuervo avança que el seu Grup s’abstindrà
en la votació de les proposicions d’Iniciativa-Verds i
d’Esquerra Republicana de Catalunya-Els Verds i vo-
tarà en contra de la de Convergència i Unió i a favor
de la seva.

Assegura que el Grup Socialista es posarà ràpida-
ment d’acord amb les altres forces de l’equip de
govern quan governi Catalunya en lloc d’un govern
supeditat al Partit Popular, i aturarà part del Pla Hi-
drològic Nacional vist que a Múrcia hi ha regadius
il·legals prohibits per tal pla i que el riu Ebre està re-
gistrant el pitjor cicle hídric de la seva història. Afe-
geix que quan el Ministre Sr. Matas ve a inaugurar
una depuradora intenta fer veure que el compliment
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d’una directiva europea, amb fons també europeus,
té quelcom a veure amb el transvasament.

El Sr. Cornet observa que les forces polítiques que
governen la Ciutat es posaren d’acord a estendre un
tub de 2,40 metres de diàmetre i, per tant, més ampli
del previst en el projecte que motiva aquesta discus-
sió, per a servir una petita zona, el Baix Llobregat;
que tant la depuradora del Besòs inaugurada pel Sr.
Alcalde i el Ministre de Medi Ambient, com la que s’in-
augurarà més endavant estan dintre de les previsions
del Pla Hidrològic Nacional; que el Partit Socialista no
fou capaç d’aprovar un pla hidrològic nacional quan
governava l’Estat; i que la incoherència dels socialis-
tes en l’aprovació dels fons per al Pla Hidrològic Na-
cional es féu ben palesa en el fet que uns hi votaren a
favor, altres en contra, altres es varen abstenir i tres
digueren que no hi eren.

Diu, en resum, que afortunadament per als ciuta-
dans, gràcies a les obres en qüestió, a Catalunya no
hi haurà els problemes d’aigua que hi hauria si el Par-
tit Socialista hagués governat.

El Sr. Cuervo indica que el capteniment del Partit
Popular davant del Pla Hidrològic Nacional ha estat
posar sota el paraigües d’aquest pla inversions que
no hi tenen res a veure, dividir els territoris amb l’ex-
pectativa de millores locals, i arrogar-se, per boca del
Ministre Sr. Matas, una depuradora, feta amb fons
europeus, a la qual Barcelona té dret i que ha de ser-
vir per a resoldre problemes ambientals, però amb tot
això no pot amagar que el transvasament, previst en
el Pla Hidrològic Nacional, de 1.050 hectòmetres cú-
bics, dels quals 400 són per al Llevant i 300 per a
Múrcia, posa en risc l’equilibri del riu Ebre i té el re-
buig de tothom, llevat d’aquells que en surten directa-
ment beneficiats.

El Sr. Alcalde comenta, primerament, que els diver-
sos Grups municipals estan mostrant el seu posicio-
nament en relació a una obra, que té com a promoto-
ra la Generalitat de Catalunya i que s’ha d’executar
amb fons amb càrrec al Pla Hidrològic Nacional, per a
la connexió de xarxes entre Tarragona i Martorell;
que la qüestió és determinar si realment el calibre de
les conduccions és el necessari per a fer arribar, de la
concessió actual dels regants al minitransvasament,
un cabal de 6 metros cúbics per segon, o per atendre
les previsions del Pla Hidrològic Nacional que fixen
aquesta capacitat en 40 metres cúbics per segon, és
a dir, veure si les obres corresponen realment al
minitransvasament o són la primera obra d’ampliació
del transvasament actual en compliment del Pla Hi-
drològic Nacional.

Explica que Barcelona consumeix uns 112 hectò-
metres cúbics a l’any, consum que comporta una re-
ducció del 17% respecte del de 1986, que era de 135
hectòmetres cúbics, gràcies a una política de conten-
ció del consum, i té garantit el seu subministrament
d’aigua per aquesta política d’estalvi i per les conces-
sions d’aigua de què disposa la Ciutat des de fa tren-
ta o quaranta anys: els pous del Llobregat, els pous
del Besòs, i el transvasament del Ter; per tant bona
part del transvasament del Ter serveix per a submi-
nistrar aigua als dos Vallés, al Baix Llobregat, al Ma-
resme i a la zona del Tordera, de manera que Barce-
lona ha cedit aigua per al creixement de la Regió
metropolitana. Agrega que després del restabliment
de la Generalitat, l’abastament d’aigües ha passat a
ésser competència seva i per llei del Parlament de

Catalunya se li transferí allò que era d’aquest Ajun-
tament.

Observa que el projecte en discussió vol lligar el
minitransvasament de l’Ebre, existent des de fa anys,
amb la conca del Vallès a través de la connexió entre
Llobregat i Ter, cosa que exigeix un determinat cali-
bre de les conduccions i, tanmateix, en el projecte
sotmès a informació pública aquest calibre està multi-
plicat per cinc, sis o set vegades: i això fa sospitar
que es pretén fer, de manera encoberta, la primeres
obra del transvasament de l’Ebre.

Recalca, doncs, que la ciutat de Barcelona té el
seu abastament cobert per les obres històriques d’a-
quest Ajuntament i ha reduït el seu consum any rere
any, mentre que ha crescut el del Maresme, el Baix
Llobregat i de la zona del Tordera, fenomen que es
deu, en part, al trasllat d’indústries fora de la Ciutat; i
que pertoca a la Generalitat establir l’equilibri entre
conques i garantir el subministrament a través de
l’Agència Catalana de l’Aigua: per això ha redactat un
projecte que no és de titularitat municipal i sobre el
qual els diversos Grups municipals estan expressant
la seva opinió, la qual, en el cas del Grup Socialista,
és perfectament coherent amb les declaracions que
ell feia fa uns mesos.

Convida els presents a la inauguració, el proper dia
6 de novembre, de la nova planta de tractament de
les aigües del riu Besòs per osmosi inversa de baixa
pressió, planta construïda a instàncies d’aquest Ajun-
tament per Aigües de Barcelona i que permetrà apro-
fitar 10 hectòmetres cúbics a l’any de l’aqüífer de tal
riu, els quals contribuiran a garantir el subministra-
ment d’aigua a la Ciutat, on, a més, es fa també una
política molt contundent d’utilització de les aigües del
freàtic per a netejar els carrers i regar els jardins.

Significa que a Catalunya, en canvi, l’aprofitament
de l’aqüífer del Ter per l’Àrea metropolitana, el Baix
Llobregat, el Garraf i el Maresme, zones on el con-
sum ha crescut molt, està posant al límit la capacitat
d’extracció d’aigua del Ter, quan, per altra banda, el
Baix Empordà i l’Alt Empordà voldrien que més aigua
de tal riu anés cap allà i, a tot això, s’afegeixen l’esgo-
tament de l’aqüífer del Tordera, la discussió sobre la
dessaladora i el seu finançament, donat que la zona
de Calella i Blanes és possiblement la més esgotada
hídricament de Catalunya, els problemes de Tarrago-
na, que consumeix part del minitransvasament, la
qüestió de les conques internes i l’anunciada posada
en funcionament del canal Segarra-Garriga: per tant,
el Govern de la Generalitat ha de garantir una distri-
bució equitativa de l’aigua entre tots aquests territoris
i, en aquest sentit, la connexió de xarxes, amb els ca-
bals previs al Pla Hidrològic Nacional, seria suficient
si les coses es fessin com s’haurien de fer: aplicant
polítiques contundents d’aprofitament de l’aqüífer, de
dessalinització i d’estalvi d’aigua, com està fent de
manera exemplar la ciutat de Barcelona que, tanma-
teix, encara pot aportar els 10 hectòmetres cúbics ad-
dicionals obtinguts de la llera del Besòs.

El Sr. Puigdollers opina que les posicions que aca-
ba d’exposar el Sr. Alcalde s’acosten força a les que
manté el Grup de Convergència i Unió.

El Sr. Alcalde replica que mentre aquest Grup de-
fensa el Pla Hidrològic Nacional i el transvasament
d’uns 200 hectòmetres cúbics a l’any, ell, en canvi,
sosté que les actuals concessions del ministrans-
vasament són suficients.
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El Sr. Puigdollers indica que el Sr. Alcalde no pot
saber en què està d’acord amb Convergència i Unió; i
el Sr. Alcalde respon que és fàcil deduir-ho de les vo-
tacions de tal força política al Pla Hidrològic Nacional.

El Sr. Puigdollers insisteix que aconseguir que a
Catalunya hi hagi una xarxa interconnectada de distri-
bució en alta d’aigua potable és un objectiu tant de
Convergència i Unió, com del Partit dels Socialistes
de Catalunya; que no sap si a l’alcalde de Barcelona i
al Grup Socialista d’aquest Ajuntament, els interessa
que tot Catalunya tingui garantit el subministrament
d’aigua, però pot assegurar que al Grup de Conver-
gència i Unió, sí: per això, creu que l’obra d’intercon-
nexió de xarxes convé als ciutadans de Barcelona i
de tot Catalunya.

Reconeix que, efectivament, Barcelona està re-
duint el consum d’aigua; però precisa que això es deu
a la política d’estalvi i també a altres causes, com ara
la pèrdua d’habitants i de les indústries que gastaven
aigua, part de les quals s’ha traslladat als dos Vallès i
al Maresme: per tant, s’ha de continuar mantenint la
solidaritat que van tenir amb aquestes zones els
Ajuntaments franquistes.

Addueix, en darrer lloc, que el tub de distribució
d’aigua més sobredimensionat que hi ha a Catalunya
és el que va d’Abrera a Sant Joan Despí amb un dià-
metre de 2,4 metres, que fou construït per aquest
Ajuntament, però qui està retornant el crèdit que serví
per a finançar-lo és la Generalitat de Catalunya.

El Sr. Cornet al·lega que el projecte en qüestió ver-
sa sobre el minitransvasament, amb el qual el Sr. Al-
calde s’ha mostrat d’acord i preveu desviar cap a Bar-
celona 2,5 metres cúbics per segon durant sis mesos,
és a dir, uns 40 hectòmetres cúbics a l’any, de l’ex-
cedent de la concessió de 126 hectòmetres cúbics
anuals, de la qual abans ha parlat i que fou atorgada
el 20 d’agost de 1987 pel Govern de l’Estat quan en-
cara era a mans dels socialistes.

Puntualitza que el Pla Hidrològic Nacional no pre-
veu tan sols fer connexions de xarxes perquè tots els
ciutadans puguin tenir aigua, sinó també construir de-
puradores i dessaladores; que la planta d’osmosi in-
vertida d’Aigües de Barcelona es fa perquè, a conse-
qüència d’una resolució presa per la Generalitat el
1995 a instàncies d’aquest Ajuntament, els ciutadans
de Barcelona estan utilitzant una aigua de 90 mil·li-
grams de potassi per litre que, tot i no ésser perjudi-
cial per a la salut, és de pitjor qualitat que la que se
subministra als ciutadans de la resta de Catalunya,
que només en té 9,5: per tant, la realitat s’ha d’expli-
car tal com és en comptes de manipular-la.

Recalca que la Generalitat es limita a unir les
dues conques amb un tub que té les dimensions ne-
cessàries perquè, quan hi hagi sequera, l’aigua ex-
cedent es pugui conduir, segons les necessitats cap
amunt o cap avall, però que, en tot cas, és d’un dià-
metre inferior a aquell que col·locà aquest Ajunta-
ment amb un cost de 17.000 milions de pessetes,
que els ciutadans de Barcelona estan pagant des de
fa quinze anys.

Afirma que tots els ciutadans de Catalunya i Espa-
nya tenen dret a poder gaudir d’aigua en els propers
deu o vint anys i, per això, s’aprovà el Pla Hidrològic
Nacional; i no li sembla vàlid oposar-s’hi adduint que
a Barcelona la qüestió ja estava resolta gràcies a
unes obres fetes durant el franquisme que després
s’hagueren de cedir a la Generalitat.

La Sra. Mayol reitera que el transvasament és una
solució més fàcil que canviar la cultura i el model de
gestió de l’aigua, però que resulta caríssima; i consta-
ta que, segons un expert com Jesús Carrera, als Es-
tats Units es recicla entre el 10 i el 30 per 100 del
consum d’aigua; que, en les condicions actuals, el
subministrament estaria garantit si la demanda es re-
duís en un 10% i, per tant, amb polítiques d’estalvi i
reutilització el transvasament seria innecessari; que
la solidaritat amb la resta de Catalunya s’ha de referir
al consum domèstic i no pas al manteniment de
camps de golf, que tenen un consum igual al d’una
població de 20.000 habitants; i que si es vol fer un
discurs sostenibilista, no es pot estar d’acord amb un
minitransvasament que comporta l’arribada d’aigua
de l’Ebre a casa nostra, i amb un pla hidrològic que
va en contra de la cultura de l’aigua.

El Sr. Portabella entén que tot el Consistori donaria
suport a una proclama a favor del reciclatge, la re-
utilització, l’estalvi, l’eficàcia i l’eficiència en el con-
sum d’aigua, però el problema central rau en veure
com s’apliquen aquests conceptes, ja que els partits
que estan a favor del Pla Hidrològic Nacional defen-
sen exportar aigua a través de molts quilòmetres, a
pesar que això comporta pèrdues del 50% i, per tant,
és una mala mesura d’eficiència, més i quan ho volen
fer per desenvolupar un determinat tipus d’agricultura
en indrets que sempre han estat de secà i tenen una
composició geològica que no reté l’aigua regada, la
qual s’escola cap a capes freàtiques massa profun-
des per a poder-la aprofitar: en conseqüència, tal me-
sura dificulta l’estalvi, la reutilització i el reciclatge de
l’aigua a canvi de desenvolupar un determinat tipus
d’agricultura de regadiu en llocs de clima mediterrani
per la franja de dalt i desèrtic per la franja de baix,
quan a la Península Ibèrica tal tipus d’agricultura està
en perill i només té futur la de secà, de manera que,
quan desapareguin les subvencions europees, l’agri-
cultura de regadiu només es mantindrà en els llocs
on plou.

El Sr. Cuervo precisa que la connexió –segons el
Projecte del qual es demana la retirada entre les xar-
xes del Consorci d’Aigües de Tarragona i de les Ai-
gües Ter-Llobregat, que fou inclosa en el Conveni
signat el 31 de juliol 2002 entre el Departament del
Medi Ambient i el Ministeri del Medi Ambient i en el
Pla Hidrològic Nacional a conseqüència de les al·le-
gacions de la Generalitat, té un cost de 156 milions
d’euros que serà finançat en un 86 % amb fons de
cohesió, en un 4% amb aportacions del Ministeri del
Medi Ambient i en l’11% mitjançant repercussions en
les tarifes i aportacions de la Generalitat; i que el Pro-
jecte preveu una canonada que enllaci les instal·la-
cions d’ambdues xarxes amb un diàmetre de 1,90
metres i una capacitat de 40 metres cúbics per se-
gon, és a dir, els 190 hectòmetres cúbics anuals que
són els que el Pla Hidrològic Nacional preveu que es
transfereixin a les conques internes de Catalunya.

També addueix que, encara que el Sr. Cornet no hi
doni importància, la recuperació de l’aqüífer del
Besòs permetrà obtenir uns 10 hectòmetres cúbics a
l’any i alliberarà més cabal del Ter quan, precisa-
ment, la solidaritat fa que Aigües Ter-Llobregat lliuri al
Consorci Costa Brava Nord 4,5 hectòmetres cúbics
anuals, al Consorci Costa Brava Centre altres 5, a la
Mancomunitat de les Garrigues 1,2 més i al Solsonès
altres 0,7 i tot això és fruit de la interconnexió de les
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xarxes Ter-Llobregat. Afegeix que no es pot obviar
que sota el paraigües dels 40 hectòmetres cúbics
anuals que es volen transvasar a Barcelona, se’n po-
sen també 450 per a la conca del Segura i 315 per a
la del Xúquer.

El Sr. Alcalde significa que la solidaritat que Barce-
lona ha tingut els darrers anys, a bastament i amb
gran generositat, envers la resta de Catalunya en ma-
tèria d’aigües, s’ha d’estendre, també, a les Terres de
l’Ebre, de les quals es pretenen treure 1.090 hectò-
metres cúbics a l’any posant com a excusa que Bar-
celona necessita aigua, quan n’està estalviant i en re-
dueix el consum, de manera que tal excusa comporta
una absoluta insolidaritat envers la nostra Ciutat.

Es rebutja la proposició del Grup d’Iniciativa-Verds,
en rebre cinc vots a favor –emesos per la Sra. Mayol
i pel Sr. Forradellas i també pels Srs. Portabella i
Maestro i la Sra. Veciana– quinze en contra –emesos
pels Srs. Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García
i les Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Ser-
vitje, i també pels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda
i les Sres. Treserra i Balseiro–, mentre que els al-
tres dinou membres del Consistori presents s’han
abstingut.

Es rebutja la proposició del Grup d’Esquerra Repu-
blicana de Catalunya-els Verds, en rebre cinc vots a
favor –emesos pels Srs. Portabella i Maestro i la Sra.
Veciana i també per la Sra. Mayol i el Sr. Forradellas–
quinze en contra –emesos pels Srs. Puigdollers,
Forn, Ciurana, Gascón i García i les Sres. Oranich,
Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i també pels
Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda i les Sres. Treserra i
Balseiro–, mentre que els altres dinou membres del
Consistori presents s’han abstingut.

Es rebutja la proposició del Grup de Convergència i
Unió, en rebre quinze vots a favor –emesos pels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
també pels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda i les
Sres. Treserra i Balseiro–, i vint-i-quatre en contra
dels altres membres del Consistori presents.

S’aprova la proposició del Grup Socialista, en rebre
dinou vots a favor i quinze vots en contra –emesos
pels Srs. Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García
i les Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Ser-
vitje, i també pels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda i
les Sres. Treserra i Balseiro–, mentre que els Srs.
Portabella i Maestro i la Sra. Veciana i també la Sra.
Mayol i el Sr. Forradellas s’han abstingut.

Del Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya
Pp 5. Instar l’òrgan competent, que en cada cas

correspongui, per tal que aturi la tramitació de l’apro-
vació del projectes urbanístics de gran envergadura o
d’especial transcendència fins que entrin en vigor les
Normes reguladores de la participació ciutadana.

El Sr. Álvarez defensa aquesta proposició argu-
mentant que, donat que avui expira el termini per a la
presentació d’al·legacions a les Normes reguladores
de la participació ciutadana, les quals seran segura-
ment aprovades per aquest Plenari la sessió vinent,
creu que valdria la pena ajornar fins que entrin en vi-
gor, l’aprovació d’uns catorze o quinze grans projec-
tes urbanístics que han generat àmplia polèmica ciu-
tadana, per tal que en els respectius expedients
pugui figurar-hi la memòria i els informes participatius
i evitar, així, conflictes i articles com el que apareix en
el número d’aquest mes de la revista El Carrer, on es

diu que el major pla urbanístic de promoció privada
que s’ha fet mai a Barcelona amaga interessos espe-
culatius, una trama delictiva i contradiccions de la po-
lítica municipal.

La Sra. Mayol significa que té un enorme respecte i
una bona amistat amb bona part de la gent que edita
la revista El Carrer, però això no exclou que hi pugui
mantenir posicions discrepants en certs moments,
mentre que el Partit Popular està acostumat a manar,
a controlar i a influir en tothom que té al seu voltant.

El Sr. Casas manifesta que el Partit Popular està
molt preocupat pel grau de participació que hi ha en
aquest Ajuntament, però no en altres àmbits, com ara
el de la redacció del Projecte de llei sobre la supres-
sió de l’impost sobre activitats econòmiques; que, en
tot cas, els diversos instruments de planejament en
tràmit compleixen els requeriments de les normes de
participació encara vigents i també de la Llei d’urba-
nisme i, per tant, de cap manera estan desassistits de
processos participatius; que la participació no es pot
confondre amb la consecució de consens i l’absència
de polèmiques; que tots els instruments en tràmit
d’aprovació han passat per fases successives de de-
bat i de contrast en les Comissions d’urbanisme i els
Plens dels respectius Consells de Districte i, en molts
casos, les sessions de treball prèvies, concretament
setze en el cas dels plans relatius a l’àmbit de Sant
Andreu – la Sagrera, i altres tantes pel que fa als rela-
tius a Sants i a la plaça de les Glòries; i que, per tant,
no veu cap motiu que justifiqui l’aprovació de la pro-
posició en debat i la consegüent suspensió de l’efecti-
vitat de la normativa vigent, i la paralització dels ex-
pedients en curs fins que s’aprovin les noves normes,
criteri que portaria a haver de paralitzar també l’apro-
vació de les Ordenances fiscals per a l’any vinent fins
que s’aprovi la reforma de la Llei d’hisendes locals.

El Sr. Ciurana admet que a Barcelona hi ha un dèfi-
cit de participació i, per tant, cal canviar els mecanis-
mes de presa de decisions; ara bé, anuncia que el
seu Grup votarà negativament la proposició en debat,
perquè la manera com està plantejada no garanteix la
participació i paralitzaria projectes de gran transcen-
dència per a la Ciutat, com ara el relatiu a l’arribada
del tren d’alta velocitat, cosa amb la qual el seu Grup
no pot estar d’acord.

El Sr. Álvarez assegura que el tren d’alta velocitat
arribarà a Barcelona en el moment previst; i s’ofereix
a acompanyar el Sr. Ciurana a una sessió dels Ajun-
taments de Madrid o de València perquè pugui com-
provar que hi ha un grau de participació similar al de
les sessions dels nostres Consells de Districte.

També al·lega que durant el temps que la Sra.
Mayol és regidora, s’ha aprovat la construcció de més
gratacels que en l’època en què el Sr. Porcioles ocu-
pava l’Alcaldia.

El ponent de Participació Ciutadana i Solidaritat,
Sr. Alcober, lamenta que el Sr. Álvarez, amb la inten-
ció de treure’n un rendiment polític, hagi tractat amb
frivolitat un tema tant important com és establir nous
paràmetres per avançar en la participació i fer més
democràtica la Ciutat.

Rebutja rotundament que l’Ajuntament de Madrid
tingui una descentralització com té Barcelona; i co-
menta que un regidor responsable d’un districte de
Madrid, quan ell li parlà del caràcter transversal que
té la participació, li contestà que no faltaria més que
ells, que havien estat elegits i havien de decidir, ha-
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guessin de permetre que els veïns opinin. Agrega
que les mobilitzacions són inherents a aquells ajunta-
ments en què hi ha possibilitats de participar, perquè
els ciutadans cada vegada reclamen més protago-
nisme.

Agraeix el suport enfervoritzat a la memòria partici-
pativa, implícit en la proposició en debat; i recalca
que la participació, que només es pot aconseguir
amb un esforç de tothom, Ajuntament i organitzacions
socials, és un repte a desenvolupar en el curs dels
propers anys i no pas dels propers mesos, setmanes
o dies.

El Sr. Maestro considera al·lucinants, com a mínim,
les propostes que en el curs d’aquesta sessió està
formulant un grup, com és el del Partit Popular de
Catalunya, acostumat a l’“ordeno y mando” empa-
rant-se en la majoria de què disposa, i a considerar
equivocats tots aquells que estan en contra dels seus
posicionaments i a acusar-los de mil coses, com ha
succeït en el debat sobre la Llei de partits polítics, en
el qual aquells que s’hi pronunciaren en contra foren
titllats literalment d’amics dels terroristes; malgrat tot
això, tal partit pretén ara donar lliçons de participació
ciutadana.

Admet que el govern municipal ha comès algun er-
ror, però pregunta si amb tal proposició es pretén que
s’aturi, per exemple, el procés participatiu obert sobre
la plaça de Lesseps.

Diu, en conclusió, que el seu Grup votarà en contra
de la proposició en debat, perquè té la responsabilitat
de governar.

El Sr. Ciurana observa que si s’aprovés la proposi-
ció en debat, el tren d’alta velocitat no podria arribar a
Barcelona el 2004, ni el 2005 ni el 2006 per raons de
temps, perquè, com ha dit abans, tal acord comporta-
ria la paralització d’obres d’infraestructura de gran
transcendència; que el procés de la plaça Lesseps no
es pot presentar com un exemple de participació,
com ha fet de manera imprudent el Sr. Maestro; i que
potser la diferència entre el regidor de Madrid esmen-
tat pel Sr. Alcober i un de l’equip de govern d’aquest
Ajuntament, és que aquell ho diu i ho fa i el d’aquí
simplement ho fa.

El Sr. Álvarez pregunta per què, si la participació
és tan important per al govern municipal, les seves
Normes reguladores encara no estan aprovades, a
pesar que el Parlament de Catalunya aprovà la Carta
municipal el 1998.

Indica, després, que el Sr. Maestro no hauria de
donar lliçons d’ètica, quan hi ha una sentència judicial
que qüestiona l’elecció d’una regidora del seu mateix
Grup i, en el Ple del Consell del Districte de les Corts,
la Sra. Carmen Olivella, consellera en representació
del Grup d’Esquerra Republicana-Els Verds, protestà
per la manca de participació ciutadana.

El Sr. Forradellas diu que s’ha posat nerviós da-
vant d’aquesta darrera intervenció que traspua un
elogi al monolitisme, a pesar que la democràcia pres-
suposa pluralisme en les formacions polítiques, en
els grups municipals i en la vida; i que la participació
s’ha d’aplicar en tots els nivells de l’Administració pú-
blica i no pas tan sols en el local, i no s’ha de limitar
en els aspectes urbanístics. Agrega que la proposició
comportaria una paralització dels projectes urbanís-
tics quan ja hi ha uns mecanismes de participació,
entre els quals cal destacar els seguits en l’elaboració
de l’Agenda 21, les audiències públiques amb nois i

noies, el projecte educatiu de ciutat, el Consell Muni-
cipal de Benestar Social, els que, en el terreny urba-
nístic, s’han seguit en els barris de Torre Baró, del
Bon Pastor i de la Trinitat Nova, mecanismes que,
per altra banda, s’han d’adaptar a la realitat de cada
territori; ara bé, com que la realitat social, el funciona-
ment de l’Administració i el moviment veïnal han can-
viat, cal aprovar unes noves normes de participació,
no perquè no n’hi hagi, sinó per adequar-les a aques-
tes noves circumstàncies.

El Sr. Maestro puntualitza que la Sra. Veciana no
té cap resolució contrària a la seva elecció; i que el
Sr. Álvarez no pot utilitzar les lògiques tensions que
es produeixen dintre d’un districte determinat, per en-
cobrir la seva manca d’arguments.

El Sr. Alcober precisa que s’està treballant en les
Normes reguladores de la participació ciutadana des
de fa més d’un any i mig i el Grup del Partit Popular
de Catalunya ha participat en totes aquelles reunions
que ha volgut o ha pogut; i que coneixent-lo com el
coneix, ell mai no gosaria comparar el regidor de
Madrid que ha citat abans, amb el Sr. Ciurana, que
és molt bon regidor; i que, en definitiva, l’objectiu no
hauria d’ésser discutir qui és més democràtic, sinó
com complir el repte de fer més participativa la Ciutat:
davant d’aquesta tasca, no vol descobrir la trajectòria
de ningú, sinó només recordar que la seva és ben
palesa.

Es rebutja la proposició en debat amb cinc vots fa-
vorables –emesos pels Srs. Álvarez, Cornet i Arre-
donda, i les Sres. Treserra i Balseiro– i trenta-quatre
en contra de la resta de regidors presents a la Sala.

e) Mocions

Dels portaveus dels Grups Socialista, d’Esquerra
Republicana de Catalunya-Els Verds, d’Iniciativa-Verds
i de Convergència i Unió:

M 1. 1) Demanar al Ministeri de Treball que, en el
marc de l’actual negociació de la Llei 12/2001, modifi-
qui l’article 9 en els aspectes relatius al contracte d’in-
serció que impliquen traslladar als ajuntaments un
sobrecost addicional per al finançament del programa
Plans d’ocupació.

2) Demanar al Departament de Treball de la Gene-
ralitat de Catalunya que, fins que aquesta reforma de
la Llei 12/2001 no sigui efectiva i en el marc de les
seves competències, resolgui de manera urgent una
nova convocatòria dels Plans d’ocupació per al 2002
en els termes, acordats amb els agents socials i les
entitats municipalistes, que evitin la pèrdua de recur-
sos per a la contractació de persones en atur de llar-
ga durada i amb dificultats d’inserció.

3) Traslladar aquest acord al Ministerio de Trabajo
y Asuntos Sociales, a la Conselleria de Treball de la
Generalitat, als Grups parlamentaris del Congrés dels
Diputats i del Parlament de Catalunya, a la Federació
de Municipis de Catalunya i a la Federación Española
de Municipios y Provincias.

La Sra. Rojo explica que aquesta moció expressa
la profunda preocupació per la pèrdua d’oportunitats
per a les persones que estan en atur de llarga dura-
da, perquè els Ajuntaments no poden contractar-les
per a tasques d’utilitat col·lectiva i social i oferir-los
una experiència laboral en un context de contracte
amb formació, política que avui està amenaçada.
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Recorda que aquest Plenari, el 26 d’abril d’en-
guany, aprovà una moció en què s’instava la retirada
de la Llei 12/2001 perquè traslladava el cost d’aques-
ta política als Ajuntaments, ja que, concretament,
augmentava les aportacions d’aquest ajuntament a
tals contractes del 23 al 56 per 100; i es demanava
també que el Departament de Treball elaborés una
proposta amb els agents socials i les entitats munici-
palistes a fi de modificar aquest impacte.

Informa que cinc mesos després la situació és deso-
ladora i l’article en qüestió romandrà inalterable, a pe-
sar que tal Llei serà reformada gairebé en la seva tota-
litat per tal de restablir els drets dels treballadors i
treballadores; i que el Departament de Treball va reco-
nèixer l’escàs èxit de la convocatòria dels plans d’ocu-
pació, a la qual pràcticament no s’hi presentà ningú, de
manera que si el Departament esmentat no fa pública
urgentment una nova convocatòria modificada, a
Catalunya deixaran de gastar-se 24 milions d’euros en
polítiques actives eficients i més de 3.500 persones
hauran perdut oportunitats d’inserció laboral.

La Sra. Ortega manifesta que el Grup de Conver-
gència i Unió votarà favorablement la moció tot mati-
sant, però, que els ajuntaments no han perdut l’opor-
tunitat d’ajudar les persones en risc d’exclusió social i
fer polítiques d’inserció, sinó que només són obligats
a aportar-hi més recursos.

Precisa que el vot favorable del seu Grup està de-
terminat perquè el Grup Parlamentari de Convergèn-
cia i Unió ha procurat corregir els efectes de la Llei de
reforma laboral i ha estat clau per a la recuperació del
diàleg social, i perquè la moció ve a rectificar la deci-
sió, errònia i precipitada, de l’equip de govern de no
impulsar més plans d’ocupació en resposta a la nova
legislació laboral estatal, a pesar que el seu Grup ja
advertí que no compartia tal iniciativa i que la no parti-
cipació en la convocatòria comportava un greuge a
les persones aturades en risc d’exclusió.

Acaba fent avinent que el Departament de Treball
està estudiant amb la Federació Catalana de Munici-
pis una nova convocatòria.

El Sr. Cornet manifesta que l’equip de govern, da-
vant el Decret aprovat pel Govern de l’Estat, optà per
no gestionar cap més pla d’ocupació, però ara rectifi-
ca i el Grup del Partit Popular de Catalunya pot donar
suport a aquesta decisió i, per tant, si els apartats de
la moció fossin objecte de votació separada, estaria
disposat a votar favorablement el primer apartat, però
no el segon, on s’insta la modificació de l’article 9 del
decret esmentat, precepte que és bo per a dinamitzar
l’economia: per tant, en cas que no es faci la votació
separada, es decantarà per l’abstenció.

La Sra. Rojo manifesta que cap ajuntament no es
presentarà a la segona convocatòria de la Generalitat
si es fa en els mateixos termes de la primera, perquè
corre el risc de desvirtuar l’objecte de les contracta-
cions en qüestió; que s’està demanant un acord, del
Departament de Treball amb els agents socials i les
entitats municipalistes, que modifiqui els termes de la
primera convocatòria, perquè no es pot pretendre que
els ajuntaments ho facin tot, però donant-los cada
cop menys diners, sobretot quan es tracta de matè-
ries que no són de la seva competència; i que la ma-
teixa proposta que es fa aquí es presentà en el Parla-
ment espanyol on aconseguí els vots del Partit dels
Socialistes i de Convergència i Unió, però fou rebutja-
da pels de la majoria.

La Sra. Ortega considera inacceptable que l’actitud
del govern municipal privi 340 persones de poder
gaudir d’aquests fons; i suggereix que s’insti també la
Federació de Municipis de Catalunya a arribar a un
acord amb el Departament de Treball.

El Sr. Cornet manifesta que, en vista del capteni-
ment del govern municipal, el qual, a juí seu, està
nerviós per les eleccions, el seu Grup opta per votar
en contra.

La Sra. Rojo insisteix que quan el Govern de l’Estat
ha hagut de rectificar la pràctica totalitat del Decret
sobre la reforma laboral, no entén per què no pot cor-
regir també la petita part que castiga l’atur de llarga
durada i els ajuntaments; i que, com consta en l’acta
del Servei Públic d’Ocupació, es pretén que el Depar-
tament de Treball estableixi que els ajuntaments no
hagin d’aportar el grau de cofinançament que se’ls
exigeix, altrament no concorreran a la convocatòria
sobre una matèria en la qual no tenen competència.

S’aprova la moció, amb els vots en contra dels Srs.
Álvarez, Cornet i Arredonda, i les Sres. Treserra i
Balseiro.

Dels portaveus dels Grups Socialista, d’Esquerra
Republicana de Catalunya-Els Verds i d’Iniciativa-
Verds:

M 2. Demanar a cadascuna de les Administracions
competents que actuï per corregir la situació de pro-
gressiva desigualtat en el sistema educatiu i, concre-
tament:

1) Instar el Ministeri d’Educació a reconsiderar la
partida pressupostària destinada a beques università-
ries, especialment les compensatòries, de manera
que s’ajusti al nombre d’estudiants que en fan de-
manda justificada, i a rescabalar aquelles persones a
les quals els ha estat denegada en cursos anteriors.

2) Instar el Govern de la Generalitat a ajustar la
partida corresponent a beques de menjador a la si-
tuació socioeconòmica de la població, incrementant-
la en la proporció corresponent a les demandes tra-
mitades.

3) Traslladar al Ministeri d’Educació i al Govern de
la Generalitat aquest acord.

La Sra. Subirats manifesta que la qüestió de les
beques preocupa les famílies; que mentre en el curs
1995-1996 un 20% dels universitaris gaudia de be-
ques, en el curs 2000-2001 aquest percentatge dis-
minuí al 15,5%; que les beques són el sistema que
assegura la igualtat d’oportunitats i compensa les di-
ferències econòmiques d’origen; que a l’Estat Es-
panyol les beques de caràcter compensatori només
arriben al 15,5% dels estudiants, quan la mitjana
europea és del 40%; i que en els Pressupostos Ge-
nerals de l’Estat les beques universitàries han estat
congelades, les no universitàries també, igual que
les beques Erasmus, la durada de les quals, a més,
s’ha reduït.

Continua dient que les beques, a més de tenir una
quantia minsa –uns 720 euros anuals–, no es paguen
a temps i això en minva l’eficàcia; que la modificació
dels requisits exigits als peticionaris fa que s’hagi
d’ésser pobre de solemnitat per a poder obtenir una
beca; que en els Pressupostos de la Generalitat la
dotació de les beques per als estudiants d’educació
infantil, primària i secundària s’ha mantingut invaria-
ble en els cursos 2000-2001 i 2001-2002, i el petitís-
sim increment que s’observa per al present curs no
compensa el creixement de necessitats que s’està
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detectant a la Ciutat; i que, concretament, en les con-
verses amb els centres escolars s’ha posat de mani-
fest que les beques de menjador són insuficients i
això genera problemes a les famílies i a les escoles,
malgrat la col·laboració que presta aquest Ajunta-
ment en una matèria que no és competència seva; i
que, per totes aquestes consideracions, es presenta
la moció.

El Sr. Gascón anuncia que el seu Grup votarà a fa-
vor de la moció, perquè una de les proves de l’opció
que es fa des de qualsevol govern per la qualitat de
l’ensenyament és, precisament, la política de beques;
ara bé, pensa que es fa una certa trampa quan en
l’exposició de motius es parla d’una certa marxa en-
rera a la concessió de beques de menjador, però acte
seguit s’admet que no hi ha hagut cap disminució,
sinó un cert augment, com també ha reconegut la
Sra. Subirats, i efectivament la dotació per a aques-
tes beques de menjador ha passat d’1,8 milions
d’euros en el curs 1998-1999 a 2,2 milions d’euros en
el present curs i, per tant, la política de beques ha
crescut tot i que hagi de continuar millorant, perquè la
realitat sempre va per davant de les intencions dels
governs i la situació social de Catalunya presenta
contínuament nous reptes.

La Sra. Balseiro manifesta que el seu Grup no pot
compartir cap de les consideracions que es fan en
l’exposició de motius de la moció, llevat de la consta-
tació de l’aposta per la igualtat d’oportunitats i la dis-
minució de les desigualtats en l’educació que s’ha fet
els últims anys, i, tanmateix, la Sra. Subirats no la ha
mencionada.

Significa que, efectivament, cal apostar per la polí-
tica de beques i el Govern de l’Estat ho fa i ho conti-
nuarà fent; que en el període 1996-2002, els ajuts als
estudiants augmentaren en un 45% en termes nomi-
nals i en un 24% en termes reals, és a dir, 10 punts
percentuals per damunt de la inflació, perquè el 1996
s’atorgaren beques per valor de 474 milions d’euros i
en el 2002 per valor de prop de 690 milions i el pro-
jecte de Pressupostos de l’Estat per a 2003 hi dedica
748 milions d’euros que representen un increment del
58% sobre les quantitats de 1996; i que les beques
Sèneca varen ésser creades pel Govern del Partit
Popular i en tres anys s’ha triplicat el nombre de be-
neficiaris, que han passat de 506 persones l’any 2000
a 2.000 en el l’any 2002, i s’han multiplicat gairebé
per catorze les dotacions que s’hi destinen, les quals
han passat de 336.000 euros a 4.600.000.

La Presidència dóna per acabada la intervenció de
la Sra. Balseiro, donat que mentre parlava li ha indi-
cat repetidament que havia esgotat el seu temps.

El Sr. Portabella observa que, amb el seu posicio-
nament sobre la moció en debat, els membres del
Grup del Partit Popular de Catalunya han desaprofitat
l’ocasió de demostrar la seva credibilitat respecte a
les afirmacions de suport a la família que han fet en el
segon punt de l’ordre del dia d’aquesta sessió, per-
què el dimensionament de les beques està condicio-
nat per les necessitats socials i les quantitats que
destina el Govern de l’Estat a atendre les necessitats
socials mínimes han de garantir una de les peces fo-
namentals de l’Estat del benestar: que el nivell cultu-
ral de les persones sigui suficient per guanyar-se la
vida pressupostària que acaba de fer la Sra. Balseiro
no pot amagar que les beques als estudiants s’han
amb dignitat.

La Sra. Mayol considera que la maniobra d’engi-
nyeria reduït i això permet constatar que hi ha un Es-
tat del benestar raquític, que s’ha de potenciar.

Fa notar que no n’hi ha prou que la Generalitat de-
diqui unes determinades quantitats a beques, quan
les necessitats socials en reclamen el doble.

Fa notar que quan es pretén alhora, per una ban-
da, una política de dèficit zero i la reducció dels im-
postos sobre les rendes del capital, i, per altra, un in-
crement de la despesa social, l’equació no surt.

La Sra. Subirats considera que la política del Partit
Popular s’ha caracteritzat per una confusió absoluta
quant als pressupostos per a l’ensenyament i amb les
beques passa exactament igual: per tant, celebrarà
que la Sra. Balseiro li mostri les xifres, però precisant-
ne les fonts, perquè, segons les dades que ella té al
seu abast, els números no quadren i el pressupost del
Ministeri d’Educació i Cultura presenta una reducció
del 10% respecte a l’any anterior: per tant, resulta difí-
cil entendre la política que es pot fer amb aquestes re-
duccions quan, d’altra banda, és ben palesa la deses-
peració de la població que necessita les beques.

Matisa, també, que a pesar del petit augment que
hi ha hagut en les dotacions de les beques que són
competència de la Generalitat, la quantitat resulta
encara insuficient i això crea problemes gravíssims
a una franja de població en situació econòmica pre-
cària, perquè hi ha criatures que no poden dinar
a l’escola i les famílies les han de portar a dinar a
casa, i fins i tot hi ha criatures mal alimentades, de
manera que, si bé l’Ajuntament està intentant afron-
tar aquesta situació, la solució passa perquè qui
atengui aquestes necessitats sigui l’Administració
competent.

El Sr. Gascón observa que la Sra. Mayol que s’ha
d’adreçar al departament competent de la Generalitat
i no pas al Grup de Convergència i Unió; i precisa que
els virtuts s’han de practicar i no tan sols predicar: per
això, el seu Grup s’adhereix a la moció, que insta el
Departament a continuar avançant.

La Sra. Balseiro opina, després de les explicacions
que se li acaben de donar, que en l’equip de govern
no hi ha voluntat de fer saber als ciutadans les be-
ques que s’atorgaven quan en el Govern de l’Estat hi
havia el Partit Socialista i les que s’atorguen ara que
hi ha el Partit Popular, el qual ha doblat les dotacions
que aleshores s’hi destinaven.

La Sra. Mayol precisa que en el Parlament de
Catalunya es féu la mateixa proposta que es fa ara,
però no tingué gaire èxit; i que es pensava que el
Grup de Convergència i Unió era un partit polític ver-
tebrat i coherent que mantenia el mateix criteri en la
Generalitat i en aquest Ajuntament, però el Sr. Puig-
dollers ho acaba de desmentir.

La Sra. Subirats celebra l’oferiment que ha fet el
Grup de Convergència i Unió i es mostra disposada
a treballar conjuntament per tal de poder quantificar
les necessitats de Barcelona, i convençuda que, si
tal Grup també s’interessa pel problema, s’acabarà
resolent.

Demana que la Sra. Balseiro, en comptes de car-
tells com els que ha exhibit en el curs de la seva in-
tervenció, presenti les seves xifres concretant-ne les
fonts per poder tornar-ne a parlar.

El Sr. Puigdollers subratlla que la cohesió de la Fe-
deració de Convergència i Unió és a prova de bomba;
i es pregunta si la Sra. Mayol està actuant com a
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membre de l’equip de govern d’aquest Ajuntament, o
de l’oposició al Govern de la Generalitat.

El Sr. Alcalde, en vista dels cartells que la Sra.
Balseiro ha mostrat mentre parlava, indica que l’argu-
mentació oral és la base dels debats parlamentaris i,
per tant, no s’hi han d’afegir gestos.

S’aprova la moció amb els vots en contra dels Srs.
Álvarez, Cornet i Arredonda, i les Sres. Treserra i Bal-
seiro.

M 3. Aquesta moció ha estat debatuda i aprovada
conjuntament amb el dictamen núm. 9, relatiu a les
Ordenances fiscals per a 2003.

PART DE CONTROL

a) Precs

Del Grup Municipal de Convergència i Unió
Pc 1. Que es faci entrega a tots els Grups Munici-

pals de la mateixa informació sobre les enquestes pe-
riòdiques d’intenció de vot que es realitzen a la ciutat
de Barcelona.

El Sr. Ciurana manifesta que aquest prec, que pel
seu contingut és més aviat un plany, demana que es
faciliti a tots els Grups municipals la mateixa informa-
ció respecte a les enquestes d’intenció de vot, ja que
el setembre descobrí, per casualitat, que als Grups
de l’equip de govern se’ls havia facilitat un volum en
què figurava la intenció de vot, dada que no consta-
va, en canvi, en l’exemplar que se li havia fet a mans,
i si bé després el Sr. Maragall li lliurà un volum amb
els resultats de l’enquesta segmentats per districtes,
tampoc hi figurava la intenció de vot.

El Sr. Maragall contesta que la petició que es for-
mula ja ha estat atesa perquè la informació que s’hi
demana ja està lliurada fa dies.

El Sr. Ciurana replica que la petició no ha estat ate-
sa: a) perquè el compromís assumit pel Sr. Maragall
en la sessió de la Comissió de Presidència i Hisenda
no es referia només a la darrera enquesta, sinó a to-
tes les fetes durant el mandat i a les enquestes de
valors socials; b) perquè no s’ha donat la intenció de
vot segmentada per districtes; i c) perquè les respos-
tes donades pel Sr. Maragall a iniciatives similars evi-
dencien una voluntat d’opacitat i ocultisme, quan tots
els Grups han de tenir accés a la mateixa informació
obtinguda amb recursos públics.

Acaba recomanant que s’investigui qui, actuant en
nom d’aquest Ajuntament, està fent una enquesta en
la qual, després de preguntar sobre la neteja urbana i
els serveis municipals, pregunta l’opinió sobre el Sr.
Pasqual Maragall; i s’ofereix a facilitar, en privat, més
detalls d’aquest cas.

El Sr. Maragall puntualitza que no té cap inconve-
nient a facilitar les taules que el Sr. Ciurana demana, si
bé no solen distribuir-se per una raó de pura responsa-
bilitat professional, és a dir, perquè amb enquestes
que es mouen entre les 400 i les 800 entrevistes, en
les taules de distribució de vot per districtes pot haver-
hi un marge d’error entre el 10 i el 20 per 100 i, per
tant, només mostren orientacions, però no permeten
treure’n conclusions. Afegeix que ja li agradaria que al-
tres institucions del país donessin informació amb la ri-
quesa i claredat que ho fa aquest Ajuntament.

Quant a l’últim comentari que ha fet el Sr. Ciurana,
es mostra disposat a escoltar les explicacions d’a-

quest regidor i admet que a la Ciutat pot haver-hi algú
que faci indegudament enquestes, qüestió que ha de
vigilar qui tingui competència per fer-ho.

b) Preguntes

Del Grup Municipal de Convergència i Unió
Pg 1. ¿Quina opinió li mereix al Sr. Alcalde la con-

sideració que fa un organisme independent com el
Consell de l’Audiovisual de Catalunya de l’actitud de
Barcelona TV en l’emissió del programa debat “la nit
d’actualitat” del dia 28 de març de 2002?

El Sr. Ciurana manifesta que el seu Grup ja expres-
sà públicament en la Comissió de Presidència i Hi-
senda la seva queixa per un programa de BTV, en el
qual en un exercici, si més no, de mala praxis profes-
sional, s’evitaren, a juí seu se censuraren, unes opi-
nions emeses durant un debat i, encara que alesho-
res no se li donà la raó, ara una resolució del Consell
de l’Audiovisual de Catalunya ha qualificat l’actitud de
BTV de manca de professionalitat i de falta de res-
pecte envers els participants en el debat: per això, el
seu Grup formula aquesta pregunta.

El Sr. Maragall contesta que de tal incident se’n
parlà a bastament quan es produí, i es donaren les
pertinents explicacions; que espera que la resolució
del Consell de l’Audiovisual del Consell de Catalunya
creï precedent; que el programa en qüestió era ges-
tionat conjuntament pel Consell de la Joventut de
Barcelona i la Televisió del Clot, que és una de les
deu televisions que formen la nostra televisió local i
gaudeixen d’un règim d’autonomia i responsabilitat
propi, a l’empara del qual es reduí, amb absoluta
bona fe, el debat en qüestió per ajustar-lo a les exi-
gències de temps disponible a l’hora d’emetre. Afe-
geix que en tal debat, que s’havia gravat prèviament,
i hi havia una representació sobredimensionada del
Grup de Convergència i Unió, perquè estava formada
per dues persones, de manera que la suma de les
seves intervencions excediria les dels altres Grups i
això demostra, a parer seu, la bona fe dels responsa-
bles de la Televisió del Clot, als quals no se’ls pot pas
exigir la mateixa professionalitat que a la redacció
central de BTV, de TV3 o de TVE; i que el Consell de
l’Audiovisual de Catalunya trigà cinc mesos a emetre
el seu informe i BTV només trigà després cinc dies a
tornar a emetre el debat íntegrament.

El Sr. Ciurana observa que qui decidí reduir el
temps no fou la Televisió del Clot, sinó BTV; que la
resolució del Consell de l’Audiovisual de Catalunya
especifica clarament que el responsable d’allò que
s’emet és l’operador, és a dir, BTV; que el debat en
qüestió es tingué amb una representació del Consell
de la Joventut de Barcelona; i que el fet en si li sem-
bla una mostra de mala praxis professional, però en-
cara troba pitjor l’intent de BTV de centrifugar-ne la
responsabilitat cap a la Televisió del Clot.

El Sr. Maragall recalca que no veu en tal fet una in-
tencionalitat política, sinó una qüestió de professio-
nalitat; i que BTV fixa un màxim de temps i la televisió
productora del programa l’aplica segons el seu criteri
professional, el qual, tanmateix, pot ésser discutible.

Del Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya
Pg 2. ¿Quines mesures prendrà l’equip de govern

municipal per tal d’incrementar la implantació de no-
ves empreses d’activitats @, segons definició de l’an-
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nex 1 de la Modificació del Pla General Metropolità
en l’àmbit del 22@?

El Sr. Álvarez explica que el seu Grup formula
aquesta pregunta a la vista dels canvis que s’han in-
troduït, en aquesta mateixa sessió, en 22 Arroba
BCN, SA, i també de les informacions que han apare-
gut en els mitjans de comunicació i de les declara-
cions del Sr. Majó sobre el moment en què es troba el
Projecte 22 @.

El Sr. Casas contesta que tal projecte es continua-
rà impulsant amb força per tal d’aconseguir que marxi
tant positivament com fins ara; i que els convenis in-
ternacionals consideren activitats @ les companyies
d’assegurances i els hotels, si estan vinculats amb
activitats @.

El Sr. Álvarez pregunta si el Sr. Casas està d’acord
amb les declaracions que feia el Sr. Majó, en el sentit
que el Projecte 22@ no s’havia omplert per causa de
la crisis del sector.

El Sr. Casas contesta que el Sr. Majó pot defensar
per si sol els seus criteris; que el Sr. Álvarez no pot
canviar el concepte d’activitats @ reconegut interna-
cionalment; i que l’Ajuntament continuarà impulsant el
projecte 22@ amb unes promocions públiques que
han comportat cinquanta-sis presentacions en l’àmbit
nacional, visites a tretze ciutats d’Europa, Àsia i
Amèrica, la inclusió d’informació en tres campanyes
internacionals en el Financial Times i altres diaris,
l’edició de quatre publicacions distribuïdes arreu del
món, la web Barcelona Negocis que rep 15.000 visi-
tes setmanals sobre el projecte, i les 13.000 visites
ateses en les instal·lacions de Barcelona Negocis.
Agrega que per fer possible el desenvolupament del
projecte s’han impulsat diversos instruments urbanís-
tics: plans especials, projectes de reparcel·lació i pro-
jectes d’urbanització.

El Sr. Álvarez pregunta si el Sr. Casas comparteix
les afirmacions de l’Arquitecte en cap de l’Ajuntament,
en el sentit que el districte tecnològic del Poblenou ne-
cessita una revisió a fons perquè les traves burocràti-
ques hi estan frenant la implantació d’empreses.

El Sr. Casas contesta que també ell reconeix que
cal continuar treballant per aconseguir la màxima agi-
litat en la implantació d’empreses en el districte 22@
encara que no s’ha detectat cap condició que la im-
pedeixi; però si se n’arriba a detectar alguna, serà
oportunament corregida.

El Sr. Alcalde subratlla que la incorporació del Sr.
Majó al Projecte 22@ no es deu a cap crisi, sinó a la
voluntat d’incorporar-hi valor afegit.

Pg 3. Tenint en compte que el Programa d’Actua-
ció Municipal s’estén en el període 2000-2003, ¿per

quina raó, a octubre de 2002, no s’ha acabat encara
cap habitatge per a joves ni cap apartament per a
gent gran, i quan es preveu iniciar les obres d’a-
quests tipus d’habitatge que ja compten amb el seu
respectiu projecte?

El Sr. Álvarez explica que el seu Grup formula
aquesta pregunta perquè, després de la campanya
de distribució de fulletons sobre les promocions
d’habitatges per als joves i la gent gran, i de la roda
de premsa del Sr. Alcalde en la qual s’anuncià que
l’Ajuntament impulsa la construcció de 7.278 habi-
tatges protegits a la Ciutat, ha pogut constatar que
en el mes actual l’estat d’execució del Programa és:
a) pel que fa a habitatges per a joves, cap projecte
acabat, 718 habitatges en obres i 799 en projecte; i
b) pel que fa a apartaments per a la gent gran, cap
projecte acabat, 260 apartaments en obres i 316 en
projecte.

El Sr. Julián contesta que les competències munici-
pals en matèria d’habitatges se centren en el planeja-
ment i la gestió del sòl i el Programa d’actuació muni-
cipal s’hi atén; que els criteris, objectius i solucions
generals del planejament per a introduir en el Pla Ge-
neral Metropolità la qualificació 10-hj s’exposaren al
públic el 9 de febrer de 2000 i la tramitació urbanísti-
ca subsegüent s’acabà el 5 de juny de 2001; que l’oc-
tubre del mateix any se signà entre l’Ajuntament, el
Patronat Municipal de l’Habitatge i Regesa el Conveni
de cessió de sòl, a partir del qual s’obrí la convocatò-
ria dels concursos entre arquitectes redactors dels
projectes, la presentació dels projectes a les Comis-
sions de qualitat, l’aprovació del corresponent Pla es-
pecial de cadascun dels solars i l’ulterior procés d’edi-
ficació; que actualment estan en construcció un 70%
dels habitatges per a joves, abans d’acabar l’any co-
mençarà la construcció d’un 20% més i en el primer
trimestre del 2003 la del 10% restant; que dels habi-
tatges previstos per a gent gran n’hi ha un 50% en
construcció i en els mesos que queden d’aquest any i
en els dos o tres primers mesos del vinent, comença-
rà a construir-se la resta.

El Sr. Álvarez pregunta quan començaran i quan
s’acabaran els habitatges per a joves i per a gent
gran que encara són en fase de projecte.

El Sr. Julián precisa que la construcció d’un 20%
començarà abans de fi d’any i els aprovats en aques-
ta sessió en el p trimestre de l’any vinent; i que la
construcció d’habitatges sol durar entre dotze i divuit
mesos.

No havent-hi altres assumptes per a tractar, la Pre-
sidència aixeca la sessió a les quinze hores i vint-i-
cinc minuts.
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Acords

Acords de la sessió celebrada el dia 22 de novem-
bre de 2002

Aprovació de l’acta de la sessió anterior.

PART DECISÒRIA

a) Ratificacions:

3. Ratificar el decret de l’Alcaldia, de 30 d’octubre
de 2002 (S1/D/2002 4300), que designa la Comissió
encarregada d’efectuar el sorteig entre els electors
per al nomenament de presidents i vocals que hauran
de formar la Mesa electoral de les eleccions a les
Cambres Agràries, convocades pel Decret de la Ge-
neralitat de Catalunya, 234/2002, de 25 de setembre;
i fixa el dia 30 d’octubre per a la celebració de tal
sorteig.

4. Ratificar el decret de l’Alcaldia, de 23 d’octubre
de 2002, que aprova el Conveni per a la realització
del projecte “Métropole Nature. Els espais naturals
peri-urbans i la ciutat sostenible”, entre l’Université
Pierre Mendes France, a través de l’Institut d’Urbanis-
me de Grenoble, el Conseil Régional Rhône-Alpes, la
Communauté Urbaine de Lyon, la Communauté
d’agglomération Grenoble Alpes Métropole, la Com-
munauté d’agglomération du Pays Voironnais, l’Asso-
ciation pour le Développement de l’Agriculture dans
l’Y Grenoblois (ADAYG), la Diputació de Barcelona,
Mancomunitat de Municipis de l’Àrea Metropolitana
de Barcelona, l’Ajuntament de Barcelona, el Consorci
del Parc de Collserola, la Província de Milà i el Parco
de Montmarcello Magra; i adquireix el compromís
de cofinançar l’esmentat projecte per la quantitat de
50.000 euros.

5. Ratificar el decret de l’Alcaldia, de 22 d’octubre
de 2002 (S1/D/2002 4210), pel qual, de conformitat
amb el Reglament d’honors i recompenses dels
membres de la policia municipal i del Servei de Pre-
venció i Extinció d’Incendis i Salvament s’atorga al Sr.
Tomás José Tejera la Medalla d’Honor al Mèrit, en la
categoria de Bronze, per raó de l’antiguitat ininter-
rompuda en la prestació de serveis sense cap nota
desfavorable en el seu expedient personal; i es dene-
guen la resta de peticions segons consta a l’expe-
dient.

b) Acords sobre societats municipals:

6. Revocar, com a soci únic de les societats priva-
des municipals: Societat Municipal d’Aparcaments i
Serveis, SA, Parc Zoològic de Barcelona, SA, Barce-
lona Promoció Instal·lacions Olímpiques, SA, Infras-
tructures del Llevant de Barcelona, SA, Barcelona
Gestió Urbanística, SA, 22 Arroba Bcn, SA i Promo-
ció Ciutat Vella, SA, el nomenament vigent d’auditors
per a l’exercici 2002, que va recaure conjuntament en
les companyies Arthur Andersen i Cia., S. Com. i Ga-
binet Tècnic d’Auditoria i Consultoria, SA: nomenar,

com a soci únic de les societats privades municipals:
Societat Municipal d’Aparcaments i Serveis, SA, Parc
Zoològic de Barcelona, SA, Informació i Comunicació
de Barcelona, SA, Barcelona Promoció Instal·lacions
Olímpiques, SA, Barcelona Activa, SA, Pro Nou Bar-
ris, SA, Infrastructures del Llevant de Barcelona, SA,
Barcelona Gestió Urbanística, SA, 22 Arroba Bcn, SA
i Promoció Ciutat Vella, SA, auditors per als exercicis
2002, 2003 i 2004 conjuntament a les companyies
Pricewaterhouse Coopers Auditores, SL i Gabinet
Tècnic d’Auditoria i Consultoria, SA.

c) Propostes d’acord:

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA I HISENDA

7. Resoldre les al·legacions presentades durant el
termini d’exposició pública a les Normes reguladores
de la participació ciutadana, aprovades inicialment
per la Comissió de Presidència i Hisenda del Consell
Municipal, en la sessió de 18 de juliol de 2002, se-
gons document annex; i aprovar definitivament les
Normes esmentades.

8. Autoritzar el Patronat Municipal de l’Habitatge a
concertar préstecs hipotecaris per un import màxim
global de 1.279.906,14 euros, destinat a finançar les
obres d’un total de 21 habitatges al carrer del Llo-
bregós, núms. 175-189, en les condicions que cons-
ten en l’annex. Deixar sense efecte la part de l’acord
del Plenari del Consell Municipal de 28 de setembre
de 2001 que autoritzava el Patronat Municipal de
l’Habitatge a concertar diversos préstecs hipotecaris,
que fa referència a la promoció del carrer del
Llobregós, núms. 175-189.

9. Autoritzar el Patronat Municipal de l’Habitatge a
concertar diversos préstecs hipotecaris, per un import
màxim global de 19.333.366,06 euros, destinat a fi-
nançar les obres d’un total de 458 habitatges de di-
verses promocions, en les condicions que consten en
l’annex.

10. Modificar, a petició del Patronat Municipal de
l’Habitatge, l’acord del Consell Plenari de 29 de se-
tembre de 1999, en virtut del qual se li va adscriure el
solar situat al carrer de l’Arc de Sant Cristòfol, núms.
13-19, en el sentit de considerar la dita adscripció
com una cessió gratuïta de propietat a favor del Pa-
tronat a l’efecte que pugui agrupar-la amb la resta de
finques de la seva propietat que integren la promoció
a desenvolupar, la qual es destinarà a la construcció
d’habitatges de protecció pública; cedir-li, a més, gra-
tuïtament la finca de propietat municipal situada al
carrer de l’Arc de Sant Cristòfol núm. 8, grafiada en
el plànol annex, que segons el planejament vigent
s’integra en el solar qualificat de 18-b (ordenació
volumètrica específica), en el qual s’executa aquesta
promoció; practicar les operacions de segregació,
agrupació o altres necessàries per a identificar la fin-
ca objecte de cessió; formalitzar-la en escriptura pú-
blica; inscriure-la en el Registre de la Propietat; i fa-
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cultar l’Alcaldia per a la realització de totes les actua-
cions encaminades a concretar, clarificar i executar el
present acord.

11. Constituir un dret real de superfície a favor del
Patronat Municipal de l’Habitatge sobre la finca de
propietat municipal situada al carrer de Joan Torras,
núms. 49-59, grafiada en el plànol annex, per un ter-
mini de setanta-cinc anys i amb caràcter gratuït, per a
la construcció i gestió d’habitatges tutelats per a gent
gran; practicar les operacions de segregació, agrupa-
ció o altres necessàries per a identificar la finca ob-
jecte del dret de superfície; formalitzar-lo en escriptu-
ra pública d’acord amb les condicions del document
annex, que s’aproven; inscriure’l en el Registre de la
Propietat; i facultar l’Alcaldia per a la realització de to-
tes les actuacions encaminades a concretar, clarificar
i executar el present acord.

12. Incloure les finques relacionades a l’annex dins
de l’àmbit de l’encàrrec fet a la Societat Foment de
Ciutat Vella, SA per acord d’aquest Plenari en sessió
de 22 de desembre de 2000, amb efectes des de l’1
de gener de 2003; i facultar a l’Alcaldia per a la realit-
zació de totes les actuacions encaminades a concre-
tar, aclarir i executar el present acord.

COMISSIÓ DE PROMOCIÓ ECONÒMICA,
OCUPACIÓ, TURISME I COMERÇ

13. Aprovar definitivament la creació dels fitxers de
titularitat de l’Institut Municipal de Mercats de Barce-
lona, juntament amb les seves Normes regulado-
res, de conformitat amb l’establert per la Llei Orgàni-
ca 15/1999, de protecció de dades de caràcter perso-
nal; i als efectes de la seva entrada en vigor, d’acord
amb l’article 70.2 de la Llei de bases de règim local,
publicar el text íntegre de l’esmentada normativa.

COMISSIÓ D’INFRAESTRUCTURES I URBANISME

Districte de Ciutat Vella - Districte de l’Eixample - Dis-
tricte de Sants-Montjuïc - Districte de les Corts - Dis-
tricte de Sarrià-Sant Gervasi - Districte de Gràcia -
Districte d’Horta-Guinardó - Districte de Nou Barris -
Districte de Sant Andreu - Districte de Sant Martí

14. Aprovar provisionalment, de conformitat amb
els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta municipal de Bar-
celona, la Modificació de les Normes urbanístiques
del Pla General Metropolità pel que fa a la regulació
del tipus d’ordenació segons edificació aïllada, d’ini-
ciativa municipal, amb les modificacions a què fa re-
ferència l’informe del Departament de Planejament de
Desenvolupament; i resoldre les al·legacions presen-
tades en el tràmit d’informació pública de l’aprovació
inicial, per l’Im. Sr. Jordi Cornet i Serra, en la seva
qualitat de portaveu del Grup Municipal del Partit Po-
pular de Catalunya, i pel Sr. Enric Pérez Sala, de
conformitat amb l’informe de l’esmentat Departa-
ment, de valoració de les al·legacions; tots dos infor-
mes consten a l’expedient i es donen per reproduïts.
Trametre l’expedient a la Subcomissió d’Urbanisme
del municipi de Barcelona per a la seva aprovació
definitiva.

15. Aprovar definitivament, de conformitat amb
l’article 68 de la Carta municipal de Barcelona la Mo-

dificació de l’article 181 “Separació a llindars” de les
Ordenances Metropolitanes d’Edificació (Títol III.
Disposicions complementàries de les NNUU), d’ini-
ciativa municipal; resoldre les al·legacions presenta-
des en el tràmit d’informació pública de l’aprovació
inicial, per l’Im. Sr. Jordi Cornet i Serra, en la seva
qualitat de regidor portaveu del Grup Municipal del
Partit Popular de Catalunya, de conformitat amb l’in-
forme de l’esmentat Departament de valoració de
les al·legacions, que consta a l’expedient i es dona
per reproduït.

Districte de l’Eixample

16. Aprovar el Text refós de l’Ordenança de Reha-
bilitació i Millora de l’Eixample, d’iniciativa municipal,
amb les modificacions a que fa referència l’informe de
la Direcció d’Actuació Urbanística que a efectes de
motivació s’incorpora a la present resolució; resoldre
les al·legacions presentades en el tràmit d’informació
pública del Text refós pel senyor Enric Reyna Mar-
tínez, en representació de la entitat Associació de
Promotors Constructors i Constructors d’Edificis de
Barcelona i Província (APCE), de conformitat amb
l’informe de valoració de les al·legacions que consta
a l’expedient i es dóna per reproduït.

17. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona la Modifi-
cació del Pla especial d’ordenació i determinació del
tipus d’equipament del sector delimitat pels carrers de
Tarragona, de la Diputació, la Gran Via de les Corts
Catalanes, de Llançà i el seu entorn, promoguda per
la Compañía de la Nueva Plaza de Toros Las Arenas,
SL, que incorpora les prescripcions de l’aprovació ini-
cial; estimar parcialment les al·legacions presentades
pels Grups Municipals de Convergència i Unió, d’Es-
querra Republicana de Catalunya-Els Verds, i del Par-
tit Popular de Catalunya; estimar les al·legacions pre-
sentades pel Sr. Juan Sarriera Gracia, en el sentit de
prendre mesures en relació a l’ordenació del trànsit, i
desestimar-les en els altres extrems; tot això de con-
formitat amb l’informe del Departament de Planeja-
ment de Desenvolupament, de valoració de les al·le-
gacions esmentades, que consta a l’expedient i es
dóna per reproduït; i aprovar el Conveni de solució
transaccional dels conflictes administratius i judicials
en aquest àmbit.

Districte de Sants-Montjuïc

18. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla de
millora urbana per a l’ordenació dels entorns de Mi-
ramar, d’iniciativa municipal; i resoldre les al·lega-
cions presentades en el tràmit d’informació pública de
l’aprovació inicial per l’Im. Sr. Joan Puigdollers i Far-
gas, en la seva qualitat de president del Grup Munici-
pal de Convergència i Unió, i pels Ims. Srs. Jordi Cor-
net i Serra i Miguel Arredonda Palacio-Valdés, en la
seva respectiva condició de portaveu i regidor del
Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya, de
conformitat amb l’informe del Departament de Plane-
jament de Desenvolupament, de valoració de les
al·legacions esmentades, que consta a l’expedient i
es dóna per reproduït.
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19. Aprovar provisionalment, de conformitat amb
els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta municipal de Bar-
celona, la Modificació del Pla General Metropolità en
el sector de la Font de la Guatlla, d’iniciativa munici-
pal, amb les modificacions a què fa referència l’infor-
me del Departament de Planejament de Desenvolu-
pament; resoldre les al·legacions presentades en el
tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de
conformitat amb l’informe emès per l’esmentat De-
partament, de valoració de les al·legacions; tots dos
informes consten a l’expedient i es donen per repro-
duïts. Trametre l’expedient a la Subcomissió d’Urba-
nisme del municipi de Barcelona per a la seva apro-
vació definitiva.

Districte de les Corts

20. Inadmetre a tràmit els documents del Programa
d’actuació urbanística (PAU) i de Pla Parcial (PP)
d’ordenació del Sector nord-oest de Pedralbes, pre-
sentats pels adjudicataris del concurs per a la formu-
lació i execució del Programa d’actuació urbanística
del sector nord-oest de Pedralbes, atès que en l’ampli
període de temps transcorregut des de l’adjudicació
del concurs, l’any 1995, s’ha produït un canvi de crite-
ris d’ordenació urbanística de l’àmbit, que consta en
el document d’Avanç de Modificació del Pla General
Metropolità en l’àmbit del sector nord-oest de Pedral-
bes i el seu entorn, exposat al públic per resolució de
30 de juliol de 2002, tenint en consideració especial-
ment la inadequació de la proposta d’ordenació pre-
sentada pels adjudicataris i la seva documentació,
així com la manca d’adaptació dels documents a les
determinacions de la Llei 2/2002, de 14 de març, d’ur-
banisme, de conformitat amb l’informe del Sector
d’Urbanisme de 3 d’octubre de 2002 que, a efectes
de motivació, es dóna per reproduït; desestimar les
al·legacions presentades en el tràmit d’audiència de
l’expedient de referència pel Sr. Carles Pareja Lo-
zano en representació de les societats Inmobiliaria
Ruspe SL, Proyectos Inmobiliarios del Bages 2002
SL, Verdhabitats, SL, Studio Daniel, SA i Promocio-
nes Inmobiliarias Navarras Proinasa, SL i pel Sr. Ra-
mon Sanahuja Escofet en representació, com a presi-
dent, de la Sociedad Urbanística para el desarrollo
del Sector Noroeste de Pedralbes, en el sentit que fi-
gura a l’esmentat informe del Sector d’Urbanisme de
3 d’octubre de 2002; no tramitar el documents de
PAU i PP esmentats; i arxivar l’expedient.

21. Iniciar el procediment per a la resolució del
contracte per a la formulació i execució del Programa
d’actuació urbanística i Pla parcial del sector nord-
oest de Pedralbes, atorgat en data 16 de maig de
1995 entre l’Ajuntament i els adjudicataris del concurs
convocat: Sr. Fernando Bendala Alvarez, Sr. Juan
Cobian Babe, en nom i representació de Sociedad
Urbanística de Desarrollo del Sector Noroeste de
Pedralbes, Sr. José Ma Cortina Vivies, en nom i re-
presentació de la societat Inmobiliaria Ruspe, SL, Sr.
Alfonso Güell Martos, Sra. Pilar Güell Martos, Sr.
Juan Güell Martos, Sra. M. del Carmen Güell Chu-
rruca, Sra. M. de las Angustias Martos Zabalburu, Sr.
Albert Palatchi Ribera, en nom i representació de la
societat Inmoprisa, SL, Sr. Fernando Bendala Lucot, i
Sra. Marie Ange Otiavi Mialet, en nom i representació
de la societat Promociones Inmobiliarias Navarras

Proinasa, SL, pels motius que consten a l’informe del
Sector d’Urbanisme de 21 d’octubre que a efectes de
motivació, es dóna per reproduït; atorgar, de confor-
mitat amb l’article 59 del Text refós de la Llei de con-
tractes de les Administracions públiques un tràmit
d’audiència prèvia de l’expedient als adjudicataris,
per un termini de quinze dies i, en cas que es formuli
oposició per aquests a la resolució del contracte,
sol·licitar l’informe preceptiu de la Comissió Jurídica
Assessora de la Generalitat.

22. Informar desfavorablement el document de Pla
parcial de delimitació presentat per la Sociedad Urba-
nística para el Desarrollo del Sector Noroeste de
Pedralbes, pels motius que figuren a l’informe del
sector d’Urbanisme de 28 d’octubre de 2002, als
efectes de la tramitació exigida per la disposició tran-
sitòria primera d), en relació a l’article 73 de la Llei
2/2002, de 14 de març, d’urbanisme; i precisar que la
tramitació d’instruments de planejament derivat en
aquest àmbit està suspesa per acord municipal de 19
de setembre de 2002, per raó de la formulació de la
modificació del Pla General Metropolità en l’àmbit del
sector nord-oest de Pedralbes i el seu entorn.

Districte de Sarrià-Sant Gervasi

23. Denegar l’aprovació inicial, de conformitat amb
l’article 87.3 de la Llei 2/2002 de 14 de març, d’urba-
nisme, del Pla especial urbanístic de concreció del ti-
pus i ordenació dels sòls destinats a equipament, si-
tuats al carrer de la Santíssima Trinitat del Mont,
promogut per Inmobiliaria Sarriambell, SA, per Avin-
guda Toronjos, SL, i pel Sr. Jaime Escofet Lorente,
atesa l’existència de motius determinants de la dene-
gació de la seva aprovació, fonamentats a l’informe
del Departament de Planejament de Desenvolupa-
ment, que consta a l’expedient i es dóna per repro-
duït; resoldre les al·legacions presentades per l’Im.
Sr. Jaume Ciurana i LLevadot, portaveu del Grup Mu-
nicipal de Convergència i Unió, de conformitat amb
l’informe de valoració de les al·legacions, que consta
a l’expedient i es dóna per reproduït; i notificar el pre-
sent acord als promotors del Pla especial esmentat.

24. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic d’ampliació de l’equipament docent
situat en els carrers de Setanti, de la Duquesa d’Or-
leans i de Carme Karr, promogut per Casa degli
Italiani, Società Italiana di Beneficenza e Scuola; i re-
soldre les al·legacions presentades en el tràmit d’in-
formació pública de l’aprovació inicial, per l’Im. Sr.
Jaume Ciurana i Llevadot, en la seva qualitat de por-
taveu del Grup Municipal de Convergència i Unió, de
conformitat amb l’informe del Departament de Plane-
jament de Desenvolupament, de valoració de les
al·legacions esmentades, que consta a l’expedient i
es dóna per reproduït.

Districte d’Horta-Guinardó

25. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla de
millora urbana de compensació de volums a la
parcel·la situada en el carrer del Torrent de Can Mari-
ner, núms. 24-32, i passeig de Fabra i Puig, núm.
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373, promogut per Construcciones Petrarca, SL, i Blan-
co Alonso Inmuebles, SL.

Districte de Nou Barris

26. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic per a l’ordenació i assignació d’ús a
l’equipament situat al carrer del Garigliano, núm. 52,
promogut per Pro Nou Barris, SA i Ajuntament de
Barcelona; i estimar les al·legacions presentades en
el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial per
l’Im. Sr. Josep Gascón i Castillo, en la seva qualitat
de regidor del Grup Municipal de Convergència i
Unió, de conformitat amb l’informe del Departament
de Planejament de Desenvolupament, de valoració
de les al·legacions esmentades, que consta a l’expe-
dient i es dóna per reproduït.

Districte de Sant Martí

27. Aprovar provisionalment, de conformitat amb
els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta municipal de Bar-
celona, la Modificació del Pla General Metropolità per
a la ubicació de la nova subestació-Poblenou de
Fecsa al carrer de Sant Joan de Malta, núms. 126-
146, d’iniciativa municipal; i trametre l’expedient a la
Subcomissió d’Urbanisme del municipi de Barcelona
per a la seva aprovació definitiva.

28. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla
especial d’establiments de concurrència pública al
Districte de Sant Martí, d’iniciativa municipal, amb ex-
cepció de l’àmbit corresponent a l’àrea de tractament
específic B, Port Olímpic; suspendre l’aprovació pel
que fa a l’esmentada àrea de tractament específic B,
Port Olímpic fins a l’emissió d’informe favorable per
part de la Direcció General de Ports i Transports de la
Generalitat de Catalunya, de conformitat amb l’infor-
me de la Direcció Tècnica d’Urbanisme i resoldre les
al·legacions formulades en el tràmit d’informació pú-
blica de l’aprovació inicial, en el sentit que figura a
l’informe de valoració de les al·legacions presentades
que consta a l’expedient i es dóna per reproduït.

COMISSIÓ DE BENESTAR SOCIAL

Districte de l’Eixample

29. Aprovar el Conveni entre l’Ajuntament de Bar-
celona, el districte de l’Eixample i el Consorci Sanitari
de Barcelona, per a la realització del programa inte-
gral d’atenció a la gent gran en els locals del carrer
de Rosselló núms. 78-82. Delegar la signatura del
Conveni en la Ima. Sra. Carme San Miguel i Ruibal,
regidora del Districte de l’Eixample.

PONÈNCIA D’ESPORTS

Districte d’Horta-Guinardó

30. Autoritzar l’entitat Unió Esportiva d’Horta (CIF
G-08675738) a hipotecar la concessió per a la gestió

del Complex esportiu municipal d’Horta, que li fou ad-
judicada per acord del Consell Plenari, de 16 de ju-
liol de 1999, per a finançar les obres i instal·lacions
de l’esmentat equipament fins a un import màxim de
950.000 euros i un termini màxim d’onze anys.

MOCIÓ

Dels portaveus dels Grups Socialista, d’Esquerra
Republicana de Catalunya-Els Verds, i d’Iniciativa de
Catalunya-Verds:

M. 1) Instar al Govern de la Generalitat de Cata-
lunya que:

Garanteixi el finançament de la inversió de la línia 9
del metro sense derivar-lo als ciutadans a través de
les tarifes d’utilització del transport públic, ni als futurs
contractes-programa del transport, respectant el marc
actual d’aportacions pressupostàries al sistema de
transport col·lectiu.

Es comprometi a assegurar que la línia 9 s’integra-
rà, en la seva gestió, a la xarxa del metro de Barcelo-
na, seguint les directrius de la Unió Europea en matè-
ria de transport ferroviari de passatgers i allò que
preveu la legislació vigent a Catalunya.

2) Proposar als Grups Parlamentaris del Parlament
de Catalunya que esmenin l’article 77 de la Llei de
mesures fiscals i administratives dels Pressupostos
de la Generalitat per a l’any 2003, en el sentit indicat
en aquesta moció.

DECLARACIONS INSTITUCIONALS

Dels portaveus de tots els Grups Municipals:
DI 1. Proposar al Ministerio de Educación, Cultura

y Deporte i a la Generalitat de Catalunya l’emplaça-
ment de la Biblioteca pública de l’Estat al solar ubicat,
junt a l’Estació de França, al passeig de la Circum-
val·lació, així com la signatura d’un nou conveni en el
qual tenint en compte el nou emplaçament de l’es-
mentada Biblioteca, cada una de les tres Administra-
cions assumeixi els compromisos que han de fer pos-
sible la construcció de l’edifici que albergarà la seu de
la Biblioteca.

DI 2. 1) Promoure i estimular l’ús dels productes de
comerç just en les dependències municipals. Espe-
cialment es fomentarà, atesa la importància del cafè
en aquest projecte, que els productes servits en mà-
quines de begudes de les dependències municipals
(oficines i centres públics de titularitat municipal) ofe-
reixin sempre que sigui possible, productes de co-
merç just i solidari. S’estudiarà també la inclusió
progressiva de productes de comerç just i solidari
–alimentaris i no alimentaris– introduint aquest parà-
metre en els plecs de condicions de la contractació
municipal, atorgant especial atenció a les seves mi-
llors condicions socials i ambientals.

2) Realitzar una campanya d’informació i sensibi-
lització al personal municipal, en col·laboració amb
les organitzacions no governamentals que impulsen
aquesta iniciativa de comerç just i solidari, per tal de
difondre els seus objectius, beneficis i resultats.

3) Constituir una Comissió tècnica de treball, for-
mada pel Director de Serveis de Participació, pel Di-
rector de Cooperació, pel Comissionat de l’Alcaldia
del Programa Barcelona Solidària, pel Director d’Edu-
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cació Ambiental, pel Director de Serveis de Gestió de
Patrimoni, pel Director d’Administració Econòmica i
per un representant dels Serveis Jurídics municipals,
per tal d’impulsar la posada en marxa de les accions
oportunes i elaborar un informe de gestió anual amb
els resultats assolits.

Dels Grups Socialista, d’Esquerra Republicana
de Catalunya-Els Verds, i d’Iniciativa de Catalunya-
Verds:

DI 3. Reiterar el nostre compromís d’execució del
Pla operatiu contra la violència vers les dones. Com a
resultat de la seva execució, s’han concretat mesures
integrals tant d’atenció i coordinació entre diversos
professionals municipals i d’altres administracions,
com mesures educatives, preventives i de sensibilit-
zació.

Instar a la resta de les Administracions que prio-
ritzin polítiques integrals encaminades a la prevenció,
detecció, atenció i eradicació final de la violència con-
tra les dones. Instar tant al govern autonòmic com al
central a actuar en aquest sentit, per tal de compartir,
de manera proporcionada d’acord amb les seves
competències, l’esforç que estan duent a terme les
administracions locals.

Garantir una coordinació eficaç a través dels cir-
cuits dels serveis assistencials: estatals, nacionals i
locals, tant jurídics com de primera intervenció en cri-
si (policia, professionals, psicologia, etc.), per acon-
seguir un tractament integral, que eviti la victimització
secundària.

Instar als òrgans de govern de l’Administració de
Justícia l’aplicació rigorosa de la legislació i el com-
promís de la formació específica de tots els i les pro-
fessionals. Així com reclamar la creació de jutjats es-
pecialitzats.

Instar al Govern de la Generalitat de Catalunya
que, d’acord amb allò que recull el Pla Integral de la
violència de gènere i d’atenció a les dones que la pa-
teixen, es prevegi, per a l’exercici pressupostari del
2003, la dotació pressupostària per a l’actualització

del mapa de serveis que garanteixi les cases d’acolli-
da, els pisos pont, els centres d’urgència i els centres
de llarga durada que siguin necessaris per a la pro-
tecció, atenció i rehabilitació psicosocial de les dones
víctimes de la violència de Barcelona. Tots aquests
equipaments han de disposar de personal suficient
i adequat per a garantir el suport psicològic, jurídic i
social per a fer possible la recuperació de les dones,
tal com indicava el darrer informe del Síndic de Greu-
ges. En el cas dels centres d’urgència, es farà de for-
ma conjunta amb les administracions locals. S’ha
d’evitar que la pobresa sigui la segona forma de
victimització de les dones que volen sortir de situa-
cions de violència.

Instar al Govern de l’Estat l’execució del II Pla d’Ac-
ció Integral contra la violència domèstica (2001-2004)
i a promoure un conjunt de canvis legislatius que con-
templin:

– Mesures específiques i diverses que suposin un
abordatge integral contra la violència de gènere basa-
da en el dret a la recuperació personal i social de les
dones que pateixen violència, i en l’objectiu de l’eradi-
cació de la violència de gènere a la societat.

– Que recullin i contemplin accions encaminades a
garantir els drets i la seguretat de les dones, asse-
gurant l’acumulació i les accions tant penals com a
civils.

– Que contemplin mesures educatives, dins de
l’àmbit de l’ensenyament reglat, encaminades a incor-
porar des de l’educació l’abordatge específic pel can-
vi de valors necessari per acabar amb la violència de
gènere. Així com incloure als currículums dels diver-
sos estudis de professionals, continguts específics
respecte a l’abordatge de l’atenció, la prevenció i la
detecció en la lluita contra la violència de gènere.

- Garantir el dret a l’atenció i als serveis de totes
les dones víctimes de violència de gènere, regulant
no només quins serveis son necessaris, sinó quina
quantitat ha d’aportar cada administració segons les
seves competències.
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DISPOSICIONS GENERALS

Acords dels òrgans de govern

TARIFES PER A L’ANY 2003 DELS SERVEIS D’EN-
TRADA I APARCAMENT DE VEHICLES I D’ES-
CORXADOR DE MERCABARNA
(Aprovades per la Comissió de Govern en sessió
de 4 de desembre de 2002)

La Comissió de Govern, en sessió del dia 4 de de-
sembre de 2002, ha acordat:

Aprovar les tarifes per a l’any 2003, corresponents
als serveis d’entrada i aparcament de vehicles, amb
efectes des del primer de febrer de 2003, i d’escorxa-
dor, amb efectes primer de gener de 2003, de
Mercabarna, que consten en la proposta adjunta, a
sol·licitud de Mercados Centrales de Abastecimientos
de Barcelona, SA.

Annex

SERVEIS D’ENTRADA I APARCAMENT DE VEHICLES

Tarifes d’accés al recinte de la Unitat Alimentària

Tarja d’abonament, preus sense IVA
– T1 (Turisme) ........................................ 78,00
– T2 (Furgoneta) .................................... 156,00
– T3 (Camió<10,5 m) ............................. 312,00
– T4 (Camió>10,5 m) ............................. 624,00

Entrada manual, preus amb el 16% d’IVA inclòs
– T1 ........................................................ 1,30
– T2 ........................................................ 1,65
– T3 ........................................................ 3,30
– T4 ........................................................ 6,00

ESCORXADOR

Preus € /Tm, sense IVA
– Matança vaquí ..................................... 159,00
– Matança vaquí (diumenges/dilluns) ..... 171,00
– Matança oví ......................................... 345,00
– Matança cabrum (€ /unitat) .................. 2,85
– Matança equí....................................... 178,00
– Matança equí (diumenges/dilluns) ...... 187,50
– Sala de vendes vaquí .......................... 16,10
– Sala de vendes llana ........................... 25,25
– Carn forània ......................................... 65,00
– Expedició equí ..................................... 41,00

TARIFES PER A L’ANY 2003 DEL PARC ZOOLÒ-
GIC DE BARCELONA
(Aprovades per la Comissió de Govern en sessió
de 4 de desembre de 2002)

La Comissió de Govern, en sessió del dia 4 de de-
sembre de 2002, ha acordat:

Aprovar les tarifes per a l’any 2003, corresponents
a entrades, visites comentades per a escoles i quotes
anuals per als socis del Zoo Club, que consten a la
proposta adjunta, a sol·licitud de la Societat Pública
Municipal Parc Zoològic de Barcelona, SA, amb efec-
tes des del primer de gener de 2003.

Annex

ENTRADES

Entrada adults ........................................... 11,50
Entrada nens de 3 a 12 anys.................... 7,50
Entrada grups
– Grup d’adults, a partir de 20 persones 9,00
– Grups escolars, casals, esplais, etc.,

fins a 18 anys ...................................... 5,00
– Escoles bressol, fins a 2 anys ............. 2,30
Entrada jubilats i titulars targeta rosa
– Persones de més de 65 anys ............. 6,60
– Titular targeta rosa reduïda Àrea

Metropolitana de Barcelona ................ 3,20
– Titular targeta rosa .............................. Lliure

ESCOLA

Preus per curs escolar

Tarifa fixa grup visita comentada, mínim
15 nens i màxim 30 ................................... 49,00
Tarifa individual nens visita comentada,
mínim 15 nens i màxim 30 ........................ 3,45

ZOO-CLUB

Quota anual soci familiar .......................... 58,00
Quota anual soci individual ....................... 25,00
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CARTIPÀS

Decret.  Atesa la necessitat urgent de constituir la
comissió d’estudi encarregada d’elaborar la Memòria
justificativa de la iniciativa municipal per a la creació
d’una societat mixta per a la promoció, el desen-
volupament i l’explotació d’un centre de producció
audiovisual en la zona de Ca l’Arañó, del Campus
Audiovisual, dins els àmbits de la Modificació del Pla
General Metropolità per a la renovació de les àrees
industrials del Poblenou (Districte d’activitats 22@) i
en ús de les facultats atorgades a aquesta Alcaldia
per l’article 13 de la Carta municipal de Barcelona,
disposo:

Primer. Nomenar com a membres de la comissió
d’estudi per a la redacció de la Memòria justificativa
per a la creació d’una societat mixta per a la promo-
ció, el desenvolupament i l’explotació d’un centre de
producció audiovisual en l’àmbit de Ca l’Arañó, del
Campus Audiovisual, les persones següents:
– Im. Sr. Xavier Casas i Masjoan, primer tinent d’al-

calde.
– Im. Sr. Ernest Maragall i Mira, regidor president

de la Comissió de Presidència i Hisenda.
– Sr. Ramon García Bragado i Acín, gerent del Sec-

tor d’Urbanisme.
– Sr. Rafael González i Tormo, gerent de la societat

privada municipal 22ARROBA BCN, SA.
Segon. Fixar com termini màxim per a la presenta-

ció de la memòria justificativa el dia 10 de desembre
de 2002 per poder sotmetre-la a aprovació en el Ple-
nari del Consell Municipal de 20 de desembre de
2002.

Barcelona, 25 de novembre de 2002. L’alcalde,
Joan Clos i Matheu.

(Ref. 5240)

* * *

Decret.  En ús de les atribucions que em conferei-
xen els articles 21 de la Llei reguladora de les bases
de règim local i 13 de la Carta municipal de Barcelo-
na, i d’acord amb el que estableix l’article 5è dels Es-

tatuts del Consell Econòmic i Social de Barcelona,
disposo:

Designar membres del Ple del Consell Econòmic i
Social de Barcelona les persones següents:

En representació de les organitzacions sindicals:
– Senyora Eva Granados i Galiano, en substitució

del senyor Francisco Cobo i Cano.
– Senyor Óscar Domènech i Massana, en substitu-

ció del senyor Manel Sannicolás i Biayna.
Barcelona, 9 de desembre de 2002. L’alcalde, Joan

Clos i Matheu.
(Ref. 5195)

* * *

Decret.  En ús de les atribucions conferides a
aquesta Alcaldia per l’article 13 de la Carta municipal
de Barcelona, disposo:

Designar com a representants de l’Ajuntament de
Barcelona a la Comissió Mixta creada per coordinar
la celebració de l’Any de la Mercè 2003 una persona
de cadascuna de les Regidories següents:
– Relacions Institucionals
– Cultura
– Benestar Social

Barcelona, 9 de desembre de 2002. L’alcalde, Joan
Clos i Matheu.

(Ref. 5196)

* * *

Decret.  En ús de les atribucions conferides a
aquesta Alcaldia per l’article 13 de la Carta municipal
de Barcelona, disposo:

Designar l’Im. Sr. Carles Martí i Jufresa membre
permanent de la Comissió Interdepartamental per a la
igualtat d’oportunitat de les dones a les polítiques mu-
nicipals.

Barcelona, 11 de desembre de 2002. L’alcalde,
Joan Clos i Matheu.

(Ref. 5244)
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BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA CON-
VOCATÒRIA D’1 CONCURS PER A LA PROVISIÓ
D’1 LLOC DE TREBALL
(Aprovades per decret de l’Alcaldia de data 17 de
desembre de 2002)

BASES GENERALS

De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel
Consell Plenari del dia 22 de juliol de 1988, es convo-
quen per a la seva provisió pel personal de plantilla
d’aquest Ajuntament els llocs de treball que consten a
l’annex, d’acord amb les condicions específiques que
s’indiquen en aquest mateix annex per a cadascun
d’ells i amb els requisits comuns que es fixen a conti-
nuació:

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

A part dels requisits addicionals de cada concurs,
per a optar a qualsevol convocatòria és necessari:
– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un

Institut Municipal, i no pertànyer a les classes de
Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i Extinció
d’Incendis i Salvament (SPEIS).

– Tractar-se de personal funcionari o contractat la-
boral fix de l’Ajuntament de Barcelona. El perso-
nal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut
Municipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament
posteriorment subrogat a un Institut podrà partici-
par igualment en els concursos. També hi podran
participar els contractats laborals fixos d’Instituts
Municipals que hagin efectuat la corresponent ad-
hesió a l’Acord Marc de Condicions de Treball,
d’acord amb la clàusula preliminar cinquena de
l’esmentat Acord.

– Haver prestat un mínim d’un any de serveis com a
funcionari de carrera o amb contracte laboral in-
definit a l’Ajuntament o Institut Municipal.

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de
l’última destinació obtinguda per concurs.

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

1. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de ser-
veis, inclosos els serveis anteriors en altres Admi-
nistracions Públiques que hagin estat formalment re-
coneguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim
d’1 punt.

2. Grau personal consolidat. S’avaluarà fins a un
màxim d’1 punt segons el barem següent:

PERSONAL

Concursos

– Per posseir com a grau un nivell su-
perior al del lloc de treball convocat .... 1 punt

– Per posseir com a grau el mateix ni-
vell del lloc de treball convocat ........... 0,75 punts

– Per posseir com a grau un nivell infe-
rior en dos al del lloc de treball con-
vocat .................................................... 0,50 punts

– Per posseir com a grau un nivell infe-
rior en quatre al del lloc de treball con-
vocat .................................................... 0,25 punts

3. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si
és el cas, l’últim ocupat, fins a un màxim d’1 punt se-
gons el barem següent:
– Pel desenvolupament d’un lloc d’igual

nivell al del lloc de treball convocat ..... 1 punt
– Pel desenvolupament d’un lloc de tre-

ball inferior en dos nivells al del lloc de
treball convocat ................................... 0,50 punts

– Pel desenvolupament d’un lloc de tre-
ball de nivell superior al nivell del lloc
de treball base de la categoria del
concursant ........................................... 0,25 punts

A aquests efectes, s’ha d’entendre per nivell del
lloc de treball desenvolupat, el nivell de complement
de destinació efectivament acreditat en la nòmina
corresponent, quan es tracti d’un nivell superior al del
grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell
del lloc de treball ocupat per adscripció o trasllat quan
aquest sigui inferior al grau personal que hagi pogut
consolidar a la carrera administrativa.

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valo-
raran fins a 2 punts, sempre que tinguin relació direc-
ta amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si
s’escau, en funció de les matèries, la durada i l’ava-
luació.

JUNTA DE VALORACIÓ

Estarà formada pels membres següents:

Presidència:

El director de Recursos Humans, com a titular.

Vocalies:

El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada
concurs s’indiqui expressament a l’annex, que en cas
d’absència del president titular, exercirà la presidèn-
cia de la Junta.

Un cap de Personal de sector d’actuació o districte.
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del

concurs.
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Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans,
qui també tindrà la condició de secretari/ària de la
Junta de Valoració.

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en
els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d’Empresa.

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS

Les persones que compleixin les condicions exigi-
des hauran de presentar la sol·licitud, a la qual adjun-
taran la relació de mèrits al·legats classificats segons
l’ordre d’aquesta convocatòria, i els documents acre-
ditatius corresponents, al Registre General o a qual-
sevol dels registres municipals, en el termini de quin-
ze dies hàbils a comptar de l’endemà de la publicació
d’aquesta convocatòria en la Gaseta Municipal.

Els requisits i mèrits al·legats s’han d’entendre
sempre referits a la data d’acabament de l’esmentat
termini.

Per a cada concurs s’ha de presentar una instància
i la documentació separada, per a la qual cosa, es
podrà utilitzar l’imprès normalitzat de què es disposa
a l’Oficina d’Informació de Personal i a les seus dels
districtes.

En cas d’empat en la puntuació, per dirimir-lo
s’atendrà a l’antiguitat de serveis prestats a la Corpo-
ració des de la data d’incorporació en la plantilla, amb
caràcter indefinit.

En els casos en què entre els mèrits complementa-
ris s’estableixi la redacció d’un informe o memòria,
aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en
aquells casos en què les bases específiques del con-
curs determinin un nombre superior de pàgines, do-
nades les característiques del lloc de treball a cobrir.
L’informe s’haurà de presentar conjuntament amb la
sol·licitud i el curriculum vitae.

Els llocs de treball objecte de la present convocatò-
ria tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 mi-
nuts setmanals.

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà dispo-
sar dels sistemes d’acreditació i de comprovació que
consideri més escaients en cada cas i per a cada ti-
pus de mèrits, i podrà convocar les persones que op-
tin a les places per precisar o ampliar aspectes con-
crets en relació als mèrits al·legats.

Les destinacions adjudicades són irrenunciables
un cop s’ha pres possessió del lloc. Malgrat això,
quan una persona hagi obtingut una plaça en dife-
rents concursos convocats, haurà d’optar per una
d’elles, dins del termini dels tres dies hàbils següents
al de l’exposició en el tauler d’anuncis del departa-
ment de Personal de la proposta de la Junta de Valo-
ració de l’últim concurs en què hagi obtingut la plaça.

Per a tot allò no estipulat expressament en aquesta
convocatòria, s’estarà a allò que disposen les Bases
Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de juliol
de 1988 i la normativa legal i reglamentària correspo-
nent.

Annex
Concurs 961. Cap del Servei de Recursos Humans

de Guàrdia Urbana (Nivell 24).

Cap del Servei de Recursos Humans de Guàrdia
Urbana
Concurs 961

Lloc de treball adscrit al Departament de Serveis
Generals de Guàrdia Urbana.

Nivell 24 i específic de responsabilitat mensual de
427,58 euros, segons catàleg vigent (2438X).

Funcions principals
Funcions administratives i de gestió de personal,

desplegament i aplicació dels plans de formació i se-
lecció, així com l’orientació psicològica voluntària dels
membres del cos, de forma coordinada amb els de-
partaments de personal centrals de l’Ajuntament.

Requisits addicionals
Personal dels grups A o B.

Mèrits complementaris
1. Experiència professional, fins a 6 punts, segons

el barem següent:
– En temes relacionats amb l’adminis-

tració de personal, fins a ..................... 3 punts
– En altres tasques pròpies de gestió

administrativa, fins a ............................ 2 punts
– Consulta i/o manteniment dels siste-

mes informàtics corporatius, fins a ...... 1 punt
2. Altres mèrits, que tinguin relació amb el lloc de

treball, fins a 1 punt.
3. Prova professional, la Junta de Valoració podrà

convocar els/les candidats/tes per a la realització de
proves per tal d’avaluar les seves aptituds professio-
nals, i es valoraran fins a un màxim de 4 punts.

4. Característiques personals requerides per a l’òptim
desenvolupament de les funcions del lloc de treball.

La Junta de Valoració podrà convocar els/les can-
didats/tes per a l’avaluació de les seves característi-
ques personals.

En el cas de realitzar-se aquesta convocatòria la
Junta de Valoració utilitzarà els sistemes d’apreciació
que consideri més adequats i valorarà fins a un mà-
xim de 4 punts.

Puntuació mínima
10 punts.
Si no s’avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà la meitat de la puntuació total
(mèrits comuns més mèrits complementaris) que po-
den obtenir els/les candidats/es

Junta de Valoració
Vocals:
Sr. Joan Albert Dalmau i Balagué, gerent delegat

d’Organització i Recursos de Guàrdia Urbana, o per-
sona en qui delegui.

Sr. Salvador Pallarés i Yuste, intendent cap del De-
partament de Serveis Generals de Guàrdia Urbana, o
persona en qui delegui.

Sra. M. Teresa Parés i Santilari, cap d’Administra-
ció i Personal del Sector de Via Pública o persona en
qui delegui.

Sr. José M. Martínez de Eulate Garralda, tècnic de
la Direcció de Recursos Humans, o persona en qui
delegui.

Representants de la Junta de Personal o del Comi-
tè d’Empresa.
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ANUNCIS

Llicències d’obres concedides durant el mes d’octub re de 2002

Susana Velázquez Guitert, 13 Reforma de plantes baixa, 1a i 2a i ad-
dició de plantes 3a i 4a en edifici d’ha-
bitatge unifamiliar.

Elote 2000, SL Sant Pere Mitjà, 49 Rehabilitació dels habitatges entresol
2a, 3r-2a, 4t-1a i 4a-2a, local de planta
baixa i dels elements comuns, coberta,
patis i façana amb muntatge de bastida.

Ramon Carulla Batalla Pg. Lluís Companys, 15 Reforma interior a planta 3a per con-
vertir 2 habitatges en 1.

Concepción Sevillano Fumanal Sant Pau, 119 Canvi d’ús d’oficina a habitatge en la
planta entresol 2a.

Arnegas, SL Badal, 75-79 Reforma interior i canvi d’ús d’oficina a
habitatge.

Francisco Buatell Bonvehi Sants, 17 Divisió d’habitatge en 2.

Planificación y Desarrollo de INMB, SL Badal, 75 Canvi d’ús de local a habitatge.

Solvall 2100, SA Robrenyo, 58 Construcció d’edifici entre mitgeres
per a 3 habitatges i 1 local.

Baibars, SL Sant Germà, 6B Ampliació i reforma d’edifici entre mit-
geres.

Fincas Brenan, SL Mare de Déu de Port, 116-118 Modificació de projecte per a la cons-
trucció d’edifici plurifamiliar entre mit-
geres compost de planta soterrània
per a 15 places d’aparcament, planta
baixa amb entresolat i 4 plantes pis
per a 15 habitatges.

1997 Alma, SL Miquel Àngel, 70-72 Construcció d’habitatge unifamiliar en-
tre mitgeres i aparcament col·lectiu en
planta soterrània.

1998 Hemon Construcciones, SL Miret i Sans, 7 Legalització de modificació d’habitatge
unifamiliar aïllat. Les plantes soterrà-
nia, baixa i 1a s’amplien i la planta 2a
es redueix.

Timerent, SL Ardena, 29 Construcció d’habitatge unifamiliar aï-
llat compost de planta soterrània per a
aparcament i serveis de l’habitatge,
planta baixa i 2 plantes pis.

Hermanos Pérez González Joan Güell, 178 Construcció d’edifici plurifamiliar entre
mitgeres compost de planta soterrània
per a trasters, planta baixa amb entre-
solat per a ús comercial i 5 plantes pis
per a 1 habitatge cada una.

Víctor González Avellaneda Comte de Güell, 11 Construcció d’habitatge unifamiliar en-
tre mitgeres compost de planta soter-
rània per a serveis de l’edificació,
planta baixa i planta pis. Es mantenen
la façana principal i les mitgeres i sota
coberta se situen els elements tècnics
de les instal·lacions.
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Alan i Catherine McFarclane Ptge. Planell, 16 Construcció d’habitatge unifamiliar en-
tre mitgeres compost de planta baixa i
planta pis. Es mantenen la façana
principal i les mitgeres i s’enderroca el
forjat existent i els annexos.

Valisa, SL Oliana, 18-20 Construcció d’edifici entre mitgeres
compost de planta soterrània, planta
baixa amb entresolat, 2 plantes pis i
planta terrat.

Zona Barcelona, SL Laforja, 136 Construcció d’edifici entre mitgeres
compost de planta baixa, 2 plantes pis
i planta terrat.

Inmobiliaria Irasa, SA Muntaner, 473 Construcció d’edifici entre mitgeres
compost de planta soterrània, planta
baixa amb entresolat, 5 plantes pis i
planta terrat.

Tectum Proyectos Inmobiliarios, SL Espinoi, 12B Rehabilitació-reforma interior d’edifici
entre mitgeres compost de planta so-
terrània, planta baixa, 2 plantes pis i
terrat, amb reducció de la superfície
de sostre de l’edifici, subdivisió de
l’habitatge actual en 4 habitatges i 1
garatge, modificació de façanes i si-
tuació de caixa d’escala.

Rosario Llimona Torras Balmes, 266 Reforma interior de parets, sense
afectar l’estructura de la finca, per di-
vidir l’habitatge existent en 2, portes
1a i 2a.

Eseo 24, SL Pg. Sant Gervasi, 35 Rehabilitació d’habitatge unifamiliar
aïllat.

Maria Concepció Ramírez Cardús Muntaner, 293-295 Legalització de 2 habitatges en planta
6a, porta 1a.

Alonso, Balaguer y Arquitectos Bertran, 80 Construcció de 2 edificis en finca entre
Asociados, SL mitgeres per a 2 habitatges unifa-

miliars verticals en 7 nivells. Un amb
façana al carrer de Bertran, compost
de planta soterrània, planta baixa amb
entresolat, 2 plantes pis i terrat. L’altre
amb façana al carrer de Musitu, com-
post de 2 plantes soterrànies, planta
baixa amb entresolat, 2 plantes pis i
terrat.

Cercle 22, SL Saragossa, 70 Rehabilitació-reforma interior de pa-
rets i obertures exteriors en edifici en-
tre mitgeres compost de planta baixa,
2 plantes pis i planta terrat, amb canvi
d’ús de local de planta baixa a habi-
tatge i enderrocament parcial de for-
jat per formació de pati de llums en
planta baixa al pati interior d’illa. Ne-
teja-restauració de façanes amb col·lo-
cació de bastida i lona protectora sen-
se publicitat.

Cemsai Inmuebles, SL Muntaner, 379 Reforma interior de parets, sense afec-
tar l’estructura de la finca, subdividint
l’habitatge actual del 3r-2a, en 2 uni-
tats.

Dionisio Vallejo Montes Balmes, 266 Reforma interior de parets per subdivi-
dir l’habitatge existent del pis 4t, en 2,
afectant l’estructura de la finca.
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Snow Planet Base, SL Ptge. Maluquer, 21 Reforma interior de parets no estruc-
turals amb canvi d’ús de local de plan-
ta baixa a habitatge, amb supressió
parcial del forjat al sostre existent per
la formació de pati interior d’il·lumi-
nació. Neteja i restauració de façanes
del local amb col·locació de bastida.

Neus Regada Simó Pg. Vimetera, 20 Construcció d’habitatge unifamiliar aï-
llat esglaonat en 3 nivells, compost de
planta soterrània, planta baixa i 2
plantes pis.

Rafael Bel Masana i altres Borí i Fontestà, 2 Reforma interior de l’habitatge àtic-1a
actual, que és dúplex amb el sobreà-
tic, afectant l’estructura de la finca, per
subdividir-lo en 3 habitatges, creant
els nous habitatges de les portes 3a
(dúplex amb sobreàtic) i 4a.

Keldenich, SA Pg. Sant Gervasi, 4B Modificació i ampliació de projecte en
planta entresol, en local existent com-
post de planta soterrània –1, planta
baixa i planta entresol, i reforma in-
terior de planta soterrània –1, planta
baixa i entresolat de planta baixa.

Remigio Femenia García Santíssima Trinitat del Mont, 38 Enderrocament de planta pis 2a i
construcció de coberta.

Beatrijs Bosschart Pomaret, 66-72 Habitatge unifamiliar aïllat compost de
planta soterrània, planta baixa i 2 plan-
tes pis.

César Garrido Arribas Av. Rossinyols, 13 Reforma i ampliació d’habitatge unifa-
miliar aïllat.

Rimaroca Associats, SL Ramón y Cajal, 54 Construcció d’edifici unifamiliar de
nova planta, entre mitgeres, compost
de planta baixa, 1 planta pis i planta
terrat.

Fastfind, SL Sant Cugat del Vallès, 45-47 Canvi d’ús de local a 5 habitatges i
aparcament en edifici industrial.

Isabel Estrany Pons Gran de Gràcia, 49 Reforma interior d’habitatge existent a
la planta 2a d’edifici entre mitgeres
compost de planta baixa, 5 plantes pis
i terrat, consistent en la divisió de l’ha-
bitatge actual en 2 de nous.

Caixa d’Estalvis i Pensions Farnés, 1-3 Reforma de local per a la gent gran en
de Barcelona plantes soterrània i baixa.

Emiliano Ruiz Benito Bda. Passerell, 6-8 Construcció de 2 habitatges unifami-
liars adossats compostos de planta
baixa i 1 planta pis.

Fundació Puigvert IUNA Cartagena, 340 Construcció d’edifici provisional per a
vestuaris adjunts al pavelló Nostra Se-
nyora de l’Assumpció.

Josel, SA Rosalía de Castro, 7 Reforma i ampliació d’edifici d’habitat-
ges entre mitgeres, amb ús canviat a
partir d’edifici d’oficines.

Construcciones Sabert, SA Llobregós, 259-261 Construcció d’edifici plurifamiliar entre
mitgeres compost d’1 planta soterrà-
nia per a 7 places d’aparcament, plan-
ta baixa per a accés a l’edifici i a 1
habitatge, 4 plantes pis per a 6 habi-
tatges, i terrat comunitari amb badalot
d’escala.
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M. Mar Colomer Termens Av. Frederic Rahola, 24-26 Reforma d’habitatge en planta baixa
d’edifici plurifamiliar aïllat.

Julian Serrano Florencio Ptge. Carreras, 40 Reforma de planta baixa i ampliació
d’1 planta en habitatge unifamiliar
aïllat.

Promociones Nesif, SL Joan Riera, 38 Ampliació en planta soterrània.

Inmobiliaria Mondiu, SL Concepción Arenal, 242 Edifici entre mitgeres d’habitatges i
local.

Llinsant Invest, SL Ptge. Doctor Torrent, 8 Ampliació de planta soterrània.

Francisco Martínez García Vallès, 50 Edifici d’habitatge unifamiliar entre mit-
geres.

Fincas e Inmuebles Sagrera, SL Sant Sebastià, 21 Edifici entre mitgeres per a habitatge
unifamiliar amb garatge.

Estruform, SA Matanzas, 23 Construcció edifici plurifamiliar entre
mitgeres compost de planta subter-
rània, planta baixa, entresolat i 2 plan-
tes pis.

Nota: S’hi inclouen les llicències concedides pel Districte de Gràcia el mes de setembre.

Altres anuncis

Exp. 02/308

El director gerent de Parcs i Jardins de Barcelona,
Institut Municipal, per delegacions aprovades per la
presidenta de l’Institut Municipal de Parcs i Jardins el
24 de juliol de 2001, en data 13 de desembre de
2002, va adoptar la resolució següent:

“Declarar vàlida la subhasta celebrada per tal de
dur a terme la contractació del subministrament i
col·locació de jocs infantils al carrer del Pintor Alza-
mora, entre Rio de Janeiro i Andreu Nin, per a l’exer-
cici 2003, que necessita Parcs i Jardins de Barcelo-
na, Institut Municipal, en els termes regulats a l’article
2 del plec de clàusules;

Adjudicar, mitjançant el procediment obert i per
subhasta, el contracte de subministrament, a l’empre-
sa Edu Barcelona Diseño Urbano, SL, pel preu de
29.921,21 €  (IVA inclòs);

Aplicar la despesa amb càrrec a la partida 60127-
23827 del pressupost de l’any 2003, condicionant
aquesta autorització a l’aprovació del pressupost cor-
responent a l’exercici 2003 d’acord amb l’article 69.4
del text refós de la LCAP;

Disposar l’abonament de la esmentada quantitat a
l’empresa adjudicatària amb la presentació prèvia de
les factures cursades pel tràmit reglamentari;

Requerir l’empresa adjudicatària perquè dins del
termini dels quinze dies següents en què rebi la notifi-
cació d’aquest decret, acrediti haver constituït la ga-
rantia definitiva de 1.196,85 € , i perquè comparegui
el seu legal representant el dia i hora que se li indiqui
per tal de formalitzar el contracte i abonar les despe-
ses relatives a la publicació dels anuncis correspo-
nents en els diaris oficials.”

Barcelona, 13 de desembre de 2002. La secretària
delegada, PD, J. I. Martínez i Legaz.

Exp. 03/018

El director gerent de Parcs i Jardins de Barcelona,
Institut Municipal, per delegacions aprovades per la
presidenta de l’Institut Municipal de Parcs i Jardins el
24 de juliol de 2001, en data 13 de desembre de
2002, va adoptar la resolució següent:

“Declarar vàlida la subhasta celebrada per tal de
dur a terme la contractació del subministrament de
materials àrids per als exercicis del 2003 i 2004, que
necessita Parcs i Jardins de Barcelona, Institut Muni-
cipal, en els termes regulats a l’article 2 del plec de
clàusules;

Declarar exclosa de la licitació la plica presentada
per l’empresa Urbs Sacrae España, SL per no haver
aportat la documentació requerida en el termini legal-
ment establert a l’efecte;

Adjudicar, mitjançant el procediment obert i per
subhasta, el contracte de subministrament, a l’em-
presa Burés, SA, pel preu de 64.952,39 €  (IVA
inclòs);

Aplicar la despesa de 64.952,39 €  (IVA inclòs)
amb càrrec a les consignacions pressupostàries que
s’indiquen en el present document, condicionant
aquesta autorització a l’aprovació dels pressupostos
corresponents als exercicis 2003 i 2004 d’acord amb
l’article 69.4 del text refós de la LCAP;

Disposar l’abonament de la esmentada quantitat a
l’empresa adjudicatària amb la presentació prèvia de
les factures cursades pel tràmit reglamentari;

Requerir l’empresa adjudicatària perquè dins del
termini dels quinze dies següents en què rebi la notifi-
cació d’aquest decret, acrediti haver constituït la ga-
rantia definitiva de 2.598,10 € , i perquè comparegui
el seu legal representant el dia i hora que se li indiqui
per tal de formalitzar el contracte i abonar les despe-
ses relatives a la publicació dels anuncis correspo-
nents en els diaris oficials.”
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Barcelona, 13 de desembre de 2002. La secretària
delegada, PD, J. I. Martínez i Legaz.

* * *

L’Alcaldia ha convocat, en data 10 de desembre
de 2002, concurs públic per a la concessió de sub-
vencions del Programa Barcelona Solidària per a
l’any 2003, segons els criteris i condicions del text
que s’acompanya, i d’acord amb les Bases específi-
ques aprovades per decret d’Alcaldia de 21 de fe-
brer de 2001:

Convocar, d’acord amb la Normativa específica per
a la concessió de subvencions municipals dins el pro-
grama “Barcelona Solidària”, concurs públic per a la
concessió de subvencions a entitats privades sense
afany de lucre per a la realització dels objectius pre-
vistos a l’esmentada normativa, per un import mínim
de 2.526.012 €  a càrrec del pressupost municipal
2003, funcional 32510.

Les quanties màximes amb les quals es podran fi-
nançar ordinàriament els projectes són:

1. Epígraf B fins un màxim de 90.000 € .
Els projectes que es presentin en concertació

de 3 o més entitats, la quantitat màxima serà de
150.000 € .

Per a les entitats a les quals se’ls financi un projec-
te a aquest epígraf per primera vegada, aquest mà-
xim finançable és de 30.000 € .

2. Epígraf D fins un màxim de 15.000 € .
Els projectes que es presentin en concertació de 3

o més entitats, la quantitat màxima serà de 30.000 € .
3. Epígraf E fins un màxim de 15.000 € .

Compatibilitat entre epígrafs
Cada entitat pot presentar com a màxim dos pro-

jectes a l’epígraf B, dels quals només un podrà ser
subvencionat i a més podrà presentar un projecte a
l’epígraf D o alternativament a l’epígraf E que podrà
ser subvencionat.

Les entitats que no presentin projectes a l’epígraf
B, podran presentar un projecte a l’epígraf D i un altre
a l’epígraf E, ambdós podran ser subvencionats.

Es podran presentar a més projectes en concerta-
ció amb 3 o més entitats, un de l’epígraf B i un altre
de l’epígraf D, ambdós podran obtenir subvenció.

En qualsevol cas una entitat no podrà rebre sub-
venció a més de 5 projectes.

Es podrà presentar a més un projecte a l’epígraf B
que tingui com a àrea d’actuació Palestina que podrà
obtenir subvenció i no es tindrà en compte per a la
compatibilitat entre epígrafs.

Prioritats
Es prioritzaran els projectes que tinguin entre els

seus objectius algun dels indicats a continuació:
1. A nivell temàtic:

– Promoure processos de pau en zones de con-
flicte.

– La defensa de la democràcia, el desenvolupa-
ment i l’autonomia local.

– La promoció i millora de consum solidari.
2. A nivell territorial:

– Amèrica Central: El Salvador, Guatemala, Hondu-
res i Nicaragua.

– Amèrica del Sud: Colòmbia.

– Zona mediterrània: Magrib, Palestina i Balcans.
– Àfrica subsahariana (especialment els països més

empobrits segons la classificació del PNUD-Pro-
grama de les Nacions Unides per al Desenvolu-
pament).

Fixar el termini de presentació de sol·licituds
de subvenció al Registre General de l’Ajuntament de
Barcelona des del dia 2 de gener de 2003 fins al dia
30 de gener de 2003.

El secretari general. Jordi Cases i Pallarès.

* * *

L’Alcaldia ha convocat, en data 10 de desembre de
2002, concurs públic per a la concessió de subven-
cions per a projectes de Drets Civils, Relacions ciu-
tadanes i participació per a l’any 2003, segons els cri-
teris i condicions del text que s’acompanya, i d’acord
amb les Bases específiques aprovades definitivament
per decret d’Alcaldia de 21 de gener de 2002:

Convocatòria de concurs públic per a la concessió
de subvencions per a projectes de Drets Civils, i de
Relacions ciutadanes i participació 2003

D’acord amb la Normativa específica per a la con-
cessió de subvencions de Drets Civils, Participació i
Relacions Ciutadanes, aprovada definitivament per
decret d’Alcaldia de 21 de gener de 2002, es convoca
concurs públic per a la concessió de subvencions a
entitats privades sense afany de lucre per a la realit-
zació dels objectius previstos a les esmentades nor-
matives.

Aquestes subvencions aniran a càrrec del pressu-
post 2003, i de les classificacions funcionals: 325.30,
per un import de 300.506,05 € , per projectes dins
l’àmbit de Drets Civils; i 463.80, per un import de
279.210,15 € , dels quals 75.800,39 estaran destinats
a projectes de Participació Ciutadana, i 203.409,76 a
projectes de Relacions Ciutadanes.

Compatibilitat entre epígrafs
Cada associació pot presentar només un projecte a

cadascun dels epígrafs.
Les subvencions entre epígrafs són compatibles

entre sí. Nogensmenys la Comissió valorarà, un cop
estiguin valorats individualment els projectes, la capa-
citat global de l’entitat de gestionar el total de projec-
tes que hagin estat susceptibles de rebre finança-
ment i en el seu cas i justificadament, pot proposar el
no finançament d’algun d’ells si considera que el
montant global supera la capacitat de gestió de l’as-
sociació.

Es fixa el termini de presentació de sol·licituds
de subvencions al Registre General de l’Ajuntament
de Barcelona entre el 2 de gener i el 28 de gener de
2003.

El secretari general. Jordi Cases i Pallarès.

* * *

L’Alcaldia ha resolt, en data 13 de desembre de
2002, aprovar inicialment les Bases generals regula-
dores del Premi 8 de març-Maria Aurèlia Capmany,
per tal de reconèixer a les dones, entitats, institucions
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o col·lectius que han ofert una imatge positiva de les
dones o bé han apostat per la seva capacitat de crea-
ció i innovació.

L’esmentada normativa se sotmet a informació pú-
blica durant un termini de 20 dies hàbils a comptar de
l’endemà de la publicació d’aquest anunci al Butlletí
Oficial de la Província i al tauler d’anuncis de l’Ajunta-
ment de Barcelona.

Les bases es poden examinar en hores d’ofici-
na, per formular-hi les al·legacions que es conside-
rin adequades, a la Secretaria Delegada del Sector
de Serveis Personals de l’Ajuntament de Barcelona
(avinguda Diagonal, 233, 6a planta).

Barcelona 17 de desembre de 2002. El secretari
delegat del Sector de Serveis Personals, José Fer-
nández i Pérez.
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CONSELL MUNICIPAL

Acta de la sessió celebrada el dia 25 d’octubre de
2002 i aprovada el dia 22 de novembre de 2002

Al saló de la Reina Regent de la Casa de la Ciutat
de Barcelona, el dia vint-i-cinc d’octubre de dos mil
dos, s’hi reuneix el Plenari del Consell Municipal, en
sessió ordinària, sota la presidència de l’Excm. Sr. Al-
calde Joan Clos i Matheu. Hi concorren els Ims. Srs. i
les Imes. Sres. Tinents d’Alcalde, Francesc Xavier
Casas i Masjoan, José Ignacio Cuervo i Argudín, Jor-
di Portabella i Calvete, Imma Mayol i Beltran i Núria
Carrera i Comes, i les Imes. Sres. i els Ims. Srs. Re-
gidors, Marina Subirats i Martori, Maravillas Rojo i
Torrecilla, Ernest Maragall i Mira, Ferran Mascarell
i Canalda, Francisco Narváez i Pazos, Pere Alcober i
Solanas, M. Carmen San Miguel i Ruibal, Catalina
Carreras-Moysi i Carles-Tolrà, M. Inmaculada Mora-
leda i Pérez, Carles Martí i Jufresa, Francisco Antonio
de Semir i Zivojnovic, Manuel Pérez i Benzal, Jordi
Hereu i Boher, Ferran Julián i González, Lourdes
Muñoz i Santamaria, Magdalena Oranich i Solagran,
Joana M. Ortega i Alemany, Joan Puigdollers i Far-
gas, Joaquim Forn i Chiariello, Teresa M. Fandos i
Payà, Sònia Recasens i Alsina, Jaume Ciurana i Lle-
vadot, Carme Servitje i Mauri, Josep Gascón i Casti-
llo, Eduard García i Plans, M. Ángeles Treserra i So-
ler, Emilio Álvarez i Pérez-Bedia, Jordi Cornet i Serra,
Emma Balseiro i Carreiras, Miguel E. Arredonda i Pa-
lacio-Valdés, Jesús Maestro i García, Roser Veciana i
Olivé i Eugeni Forradellas i Bombardó, assistits pel
secretari general, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que cer-
tifica.

Excusen la seva assistència els Ims. Srs. Albert
Batlle i Bastardas i Antonio Ainoza i Cirera.

Hi és present l’interventor municipal, Sr. Lluís Mata
i Remolins.

Constatada l’existència de quòrum legal, la Presi-
dència obre la sessió a les nou hores i cinc minuts.

Es dóna per llegida l’acta de la sessió anterior, ce-
lebrada el 27 de setembre de 2002, l’esborrany de la
qual ha estat tramès a tots els membres del Consisto-
ri; i s’aprova incorporant-hi la Sra. Veciana a la rela-
ció d’assistents.

PART INFORMATIVA

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament d’or-
ganització municipal, es comuniquen les resolucions
següents:

1. El decret de l’Alcaldia, de 7 d’octubre de 2002
(S1/D/2002 3914), que designa el Sr. Ramon Seró i
Esteve vocal del Consell d’Administració de l’Autoritat
del Transport Metropolità, en representació d’aquest
Ajuntament.

2. El decret de l’Alcaldia, de 3 d’octubre de 2002
(S1/D/2002 3869), que designa els membres del

Jurat del Premi “Barcelona, la millor botiga del
món-2001”.

3. El decret de l’Alcaldia, de 7 d’octubre de 2002
(S1/D/2002 3915), que designa els membres del Ju-
rat del Premi del Consell Municipal de Benestar Soci-
al als mitjans de comunicació 2002.

4. El decret de l’Alcaldia, de 18 d’octubre de 2002
(S1/D/2002 4042), que designa la Ima. Sra. Núria
Carrera i Comes i l’Im. Sr. Francesc Narváez i Pazos
representants de l’Ajuntament de Barcelona al Con-
sell General del Consorci de Recursos per a la Inte-
gració de la Diversitat.

5. El decret de l’Alcaldia, de 21 d’octubre de 2002
(S1/D/2002 4099), que designa el Sr. Manuel Bue-
naño i García membre de la Junta de Govern de l’Ins-
titut Municipal del Paisatge Urbà i la Qualitat de Vida
en substitució de la Sra. Julia del Campo i Barón.

b) Mesures de Govern

Mg 1a. Acord ciutadà per una Barcelona lliure de
violència vers les dones.

La ponent de Política de la Dona, Sra. Muñoz, ex-
posa que aquesta mesura de govern s’inscriu en el
Pla operatiu contra la violència vers les dones, pre-
sentat en aquest Plenari el desembre de 2001, que
fixa com a línies estratègiques l’impuls de mesures
educatives, preventives i de socialització per aconse-
guir una tolerància zero en la violència contra les do-
nes, és a dir, el rebuig social a tota mena de violència
contra les dones, primer pas indispensable per a
aconseguir una ciutat lliure de violència en el marc de
la cultura de la pau, de manera que no es pretén no-
més desenvolupar accions pal·liatives de situacions
de violència, sinó evitar que hi hagi dones maltracta-
des anant a les arrels del problema, a les causes que
l’originen i a les relacions de desigualtat.

Fa avinent que aquesta mesura recull també les re-
comanacions del Primer Congrés de les Dones de
Barcelona i, més enllà de les associacions de dones i
les entitats especialitzades, vol implicar també com a
protagonistes principals les entitats ciutadanes i les
persones amb compromís social, perquè la Ciutat ha
aconseguit èxits en els seus grans projectes quan ha
comptat amb la participació ciutadana: no s’aconten-
ta, doncs, amb la simple signatura d’un manifest, sinó
que pretén un compromís d’acció conjunta en el
camp de la prevenció i de la sensibilització de mane-
ra que s’integrin en una xarxa d’informació i difusió
dels recursos existents, desenvolupin conjuntament
activitats de sensibilització, i prevenció i protagonitzin
una acció pública i visible de rebuig cada vegada que
es produeixi la mort d’una dona per causa d’aquest ti-
pus de violència.

Anuncia, finalment, que la signatura pública d’a-
quest acord està prevista per al proper 25 de novem-
bre, Dia per a l’eradicació de la violència vers les do-
nes.
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La Sra. Fandos explicita el suport del seu Grup a
aquesta mesura de govern, tot comentant que, si bé
la societat està més sensibilitzada que fa uns anys
gràcies a la tasca del moviment associatiu, especial-
ment de les dones i també de les Administracions, el
problema continua essent greu i qualsevol esforç que
es faci és necessari; que la lluita contra la violència
domèstica i contra les dones en general s’ha de ba-
sar en cinc principis: 1) la tolerància zero conscien-
ciant la ciutadania perquè no trobi cap justificació a la
violència de gènere, ja que el dret d’una persona a
viure en pau i seguretat preval sobre el dret a la inti-
mitat i la privacitat; 2) l’aflorament de la violència do-
mèstica o contra les dones; 3) la protecció total a la
víctima de la violència proporcionant a la persona que
la denuncia els mitjans necessaris a fi que no hagi de
patir conseqüències perjudicials addicionals; 4) el
desenvolupament de polítiques actives que permetin
a la dona que ha patit violència emprendre una nova
vida; 5) la cooperació institucional i ciutadana, perquè
la col·laboració entre les tres Administracions implica-
des estatal, autonòmica i local és necessària, però no
suficient per a eradicar el problema i cal també la im-
plicació de tota la ciutadania, com pretén la mesura
que s’acaba de presentar.

La Sra. Treserra explicita igualment el suport del seu
Grup a la mesura de govern presentada; i recalca la ne-
cessitat de crear una cultura de la dissuasió que eviti la
reincidència que s’observa en els casos que afloren, i
d’adoptar mesures a fi que la víctima de maltractaments
sigui conscient que el sistema l’acull i li facilitarà la nor-
malització de la vida seva i dels seus fills.

Mg 2a. Setmana de la ciència de Barcelona.
El ponent de Ciutat del Coneixement, Sr. de Semir,

explica que l’Ajuntament de Barcelona ha organitzat,
en el marc de la Setmana europea de la ciència i tec-
nologia, la primera Setmana de la ciència de Barcelo-
na que s’inaugurarà el 7 de novembre amb uns ob-
jectius que s’alineen amb els objectius de les
polítiques municipals adreçades a impulsar la societat
del coneixement a la nostra Ciutat: per tant, no serà
un simple aplec d’activitats lúdiques i recreatives,
sinó que tindrà un programa transversal, en el dis-
seny del qual, juntament amb la Ponència al seu càr-
rec, han participat també els Serveis de promoció
econòmica, d’educació, de cultura, i de joventut.

Informa que la Setmana comptarà amb la col·la-
boració de la Direcció General d’Universitats de la
Generalitat, del Consell de l’Audiovisual de Catalu-
nya, de la Reial Acadèmia de Ciències i Arts, del
Consell de la Joventut i del Consell Superior d’Investi-
gacions Científiques i respon a les recomanacions de
la Direcció General d’Investigació i Recerca de la Co-
missió Europea recollides en el Pla d’acció Ciència i
Societat; i que el seu programa incideix en àmbits de
clar interès estratègic per al desenvolupament de la
societat del coneixement a Barcelona, per exemple:
la ciència de la vida, amb la Jornada sobre biotec-
nologia i alimentació; el sector aeroespacial amb “El
Cel a Barcelona. Festival astronòmic al Parc Güell”;
la sostenibilitat amb “Cafè científic: biodiversitat,
llums i ombres”; o el seminari sobre “La carrera cien-
tífica: vocacions i perspectives”, amb l’objectiu d’ana-
litzar la crisi de vocacions científiques i proposar-hi
solucions a escala local.

Acaba dient que la Setmana vol endegar un seguit
d’iniciatives que quedaran com a part del patrimoni

científic, cultural, històric i actual de la ciutat de Bar-
celona, el qual quedarà ben palès en la guia “Passe-
jades per la Barcelona científica” i també en el cicle
de conferències “Barcelona mirador científic”.

c) Informes:

1. Les actuacions d’inversió en el Districte de Sant
Andreu.

El regidor del Districte de Sant Andreu, Sr. Julián,
comença dient que el fet que Sant Andreu sigui un
dels districtes perifèrics de Barcelona ha portat a con-
ceptuar-lo com una zona de sortida on es podien ubi-
car infraestructures −l’avinguda Meridiana, les vies de
tren, les centrals elèctriques del passeig de Santa
Coloma o la presó de la Trinitat– necessàries per al
bon funcionament de la Ciutat, però que han compor-
tat un cert aïllament entre els seus diferents barris i
també amb la resta de la Ciutat i aquesta característi-
ca explica que les actuacions inversores que s’han
portat a terme en el Districte, format per uns nuclis
històrics, com els de Sant Andreu, la Sagrera o la Tri-
nitat Vella, per zones de contacte amb l’Eixample,
que presenten la mateixa configuració, i per barris
com els de Baró de Viver, del Bon Pastor i la mateixa
Trinitat, on el sector agrícola s’ha combinat amb
transformació industrial i que ara estan sotmesos a
una transformació residencial i estan patint un aïlla-
ment molt dificultós.

Parla, a continuació, de les actuacions que han in-
cidit entre l’espai públic i el privat i en la relació entre
els diversos barris i amb la resta de la Ciutat, tot es-
mentat la remodelació del carrer de les Açores, en
funció de l’Escola Joan XXIII, del passatge de l’Ordi,
en funció de l’Institut Alsina, del carrer d’Agustí i Milà,
en funció de les Cases Sil i de l’Escola Sagrada Fa-
mília, i de les Monges en funció de la potent Parrò-
quia de Sant Pacià.

Explica, després, que amb l’objectiu de fer ciutat
s’ha impulsat l’aprovació d’un planejament que confi-
gura el Sant Andreu del futur immediat i dóna més
sentit a la seva trama urbana, especialment mitjan-
çant els plans especials de reforma interior del pas-
seig de Santa Coloma, del carrer d’Enric Sanchís, de
la Residència Lanzarote, de Can Portabella, de la
Presó de la Trinitat i de remodelació de les Cases
Barates, tots ells aprovats amb àmplia participació
dels veïns i veïnes del Districte i dels Grups Munici-
pals. Hi afegeix el desbloquejament de la qüestió del
Primer Cinturó en el sector dels carrers d’Olesa i de
Garcilaso, i els treballs sobre el Pla especial de refor-
ma interior del polígon industrial del Bon Pastor en el
sector del carrer d’Estadella per a planificar el futur
d’aquest barri que, quan entri en servei la línia 9 del
metro, tindrà una millor connexió amb la resta de la
Ciutat.

En la mateixa línia menciona l’obertura de carrers
que bloquejaven la construcció, concretament dels
carrers de Palència, de la Indústria, del Segre i de Fra
Juníper Serra, que connecta el polígon industrial del
Bon Pastor amb els polígons de Sant Adrià de Be-
sòs i elimina el trànsit pesant que travessava la zona
residencial d’aquell barri; i fa referència a la cons-
trucció d’aparcaments subterranis, especialment en
el barri del Congrés, que n’era un dels més defici-
taris.
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Referint-se més endavant a les inversions en equi-
paments, destaca la construcció d’escoles bressol,
de la Biblioteca del Bon Pastor, del Centre d’assistèn-
cia primària de la Sagrera i la recent inauguració del
Centre cultural de Can Fabra.

Finalment, centra la seva atenció en el Pla de Sant
Andreu-la Sagrera i les oportunitats de desenvolupa-
ment que ofereix al Districte tant en el vessant relatiu
a la construcció de la gran estació intermodal, com en
el relatiu al cobriment de vies que millorarà la conne-
xió entre els diferents barris.

Diu, en resum, que les inversions en el Districte
han buscat la cohesió social i el reequilibri territorial
entre els diversos barris i volen que els veïns i veïnes
se sentin orgullosos del respectiu barri.

La Sra. Servitje manifesta que el seu Grup valora
positivament les inversions tendents a la recuperació
dels centres històrics de Sant Andreu i de la Sagrera i
a la millora i transformació dels barris més perifèrics,
com ara el del Bon Pastor, el del Baró de Viver i la
Trinitat Vella, però pensa que havien de cercar l’en-
caix dels diferents barris que formen el Districte i
reduir les desigualtats socials i, tanmateix, segons els
indicadors, aquests tres darrers barris estan encara
molt dessota de la mitjana ciutadana i ocupen els úl-
tims llocs del rànquing: creu, doncs, que cal tirar en-
davant el pla comunitari del barri del Baró de Viver,
acabar el procés expropiatori del Pla especial de re-
forma interior de la Trinitat i preveure el manteniment
de les inversions ja fetes o en execució segons les
característiques de l’entorn.

Indica, més endavant, que mitjançant diversos ins-
truments de planejament s’han produït requalifica-
cions de sòl industrial a sòl comercial, de sòl d’e-
quipaments a sòl d’habitatges per a joves i de sòl
industrial a sòl residencial, a pesar que els veïns i en-
titats reclamen equipaments per als seus barris; que
els reptes de futur pendents condicionen l’evolució
del Districte i han generat expectatives, però en la
mesura que sigui possible caldria posar fre a la incer-
tesa i definir els projectes, perquè concretament el
Pla de Sant Andreu-la Sagrera no aclareix els dubtes
dels barris afectats ni dóna resposta a algunes reivin-
dicacions veïnals motivades per la realitat del seu
barri: espera, doncs, que es pugui donar satisfacció a
aquestes legítimes aspiracions, perquè l’esforç inver-
sor ha de revertir en millores socials, incidir en la re-
habilitació dels barris, i millorar el benestar i la quali-
tat de vida i la cohesió social del Districte, ja que
aquests resultats són els que serveixen per a mesu-
rar l’èxit o el fracàs de les inversions que es fan.

La Sra. Balseiro significa que el Pla de Sant An-
dreu-la Sagrera és fruit del compromís i de la col·la-
boració de totes les Administracions, i especialment
del Ministeri de Foment, i servirà per revifar una zona
actualment aturada urbanísticament; que efectiva-
ment s’han fet actuacions concretes de remodelació
en els nuclis de Sant Andreu i la Sagrera i el barri del
Bon Pastor ha experimentat un canvi important a par-
tir d’una situació anterior precària, amb indrets encara
pendents d’urbanització; que d’escoles bressol, no-
més n’ha entrat en funcionament una; que el Centre
cultural de Can Fabra és un orgull per als ciutadans
de Sant Andreu; que el Centre de dia de la Casa Bloc
és el resultat d’una iniciativa dels representants del
seu Grup en el Consell del Districte, la qual va rebre
el suport de tots els altres Grups; que, tanmateix, res-

ten encara pendents d’ésser posades en marxa bas-
tants de les actuacions compreses en el Programa
d’actuació municipal, com ara: una bona connexió en-
tre determinats barris separats per l’avinguda Meri-
diana; la pacificació del trànsit en aquesta via; i els
problemes de neteja viària, especialment en les no-
ves urbanitzacions, pels voltants dels centres comer-
cials i en els barris de la zona del Besòs.

Reconeix que hi ha hagut un augment, moderat, de
la superfície verda del Districte, però posa en relleu
que sovint s’hi produeixen actes vandàlics, aldarulls
nocturns i, fins i tot, problemes d’inseguretat, concre-
tament ahir mateix BTV es feia ressò dels que hi ha al
voltant de la plaça de les Palmeres, i el regidor del
Districte compartia la necessitat de fer una sèrie de
remodelacions en les zones verdes.

Observa que fan falta encara més equipaments;
que no està coberta la demanda d’escoles bressol; i
que hi ha problemes en la política d’habitatge i, no
obstant això, el govern municipal ha desaprofitat
l’oportunitat de bastir-ne a la zona de Renfe-Meridia-
na i ha preferit vendre aquest terreny per 3.000 mi-
lions de pessetes, és a dir, 18 milions d’euros, i re-
qualificar-lo com a zona comercial.

Acaba preguntant si la participació de què ha parlat
el regidor del Districte s’estén a tots els ciutadans i
ciutadanes del Districte o només a determinats
col·lectius, perquè els veïns de Trinitat Vella encara
estan esperant que els atenguin.

La Presidència, que en el curs de la intervenció an-
terior ha indicat en diverses ocasions a la regidora en
l’ús de la paraula que havia esgotat el seu temps, de-
mana que les intervencions respectin els temps con-
vinguts a la Junta de Portaveus.

El Sr. Julián, després d’agrair el to de les interven-
cions anteriors en la mesura que han reconegut l’es-
forç inversor fet en el Districte, les contesta dient que
el manteniment va bé; que s’està treballant per a re-
soldre els problemes d’inseguretat que hi ha a la pla-
ça de les Palmeres; que manté una relació fluïda amb
l’Associació de Veïns de Trinitat Vella; que s’aplica
als veïns afectats pels plans especials de reforma in-
terior tot allò que la Llei permet i es procura mantenir-
hi un tracte cordial, perquè és ben conscient del sa-
crifici que se’ls exigeix; que ha mantingut disset
reunions amb el conjunt d’associacions del Districte
sobre el planejament de Sant Andreu-la Sagrera; que
després del primer pla d’equipaments negociat amb
aquestes associacions, s’està preparant un segon
treball sobre allò que ha de significar, en aquest sen-
tit, la nova modificació del Pla General Metropolità;
que s’està estudiant també què s’ha de fer en els
30.000 metres quadrats de les casernes que s’adqui-
riran en aquest mandat per a equipaments del barri i
per acabar de completar la trama urbana d’aquest
sector; que el Centre de dia de la Casa Bloc donà lloc
a molts acords parlamentaris, però qui l’ha acabat pa-
gant ha estat l’Administració local mitjançant un
acord, en virtut del qual la Diputació el construirà i la
Generalitat sostindrà el servei; i que estan molt avan-
çats els treballs de la Direcció General de Serveis
Comunitaris sobre el Pla comunitari del barri del Baró
de Viver.

2. Programa municipal per a les famílies 2002-
2004.

La presidenta de la Comissió de Benestar Social,
Sra. Carrera, comença dient que aquest programa
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pretén donar suport a les 577.904 llars que hi ha a
Barcelona amb una variada tipologia, famílies tradi-
cionals, monoparentals, reconstruïdes, de gent gran,
de parelles del mateix sexe, amb fills i sense fills i
persones que viuen soles, i posa l’accent en els fenò-
mens que s’estan produint: l’evolució del model de fa-
mília clàssic, la incorporació de la dona al mercat del
treball, la prolongació del període de formació, els
nous models d’habitatge i l’allargament de la vida.

Informa que les accions de suport es fan ampliant
ofertes i serveis, aprofundint en les necessitats i bus-
cant-hi noves respostes; i que aquest nou concepte
de suport a les famílies es basa en aquestes set es-
tratègies o criteris:

a) Els serveis que presta l’Ajuntament de manera
transversal estan molt presents en la vida diària de
les famílies;

b) La qualitat de vida comença per la qualitat urba-
nística;

c) La societat reclama noves tipologies d’habitatge
i, per tant, cal impulsar la construcció d’habitatges
adequats a les noves famílies;

d) La cohesió social exigeix que tothom tingui ac-
cés als mateixos serveis;

e) Cal prestar atenció al temps i fer compatible el
temps laboral, el temps personal i el temps de dedi-
cació a la llar;

f) Treballar decididament en serveis de suport a les
famílies concretant xarxes de llars bressols, centres
educatius, residències, centres de dia i apartaments
amb serveis per a gent gran, habitatges per a joves,
serveis de teleassistència, i activitats de vacances
per a infants i joves;

g) Seguir donant suport a les iniciatives que neixen
del moviment associatiu present a la Ciutat.

Subratlla que el Programa conté elements de gran
innovació a partir d’accions transversals; que s’hi
continuen reivindicant, de l’Estat i de la Generalitat,
polítiques més àmplies en aquells vessants que te-
nen la competència exclusiva; i que es platejaran ac-
cions perquè el pes de la llar i la cura de les persones
no recaigui exclusivament en les dones, atès que el
28% de les persones més grans de 65 anys necessi-
ta algú que les cuidi i, en el 82% dels casos, aquesta
tasca recau exclusivament en les dones de la família.

Explicita que les mesures prioritàries del Programa
són: la promoció de la construcció d’habitatges prote-
gits, de noves residències i de noves escoles bressol;
les inversions per a aconseguir una ciutat totalment
accessible i adaptada a les persones; continuar el Pla
de biblioteques; completar el mapa d’equipaments,
ampliar els serveis d’ajuda domiciliària; primar, en els
concursos, les empreses que facilitin la compatibi-
lització del treball familiar i el productiu; establir alian-
ces amb la societat mitjançant convenis amb les em-
preses per a poder disposar de finançament per als
projectes, gestionats per organitzacions no lucratives,
adreçats a les famílies; i incrementar l’eficàcia de les
mesures contra la violència de gènere i de protecció
de les persones grans que pateixen maltractaments.

La Sra. Fandos es congratula, d’antuvi, de la pre-
sentació d’aquest Programa de protecció a les famí-
lies, ja que la família, en qualsevol de les seves es-
tructures i tipologies, és per al Grup de Convergència
i Unió un element clau i, per això, ha reclamat amb in-
sistència un pla d’aquests característiques: expressa,
doncs, el suport del seu Grup, però hi troba a faltar

indicadors per poder avaluar-ne el grau de compli-
ment i la concreció del pressupost que es dedicarà a
implementar-lo.

La Sra. Balseiro expressa la seva sorpresa, perquè
el Programa municipal de suport a les famílies és pre-
senta quan ja han transcorregut tres anys i mig del
mandat i només resten sis mesos per a les eleccions,
a pesar que el Grup del Partit Popular de Catalunya
ha formulat, en favor de les famílies, diverses iniciati-
ves, que varen ésser automàticament rebutjades per
la majoria en el govern, com ara les relatives a la tar-
geta per a atorgar descomptes en els transports pú-
blics a les famílies nombroses o a l’entrada gratuïta
als museus per als menors de divuit anys i les perso-
nes més grans de seixanta-cinc.

Li xoca, també, que l’equip de govern presenti
aquest programa quan ha anul·lat els descomptes,
garantits per llei, en els estudis en les escoles de mú-
sica; i que no s’hi quantifiquin els objectius ni s’hi con-
cretin el pressupost que es dedicarà a assolir-los, ni
com es posaran en marxa.

Suposa que el propòsit, que recull el Programa
d’actuació municipal, de facilitar a les famílies l’accés
als ajuts atorgats per altres Administracions deu refe-
rir-se a l’ajuda que l’Estat dóna a les mares durant els
tres primers anys de maternitat, a la compensació ad-
dicional que també dóna l’Estat a partir del tercer fill,
o a les ajudes fiscals que el Govern de l’Estat preveu
donar a aquelles famílies que tinguin cura dels seus
fills i de les seves persones grans.

Recomana al govern municipal que parli amb les
famílies, especialment les nombroses que són les que
més pateixen els efectes dels elevats preus que es
paguen en aquesta ciutat; que renunciï a la intenció
de reduir la superfície dels habitatges de protecció
oficial de 50 a 30 metres quadrats, atès que la majo-
ria de famílies té com a mínim tres membres; i que
tingui en compte la participació de les famílies i les
aportacions del seu Grup.

La Sra. Mayol comenta que les intervencions de
les Sres. Fandos i Balseiro han fet referència a un ti-
pus de família monocorde i tradicional que fa més de
vint-i-cinc anys que no existeix amb caràcter únic,
mentre que el Programa presentat parla d’una varie-
tat de tipus de família amb diferents situacions, no
sempre casada, no sempre amb fills: lamenta, doncs,
no tenir prou temps per a poder debatre a fons les
polítiques familiars que han tirat endavant, en les ins-
titucions on respectivament governen, les forces polí-
tiques a què pertanyen les dues regidores citades.

Anuncia que el seu Grup pensa formular aporta-
cions al Programa presentat, perquè potser valdria la
pena completar la diagnosi que es fa, prenent per
base l’enquesta metropolitana i l’Informe sobre infàn-
cia, família i món urbà, i incorporar-hi una referència
més extensa d’allò que significa aquest programa pel
que fa a les famílies immigrants.

Lamenta, finalment, que encara no s’hagi constituït
el Consorci de Serveis Socials amb la Generalitat,
que ha d’oferir un marc d’actuació i coordinació més
adequat.

El Sr. Portabella es declara convençut que la famí-
lia és el primer nucli de solidaritat i, per tant, desenvo-
lupar polítiques de família és bàsic per a donar cohe-
sió social i vertebrar la societat.

Destaca que els darrers anys al sistema tradicional
de família s’hi han incorporat altres models, però això



 a GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA aa NÚM. 34 a 30-XII-20021690

no vol dir que no n’hi hagi un de predominant i estan-
darditzat, format per pare, mare i fills, al qual s’afegei-
xen altres, monoparentals o del mateix sexe; que tot
això comporta una certa dificultat a l’hora de determi-
nar les mesures a adoptar, perquè, encara que
aquests diversos tipus tinguin tots aixopluc sota el
nom de família, les mesures que necessiten són di-
ferents, i, d’altra banda, es tracta de mesures que
tenen una enorme transversalitat i, per tant, no se
circumscriuen estrictament en la política de benes-
tar social, sinó que incideixen en l’àmbit cultural, del
transport, etcètera.

Recalca la necessitat de parar molta atenció a
l’evolució que s’ha produït en el camp de les famílies,
en bona part derivada de la feliç incorporació de la
dona a la feina i del canvi d’hàbits dintre l’estructura
familiar, raó per la qual el nombre de propostes que
es poden fer és inacabable.

Fa notar que el Grup d’Esquerra Republicana-Els
Verds plantejà el primer pla de famílies que es discutí
en el Parlament de Catalunya, algunes idees del qual
s’han pogut plasmar i altres són encara en procés.

En resum, la proposta presentada li sembla bé com
a base; i es brinda a aportar-hi altres elements com-
plementaris.

La Sra. Carrera contesta les intervencions anteriors
dient que la família no és un capital dels projectes po-
lítics conservadors, sinó de l’esquerra i de la social-
democràcia, que n’han reivindicat drets universals;
que els Estats i els governs autonòmics han de ga-
rantir a les famílies assegurances de gran dependèn-
cia i pensions per a tothom, mentre que els governs
locals, per a poder tirar endavant un gran projecte en
tal camp, necessiten que les instàncies superiors de
l’Administració assumeixin amb il·lusió i contundència
les competències que els corresponen.

Agraeix les aportacions que ha ofert la Sra. Mayol i
es mostra disposada a introduir millores en el progra-
ma exposat, especialment pel que fa a les famílies
immigrants.

Puntualitza que a l’hora de valorar la dotació del
Programa, cal tenir present també que bona part de
la despesa social incideix sobre l’atenció a les fa-
mílies.

La Sra. Fandos matisa que en la seva intervenció,
que ha intentat ésser constructiva, ha parlat de tot ti-
pus de famílies; i es mostra sorpresa, perquè, en la
seva opinió, el programa presentat era de tot el go-
vern municipal i, en canvi, ara els altres Grups que el
formen encara han ofert fer-hi aportacions.

Pregunta, doncs, si es tracta d’un programa tancat
o obert, al qual tots els Grups puguin proposar-hi
aportacions; i subratlla que, en tot cas, resta molt poc
temps per implementar-lo.

La Sra. Balseiro significa que una tasca d’oposició
responsable comporta posar de manifest aquells pro-
blemes que no estan essent resolts; que segons les
enquestes, les famílies que s’han titllat d’anacròni-
ques, formades per un nucli de dues persones i un o
dos fills, són el 70% de les existents a la Ciutat; que
no vol parlar d’allò que defensen la dreta, l’esquerra i
el centre, sinó dels fets i els fets són que la majoria
ha rebutjat automàticament totes les iniciatives de su-
port a les famílies presentades pel seu Grup, des de
les relatives a descomptes en les Ordenances fiscals,
a les tendents a garantir un transport i un habitatge
accessible a tots els ciutadans.

La Sra. Carrera replica que el govern municipal té
un projecte comú pel que fa a les famílies, i el seu tre-
ball en aquest camp no comença ara, sinó que ve de
molts anys enrere; i que el Programa presentat no
versa sobre descomptes, sinó sobre drets i solidaritat.

La Sra. Mayol puntualitza que ha costat Déu i aju-
da aconseguir en el Parlament de Catalunya el reco-
neixement dels diferents tipus de famílies; que les
prestacions socials a les famílies, que la Generalitat
està atorgant són ridícules; i que ella no ha conside-
rat pas anacròniques les famílies tradicionals i s’ha li-
mitat a dir que avui no hi ha només aquest tipus de
família. Afegeix que la política del Govern de l’Estat
de no reconeixement de drets socials al conjunt de
les famílies, i especialment a les parelles de fet i d’ho-
mosexuals, comporta negar drets bàsics de les per-
sones.

3. El comerç a Barcelona 2001.
La presidenta de la Comissió de Promoció Econò-

mica, Ocupació, Turisme i Comerç, Sra. Rojo, des-
prés d’advertir que la continuïtat d’aquest informe no
està garantida, perquè es basa principalment en da-
des tretes del registre de l’impost sobre activitats eco-
nòmiques, subratlla, en primer lloc, que el comerç
està molt lligat a la vida quotidiana, de manera que la
percepció de la realitat del comerç té molt a veure
amb la percepció de la qualitat de vida; i que el co-
merç barceloní és un dels elements més ben valorats
tant pels ciutadans, com pels visitants de Barcelona,
en opinió de tots els quals Barcelona està en aquest
camp ben preparada per a donar resposta a les ne-
cessitats de la vida quotidiana, de la seva ciutadania i
de la gent de fora que ens visita: això es reflecteix en
el notable alt amb què la ciutadania valora la seva sa-
tisfacció sobre l’oferta comercial i en el fet que un
15% de les compres dels turistes que vénen a Espa-
nya es faci a Barcelona i un 93% d’ells consideri el
comerç ben preparat per a atendre els visitants.

Destaca, en segon lloc, que l’oferta comercial de la
Ciutat, àmplia, diversa, de qualitat, que està escam-
pada per tots els seus racons i es va estructurant
cada vegada més en consonància amb la renovació
urbanística de la Ciutat i amb l’estructura associativa
dels comerciants, comporta riquesa, ocupació i un
motor d’activitat i, així, el 2001 el comerç majorista i
minorista assolí una facturació de 22.000 milions
d’euros, amb un increment del 6% respecte l’any an-
terior i una aportació del 14% al producte interior brut
de la Ciutat i ocupà més de 160.000 persones i més
de 6.000.000 de metres quadrats de superfície co-
mercial; ara bé, l’aspecte més significatiu del comerç
barceloní és que està en constant renovació procu-
rant incorporar noves tendències: els comerciants fan
xarxes, amplien el nombre dels seus establiments,
s’associen entre ells, formen estructures comercials i
s’impliquen amb els carrers i els barris.

Fa avinent, en tercer lloc, que Barcelona continua
essent una ciutat de compres, que té l’estructura co-
mercial urbana més àmplia de tota Europa amb dis-
set eixos comercials i, segons un estudi recent de
l’Institut d’Estudis Metropolitans, en els darrers deu
anys, lluny de perdre activitat comercial, l’ha incre-
mentada en set punts percentuals, de manera que
avui un 17% de les persones residents en l’àmbit me-
tropolità vénen a fer les compres a la nostra Ciutat.

Diu, en resum, que el dinamisme i l’esforç del sec-
tor del comerç es mou de manera paral·lela a la reno-
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vació urbanística i a la vocació de convivència d’usos
que té la Ciutat.

La Sra. Servitje estima que l’Informe constata la
importància que l’activitat comercial té per a l’econo-
mia i l’ocupació a la nostra ciutat.

Posa en relleu la positiva valoració que fan bar-
celonins i visitants de la nostra oferta comercial; la
consolidació de Barcelona com a plaça turística inter-
nacional; i la marcada preferència de la ciutadania
barcelonina pel comerç de proximitat i de barri.

Expressa, tanmateix, la seva preocupació pel crei-
xement del sector, perquè, si bé la Ciutat ha crescut i
també ho ha fet, encara que poc, la superfície comer-
cial, el nombre de llicències s’ha mantingut, la qual
cosa significa que el creixement de la superfície co-
mercial es concentra en els grans centres comercials
–concretament els de La Maquinista i de Diagonal
Mar, que són de difícil integració en la vida dels bar-
ris– i, en canvi, el sostre comercial disponible arran
de carrer no s’omple i en algunes zones l’activitat co-
mercial fins i tot desapareix.

Pensa que això és conseqüència d’haver optat
l’equip de govern per un model de comerç especula-
tiu, el qual introdueix en les noves àrees de centralitat
grans concentracions d’oferta i hi permet l’entrada
dels grans operadors internacionals, en comptes
d’haver potenciat el comerç urbà que crea un continu
comercial i de serveis, conforma un model de societat
i és el preferit pels ciutadans.

Troba que en l’Informe falten referències a qües-
tions que afecten el comerç com ara: a l’activitat co-
mercial d’algunes persones, especialment immi-
grants, que es planten sense complir els requisits
d’higiene, sanitat i horaris marcats per la normativa
vigent; a l’activitat d’alguns majoristes dels voltants
del carrer de Trafalgar; a la venda ambulant il·legal
que fa una competència deslleial al comerç establert;
a la funció dels recuperadors; a la concentració de
determinats tipus d’establiments, com ara els de sou-
venirs de la Rambla, que pot arribar a canviar les ca-
racterístiques d’un carrer o d’una àrea urbana; a la
concentració excessiva d’establiments que poden
afectar la convivència veïnal i trencar l’equilibri entre
treball, lleure i descans; a la dificultat del món del co-
merç per a trobar treballadors qualificats; a la concre-
ció del nombre d’establiments segons que tinguin per
titular una persona física o una persona jurídica; i a la
concreció, per barris, del nombre de negocis segons
que estiguin ubicats en locals de propietat o en locals
de lloguer.

Li semblen bé les accions de foment i promoció i la
implantació de nous eixos comercials; però reclama,
també, del govern municipal actes d’ordenació de
l’activitat comercial, que troba a faltar.

El Sr. Cornet considera que aquest informe, com
ha succeït en l’anterior sobre la família, abona les po-
lítiques que està defensant el Partit Popular des que
accedí al Govern de l’Estat; que a Barcelona el co-
merç mostra una realitat preocupant no pas per culpa
de la iniciativa privada, sinó perquè presenta una lleu-
gera tendència a la baixa, ja que el 2001 a Espanya
el percentatge d’ocupació ocupada en aquest sector
–que a Europa es mantingué estable en el 13,2%–
s’incrementà del 13,9 al 16 per 100 i a Catalunya
passà del 16 al 18, però a Barcelona, en canvi, és re-
duí del 17,2 al 16,2 per 100, davallada de la qual s’ha
de buscar un responsable que no és pas el Sr. Aznar.

Observa que la supressió de l’impost sobre activi-
tats econòmiques implica un benefici per als comer-
ciants; i pensa que l’Ajuntament, en canvi, no ofereix
els mitjans necessaris perquè el comerç es pugui
reubicar adequadament; i que a Ciutat Vella s’estan
obrint molts comerços que no compleixen els plans
d’usos, la concentració dels quals genera, a més, al-
guns problemes.

El Sr. Forradellas significa que a Barcelona molts
comerços avui estan regentats per persones que
abans havien estat treballadors industrials o tenien al-
tres activitats, per causa de les reestructuracions la-
borals i dels canvis socials que s’estan produint, i
també de la llarguíssima tradició que tenen a Cata-
lunya les activitats relacionades amb el comerç; que
el fet de tenir un comerç no pressuposa unes deter-
minades orientacions o preferències polítiques i , con-
següentment, tots els Grups estan legitimats per par-
lar del comerç; i que la pel·lícula “Los lunes al sol”
demostra que un sector de la societat no ha vist en-
cara les meravelles que alguns membres del Consis-
tori expliquen.

Creu que a Barcelona l’activitat econòmica no va
malament i el model dels eixos comercials urbans
dóna molts bons resultats; i que potser algun dia val-
dria la pena analitzar qui ha legitimat i quin és l’origen
de les grans superfícies comercials, com ara Diago-
nal Mar, que s’han implantat en el nostre teixit urbà,
però que no responen al model del seu Grup, el qual
està basat en el manteniment i modernització de l’es-
tructura comercial existent a partir dels canvis que
s’han produït en el consum, en els horaris i en les fa-
mílies.

Diu, en resum, que a la nostra ciutat la situació del
comerç es pot mirar amb un cert optimisme tant per la
presència cada cop més important del turisme, com
pels usos i consums de la gent que hi viu.

El Sr. Portabella opina que l’audàcia del Sr. Cornet
no té límits perquè, en no tenir per oferir res més que
una bandera més gran que un camp de tennis, s’ha
apropiat per al seu Partit de coses que està fent
l’equip de govern en els camps del comerç i de les
famílies.

Continua dient que les polítiques que el Partit Po-
pular està desenvolupant afavoreixen les grans su-
perfícies i no pas el comerç petit i mitjà; que el co-
merç genera un alt nombre de llocs de treball i
afegint-hi els efectes de la terciarització pròpia de to-
tes les ciutats, i especialment del turisme, està cridat
a ocupar un lloc rellevant en l’economia ciutadana;
que a Barcelona el comerç funciona bé per la seva
pròpia dinàmica comercial i per la consolidació inter-
nacional de Barcelona en el camp turístic, que ajuda
a mantenir uns paràmetres molt bons; i que a Barce-
lona, a diferència de Madrid, la majoria de la despesa
es produeix en els establiments especialitzats i no
pas en els grans operadors.

La Sra. Rojo contesta les intervencions anteriors
dient que a ella i a tot l’equip de govern els agrada
més fer que no pas parlar; que mentre el Partit Popu-
lar planteja la política comercial a partir de la resta, és
a dir, traient coses com ara l’impost sobre activitats
econòmiques, el govern municipal ho fa a partir de la
suma, és a dir, aportant esforç, cooperació i inversió
conjunta, mètode que té més sentit de futur; i que el
sector, que és madur, sap que s’ha d’esforçar, assu-
mir compromisos i reestructurar-se i té una voluntat
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de modernització i renovació que va més enllà del
victimisme històric.

Aclareix que la modificació substancial introduïda
en el règim dels treballadors autònoms ha influït en la
reducció que s’observa en el percentatge de població
ocupada en el comerç i que és favorable perquè, se-
gons un estudi de la Caixa d’Estalvis de Catalunya,
Barcelona és la ciutat més ben preparada del país
per a afrontar el futur, donat que la composició de la
seva ocupació està vinculada a sectors de més valor
afegit, és a dir, el manteniment de l’ocupació en el
sector de serveis és un indicador altament positiu
perquè denota una millora de l’eficiència i també un
equilibri en la distribució de la població ocupada.
Agrega que a Sant Andreu, tot i haver-s’hi instal·lat
La Maquinista, s’ha incrementat la facturació i l’espai
comercial; i que a Ciutat Vella s’ha instaurat un nou
model de convivència.

Diu, en resum, que l’equip de govern té un model
de ciutat que valoritza l’ús de l’espai públic i en el
qual la convivència de la ciutadania, el comerç i el ter-
ritori és clau.

El Sr. Cornet precisa que dels Centres comercials
Diagonal Mar i de la Maquinista no pot ésser respon-
sable el seu Grup, el qual no ha governat pas aquest
Ajuntament en els darrers vint-i-cinc anys; que la ciu-
tadania sap que el seu partit té paraules i fets; i que el
preocupa haver sentit a la Sra. Rojo congratular-se
que a Barcelona el percentatge de població ocupada
en el sector del comerç hagi baixat.

La Sra. Rojo replica que no es pot plorar per la si-
tuació del nostre comerç, quan la facturació del sec-
tor s’ha incrementat un 6% i un 79% dels comerciants
considera que la seva situació empresarial encara mi-
llorarà en els dos propers anys; i reitera que a Barce-
lona l’ocupació avança amb sentit de futur i qualitat.

La Sra. Servitje fa notar que en l’augment de la fac-
turació que hi hagué el 2001, influí el fet d’ésser el
darrer any de vigència de la pesseta, circumstància
que induïa la gent a gastar més; i que no s’ha donat
resposta als seus comentaris sobre les diverses pro-
blemàtiques que afecten el futur de l’activitat comer-
cial, com ara la concentració excessiva de determi-
nats tipus d’establiments, ni sobre la necessitat d’una
ordenació de l’activitat comercial mitjançant plans
d’usos; i que Ciutat Vella és efectivament un model
en alguns aspectes, però també comença a ser-ho en
altres que no són pas positius.

El Sr. Alcalde recalca que mentre a Barcelona
el 60% de la facturació correspon al petit comerç i el
40% a les grans superfícies, a Madrid, governada des
de fa vint anys pel Partit Popular, es donen, en canvi,
els mateixos percentatges, però a la inversa.

El Sr. Cornet puntualitza que el seu partit accedí al
govern de la ciutat de Madrid fa molt menys de vint
anys, perquè quan hi governaven els socialistes les
coses no anaven com havien d’anar, i, d’aleshores
ençà, la ciutadania li va renovant la seva confiança
per majoria absoluta; i que, afortunadament, Barcelo-
na ha tingut des de sempre un teixit comercial mino-
rista molt més important que el de la resta d’Espanya
i, no obstant això, l’Informe indica que aquest tipus de
comerç presenta ara una tendència a la baixa.

El Sr. Alcalde tanca el debat dient que a Barcelona
el petit comerç té una gran vitalitat i la seva facturació
augmenta; que el percentatge de població ocupada
en el comerç només revela que altres sectors han

crescut més; i que els eixos comercials urbans han
afavorit el creixement del petit comerç, mentre que la
implantació de les grans superfícies ha estat contin-
guda: el resultat final de tot això és que a Madrid hi
ha moltes més grans superfícies que a Barcelona.

4. Memòria del Consell Tributari.
El president de la Comissió de Presidència i Hisen-

da, Sr. Maragall, explica que el Consell Tributari és
una magnífica institució que, quan s’aprovi la part de
la Llei especial de Barcelona pendent d’aprovació pel
Parlament de l’Estat, rebrà reconeixement legal, i
compleix la funció de termòmetre del clima fiscal de
les relacions entre l’Administració tributària i els con-
tribuents a la nostra ciutat; que la memòria presenta-
da reflecteix la consolidació i pràctica regular d’una
determinada política fiscal, més i quan, els darrers
anys, les ordenances fiscals no han experimentat
canvis radicals, és a dir, palesa una realitat positiva,
perquè el nombre de conflictes que arriben al Consell
Tributari s’han anat reduint: ho han fet especialment
els conflictes derivats de les relacions tributàries amb
el món del comerç, les quals en altre temps genera-
ven el major nombre dels casos que el Consell havia
de resoldre, perquè es tracta d’un impost perfecta-
ment consolidat.

Acaba lamentant la desaparició de qui fou presi-
dent del Consell Tributari, l’Excm. Sr. Ignacio de Le-
cea i Ledesma, que tan decisivament contribuí a pres-
tigiar el Consell en tot el país, i agraeix la riquesa de
les seves aportacions i recomanacions, plasmades
en la Memòria.

La Sra. Recasens dedica també un emotiu record a
la figura del Sr. De Lecea, les aportacions del qual
encara continuen ben vives i agraeix la tasca impar-
cial i objectiva del Consell Tributari, tot demanant que
es posi especial cura a complir-ne les recomana-
cions, perquè moltes d’elles ja havien estat formula-
des a la Memòria anterior, com ara les relatives a
l’exempció de l’impost sobre béns immobles a les
fundacions declarades d’utilitat pública, a la proble-
màtica de les bonificacions de l’impost sobre activi-
tats econòmiques per canvi d’activitat o per obres, i
als casos de prescripció per absència o anomalies en
les notificacions.

A propòsit d’això, recorda que encara està pendent
de contestació una pregunta formulada pel seu Grup
el desembre de 2000 sobre l’impacte que les pres-
cripcions havien tingut en l’erari municipal.

Fa notar, en discrepància amb el Sr. Maragall, que
si bé el nombre de recursos generats per l’impost so-
bre activitats econòmiques està estabilitzat, els relatius
a l’impost sobre els vehicles de tracció mecànica han
augmentat en un 43% i els relatius a la plusvàlua ho
han fet en el 82%, és a dir, pràcticament s’han doblat.

Suggereix que s’aprofiti la reforma de la Llei d’hi-
sendes locals i concretament de l’impost sobre activi-
tats econòmiques, per a aclarir-hi determinades qües-
tions, atès que un 39% dels recursos que es
produeixen en aquest impost versen sobre les bonifi-
cacions.

Indica, finalment, que el Consell Tributari assenya-
la l’audiència a l’interessat, la coordinació en els ex-
pedients sancionadors i l’assistència i informació als
contribuents, com a aquells aspectes on hi ha més
manifestes possibilitats de millora.

La Sra. Balseiro agraeix la tasca feta pel Consell
Tributari evocant l’empremta que hi deixà qui en fou
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el president des de la seva creació, l’Excm. Sr. Ig-
nacio de Lecea i Ledesma, que es destacà en la
defensa dels principis de control de la legalitat, equi-
tat i absència d’indefensió, com consta a la Memòria
de 2001.

Destaca l’increment que s’ha produït en el nombre
de recursos interposats en diferents impostos, espe-
cialment en els de plusvàlua, on l’increment ha estat
del 82%, en el de vehicles de tracció mecànica i en el
de béns immobles; i apunta la conveniència d’avaluar
les repercussions econòmiques dels recursos basats
en la manca o retards de les corresponents notifica-
cions.

Finalment, demana que es faci un seguiment del
grau de compliment de les recomanacions del Con-
sell Tributari.

El Sr. Maragall precisa que durant 2001 es presen-
taren 880 recursos sobre un total de 2.000.000 de re-
buts tributaris emesos; que l’increment de recursos,
que només s’ha produït en relació als impostos sobre
l’increment del valor dels terrenys i sobre els vehicles
de tracció mecànica, s’explica perquè les millores de
gestió introduïdes han provocat reaccions de resis-
tència en els subjectes passius i així, concretament,
el Conveni signat amb el Col·legi de Notaris ha millo-
rat el coneixement dels fets imposables i de control
de les declaracions i autoliquidacions per l’impost so-
bre l’increment del valor dels terrenys, i la millor rela-
ció amb la Direcció General de Trànsit permet, tam-
bé, una lluita més efectiva contra el frau en l’impost
de vehicles de tracció mecànica.

La Sra. Recasens observa que, segons la Memòria
de 2001, la gestió de l’impost sobre activitats econò-
miques deixa poc marge perquè el contribuent pugui
al·legar; que no acaba d’entendre per què les millores
en la gestió s’han de traduir en un increment dels re-
cursos; i que el Consell Tributari no és l’única via que
els ciutadans tenen per explicitar la seva disconformi-
tat amb un pagament a l’Administració municipal: no-
més cal comparar el nombre de multes liquidades i
els de les pagades realment.

El Sr. Maragall replica que en la recaptació de les
multes hi ha una evolució positiva espectacular; i que
el nombre de recursos que arriben al Consell Tributari
s’ha reduït gairebé a la meitat en quatre anys, però
en tot cas és fruit d’una major eficàcia del servei de
recaptació.

PART DECISÒRIA

a) Ratificacions:

5. Ratificar els decrets de l’Alcaldia, de 26 de se-
tembre de 2002 (S1/D/2002 3784-3789), pels quals
s’atorguen les medalles següents de conformitat amb
el Reglament d’honors i recompenses dels membres
de la Policia municipal i del Servei de Prevenció i Ex-
tinció d’Incendis i Salvament: a) La Medalla d’Honor
al Mèrit, en la categoria d’Or, al superintendent de la
Guàrdia Urbana, Sr. Lluís Vidal i Verge, en reconeixe-
ment a la seva extraordinària tasca i al seu grau d’efi-
càcia en la direcció del Servei. b) Sengles Medalles
d’Honor al Sofriment, en la categoria d’Or, als Srs.
Antonio Valdés i Sánchez i Alfonso Romero i Gutié-
rrez. c) Medalles d’Honor al Mèrit, en les categories
d’Argent i de Bronze, per la realització d’actes per so-

bre dels deures professionals. d) Medalles d’Honor al
Mèrit, en les categories d’Argent i de Bronze, per raó
de l’antiguitat interrompuda en la prestació de serveis
sense cap nota desfavorable en els respectius expe-
dients personals. e) Medalles d’Honor al Mèrit, en la
categoria d’Argent i a títol honorífic, en reconeixe-
ment d’actuacions de dedicació i col·laboració amb la
Guàrdia Urbana.

El Sr. Forn demana que en ulteriors edicions la rati-
ficació plenària sigui prèvia a l’acte de lliurament de
les Medalles.

S’aprova, per unanimitat, el dictamen.
6. Ratificar el decret de l’Alcaldia, de 7 d’octubre

de 2002, pel qual es garanteix el cofinançament de
la proposta Interreg III B denominada “C2M”, per la
quantitat de 144.456 euros.

7. Ratificar dos decrets de l’Alcaldia, de 4 d’octubre
de 2002 (S1/D/2002 3895 i 3896), pels quals, de con-
formitat amb l’article 7 de l’Ordenança fiscal 2.1, es
concedeix a Futbol Club Martinenc i a Bac de Roda
Sport AIE, una subvenció del 75% de la quota de l’im-
post de construccions i obres meritada, respectiva-
ment, per l’atorgament de sengles llicències d’obres
majors per a la construcció del Complex esportiu del
Guinardó-Torrent d’en Melis i del Complex esportiu
Bac de Roda.

S’aproven, per unanimitat, els dos dictàmens pre-
cedents.

b) Acords sobre societats municipals:

8. Adoptar, en l’exercici de les competències reser-
vades a l’Ajuntament com a soci únic de les Societat
privada municipal 22 Arroba BCN, SA els acords se-
güents:

1r) Designar membres del Consell d’Administració
el Sr. Joan Majó i Cruzate i la Ima. Sra. Maravillas
Rojo i Torrecilla, en substitució de l’Excm. Sr. Joan
Clos i Matheu i del Sr. Oriol Balaguer i Julià respecti-
vament.

2n) Establir que el termini de designació dels con-
sellers que es nomenen serà l’establert en els res-
pectius socials, sense perjudici de la renovació que
fos procedent en el canvi de mandat consistorial.

3r) Facultar indistintament el president i el secretari
del Consell d’Administració per comparèixer davant
de notari i elevar a escriptura pública els nomena-
ments anteriors, com també per complir els tràmits
necessaris per a la seva inscripció en el Registre
mercantil i també la correcció d’errors materials en
cas necessari.

El Sr. García anticipa l’abstenció del seu Grup, per-
què considera que el Sr. Alcalde abandona la pre-
sidència d’aquesta societat sense haver acabat la
feina, ja que, dels sis plans d’iniciativa municipal, n’hi
ha tres d’aprovats però recorreguts en via contencio-
soadministrativa, dos en tràmit d’aprovació amb una
forta resistència social i escàs interès empresarial, i
un que ni tan sols s’ha començat a tramitar: per tant,
el seu Grup opta per abstenir-se, perquè el capità
d’un vaixell no pot abandonar-lo quan comença a en-
fonsar-se.

En tot cas, desitja molta sort al Sr. Majó tot es-
perant que posarà fi a una etapa de mala gestió i
en començarà una altra de correcció de determinats
aspectes del Projecte 22@, sobre el qual el seu
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Grup té unes quantes idees que posa a disposició
del Sr. Majó.

El Sr. Álvarez considera que aquest canvi es pro-
dueix, perquè el Projecte 22@, al qual el seu Grup
dóna suport, no va prou bé, com ell mateix ha asse-
nyalat repetidament en el Consell d’Administració
de la societat, fins al punt que l’Arquitecte en cap de
l’Ajuntament també ha criticat la gestió d’aquest pro-
jecte.

No vol qüestionar la trajectòria professional del Sr.
Majó, però pensa que el fet que també sigui president
d’una altra societat amb funcions similars pot crear al-
gun problema.

Indica que les afirmacions optimistes que s’han fet
en el sentit que ja s’havia ocupat un terç de la superfí-
cie destinada a empreses de nova economia, el por-
ten a demanar rigor, perquè, tot i admetre la crisi que
està vivint aquest sector, a juí seu no es poden quali-
ficar com a empreses de nova economia un hotel,
una indústria tèxtil o una companyia d’assegurances,
i perquè en el terreny de la iniciativa pública el balanç
és molt pobre.

La Sra. Mayol manifesta que el seu Grup dóna su-
port a la proposta atesa la vàlua personal del Sr.
Majó, però ha de criticar el procediment seguit, per-
què els nomenaments no han passat pel Consell
d’Administració de la societat ni se n’ha fet prèvia-
ment partícips els altres socis de l’equip de govern.

Troba, d’altra banda, que aquesta proposta no s’ha
d’aprofitar per introduir un debat sobre el Projecte
22@, que és una molt bona opció estratègica del go-
vern municipal, mentre que no ho seria pas requa-
lificar tot aquest espai per poder-hi fer habitatge, com
pretenia algú.

El Sr. Portabella pensa que el Projecte 22@ és im-
prescindible perquè Barcelona mantingui una posició
internacional de primera magnitud; que els processos
de reconversió industrial cap a les indústries anome-
nades de nova economia –de tecnologies de la infor-
mació i la comunicació i la biotecnologia, etcètera– és
l’especialització que totes les ciutats busquen i, per
tant, hi ha un alt nivell de competència, mentre que,
per altra banda, el moment econòmic actual no és a
escala internacional el millor; que aquest context no
afavoreix la implementació ràpida del Projecte 22@ i,
per això, ara es procura incorporar a la societat que el
gestiona, una persona que té un profund coneixe-
ment del sector i prestigi a escala europeu i que està
treballant dintre del teixit d’aquest tipus d’empreses a
Catalunya.

Li dóna, doncs, la benvinguda, perquè pot contri-
buir a desencallar el procés i fer una funció molt va-
luosa per a tota la Ciutat.

El Sr. Casas precisa que s’està tractant de la de-
signació de dos membres del Consell d’Administració
de 22 Arroba BCN, SA, i no pas del grau de compli-
ment del Projecte 22@, que és ple de salut, energia,
vitalitat, i capacitat de futur; que no es pot posar en
dubte la capacitat del Sr. Majó i de la Sra. Rojo per a
fer aportacions positives a la societat de la qual
aquest Ajuntament és soci únic i, per això, aquest
Plenari és qui ha d’acordar les designacions que es
proposen i amb les quals la societat podrà continuar
fent allò que ha estat fent i reorientar la seva gestió
en el sentit que, fet ja pràcticament tot el planeja-
ment, ara cal incidir en els aspectes de promoció sota
la direcció que el Sr. Alcalde continuarà tenint.

El Sr. Álvarez recalca que el seu Grup dóna suport
al Projecte 22@, però no està d’acord amb la manera
com funciona; que en la intervenció de la Sra. Mayol
s’hi deu traspuar una certa mala conciència en vista
que durant aquest mandat s’ha creat la Plataforma
contra l’Especulació Urbanística i en l’últim número
de la revista El Carrer de la Federació d’Associacions
de Veïns, hi ha un article que porta per títol “L’espe-
culació urbanística i la màfia de l’Ajuntament de Bar-
celona”; i que ell mai no ha defensat la requalificació
d’aquesta zona per a habitatge i, per tant, la Sra.
Mayol no hauria d’haver intentat convertir aquest acte
en un míting electoral.

El Sr. García fa ressaltar que la proposta comporta
la substitució de l’alcalde de Barcelona per una altra
persona, que li mereix tot el respecte, en una empre-
sa que ha de liderar una transformació molt important
en el futur de la Ciutat; i que l’equip de govern ha re-
conegut en certa manera que el projecte està enca-
llat: per tant, el seu Grup desitja que en aquesta eta-
pa que s’obre es desencalli.

La Sra. Mayol matisa que ella no està fent un mí-
ting electoral; que el Sr. Álvarez no pot erigir-se en
defensor del Projecte 22@, perquè en el debat tingut
en el mandat anterior sobre la renovació de les zones
industrials del Poblenou, defensà que en bona part
d’aquest espai s’havia de fer una requalificació de sòl
industrial per poder-hi construir habitatges.

El Sr. Álvarez insisteix que el seu Grup votà a favor
del Projecte 22@ i això és el que compta; i que qui ha
promogut requalificacions ha estat l’equip de govern
a Diagonal Mar.

El Sr. Alcalde puntualitza, amb rotunditat i contun-
dència, que aquest canvi de membres del Consell
d’Administració del 22 Arroba BCN, SA, no implica
cap reconeixement que el Projecte que el 22@ vagi
malament; que el Sr. Majó pot fer-hi unes aportacions
notabilíssimes per la seva trajectòria, nacional i inter-
nacional, en el sector; i que no comparteix en absolut
les crítiques de l’oposició sobre el projecte 22@, ex-
cepcional i únic a escala europea, que comporta una
transformació urbana de primera magnitud i està te-
nint un èxit aclaparador i sense precedents amb uns
índexs que van contra corrent quan tota la resta
d’aquest sector tecnològic està caient: per això, la so-
cietat continuarà essent municipal en el 100%, per-
què l’Ajuntament assumeix la responsabilitat de tirar
endavant el projecte.

S’aprova el dictamen, amb l’abstenció dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
també dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda, i les
Sres. Treserra i Balseiro.

Tot seguit, es dóna per aprovada aquesta acta, en
la part que estrictament fa referència a l’adopció d’a-
quest acord, per tal d’agilitar-ne la inscripció en el Re-
gistre Mercantil.

c) Propostes d’acord:

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA I HISENDA

9. Aprovar provisionalment la modificació per a
l’exercici de 2003 i successius les Ordenances fiscals
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següents: Ordenança fiscal general; núm. 1.1. Impost
sobre béns immobles; núm. 1.2. Impost sobre vehi-
cles de tracció mecànica; núm. 1.3. Impost sobre l’in-
crement del valor de terrenys de naturalesa urbana;
núm. 1.4. Impost sobre activitats econòmiques; núm.
2.1. Impost sobre construccions, instal·lacions i
obres; núm. 3.1. Taxes per serveis generals; núm.
3.2. Serveis de prevenció, extinció d’incendis i salva-
ment; núm. 3.3. Serveis urbanístics; núm. 3.4. Resi-
dus sòlids urbans i d’altres serveis mediambientals;
núm. 3.5. Clavegueram; núm. 3.6. Mercats; núm. 3.7.
Taxes pels serveis d’inspecció i prevenció sanitària i
inscripció en el registre censal d’animals de compa-
nyia; núm. 3.8. Prestacions de la Guàrdia Urbana i
circulacions especials; núm. 3.9. Inspecció i control
sanitari d’animals i llurs productes; núm. 3.10. Serveis
de cementiris i cremació; núm. 3.11. Utilització privati-
va del domini públic municipal; núm. 3.12. Aprofita-
ment del vol, sòl i subsòl; núm. 3.13. Estacionament
de vehicles; núm. 3.14. Serveis culturals; núm. 3.15.
Serveis especials d’enllumenat públic; núm. 3.16. Uti-
lització privada funcionament de les fonts ornamen-
tals; núm. 4. Contribucions especials; sotmetre les
esmentades Ordenances a informació pública per un
termini de trenta dies.

La Presidència, tal com és convingué a la Junta de
Portaveus, acumula al debat d’aquest dictamen el
de la moció següent, tot proposant que prèviament
se’n declari la urgència.

Dels portaveus dels Grups Socialista, d’Esquerra
Republicana de Catalunya-Els Verds, d’Iniciativa-
Verds i de Convergència i Unió:

M 3. El Projecte de llei sobre la reforma de la Llei
d’hisendes locals no conté els elements que permetin
parlar del nou model de finançament, com els ajunta-
ments reclamen des de fa anys. Es mantenen tots els
problemes del finançament local. Ni tampoc es fa
l’esforç per abordar la multiplicitat de tipologies muni-
cipals existents, ni es fa l’esforç per adequar els re-
cursos municipals a les competències realment exer-
cides pels ens locals ni, encara menys, es té en
compte l’especificitat de les propostes contingudes
en la Llei especial de Barcelona, avui en curs de ne-
gociació amb el Govern central.

La forma com s’ha conegut l’Avantprojecte i com
ha arribat al Congrés dels Diputats és una mostra de
menysteniment institucional envers els municipis:
l’Avantprojecte és lliurat quatre dies abans del Con-
sell de Ministres sense cap escletxa oberta a la nego-
ciació. No s’hi incorporen les alternatives elaborades
durant més d’un any per la Comissió Mixta Federa-
ción Española de Municipios y Provincias-Ministeri, ni
se segueixen els procediments acordats en la consti-
tució d’aquesta Comissió. Com en la Llei d’estabilitat,
els ajuntaments són els grans oblidats en el procés
institucional de formació de les lleis, fins i tot d’aque-
lles que els afecten directament.

La reformulació que es fa de l’impost sobre activi-
tats econòmiques (IAE) peca tant de precipitació,
com d’oblit de les normes bàsiques del règim tributari.
Precipitació, en la mesura que no s’han donat a co-
nèixer les conseqüències que sobre els recursos mu-
nicipals i els seus orígens poden tenir les propostes
contingudes en el Projecte de llei. Oblit de les normes
tributàries, en la mesura que no es tenen en compte
els principis de la capacitat econòmica i del benefici
en definir les exempcions i es defineix un impost dei-

xant exempts a una immensa majoria de subjectes
passius, alhora que es vol mantenir el cens d’acti-
vitats econòmiques mitjançant la imposició d’obliga-
cions tributàries.

Els ajuntaments estem oberts a la desaparició de
l’IAE, el que reclamem és el manteniment dels recur-
sos i de l’equilibri entre contraprestacions i serveis re-
buts i, per tant, que no hi hagi un trasllat de càrregues
fiscals cap altres sectors de ciutadans.

Si la Llei s’aprova amb aquests trets tributaris, serà
font d’una gran conflictivitat. En atacar el principi de
suficiència, el d’igualtat davant de les lleis i el de con-
fiança legítima pot ser objecte dels recursos adients
davant del Tribunal Constitucional. Els recursos po-
den ser interposats tant pels ajuntaments, com pels
contribuents. Aquest escenari de conflictivitat a curt
termini genera una incertesa sobrevinguda sobre la
integritat i estabilitat dels recursos municipals.

En aquesta situació, sembla obvi que la mínima
prudència institucional aconsella retardar l’entrada en
vigor de les mesures per tal d’encetar el diàleg im-
prescindible entre Govern central i governs locals. En
tot cas, si el Govern espanyol vol suprimir l’IAE de
forma immediata, haurà de procedir a la compensació
íntegra dels seus rendiments, ja sigui directament als
ajuntaments, ja sigui als contribuents com a compte
de l’impost de societats i de l’impost sobre la renda
de les persones físiques.

El Projecte de llei tampoc conté un model nou de
participació en els tributs de l’Estat, el redactat actual
manté per a la majoria de municipis un model igual al
d’avui i, per tant, subjecte a totes les imperfeccions
que s’han denunciat reiteradament. Per als municipis
més grans de cent mil habitants el canvi en la partici-
pació és més formal que real i li manca una avaluació
concreta.

El Projecte no contempla cap referència al règim es-
pecial financer de Barcelona, ni a la dotació compen-
satòria de la Corporació Metropolitana de Barcelona.

En conseqüència, amb tot el manifestat en els
punts anteriors, l’Ajuntament de Barcelona s’adreça a
la Federació de Municipis de Catalunya, a la Federa-
ción Española de Municipios y Provincias, als Grups
Parlamentaris amb representació al Congrés i al Se-
nat i al Govern central per expressar les següents
propostes d’actuació immediata:

1) Incloure en el text legislatiu en tràmit i en els
Pressupostos Generals per al 2003, la quantificació
precisa i el ple compromís de compensació real als
ajuntaments per al 2003, mitjançant les oportunes
entregues a compte del total de liquidació de l’IAE
prevista per al mateix any en els pressupostos muni-
cipals o, alternativament, l’ajornament de les mesures
fins al gener del 2004 i l’endegament d’un autèntic
procés de negociació institucional.

2) Establir, igualment, la garantia que aquests re-
cursos s’integraran de forma definitiva i estable en el
nou fons de participació en els ingressos de l’Estat
que preveu la Llei.

3) L’aprovació immediata de la Llei especial de
Barcelona en els aspectes que avui són competència
del Govern central, amb especial atenció al model de
finançament que s’hi conté.

4) El manteniment i actualització, anualment garan-
tida, de la dotació compensatòria per al conjunt de
municipis que composaven la Corporació Metropolita-
na de Barcelona.
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El Sr. Maragall presenta, primer, les Ordenances
fiscals per al 2003 i diu que l’acord que avui es pren-
drà, que és el primer pas per a l’aprovació definitiva
de les Ordenances fiscals de l’any vinent, s’inscriu en
un procés normal, encara que enguany mostra trets
d’excepcionalitat, que es produeix cada any per tal
que, abans de la seva entrada en vigor, els ciutadans
puguin tenir una imatge nítida de quines seran les se-
ves obligacions fiscals en relació al municipi en el
proper exercici, en el qual culminarà el Programa
d’actuació municipal del present mandat.

Explica que en les Ordenances en debat pot cons-
tatar-se el compliment dels compromisos, assumits al
principi del mandat, de reducció de la pressió fiscal
tant en relació al producte interior brut de la Ciutat,
com en relació a l’evolució de l’Índex de preus al con-
sum, ja que s’han assolit uns percentatges de reduc-
ció de 16 i de 5,5 punts, però afegint-hi els efectes de
la revisió fiscal per al 2003, la reducció passa a ésser
de 21 i de 6,6 punts respectivament, ja que mentre
els ingressos han pujat de 100 a 107, el producte in-
terior brut ha pujat de 100 a 128,9, i l’Índex de preus
al consum ho ha fet de 100 a 113,8 dades que són
prou il·lustratives del compliment dels compromisos
assumits per l’equip de govern.

Concreta que les previsions d’increments per a
l’any vinent són del 2,57% pel que fa als impostos lo-
cals, del 2,45% pel que fa a les taxes i del 2,53% per
al conjunt d’ingressos propis d’aquest Ajuntament.

Quant a les novetats que s’incorporen a les Orde-
nances fiscals de 2003, esmenta: en l’impost sobre
béns immobles la modificació en els topalls, de ma-
nera que les quotes es mantenen per dessota de
l’evolució de la base liquidable i de la inflació i així, en
més dels 80% dels casos, l’augment serà inferior al
3% i en el 10% estarà per dessota del 3,5% i es fixa
un límit màxim d’increment del 10% per a qualsevol
tipus de quota; en l’impost sobre l’increment del valor
dels terrenys, després d’un any d’encaix de la revisió
cadastral, es torna al tipus tradicional del 30%; en
l’impost sobre instal·lacions, construccions i obres,
després d’un any de congelació, es fixa el tipus del
3% per seguir, encara que sigui de lluny, l’evolució de
la inflació; en les taxes els increments es mantenen
en la majoria dels casos per dessota del 3% i en la
resta no superen el 3,20%.

Subratlla que tot això posa de manifest una política
de contenció fiscal; i que les Ordenances de l’any vi-
nent incorporen la majoria de les recomanacions que
formula el Consell Tributari.

Referint-se, seguidament, a la moció, significa que
no està motivada pas per caprici ni per una situació
exclusiva de Barcelona, sinó per una qüestió cabdal,
que afecta l’Administració local en el seu conjunt i de-
mana una resposta al Projecte de llei de reforma de
les hisendes locals, el qual no conté els elements
necessaris per a poder parlar d’un nou model de fi-
nançament local, com està reclamant tot el municipa-
lisme i, especialment, el català; i que, per altra banda,
tal projecte és una mostra rotunda de menysteniment
institucional, del qual no en coneix cap altre prece-
dent a Europa, a l’hora de fixar elements cabdals per
a les entitats locals.

Sosté que el Projecte ignora sistemàticament nor-
mes bàsiques del règim tributari, entra en contradic-
ció amb els principis de capacitat econòmica i benefi-
ci i implica incerteses i inseguretat jurídica que, si es

mantenen, fan auspiciar un alt grau de conflictivitat,
cosa que és la pitjor recepta per a qualsevol adminis-
tració tributària; i que el darrer any del mandat no pot
començar amb la perspectiva d’haver d’aprovar unes
noves ordenances fiscals en el primer trimestre, i de
les reclamacions que amb tota probabilitat es produi-
ran si tal projecte tira endavant en els termes com ac-
tualment està redactat, els quals posen en joc la ne-
cessitat de les entitats locals de comptar amb uns
ingressos normals, regulars i periòdics.

Recalca que si el Govern de l’Estat vol suprimir
l’impost sobre les activitats econòmiques, objectiu
que podria compartir, hi ha altres maneres de fer-ho;
però en tot cas l’eliminació d’aquest impost ha d’anar
acompanyada de l’oportuna compensació, plena,
efectiva i estable a les administracions locals, cosa
que és, fins i tot, una obligació legal.

Acaba donant lectura a les propostes d’actuació
immediata que s’expressen en la moció, en la qual
demana que es vegi, també, una adhesió a l’acord
que aquesta tarda adoptaran la Federació de Munici-
pis de Catalunya i l’Associació Catalana de Municipis
i Comarques, quan fins i tot la Comissió d’Hisenda de
la Federació Espanyola de Municipis i Províncies ha
pres una resolució en la mateixa direcció.

El Sr. Puigdollers comenta, d’entrada, que el de-
bat anual sobre les ordenances fiscals té caràcter
econòmic i versa sobre uns documents que jurídica-
ment tenen força i donen seguretat jurídica, tanma-
teix aquest debat es fa avui en un marc d’absoluta
inseguretat jurídica i caldrà repetir-lo sobre unes no-
ves ordenances fiscals, encara que no sigui per cul-
pa d’aquest Ajuntament; que, segons el Programa
d’actuació municipal, bon govern significa exercir les
responsabilitats públiques que corresponen als elec-
tes, amb un alt sentit de responsabilitat, autoritat, vi-
sió estratègica, dinamisme i lideratge estimulant la
societat, implicant els ciutadans i els agents socials i
tenint capacitat de relació amb l’entorn polític que
representen les altres administracions i el sector pri-
vat: per tant, el Programa d’actuació municipal no
s’està complint, ja que el clima d’inseguretat que hi
ha avui és conseqüència de la incapacitat de l’Ajun-
tament per a desbloquejar la part de la Carta munici-
pal que està encara pendent d’aprovació, perquè si
això s’hagués aconseguit, aquest debat sobre el fi-
nançament es faria amb absoluta seguretat jurídica,
donat que hi hauria una llei del Parlament de l’Estat
que determinaria clarament els recursos financers
d’aquest Ajuntament.

En relació a la moció, que el Grup de Convergèn-
cia i Unió també signa i votarà favorablement, precisa
que el seu Grup: a) vol la desaparició de l’impost so-
bre activitats econòmiques el 2003 i, per tant, s’hauria
de treballar de manera seriosa i ràpida per a assolir
aquest objectiu; b) no acceptarà del govern municipal
plantejaments d’ordenances fiscals que intentin suplir
els efectes de la supressió de tal impost mitjançant
l’increment d’altres impostos municipals; c) entén que
el Projecte de llei del Govern de l’Estat conté alguns
aspectes positius, com ara una reducció de l’impost
sobre béns immobles per a les famílies nombroses;
d) adverteix ja ara que no acceptarà l’aplicació d’un
impost sobre els béns immobles afectes a les activi-
tats comercials; e) entén que l’Estat ha de suplir la
minva d’ingressos que sigui conseqüència de la su-
pressió de l’impost sobre activitats econòmiques, i in-
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cloure en els seus Pressupostos Generals de 2003
les corresponents partides compensatòries.

Diu, en resum, que una reforma fiscal de l’enverga-
dura de la que s’està discutint no es pot presentar
amb la irresponsabilitat amb què ho ha fet el Govern
del Partit Popular: per això, el seu Grup s’ha adherit a
la moció, però creu que aquesta discussió no s’hauria
tingut amb la inseguretat jurídica que hi ha avui, si el
govern municipal hagués fet la seva feina i la Carta
municipal estigués íntegrament aprovada.

El Sr. Álvarez, parlant primerament de les Orde-
nances fiscals de l’any vinent, manifesta que, al final
del mandat, Barcelona continuarà essent la ciutat
amb la fiscalitat més alta d’Espanya; que per a un
64% dels seus ciutadans i ciutadanes la relació entre
els impostos que paguen i els serveis que reben és
negativa; que en la revisió fiscal de l’any vinent s’in-
crementen els impostos que graven l’habitatge, con-
cretament el d’instal·lacions, construccions i obres, el
de l’increment del valor dels terrenys i el de béns im-
mobles, a pesar de les dificultats dels ciutadans per a
poder accedir a un habitatge, i de la manca d’habitat-
ge social.

Referint-se posteriorment a la moció, diu que el
Govern del Partit Popular vol eliminar l’impost sobre
activitats econòmiques, perquè és injust i il·lògic que
una activitat econòmica pagui en funció de la superfí-
cie i de la radicació, i no pas dels ingressos i beneficis
que obté, i perquè vol complir dintre de termini els
compromisos electorals assumits per aquest motiu.

Destaca que la mesura afectarà el 93% del contri-
buents per aquest impost, és a dir, uns 162.000 pro-
fessionals, comerciants, artistes i treballadors autò-
noms deixaran de pagar-lo i, per tant, estaran molt
contents que se suprimeixi aquest impost creat quan
els socialistes eren en el Govern de l’Estat; que, a fi
que els Ajuntaments no resultin perjudicats, el Projec-
te de llei preveu compensar-los al 100% la minva
d’ingressos que els comporti la desaparició de l’im-
post sobre activitats econòmiques, mitjançant l’impost
sobre la telefonia mòbil, mitjançant l’augment de les
bases d’aquelles empreses amb una facturació supe-
rior al milió d’euros a l’any, les quals continuaran pa-
gant l’impost sobre activitats econòmiques, i mitjan-
çant una partida pressupostària oberta, perquè el seu
import està encara subjecte a negociació amb la Fe-
deració Espanyola de Municipis i Províncies i el Pro-
jecte de llei encara està en el tràmit parlamentari.

Creu, doncs, que la moció intenta fer una política,
partidista i electoralista, de desgast del Partit Popular, el
qual governa també en la majoria d’ajuntaments d’Es-
panya i, per tant, no els reduirà els seus ingressos.

Insisteix que, a partir de primer d’any, uns 162.000
contribuents de Barcelona estaran molt satisfets de no
haver de pagar l’impost sobre activitats econòmiques i,
d’altra banda, això es compensarà als ajuntaments
mitjançant un augment de la participació en els im-
postos estatals directes (impost sobre la renda de les
persones físiques) i indirectes (l’impost sobre el valor
afegit i impostos especials), de manera que els ajunta-
ments no perdran capacitat financera i s’eliminarà un
impost injust, la implantació del qual provocà una nom-
brosa manifestació d’empresaris, comerciants i treba-
lladors autònoms a la plaça de Sant Jaume.

Anuncia, en conclusió, el vot contrari del Partit Po-
pular de Catalunya a les Ordenances fiscals per a
2003 i a la moció.

El Sr. Forradellas expressa l’acord del Grup d’Ini-
ciativa-Verds amb les Ordenances fiscals per al
2003 i amb la moció en debat i justifica aquest
posicionament adduint que mai com avui ha estat
tant urgent aprovar les ordenances fiscals del proper
exercici, perquè la inseguretat, a la qual estan sot-
mesos tots els Ajuntaments de Catalunya i de l’Es-
tat, és considerable per la manera com s’està des-
envolupant el procés de reforma del finançament
local, ja que a les tradicionals dificultats que pateix
Barcelona com a capital de Catalunya per la insufi-
ciència de recursos, se suma ara un projecte de llei
que s’ha fet tard i malament, és a dir, en un moment
inadequat, perquè tots els Ajuntaments ja estan dis-
cutint les ordenances fiscals i els pressupostos per a
l’any vinent, i sense consultar els ajuntaments ni els
organismes supramunicipals, i, per tant, sense la
participació que el Grup del Partit Popular de Cata-
lunya tan sovint predica i menystenint les recomana-
cions de la Comissió d’experts. Afegeix que la moció
reclama compensacions econòmiques adequades
per si el projecte de llei en qüestió tira endavant; i
que la participació dels ajuntaments en la cistella
d’impostos estatals és minsa i insuficient i, per tant,
s’ha de dotar adequadament.

Fa avinent que el seu Grup mai no ha estat par-
tidiari de l’actual Llei d’hisendes locals, sinó d’una le-
gislació basada en la progressivitat fiscal, de manera
que “qui més guanyi més pagui”, i en els aspectes
mediambientals en el sentit que “qui més contamina
més pagui”, que són els dos eixos sobre els quals
hauria de girar la fiscalitat local, i, tanmateix, el Pro-
jecte de llei no té en compte cap d’aquests principis i
recorre a mecanismes absolutament arbitraris que no
asseguren als ajuntaments uns ingressos suficients
en funció de la seva població i de les seves necessi-
tats econòmiques, socials i d’infraestructures, ni tam-
poc les compensacions adequades a aquells que no
tinguin un grau suficient d’activitat econòmica.

Expressa, també, la seva preocupació perquè tal
projecte de llei no fa cap referència al règim financer
especial previst a la Carta.

Posa en relleu, d’altra banda, que el Projecte es
presenta en un context de dèficit zero que condiciona
la política dels ajuntaments, mentre que el Govern de
l’Estat continua gaudint d’ajuts de l’Unió Europea que
li permeten fer determinats encaixos pressupostaris;
que els municipis encara estan molt lluny d’assolir el
percentatge del 25% de participació en els ingressos
públics, el qual actualment es mou entre el 12 i el 14
per 100 i, per tant, aquest seria un bon moment per-
què el Projecte de llei intentés escurçar distàncies; i
que, concretament, en el procés constructiu del Pro-
jecte 22@ l’Ajuntament percep aproximadament el
15% dels ingressos que genera i el 85% restant se’l
reparteixen l’Estat i la Generalitat, i quan les activitats
de les empreses es posen en marxa, l’Ajuntament co-
bra un 5% dels impostos que meriten i l’Estat i la Ge-
neralitat el 95% restant.

Acaba remarcant que la política fiscal del Partit Po-
pular fa que actualment hi hagi més càrregues per
impostos indirectes, que no pas directes; que la re-
baixa fiscal propiciada per tal partit beneficia les ren-
des de capital més altes i no pas la gent que cobra
d’una nòmina, i ha comportat menys despesa social
en beques i altres atencions socials que el país ne-
cessita; i que, per descomptat, el seu Grup s’adhereix
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a la proposta que la Federació de Municipis de Cata-
lunya pugui aprovar aquesta tarda.

El Sr. Maestro anticipa que el Grup d’Esquerra Re-
publicana de Catalunya-Els Verds votarà favorable-
ment tant les Ordenances fiscals per a l’any vinent
com la moció, perquè pensa que un govern municipal
responsable ha de presentar aquestes ordenances i
ha de fer-ho en un context complicat, perquè el Go-
vern de l’Estat ha plantejat de manera irresponsable i
unilateral, sense consens ni negociació prèvia, el Pro-
jecte de llei de reforma de la Llei d’hisendes locals.

Considera que les Ordenances fiscals del 2003,
que presenten la novetat de la taxa pel registre cen-
sal de gossos potencialment perillosos, compleixen
els compromisos adquirits en el Programa d’actuació
municipal i en els programes electorals de les forces
integrades en l’equip de govern i, concretament, re-
dueixen la pressió fiscal real, aspecte en el qual pre-
cisa que, mentre la derivada de la figures fiscals mu-
nicipals representa l’1,8% del producte interior brut de
la Ciutat, la dels dos grans impostos estatals, el del
valor afegit i el de la renda de les persones físiques,
arriba al 12% i, per tant, el Sr. Álvarez no hauria d’in-
tentar confondre la ciutadania en aquesta qüestió.

Parlant, a continuació, de la reforma de les hisen-
des locals, diu que el seu Grup no ha estat mai parti-
dari de l’actual esquema de finançament local i n’ha
propugnat la revisió, però el projecte de llei que s’ha
presentat és electoralista i unilateral, no fa cas dels
consells de la Comissió d’experts i es limita aplicar el
Programa electoral del Partit Popular tendent a afavo-
rir les rendes més altes i els territoris on tal partit pot
aconseguir la majoria.

Afirma que en tal projecte de llei es torna a posar
de manifest la manera de fer i la ideologia centralista i
nacionalista espanyola del Partit Popular, el qual té
una concepció radial de relació directa del Govern de
l’Estat amb els municipis prescindint de les comuni-
tats autònomes, mentre que una de les conclusions
de la Comissió d’experts recomanava atorgar més
competències a les comunitats autònomes, per tal de
trencar, si convenia, la uniformitat absoluta del règim
local; que la Carta municipal, aprovada per unanimitat
per aquest Consistori, està encallada a Madrid, a pe-
sar d’ésser imprescindible per a millorar la qualitat de
vida dels ciutadans i ciutadanes de Barcelona, per-
què el Govern de l’Estat no vol tirar-la endavant atès
que Madrid no en té; i que afegint a tot això els efec-
tes del dèficit zero que el Govern de l’Estat imposa, la
retallada d’inversions a la Ciutat pot ésser del 20%.

Estima que les alternatives a l’impost sobre activi-
tats econòmiques que figuren en el projecte de llei en
tràmit no garanteixen la suficiència financera de les
entitats locals, sinó que la retallen i obren un període
d’inestabilitat en els ingressos per causa d’una falsa
corresponsabilitat; i que tal projecte de llei conté co-
ses profundament injustes i reaccionàries: per exem-
ple, que una família que tingui cinc fills i dues
minyones i visqui a Pedralbes pugui gaudir de bonifi-
cacions, i una altra que només tingui dos fills i visqui
a Poblenou, no.

El Sr. Maragall, contestant les intervencions de l’o-
posició, es refereix primer al Sr. Puigdollers i diu que
el president del Grup de Convergència i Unió ha res-
ponsabilitzat el govern municipal del fet que l’aprova-
ció de la Carta municipal estigui encallada a Madrid,
a pesar de saber perfectament qui ha posat afany i

feina a resoldre aquest bloqueig i que qui s’hi ha opo-
sat és el Govern de l’Estat, al qual Convergència i
Unió està donant suport parlamentari en el Congrés
dels Diputats i en el Senat des de 1996, mentre que
ni la Conselleria de la Generalitat que presideix la
Comissió mixta creada pel Parlament de Catalunya ni
el Grup polític que governa la Generalitat han afegit
la més mínima empenta, pressió o iniciativa davant el
Govern de l’Estat en relació a la Carta municipal, tret
de l’acompanyament físic i institucional a les dues re-
unions tingudes a Madrid amb el Ministre, i encara
tant en aquestes reunions com en les sectorials, la
principal preocupació, legítima, de la representació
de la Generalitat fou mirar que la negociació no afec-
tés la institució autonòmica, capteniment que s’ha de
tenir en compte a l’hora de buscar responsabilitats
pel bloqueig en què es troba l’aprovació de la Carta
municipal, responsabilitats que recauen sobre tot en
el Govern de l’Estat, que podia obrir les portes i no ho
ha fet, enmig d’un silenci clamorós per part de la Ge-
neralitat de Catalunya i de la força política que la go-
verna.

Expressa, a continuació, el seu acord amb la desa-
parició de l’impost sobre activitats econòmiques; però
matisa que el Projecte de llei no suprimeix aquest im-
post i es limita a introduir-hi unes exempcions, i que si
això es tira endavant, cal garantir als municipis unes
compensacions adequades, no per la via d’una parti-
da de contingències en un racó dels Pressupostos
Generals de l’Estat, sinó en la mateixa llei de refor-
ma, per tal que en quedi assegurada la continuïtat en
el futur.

Considera que les bonificacions a les famílies nom-
broses constitueixen una altra de les incerteses del
projecte de llei en qüestió, perquè jurídicament són
discutibles i poden comportar diferències entre aque-
lles famílies nombroses que son propietàries del seu
habitatge i aquelles altres que viuen en un de lloguer;
i que, d’altra banda, la política social d’atenció a les
famílies nombroses i les desgravacions a aquestes
famílies no tenen en l’impost sobre béns immobles el
millor escenari.

Indica que si la desaparició de l’impost sobre activi-
tats econòmiques ha de tenir les degudes compensa-
cions en els Pressupostos Generals de l’Estat, com
sosté el Sr. Puigdollers, la força política a què pertany
aquest regidor no els hauria d’haver votat favorable-
ment, i tanmateix ho ha fet.

La Presidència indica al Sr. Maragall que ha esgo-
tat el temps de què disposava; i que, en tot cas, po-
drà aprofitar la contestació al torn de rèplica per a
donar contestació al Sr. Álvarez.

El Sr. Puigdollers addueix que, segons el Progra-
ma d’actuació municipal, aprovat amb els vots favora-
bles de l’equip de govern, el qual és també el màxim
responsable de complir-lo, l’Ajuntament ha de liderar
polítiques municipals i en aquest terreny l’actuació del
govern municipal mereix un zero, perquè no n’ha
liderada cap, ni de les generals ni de les específiques
de la Ciutat.

Insisteix que el present debat es fa en un marc d’in-
seguretat jurídica que no és admissible en matèria
fiscal, però mentre en altres ajuntaments això no és
culpa dels respectius governs, aquí sí, perquè si s’ha-
gués aconseguit l’aprovació de la Carta municipal,
avui no hi hauria aquesta inseguretat, de la qual no
es pot responsabilitzar el Grup de Convergència i
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Unió, perquè no es pas qui governa aquest Ajunta-
ment. Agrega que, de la mateixa manera que és res-
ponsabilitat del Govern de la Generalitat aconseguir
un bon finançament per a Catalunya, és responsabili-
tat del govern municipal aconseguir un bon finança-
ment per a Barcelona, tasca que sempre ha comptat
amb el suport del Grup de Convergència i Unió: per
això, no s’ha cansat mai d’acompanyar el Sr. Mara-
gall als llocs on s’ha tractat aquesta qüestió, de ma-
nera que fins avui mai se li havia fet cap retret per
aquest motiu.

També reitera que el seu Grup vol que els con-
tribuents deixin de pagar l’impost sobre activitats
econòmiques el 2003 i no acceptarà que la minva
d’ingressos municipals com a conseqüència de la
desaparició o les exempcions en tal impost es cobrei-
xi mitjançant l’increment de la fiscalitat que pesa so-
bre els habitatges, com fan les Ordenances fiscals en
debat i, per això, el seu Grup les votarà en contra.

El Sr. Álvarez pensa que l’equip de govern hauria
d’estar molt satisfet del capteniment del Govern de
l’Estat, perquè les transferències estatals a l’Ajunta-
ment que el 1996 importaven 64.000 milions de pes-
setes, el 2001 arribaren fins als 92.800 milions, amb
un increment, per a aquest període, del 45%, és a dir,
del doble de la inflació produïda en el mateix temps.

Declina replicar les referències que en el curs del
debat s’han fet a les polítiques del dèficit zero, des-
prés d’haver sentit un recent discurs, en el qual el Sr.
Zapatero es declarava d’acord amb les polítiques
d’equilibri pressupostari en les Administracions pú-
bliques.

Sosté que la proposta de l’equip de govern manté
Barcelona com la ciutat amb la fiscalitat més alta
d’Espanya; que, en canvi, el seu partit pretén posar-la
al mateix nivell de les altres i que per la via de la su-
pressió o de les exempcions es deixi de pagar un im-
post que, quan s’implantà, generà fortes reaccions de
protesta i, per tant, ara se’n planteja una reforma, a la
qual l’equip de govern s’oposa i en virtut de la qual a
Barcelona uns 162.000 contribuents no hauran de pa-
gar-lo, però aquest Ajuntament com els de la resta
d’Espanya seran degudament compensats i no per-
dran ni un sol euro.

El Sr. Maragall diu que el Govern del Partit Popular
té por als ajuntaments i per això ha fet una proposta
de reforma del finançament local enganyant els go-
verns municipals de tot el país, fins al punt que ni tan
sols la Presidència de la Federació Espanyola de Mu-
nicipis i Províncies gosa dir res a favor d’aquest pro-
jecte de llei i s’ha produït un silenci espectacular per
part dels alcaldes pertanyents al Partit Popular, els
quals no saben com encaixar-lo.

S’ofereix a lliurar al Sr. Álvarez una còpia de les
opinions que ahir, en la sessió de l’Ajuntament de
Madrid, exposava el seu alcalde sobre aquesta llei
i en suport d’una resolució similar a la moció en
debat.

Recalca que la meravellosa evolució, esmentada
pel Sr. Álvarez, de la participació en els ingressos de
l’Estat està determinada per un model de finança-
ment creat en els últims anys que el Govern de l’Estat
estigué en mans dels socialistes i abans que hi acce-
dís el Partit Popular, el qual ara pretén liquidar-lo; que
el Projecte de llei conté una sèrie d’elements de
constitucionalitat dubtosa i incerteses que generaran
una alta conflictivitat en els propers mesos, i sotmet

els ajuntaments a un maltracte que no es mereixen,
ni aquest ni els altres ajuntaments d’Espanya.

Rebutja que Barcelona sigui encara la ciutat fis-
calment més cara d’Espanya, tot apuntant que a l’ho-
ra de fer comparacions, es miri ben bé què passa
amb les diferents taxes i amb l’impost sobre construc-
cions, instal·lacions i obres, com es grava l’habitatge i
on s’exigeix la taxa d’escombraries i on no. Afegeix
que, en tot cas, la diferència que hi havia fa uns
quants anys ha estat més que amortitzada.

Indica que la imposició sobre la telefonia mòbil
s’està reclamant des de fa uns anys i ara el Govern
de l’Estat pretén que serveixi per a compensar la des-
aparició de l’impost sobre activitats econòmiques,
capteniment que li sembla un abús.

Sosté que és radicalment fals que les compensaci-
ons per la desaparició de l’impost sobre activitats
econòmiques estiguin assegurades al 100%, perquè
no figuren a la Llei i no estan garantides ni institu-
cionalment ni pressupostàriament donat que només
figuren en una partida ampliable com un concepte a
negociar; que en el Projecte de llei el Govern de l’Es-
tat ha prescindit totalment del treball de la Comissió
d’experts i no ha recollit ni una sola de les seves re-
comanacions, ans fins i tot les ha contradit frontal-
ment; i que tot això és de dubtosa legalitat, perquè hi
ha sentències que parlen dels principis de confiança
legítima i de lleialtat institucional, però el Govern de
l’Estat els ha trencat en tractar els ajuntaments com
una institució menor i pretendre imposar-los els seus
criteris, en compliment d’una promesa electoral, mit-
jançant la majoria de què disposa en el Parlament es-
panyol, capteniment pel qual pagarà, tanmateix, un
preu polític d’aquí uns mesos.

El Sr. Alcalde no accepta les crítiques del Sr.
Puigdollers sobre la manca de lideratge d’aquest
Ajuntament en l’aprovació de la Carta municipal,
perquè s’ha fet tot el que calia: per tant, el Sr.
Puigdollers hauria de preguntar al Govern del Partit
Popular per què no vol aprovar-la, i a Convergència i
Unió per què dóna el suport al Govern de l’Estat a
pesar d’això.

Pensa que aquesta formació política no gosa dir
allò que hauria de dir perquè necessita el vot del Par-
tit Popular de Catalunya per a aprovar els Pressupos-
tos de la Generalitat en el Parlament català. Afegeix
que per molt que digui el Sr. Puigdollers, la ciutadania
sap perfectament que l’aprovació del tram de la Carta
municipal que depèn del Parlament espanyol és res-
ponsabilitat de qui hi té la majoria absoluta, el Partit
Popular, i tanmateix el Sr. Puigdollers intenta convèn-
cer la gent que tal responsabilitat recau en el govern
municipal.

Significa que el Sr. Montoro, en una entrevista pu-
blicada en el diari Expansión, en preguntar-se-li quan
pensava negociar amb els ajuntaments la llei d’hisen-
des locals, contestà que aquestes coses sempre es
feien igual: en les últimes dotze hores.

Puntualitza que el govern municipal està a favor de
la supressió de l’impost sobre activitats econòmiques,
però el procés s’està fent molt malament, perquè in-
trodueix un alt nombre d’incerteses que posen en pe-
rill els ingressos municipals d’una manera tan radical
que mereix una resposta institucional per a evitar el
desgavell.

Considera que el projecte de llei en qüestió com-
porta una inseguretat jurídica total, perquè està en
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contra els principis en què es fonamenta la fiscalitat
en el nostre país; que no es pretén pas eliminar l’im-
post sobre activitats econòmiques, sinó incorporar-hi
una exempció i, a canvi, aplicar un altre impost sobre
els béns immobles i tot això introdueix una incertesa
en els futurs ingressos municipals; que el Govern de
l’Estat tracta els ajuntaments com si fossin l’oposició,
perquè aprova un projecte de llei que els afecta, el
sotmet a tràmit parlamentari i remet la negociació
amb els ajuntaments d’Espanya, que s’hauria de fer
en la Taula de fiscalitat nacional, al moment de la ne-
gociació d’esmenes amb l’oposició parlamentària, a
pesar que els ajuntaments no són oposició, sinó go-
verns locals: aquesta situació explica que els ajunta-
ments estiguin estudiant col·legiadament, amb rigor i
seriositat, la manera de defensar-se davant aquest
maltracte i menysteniment.

El Sr. Puigdollers opina que l’explicació que acaba
de fer el Sr. Alcalde sobre la negociació de la reforma
de la llei d’hisendes locals és una clara demostració
de la incapacitat d’aquest Ajuntament per a liderar les
relacions amb l’Estat en les qüestions d’interès local.

El Sr. Alcalde replica que quan el Partit Popular,
que té la majoria en el Congrés dels Diputats, es
nega a discutir en una taula, no es pot parlar de man-
ca de lideratge d’aquest Ajuntament, sinó d’obstruc-
cionisme del Partit Popular, amb col·laboració de
Convergència i Unió, a qualsevol negociació amb els
ajuntaments.

El Sr. Puigdollers diu que de la mateixa manera
que hi ha actituds polítiques que porten a l’acord, n’hi
ha d’altres que porten, d’entrada, al desacord.

El Sr. Alcalde contesta que a vegades fins i tot se li
ha retret que té un tarannà massa negociador i així,
mentre aquest Ajuntament ha aconseguit uns acords
excel·lents sobre el traçat del tren d’alta velocitat al
seu pas per Barcelona i sobre les estacions de Sants
i de la Sagrera, el Govern de la Generalitat té força
dificultats a aconseguir una negociació igualment pro-
fitosa sobre el pas d’aquest tren per l’aeroport.

El Sr. Puigdollers observa que en política es pot
actuar amb voluntat d’arribar a acords per a resoldre
els problemes, o en funció d’una estratègia general
en virtut de la qual, fins i tot quan es defensen els in-
teressos de Barcelona, s’actua com a oposició al Go-
vern de l’Estat; i que sense l’actitud que ha mantingut
el Grup Parlamentari de Convergència i Unió avui no
s’estaria negociant el Decret sobre les relacions de
treball.

El Sr. Alcalde respon que aquestes afirmacions del
Sr. Puigdollers podrien tenir sentit si el problema fos
exclusiu d’aquest Ajuntament, però afecta tots els
ajuntaments espanyols i, per això, l’Associació Ca-
talana de Municipis i Comarques també promou mo-
cions similars a la que s’ha presentat aquí: en con-
seqüència, tals afirmacions no tenen cap base de
sustentació.

El Sr. Álvarez agraeix que el Sr. Alcalde hagi reco-
negut que s’ha assolit una bona solució sobre el tra-
çat del tren d’alta velocitat

Puntualitza que el Govern de l’Estat està nego-
ciant des de fa dos anys amb la Federació Espa-
nyola de Municipis i Províncies la reforma del finan-
çament local.

No pot admetre que l’opinió que ha exposat el Sr.
Maragall sigui la de tot el municipalisme espanyol; i
assegura que l’eliminació de l’impost sobre activitats

econòmiques beneficiarà milers de ciutadans i no
comportarà cap pèrdua d’ingressos per a aquest
Ajuntament, però no confia que quan el temps li doni
la raó, l’equip de govern ho reconegui.

El Sr. Alcalde insisteix que no hi hagut cap nego-
ciació fins al punt que tres dies abans de la presenta-
ció del Projecte de llei ni els alcaldes pertanyents al
Partit Popular coneixien remotament com aniria la re-
forma de l’impost sobre activitats econòmiques, situa-
ció que és greu, perquè més enllà de les picabaralles
internes, comporta un problema de respecte institu-
cional i de respecte a l’autonomia local

Addueix que abans d’aplicar l’impost sobre activi-
tats econòmiques, un cop aprovada la llei el 1987, es
mantingueren taules de tota mena per a analitzar els
efectes que generaria i, en canvi, en aquesta ocasió
el Govern de l’Estat s’ha mostrat disposat a acceptar
fins a l’últim moment modificacions que, en afectar
les previsions d’ingressos dels ajuntaments, genera-
ran inseguretat jurídica: per tant, no hi ha hagut nego-
ciació, sinó imposició d’una determinada manera de
substituir l’impost sobre activitats econòmiques, i els
ajuntaments no poden acceptar-la, perquè introdueix
un elevadíssim grau d’incertesa en els ingressos mu-
nicipals, fet que està per damunt de sensibilitats per-
sonals.

S’aprova el dictamen núm. 9, relatiu a les Ordenan-
ces fiscals per al 2003 i exercicis successius amb el
vot en contra dels Srs. Puigdollers, Forn, Ciurana,
Gascón i García, i les Sres. Oranich, Ortega, Fandos,
Recasens i Servitje, i també dels Srs. Álvarez, Cornet
i Arredonda, i les Sres. Treserra i Balseiro.

S’aprova, amb el vot en contra dels Srs. Álvarez,
Cornet i Arredonda, i les Sres. Treserra i Balseiro, la
moció en debat, la urgència de la qual ja estat decla-
rada prèviament.

10. Declarar, a l’empara de l’article 20 del Regla-
ment del patrimoni dels Ens locals, desafectats del
domini públic els locals grafiats en el plànol annex
(plantes baixa i primera) que són part de la finca si-
tuada en el carrer del Doctor Pi i Molist, núms. 129-
157, seu del Districte de Nou Barris, amb la finalitat
d’alienar-los a l’Institut Nacional de la Seguretat So-
cial, per a la instal·lació d’una oficina integral de la
Seguretat Social.

El Sr. Ciurana anticipa l’abstenció del seu Grup,
perquè considera una equivocació que l’Ajuntament
es vengui patrimoni, encara que sigui a la Seguretat
Social.

El Sr. Cuervo contesta que l’operació és beneficio-
sa, perquè els ciutadans podran gaudir, més a prop,
d’uns serveis administratius públics de primer ordre i,
a més, l’Estat pagarà per aquest immoble un preu
que revertirà en el Districte.

El Sr. Ciurana replica que per a aconseguir el ma-
teix objectiu, hi havia altres opcions, com el lloguer a
llarg termini o la constitució d’un dret de superfície, lli-
gades amb la capacitat de negociació amb l’Adminis-
tració de l’Estat.

S’aprova el dictamen amb l’abstenció dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje.

11. Desestimar, per les raons apuntades en l’infor-
me annex de la Direcció de Serveis d’Administració
del Patrimoni, les al·legacions formulades pel Grup
Municipal de Convergència i Unió en el tràmit d’infor-
mació pública del plec de clàusules regulador de la
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concessió per a la construcció i gestió d’un tanatori
en la finca de propietat municipal situada al carrer de
Carles Riba, núms. 10-12, a adjudicar a la societat
Serveis Funeraris de Barcelona, SA (SFB) com a
aportació no dinerària pel desemborsament de 408
accions de la dita societat, per un valor nominal con-
junt de 2.452.488 euros, de les que s’emetran i posa-
ran en circulació en l’ampliació de capital en tràmit de
formalització; aprovar el plec definitivament; i formalit-
zar la subscripció d’accions i el contracte de conces-
sió en escriptura pública.

El Sr. Ciurana avança el posicionament contrari del
seu Grup, perquè, a juí seu, la decisió que es propo-
sa vulnera les normes de lliure competència i, conse-
güentment, impedeix que els ciutadans obtinguin el
millor servei: per tal motiu pensa, doncs, elevar la
pertinent denúncia al Tribunal català de Defensa de
la Competència.

El Sr. Cornet anuncia, igualment, el vot negatiu del
seu Grup pels motius ja exposats en la Comissió del
Plenari, és a dir, perquè, com ja advertí en aprovar-se
l’Ordenança corresponent, s’està afavorint un mono-
poli de facto sobre els serveis funeraris, quan segons
un decret del Govern de l‘Estat cal potenciar-hi la lliu-
re competència.

El Sr. Alcalde ofereix fer a mans dels Grups de
l’oposició un estudi molt interessant, fet pel Govern
francès, on es constata l’increment que, després de
la liberalització, han experimentat en aquell país les
pompes fúnebres, ja que les empreses no poden in-
crementar la demanda per molta publicitat que facin.

El Sr. Ciurana recomana que faci arribar també
aquest estudi al Sr. Maragall, el qual al·legà en la Co-
missió que el dictamen afavoria encara més la libera-
lització del servei.

El Sr. Maragall puntualitza que l’acord que es pren-
drà respon a una política patrimonial beneficiosa per
als ciutadans a la vista de les experiències de libera-
lització dels serveis funeraris que s’han produït a tot
el país, especialment a Madrid, però no impedeix ni
limita la lliure competència, com ho prova l’expedient
en tràmit per a obrir un tanatori privat.

S’aprova el dictamen amb el vot en contra dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
també dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda, i les
Sres. Treserra i Balseiro.

12. Aprovar inicialment modificacions de crèdit del
Pressupost 2002, per un import d’11.476.719,15
euros, de conformitat amb la documentació adjunta
(dos annexos amb referències 02091790 i 02101090),
considerant-les definitivament aprovades en cas de no
presentar-s’hi reclamacions en contra en el termini
d’exposició pública.

La Sra. Recasens comenta que aquest dictamen
dóna cobertura pressupostària a la important desvia-
ció que es produí en la despesa per la festa comme-
morativa del desè aniversari dels Jocs Olímpics, la
qual, en constituir-se’n el Comitè d’Honor, s’estimà en
un milió d’euros, però ha acabat costant-ne 2,3, és a
dir, 400 milions de pessetes, despesa que troba des-
mesurada i supèrflua.

El Sr. Maragall matisa que la Sra. Recasens pot,
legítimament, sentir-se molesta per la manera com
e4s commemoraren els deu anys de la celebració
dels Jocs Olímpics i considerar-ne alt el cost, però no
pot parlar de desviació pressupostària, perquè inicial-

ment no hi havia cap partida prevista, ni molt menys
tancada, per a un acte organitzat amb l’acord unàni-
me de totes les institucions, que quedaren molt satis-
fetes de com es féu tal celebració.

S’aprova el dictamen amb l’abstenció dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje,
i també dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda, i les
Sres. Treserra i Balseiro.

13. Aprovar inicialment l’expedient de modifica-
cions de crèdit per un import de 3.538.435,16 euros
(suplements de crèdit), d’acord amb el document an-
nex, a finançar amb els majors ingressos obtinguts en
la partida 99.01-42000-61114 (76200000) Participa-
ció ingressos Estat (PIE), considerant-les definitiva-
ment aprovades cas de no presentar-s’hi reclama-
cions en contra en el termini d’exposició pública.

S’aprova el dictamen amb el vot en contra dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
amb l’abstenció dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredon-
da, i les Sres. Treserra i Balseiro.

14. Autoritzar el Patronat Municipal de l’Habitatge
a concertar diversos préstecs hipotecaris per un im-
port màxim global de 8.088.869,57 euros, destinat a
finançar les obres d’un total de 131 habitatges de di-
verses promocions, en les condicions que s’adjun-
ten a l’annex.

S’aprova, per unanimitat, aquest dictamen.
15. Adoptar, com a soci únic de l’empresa Promo-

ció Ciutat Vella, SA, Societat Unipersonal (d’ara en-
davant “la Societat”), els següents acords: 1r) Donar
compte de la dissolució automàtica de la Societat per
transcurs del termini del seu temps de durada de con-
formitat amb l’article 4t. dels seus estatuts socials.
2n) Aprovar la cessió global dels actius i passius de la
Societat a l’Ajuntament de Barcelona, sense contra-
prestació, com a procediment abreujat de liquidació
amb motiu de la seva dissolució per transcurs del ter-
mini de durada establert a l’article 4t. dels seus esta-
tuts socials. 3r) Cessar els administradors de la So-
cietat i nomenar-ne el liquidador, segons annex
adjunt. 4t) Modificar l’actual denominació social de la
Societat per la de “Promoció Ciutat Vella, SA, en li-
quidació”. 5è) Aprovar el balanç final de la Societat,
immediatament després de la cessió global de l’actiu i
del passiu, a la qual es fa referència en l’acord núm. 2
anterior. 6è) Renunciar a dur a terme repartiment de
l’haver social, en tant que el conjunt del patrimoni so-
cial de la Societat li ha estat atribuït mitjançant la ces-
sió global d’actius i passius realitzada en el seu favor.
7è) Cancel·lar les accions representatives del capital
social de la Societat. 8è) Aprovar l’extinció i la
cancel·lació registral de la Societat. 9è) Declarar
l’acolliment de la cessió global d’actius i passius com
a procediment de liquidació abreujada al règim espe-
cial de neutralitat fiscal previst al capítol VIII del títol
VIII de la Llei 43/1995, de 27 de desembre, de l’im-
post sobre societats, per les operacions de fusió, es-
cissió, aportació de branca d’actius i bescanvi de va-
lors. 10è) Facultar l’Alcaldia, com a representant del
soci únic de la Societat, i el liquidador de la Societat,
com a representant de la mateixa, per efectuar totes
aquelles actuacions encaminades a la plena efectivi-
tat dels presents acords.

Es fa constar que l’annex que s’esmenta en aquest
dictamen, transcrit literalment, diu:
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“Es nomena liquidador de la societat el Sr. Joan
Raurich i Llach.

Les funcions del liquidador seran les establertes a
l’article 272 del Reial Decret Legislatiu 1564/1989, de
22 de desembre, del text refós de la Llei de societats
anònimes i, en particular, d’entre altres:

a) l’atorgament de tots aquells documents públics o
privats que puguin resultar necessaris en relació amb
la cessió global d’actius i passius de la Societat en fa-
vor de l’Ajuntament de Barcelona com a procediment
de liquidació abreujada i d’extinció de la Societat; i

b) realitzar tots aquells actes i actuacions que si-
guin necessaris per tal d’obtenir la inscripció de l’es-
criptura de cessió i d’extinció de la Societat en el Re-
gistre Mercantil de Barcelona, així com la cancel·lació
de la Societat en l’esmentat Registre.

La condició de liquidador no estarà retribuïda.”
El Sr. Puigdollers considera que avui tocaria fer un

balanç de Promoció Ciutat Vella, SA, durant el temps
en què ha estat funcionant, ja que tal empresa es
constituí el 22 de juliol de 1988 amb el vot unànime
del Consistori, perquè tots els seus membres eren
ben conscients de les dificultats que hi havia en el
Districte: per tant, valdria la pena preguntar-se si ara,
catorze anys després, el Districte està en el nivell que
s’esperava quan es decidí crear tal empresa, perquè
ell creu que, a pesar que aquesta societat ha fet bé la
seva feina en el camp de l’urbanisme i l’habitatge,
l’Ajuntament no ha fet prou bé la seva tasca en el
camp social.

Anuncia que el seu Grup opta per abstenir-se, per-
què, malgrat haver estat present en el Consell d’Ad-
ministració de la societat, els seus representants han
tingut molt poca capacitat d’incidència en la gestió del
dia a dia, com succeeix als representants de l’oposi-
ció en tots els Consells d’Administració de les empre-
ses municipals, i perquè els informes dels serveis tèc-
nics posen en qüestió l’escassa informació que se’ls
ha fet arribar.

El Sr. Cornet addueix que Promoció Ciutat Vella,
SA, ha fet una tasca efectiva, però no ha aconseguit
tot allò que era necessari per a canviar el Districte, i a
pesar que la presentació de tal tasca es féu en una
roda de premsa sense que l’oposició pogués fer-hi
cap comentari, la mateixa premsa s’ha fet ressò que
les coses no havien anat com a vegades es volen
vendre: per això, el seu Grup opta també per abste-
nir-se.

El Sr. Alcalde subratlla que el govern municipal se
sent, en canvi, molt orgullós de com han anat les co-
ses, fet que està reconegut internacionalment, per-
què s’han generat moltes més actuacions d’aquelles
que en un principi s’havien previst, i perquè s’han
atret cap a Ciutat Vella unes inversions quantioses,
tan institucionals com privades, que han capgirat la
problemàtica situació que hi havia en aquesta part de
la Ciutat.

Té la seguretat que, a través de Foment de Ciutat
Vella, SA, que ve a prosseguir la tasca de Promoció
Ciutat Vella, SA, l’acció municipal podrà continuar
comptant amb el suport, la cooperació, i la complicitat
dels veïns i de moltes empreses que estaven relacio-
nades amb aquesta darrera societat, la qual pot pre-
sentar un balanç de la seva actuació extremadament
positiu, reconegut per aquelles persones i empreses
que posen els seus recursos a disposició de la conti-
nuïtat de tal tasca.

S’aprova el dictamen amb l’abstenció dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
també dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda, i les
Sres. Treserra i Balseiro.

Tot seguit es dóna per aprovada l’acta, en la part
estrictament que l’afecta, per tal agilitar-ne la inscrip-
ció en el Registre Mercantil.

16. 1r) Iniciar el procés per a la participació de
l’Ajuntament de Barcelona en la constitució de la so-
cietat Barcelona Alta Velocitat 2004, SA, que tindrà
per objecte la coordinació dels projectes relacionats
amb l’alta velocitat en l’àmbit de la Sagrera-Sant
Andreu, la promoció i gestió del desenvolupament ur-
banístic, l’execució de les obres d’infrastructura i la
gestió dels aprofitaments urbanístics. 2n) Ratificar el
decret de l’Alcaldia, d’1 d’octubre de 2002, de no-
menament dels membres de la comissió d’estudi per
a la redacció de la corresponent memòria justificati-
va i fixació del termini de presentació. 3r) Aprovar
inicialment la Memòria justificativa de la participació
d’aquest Ajuntament en la constitució de la societat
Barcelona Alta Velocitat 2004, SA. 4t) Aprovar inicial-
ment, amb càrrec al Pressupost de l’exercici 2003 per
import total de 150.000 euros, la subscripció i desem-
borsament per part d’aquest Ajuntament de 2.500 ac-
cions de 60 euros de valor nominal cadascuna d’elles
de la societat Barcelona Alta Velocitat 2004, SA. 5è)
Sotmetre a informació pública la Memòria justificativa
per un termini de trenta dies hàbils, d’acord amb l’arti-
cle 148 del Reglament d’obres, activitats i serveis
dels Ens locals.

El Sr. Alcalde indica que aquest dictamen de-
mostra la capacitat d’aquest Ajuntament per arribar
a acords amb l’Estat i amb la Generalitat, quan hi
ha bona disposició per part d’aquestes Administra-
cions.

El president de la Comissió d’Infraestrutures i Ur-
banisme, Sr. Casas, exposa que aquesta societat
que és producte dels acords signats per l’Estat, la
Generalitat i aquest Ajuntament, serà l’encarregada
d’abordar les diferents actuacions que s’han de dur a
terme en l’àmbit de Sant Andreu-la Sagrera mitjan-
çant la coordinació dels diversos projectes: estació,
infraestructura urbana, metro, traçat ferroviari, estació
d’autobusos, xarxa viària vinculada, actuacions urba-
nístiques, promoció i gestió del desenvolupament ur-
banístic, execució d’obres d’infraestructures, redacció
de projectes i execució d’obres, tasques que pot dele-
gar en qualsevol dels seus socis o encarregar-les a
tercers. Agrega que tal societat, que podrà actuar de
manera directa o indirecta a través de concessions o
encàrrecs, té una duració indefinida; i que el capital a
subscriure pels socis és de 600.000 euros que seran
aportats en un 50% per l’Estat a través del Gestor
d’Infraestructures Ferroviàries i Renfe, en un 25% per
la Generalitat i en el 25% restant per aquest Ajun-
tament.

Assegura que aquesta societat permetrà transfor-
mar l’àmbit urbà de Sant Andreu-la Sagrera amb un
nou espai ferroviari, una nova gran estació i un gran
espai ciutadà i cívic, on llueixi l’activitat econòmica i
social i l’habitatge.

El Sr. Alcalde confia que aquesta societat podrà
iniciar ben aviat les obres per complir el compromís
que el tren d’alta velocitat arribi a Barcelona el 2004.

S’aprova, per unanimitat, el dictamen.
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COMISSIÓ DE PROMOCIÓ ECONÒMICA,
OCUPACIÓ, TURISME I COMERÇ

17. Aprovar la modificació dels Estatuts del Con-
sorci El Far, Centre dels Treballs del Mar, en el ter-
mes establerts en l’annex d’aquesta proposta d’acord
i que serà efectiva en el moment de la seva aprovació
pel Consell General del propi Consorci.

El Sr. Alcalde subratlla que aquest dictamen, que
dóna entrada a la Generalitat en el Consorci El Far,
és una nova mostra de cooperació interinstitucional i
de la capacitat d’aquest Ajuntament per a arribar a
acords quan les coses es plantegen degudament.

S’aprova, per unanimitat, el dictamen.

COMISSIÓ D’INFRAESTRUCTURES I URBANISME

Districte de l’Eixample

18. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial de reforma interior per a la delimitació i qualifi-
cació d’un nou espai lliure interior d’illa i dels seus
accessos, a l’illa configurada per la Gran Via de les
Corts Catalanes i pels carrers de la Marina, de Casp i
de Sardenya, promogut per Proeixample, SA, amb
les modificacions que figuren a l’informe del Departa-
ment de Planejament de Desenvolupament de 2 d’oc-
tubre de 2002; estimar les al·legacions presentades
per les Imes. Sres. Joana Ortega i Alemany i Magda
Oranich i Solagran en la seva condició de regidores
del Grup Municipal de Convergència i Unió; i desesti-
mar les al·legacions presentades pel Sr. Fernando
Peris Muñoz, president de la Comunitat de Propieta-
ris del carrer de la Marina, núms. 157-161, i per la
Sra. M. Pilar Jiménez Ibáñez i el Sr. Juan Ramón
Jiménez Ibáñez, en nom propi i en representació de
la Sra. Ma. Teresa Ibáñez Sagredo.

19. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial per a l’assignació de l’ús i de les condicions
d’edificació de l’equipament ubicat a l’illa compresa
entre els carrers de Roger de Flor i del Rosselló, el
passeig de Sant Joan i el carrer de Provença, promo-
gut per Proeixample, SA.

Districte de les Corts

20. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, la Modifi-
cació del Pla especial d’ordenació de l’equipament si-
tuat al carrer d’Entença, núms. 275-293, cantonada al
carrer del Montnegre, d’iniciativa municipal.

Districte de Sarrià-Sant Gervasi

21. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla espe-
cial d’ordenació de volums del solar situat a la cantona-
da dels carrers de Vico, núms. 20-24, i de Freixa, núm.
21, promogut per la Sra. Maria Luisa Cera Carreras,
que incorpora les precisions de l’aprovació inicial.

S’aproven, per unanimitat, els quatre dictàmens
precedents.

22. Aprovar provisionalment, de conformitat amb
els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta municipal de Bar-
celona, la Modificació del Pla General Metropolità en
els àmbits dels carrers de Marmellà i dels Reis Catò-
lics, d’iniciativa municipal; desestimar les al·legacions
presentades per l’Im. Sr. Jaume Ciurana i Llevadot,
en la seva qualitat de portaveu del Grup Municipal de
Convergència i Unió, pel Sr. Jordi Cebrián Puyuelo,
i per la Sra. Maria Teresa Ribas Xirau, en nom propi i
en representació de la Comunitat de veïns de la finca
situada al carrer de Marmellà, núms. 4-6, en el tràmit
d’informació pública de l’aprovació inicial, de confor-
mitat amb l’informe, emès pel Departament de Plane-
jament de Desenvolupament, de valoració de les
al·legacions esmentades, que consta a l’expedient i
es dóna per reproduït; i trametre l’expedient a la Sub-
comissió d’Urbanisme del municipi de Barcelona per
a la seva aprovació definitiva.

El Sr. Ciurana anticipa l’abstenció del seu Grup,
perquè la compensació de l’espai verd es fa a massa
lluny, quan podia haver-se fet, per exemple, amb els
Jardins del Brusi, actualment qualificats d’equipa-
ment, que són més a prop.

S’aprova el dictamen amb l’abstenció dels Srs. Puig-
dollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les Sres.
Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje.

23. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’arti-
cle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla espe-
cial urbanístic per a la concreció del tipus i les condi-
cions d’edificació de l’equipament situat al carrer de
Can Ràbia, núms. 7-9, promogut per la Universitat de
Barcelona; i resoldre les al·legacions presentades en
el tràmit d’exposició pública de l’aprovació inicial per
l’Im. Sr. Jaume Ciurana i Llevadot, en la seva qualitat
de portaveu del Grup Municipal de Convergència i
Unió, pel Sr. Román Sanahuja i Escofet, en nom i re-
presentació de la societat Sarrià Park, SA, i pels Srs.
Ramon Miquel Ballart i altres, en el sentit que figura a
l’informe del Departament de Planejament de Desen-
volupament, de valoració de les al·legacions esmenta-
des, que consta a l’expedient i es dóna per reproduït.

El Sr. Casas fa avinent que s’ha incorporat a l’ex-
pedient el document que fixa l’alçada màxima en 124
metres.

S’aprova el dictamen amb l’abstenció dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
també dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda, i les
Sres. Treserra i Balseiro

Districte de Gràcia

24. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic per a l’ordenació de l’equipament
docent situat a la plaça de Lesseps, núm. 19, d’inicia-
tiva municipal.

S’aprova, per unanimitat, aquest dictamen.

Districte d’Horta-Guinardó

25. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic per a l’ordenació de la dotació d’ha-
bitatges per a joves i equipament per a la gent gran,
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situat al carrer de la Marina, núms. 343-345 i 351,
d’iniciativa municipal, amb les modificacions a què fa
referència l’informe del Departament de Planejament
de Desenvolupament; resoldre les al·legacions pre-
sentades en el tràmit d’informació pública de l’aprova-
ció inicial per la Ima. Sra. Sònia Recasens i Alsina, en
la seva qualitat de regidora del Grup Municipal de
Convergència i Unió, i per l’Im. Sr. Jordi Cornet i Ser-
ra, regidor portaveu del Grup Municipal del Partit Po-
pular de Catalunya, de conformitat amb l’informe de
valoració de les al·legacions; tots dos informes cons-
ten a l’expedient i es donen per reproduïts.

La Sra. Recasens significa que, si bé el seu Grup
està en desacord amb la requalificació de sòl perquè
s’hi puguin fer habitatges de lloguer per a joves, en
aquesta ocasió atès que, acceptant en part la seva
al·legació sobre la reducció de l’alçada de planta baixa
més onze pisos a planta baixa i sis pisos, l’alçada s’ha
fixat en planta baixa i set pisos i que, a més, en el bloc
hi haurà habitatges tutelats, opta per abstenir-se.

S’aprova el dictamen amb l’abstenció dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje.

Districte de Sant Martí

26. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, l’Estudi
de detall d’ordenació de la parcel·la situada a la ron-
da de Sant Martí, núm. 2, promogut per Porfont,
SCCL, amb els ajustos a què fa referència l’informe
emès pel Departament de Planejament de Desenvo-
lupament, que consta a l’expedient i es dóna per re-
produït.

S’aprova, per unanimitat, aquest dictamen.
27. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-

ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla
especial de reforma interior de l’eix Llacuna, dins la
Modificació del Pla General Metropolità per a la reno-
vació de les àrees industrials del Poblenou districte
d’activitats 22@bcn, d’iniciativa municipal, amb les
modificacions a què fa referència l’informe de la So-
cietat Municipal 22 Arroba BCN, SA, emès el 27 de
setembre de 2002; resoldre les al·legacions presenta-
des en el tràmit d’informació pública de l’aprovació
inicial, en el sentit que figura a l’informe de l’esmenta-
da societat, de valoració de les al·legacions, que
consta a l’expedient i es dóna per reproduït.

El Sr. Casas explica que aquest Pla, que és un
dels instruments de desenvolupament de la Modifica-
ció del Pla General Metropolità per a la renovació de
les àrees industrials del Poblenou i ha estat objecte
de dues aprovacions inicials com a conseqüència del
procés participatiu obert en el seu moment, pretén:
reforçar les condicions urbanes i de centralitat del nu-
cli històric del Poblenou en el carrer de la Llacuna;
establir un eix urbanístic estructurat mitjançant l’ober-
tura del trams de carrer, actualment tancats, que lli-
garan el Clot amb les platges; i fer tot això, mitjançant
un procediment que no es limita a dotar de sostre per
activitat econòmica, sinó que vol transformar física-
ment un territori dotant-lo de 17.000 metres quadrats
de sòl d’equipaments, 16.500 metres quadrats d’es-
pai verd, 192 nous habitatges protegits municipals, a
part d’aquells que es construiran per a reallotjar els
afectats urbanístics.

Concreta que, com a conseqüència de les negocia-
cions amb els diversos interlocutors: s’han adequat
volumetries; s’han ajustat alçades; s’han desplaçat
alguns dels edificis més alts –no gratacels, perquè la
seva alçada està entre els 20 i els 48 metres– amb
una ubicació que no faci problemàtic el seu contrast
amb les edificacions existents a la rambla del Poble-
nou; s’ha procurat preservar al màxim els edificis in-
dustrials avui existents i el teixit estrictament urbà;
s’ha fet possible la construcció d’un gran aparcament
de 575 places que donarà servei a la rambla esmen-
tada i als seus entorns; i s’han previst moltes més ac-
tivitats econòmiques noves de caràcter @ –que no
s’han de confondre, com malauradament encara fa
algú, amb les lligades amb les tecnologies de la infor-
mació i la comunicació– dedicant-hi 170.000 metres
quadrats de sostre.

Diu, en resum, que aquesta proposta va molt més
enllà del seu caràcter urbanístic i té per objecte crear
un espai en què la rambla del Poblenou vegi créixer
activitat urbana, activitat econòmica i llocs de treball i
on es trobin els barris del Clot i del Poblenou; que els
ajustaments que avui es proposen en l’eix Llacuna
garanteixen que es mantinguin en el seu lloc de resi-
dència més de 675 famílies i només n’afecten 32, de
les quals 25 viuen en pisos a la part més baixa del
carrer de la Llacuna; i que el Pla permet, a través de
les càrregues urbanístiques imputades a les activitats
@, obtenir 16.500 metres quadrats de zona verda, i
17.000 metres quadrats d’equipaments sense haver-
hi d’esmerçar recursos públics.

El Sr. Garcia manifesta que els membres del seu
Grup votaran negativament la proposta en debat per-
què s’ha fet d’esquena als veïns, els quals es troba-
ren per sorpresa que la primera redacció d’aquest Pla
comportava una greu agressió a la identitat del seu
barri i reaccionaren immediatament, raó per la qual el
govern municipal hagué de tirar-la enrera i mirar de
concordar amb l’Associació de Veïns del Poblenou el
text bàsic d’aquesta segona versió, que rebaixa, però
no elimina del tot, l’agressió inicial.

Continua dient que el seu Grup valora positivament
aquest segon projecte, però pensa que no s’haurien
d’haver fet diferències entre uns veïns, als quals el
govern municipal considera defensors del bé comú i
per això els permet participar en la negociació, i uns
altres als quals el govern municipal considera defen-
sors d’obscurs interessos i per això no els deixa parti-
cipar.

Concreta que aquestes diferències en el tracte i en
la informació que han generat desconfiances i recels
vers l’acció municipal, s’han fet ben paleses en el cas
del passatge de Ferrer i Vidal, on no s’ha acceptat
desafectar definitivament tota l’illa, a pesar que, se-
gons el Projecte 22@, una de les prioritats dels tre-
balls per a la renovació de les àrees industrials del
Poblenou és el reconeixement d’aquests habitatges i
tanmateix tal pretensió ha estat desestimada amb
l’argument que els veïns podrien tirar a terra les se-
ves cases i construir edificis d’habitatges estalviant-
se les compensacions urbanístiques.

Pensa que aquesta contestació s’explica perquè
l’equip de govern veu el Poblenou com un immens
solar, mentre que el Grup de Convergència i Unió el
veu com un barri amb una forta personalitat i on hi viu
i hi treballa gent, per a la qual els seus tallers consti-
tueixen el seu mitjà de guanyar-se la vida i les seves
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cases una part important de la seva vida i dels seus
records i, per això, no les vol tirar a terra, a pesar que
el govern municipal considera que hi sortiran gua-
nyant perquè podran anar a viure en nous habitatges;
però, a més, no es pot permetre que aquests veïns,
trets a la força de les seves cases, tinguin problemes
a l’hora de pagar aquests habitatges nous.

Sosté que es pot fer un eix molt més respectuós
amb els objectius del Projecte 22 @, el qual en cap
moment parla d’edificis alts o que trenquin l’alineació
del carrer amb la creació d’espais oberts on sigui difí-
cil mantenir-hi la seguretat; que si bé s’han rebaixat
les alçades de 72 a 48 metres, aquesta darrera alça-
da encara esta molt per sobre de la de l’edifici més alt
avui existent, el del carrer de la Llacuna cantonada
amb el del Doctor Trueta, el qual només té planta bai-
xa i cinc pisos; i que la proposta en debat retalla una
zona verda prevista en el Pla General Metropolità si-
tuant-hi un edifici d’equipaments, raó per la qual el
seu Grup pensa interposar un recurs contenciosad-
ministratiu, perquè està cansat de l’ús abusiu que fa
l’equip de govern de l’article 65 de la Carta municipal,
que preveu ajustaments de verd a través de plans es-
pecials.

El Sr. Cornet anticipa també el vot negatiu del seu
Grup per aquests vuit motius:

1r) Perquè, si bé s’han reduït les alçades respecte
a la primera versió, el model que aquest Pla disse-
nya, pel que fa a la configuració d’illes, volums d’edifi-
cació i densitat urbana resulta insostenible i no s’ajus-
ta als requeriments fixats en la Modificació del Pla
General Metropolità.

2n) Perquè els habitatges protegits, els equipa-
ments i els serveis tècnics s’ubiquen en vies massa
estretes.

3r) Perquè de la primera proposta a la segona hi ha
una reducció dels sols destinats a viari, espais lliures
o equipaments de 90.000 a 86.000 metres quadrats i
un augment, en canvi, dels destinats a edificació de
78.500 a 82.000 metres quadrats;

4t) Perquè, si bé hi ha una reducció de les afecta-
cions del teixit urbà existent, no comparteix els criteris
com s’han fet, ni les afectacions que es mantenen.

5è) Perquè la Modificació del Pla General Metropo-
lità preveia el manteniment del front d’edificis consoli-
dat, i el Pla especial no recull aquest criteri.

6è) Perquè no s’ha atès la petició del seu Grup en
el sentit que es reduïssin al màxim les afectacions
dels comerços i habitatges i que, en comptes de pro-
porcionar nou habitatge només a aquelles persones
que tenen la renda mínima, tal benefici s’atorgués en
funció d’un escalat de rendes, igual com es féu en la
Colònia Castells;

7è) Perquè la reducció de places d’aparcament
que fa el Pla en debat no té sentit;

8è) Perquè l’ajustament de zones verdes requeriria
una modificació del Pla General Metropolità.

El Sr. Forradellas anuncia que el Grup d’Iniciativa-
Verds votarà positivament aquest Pla especial, que
considera un dels més apassionants del mandat i de
gran importància per al desenvolupament del Projec-
te 22@.

Recorda que el seu Grup, per la seva discrepància,
coincident amb la del moviment veïnal, amb el primer
document, hi formulà al·legacions en les quals recla-
mava modificacions substancials en la morfologia i
les alçades que s’hi plantejaven, però que no com-

partien la qualificació de gueto tecnològic que algú ha
aplicat al model 22@, és a dir, demanaven una visió
del barri des del punt de vista, no tant sols de l’arqui-
tectura, sinó també dels sectors socials que hi viuen i
del manteniment de les activitats existents i posaven
per davant els interessos dels veïns, les explicacions
sobre els reallotjaments i les afectacions i els guanys
que podien obtenir-se en zones verdes i en equipa-
ments.

Reconeix que, en aquest sentit, s’ha fet un esforç
negociador molt important, en el qual el moviment
veïnal ha tingut un paper molt interessant, i que s’ha
aconseguit un nou document que s’ajusta bastant a
allò que la majoria reclamava, perquè corregeix
aquells aspectes que havien estat mal interpretats o
que no s’ajustaven a la realitat de la zona, encara
que no comportessin cap mena d’il·legalitat com algú
sí que sostenia.

Troba lògic, tanmateix, que algunes persones con-
tinuïn reivindicant la seva acció; i li sembla que les di-
ferències de criteri que hi ha entre els Grups munici-
pals sobre el Projecte 22@ i l’eix Llacuna responen a
la línia divisòria entre dretes i esquerres.

El Sr. Portabella comenta que el Grup d’Esquerra
Republicana-Els Verds, com altres Grups municipals i
representants del teixit social del Poblenou, presentà
tot un seguit d’al·legacions a la primera versió
d’aquest Pla especial; i que el fet que s’hagin recollit
algunes d’aquestes al·legacions en el text que ara es
porta a aprovació, ha comportat millores substancials
ja que concretament:

a) Es considera l’eix Llacuna com una ordenació
mar-muntanya integrada en un sistema triple format
també pel carrer de Marià Aguiló i la rambla del Po-
blenou.

b) La construcció d’edificis d’una alçada màxima de
20 metres es farà seguint l’alineació del carrer, men-
tre que en segon terme se situen edificis que tenen
entre 32 i 48 metres d’alçada, amb una reducció
substancial de les alçades previstes inicialment en 72
metres.

c) Es redueix, com a conseqüència d’aquesta dis-
minució d’alçades, el sostre potencial d’oficines, de
manera que els usos d’oficines tindran unes funcions
complementàries de les activitats 22@ a la Modifica-
ció del Pla General Metropolità.

d) Es garanteix la barreja d’usos públics i privats en
els edificis existents i els de nova construcció.

e) Es fa una ordenació de nous habitatges i d’equi-
paments en els eixos horitzontals dels carrers de
Ramon Turró i de Pujades i es manté una part molt
important de l’estructura parcel·lària i d’edificació avui
existent i, per tant, la memòria històrica.

Opina que el document en debat no recull, en canvi,
prou bé la seva al·legació sobre les desafectacions
d’habitatges, perquè no té gaire sentit consolidar el
front d’habitatges del costat de muntanya de l’illa, però
no les del costat de mar, del qual el seu Grup també
en defensarà la consolidació; ni tampoc la relativa a
les parcel·les qualificades en 17-7 delimitades pel car-
rers de Bac de Roda, de Roc Boronat, del Taulat i de
la Ciutat de Granada, on s’hauria d’adaptar una solució
de reallotjament molt similar a la de la Colònia Castells
i tenir en compte que la majoria de les persones afec-
tades tenen més de seixanta-cinc anys, raó per la qual
el seu Grup pensa fer un seguiment molt atent de com
es tira endavant aquesta actuació.
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Diu, en conclusió, que per totes aquestes conside-
racions els membres del seu Grup que pertanyen a
Esquerra Republicana de Catalunya votaran afirmati-
vament el dictamen i, en canvi, la representant dels
Verds s’abstindrà.

El Sr. Narváez, en la seva condició de regidor del
Districte de Sant Martí, exposa que a primers d’abril
els veïns del barri lliuraren unes 4.000 al·legacions
en les quals reflectien la seva inquietud davant la
primera redacció del Pla especial en debat; que a
partir d’això s’inicià una negociació no amb l’Asso-
ciació de veïns, sinó amb una comissió representati-
va dels al·legants; que en el procés de negociació
intens i enriquidor, s’han assumit tots els punts plan-
tejats en aquestes 4.000 al·legacions de manera sa-
tisfactòria per a les persones que les formularen;
que els resultats de la negociació es presentaren
posteriorment en el teatre de Can Felipa davant de
400 veïns i en tal acte es veié clar qui tenia il·lusió
que en tal pla prevalgués l’interès públic i qui cerca-
va que es convertís en un problema entre els veïns i
l’Ajuntament; i que, en definitiva, el Pla en debat és
producte de l’acord amb la representació majoritària
dels veïns.

El Sr. Casas precisa que el Projecte 22@, aprovat
per unanimitat, comporta densitat, ja que passa de
dos metres quadrats de sostre per metre quadrat de
sòl a pràcticament tres, afegint-hi l’habitatge públic, i
per tant incrementa la densitat pràcticament en el
50%; que malgrat les explicacions donades en la Co-
missió del Plenari, les intervencions de l’oposició han
caigut en inexactituds i, concretament, el Sr. Cornet
ha retret que els habitatges protegits s’ubiquin en vies
massa estretes i, tanmateix, els habitatges se situen
en els carrers de Pujadas, de Llull, de Ramón Turró i
del Doctor Trueta.

Continua dient que, gràcies al Pla en debat 687, fa-
mílies deixaran de tenir afectat el seu habitatge i no-
més es mantenen les afectacions per a 32 que ocu-
pen, en la majoria de casos, habitatges de lloguer i
seran reallotjades, de manera que no seran tretes per
la força de casa seva, com s’ha insinuat, sinó que no-
més s’utilitzaran, si cal, els mecanismes que el siste-
ma democràtic ofereix per poder tirar endavant les
expropiacions i la transformació del barri, igual com
les actuacions a Ciutat Vella han fet que 3.000 fa-
mílies puguin estar en nous habitatges dintre del ma-
teix Districte.

Destaca que el Pla en debat considera el barri com
un espai amb un gran futur, en el qual cal, però, va-
riar les condicions actuals perquè s’hi produeixin no-
ves oportunitats; que en determinats fronts d’edifica-
ció consolidats s’han aplicat els criteris establerts en
la Modificació del Pla General Metropolità i s’han dei-
xat pendents per a futurs plans 22@ aquells altres
que no poden ser-ho, però que no es volen vincular
amb l’actuació en debat per no perjudicar les perso-
nes que hi viuen; i que el Pla en debat implica, certa-
ment, una revisió del text aprovat anteriorment, en el
qual introdueix millores substancials com a resultat
de participació i diàleg: per això es pot aprovar amb
la cara ben alta.

El Sr. García puntualitza que per al seu Grup el fu-
tur del barri no passa per primer trinxar-lo, i el Projec-
te 22@ s’ha d’aprofitar per a desafectar les llars afec-
tades: per tant, reclama que hi hagi realment tal
desafectació, en comptes de canviar simplement la

qualificació 22-a per la qualificació 22@ en els fronts
consolidats, i que la via veïnal que ha de reforçar l’eix
de la rambla del Poblenou i del carrer de Marià Agui-
ló, sigui realment això i no acabi desvirtuant el barri.
Afegeix que en l’acte de presentació en el teatre de
Can Felipa, al qual assistí, els veïns veieren per pri-
mera vegada el Pla en debat i sortiren profundament
decebuts per la manera com s’havien resolt les seves
al·legacions, moltes de les quals no havien estat pas
assumides.

El Sr. Cornet observa que el Sr. Casas només ha
contestat dues de les vuit qüestions que ell ha plante-
jat en la seva intervenció anterior; que la densitat re-
coneguda pel Projecte 22@ està condicionada pel re-
coneixement dels fronts d’edificació consolidada, ja
que mentre menys se n’acceptin, més pot augmentar
l’edificació amb el consegüent perill que el Poblenou
es converteixi en una mena de Wall Street i en un lloc
on sigui molt difícil viure.

Recomana, finalment, a l’equip de govern que, per
principi, no consideri aquelles persones que s’oposen
a les seves actuacions, sense legitimitat per a repre-
sentar els veïns.

El Sr. Narváez concreta que es negocià amb per-
sones que representaven 4.000 al·legacions amb
noms i cognoms, a les quals, per tant, s’ha de donar
òbviament més representativitat que no pas a qui en
representa 4 o 40.

Insisteix que el Pla presentat recull l’interès majori-
tari i el comú del barri.

El Sr. Casas matisa que les altres qüestions plan-
tejades pel Sr. Cornet ja foren oportunament con-
testades en la Comissió del Plenari; que, en opinió
dels Serveis Jurídics, el Pla comporta un simple
ajustament de zones verdes; i que no es pretén pas
desvirtuar el barri ni trinxar-lo, sinó donar-li possibi-
litats reals perquè s’hi creïn uns 100.000 llocs de
treball i es pugui transformar: per adonar-se’n, bas-
ta passejar-se pels seus carrers i veure com estan
avui.

El Sr. Alcalde subratlla que el dictamen comporta
l’aprovació d’un dels plans especials més transcen-
dentals per al futur del Poblenou i ofereix la possibili-
tat que en el centre de la Ciutat s’hi puguin desenvo-
lupar unes activitats econòmiques i residencials
importantíssimes, que siguin el lligam entre la zona
de la Vila Olímpica i la del Fòrum Universal de les
Cultures

S’aprova el dictamen amb el vot en contra dels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García, i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
també dels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda, i les
Sres. Treserra i Balseiro, i amb l’abstenció de la Sra.
Veciana.

28. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla de
millora urbana de l’illa delimitada pels carrers d’Àlaba,
del Doctor Trueta i d’Àvila i l’avinguda d’Icària, dins
l’àmbit de la Modificació del Pla General Metropolità
per a la renovació de les àrees industrials del Po-
blenou districte d’activitats 22 @bcn, d’iniciativa con-
junta municipal i privada; resoldre les al·legacions
presentades en el tràmit d’informació pública de
l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe de va-
loració de les al·legacions, que consta a l’expedient i
es dóna per reproduït.

S’aprova, per unanimitat, el dictamen.
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COMISSIÓ D’EDUCACIÓ I CULTURA

29. Aprovar el Conveni de col·laboració amb la Dipu-
tació de Barcelona relatiu al canvi de titularitat dels cen-
tres educatius de la Diputació de Barcelona a l’Ajunta-
ment de Barcelona i de transferència de funcions.

La presidenta de la Comissió d’Educació i Cultura,
Sra. Subirats, exposa que actualment les escoles de
Barcelona pertanyen a tres Administracions diferents,
la Generalitat, la Diputació i aquest Ajuntament, però
aquest llegat històric respon a unes circumstàncies
que avui han deixat de tenir vigència, i, per tant, con-
vé integrar tota aquesta xarxa en el Consorci d’Edu-
cació, ja que això permetrà unes millors connexions
entre les diferents institucions i racionalitzar els recur-
sos: donat, doncs, que aquest procés d’integració en-
cara no està endegat, ara, com a pas previ, a instàn-
cies de la Diputació, s’avança en la integració en la
xarxa municipal de les quatre escoles reglades que
avui depenen de la Diputació, concretament el Con-
veni afecta el CEIP Els Pins, l’IES Anna Gironella de
Mundet, l’Escola d’educació especial La Ginesta,
l’Escola d’Arts i Oficis-Escola del Treball, que passa-
ran a formar part de les Escoles municipals, sense
que aquesta decisió tingui efectes patrimonials ni en
el règim del seu personal, que continuarà pertanyent
a la Diputació.

El Sr. Gascón anuncia el vot favorable del seu
Grup a aquest conveni, que veu com un pas enda-
vant en l’assumpció de les responsabilitats educati-
ves per part de les Administracions competents, en
aquest cas l’Ajuntament de Barcelona, amb l’objectiu
de la seva ulterior integració en el Consorci d’Educa-
ció; i posa en relleu que aquesta vegada s’ha sabut
trobar una solució favorable als interessos de la Dipu-
tació en els aspectes patrimonials.

S’aprova, per unanimitat, el dictamen.

d) Proposicions

Del Grup Municipal d’Iniciativa-Verds
Pp 1. 1r) Instar del Govern de la Generalitat que,

un cop transcorregut el termini d’exposició pública i
atenent a les al·legacions presentades, retiri el pro-
jecte de connexió de les xarxes del Consorci d’Aigües
de Tarragona i d’Aigües Ter-Llobregat .

2n) Proposar que el Govern de la Generalitat i el
conjunt d’Administracions implicades obrin un debat
d’abast nacional que instauri una nova cultura de l’ai-
gua, basada en l’estalvi, l’eficiència i la reutilització de
les aigües.

3r) Trametre els presents acords al Govern de la
Generalitat, als Grups Polítics del Parlament de Cata-
lunya i a la Plataforma per a la Defensa de les Terres
de l’Ebre.

Del Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Ca-
talunya-Els Verds

Pp 2. 1r) Tornar a manifestar el nostre rebuig al Pla
Hidrològic Nacional (PHN).

2n) Demanar al Govern de la Generalitat de
Catalunya que es retiri el Projecte de connexió de les
xarxes del Consorci d’Aigües de Tarragona (CAT) i
d’Aigües Ter-Llobregat (ATLL), en ésser la infraes-
tructura que, tal i com marca el PHN, permetrà el
transvasament d’aigua del riu Ebre cap a les conques
internes de Catalunya.

3r) Mantenir un front comú d’actuació amb la Plata-
forma en Defensa de les Terres de l’Ebre en contra
del referit projecte o qualsevol altre que plantegi la
connexió de les xarxes del CAT i ATLL.

4t) Defensar els principis per una nova cultura de
l’aigua, basada en l’estalvi, l’eficiència en el consum i
en la reutilització. Posar l’èmfasi en la gestió dels re-
cursos ja existents, en la preservació dels aqüífers i
rius i en la protecció contra la contaminació dels am-
bients aquàtics.

5è) Fer arribar els presents acords al Govern de la
Generalitat, als Grups Polítics del Parlament de Ca-
talunya i a la Plataforma per a la Defensa de les Ter-
res de l’Ebre.

Del Grup Municipal de Convergència i Unió
Pp 3. 1r) Declarar que Catalunya presenta, en una

primera aproximació, un dèficit hídric estimat de l’or-
dre de 300-350 hectòmetres cúbics, com a conse-
qüència del balanç negatiu de les seves conques in-
ternes. A curt termini, el dèficit pot avaluar-se en 100
hectomètres cúbics.

2n) Manifestar que, per tal d’assolir els nivells ne-
cessaris de qualitat i quantitat en les conques inter-
nes, es fa palesa la necessitat d’una aportació exter-
na: per això, cal considerar i estudiar amb el mateix
grau de deteniment, totes les possibles alternatives
de fonts de transvasament.

3r) Manifestar la necessitat d’incentivar entre la po-
blació catalana un canvi de mentalitat en la cultura de
l’aigua basada en l’estalvi, l’eficiència i la reutilització
de les aigües.

4t) Defensar la línia política aprovada pel Parla-
ment de Catalunya, segons la qual la problemàtica de
l’abastament de l’aigua, tot i que centrada en l’àmbit
de la Regió metropolitana de Barcelona, s’estén a tot
Catalunya. L’abastament d’aigua amb garantia i qua-
litat a tot el país, tant en el present com en el futur,
requereix l’establiment de xarxes regionals d’abasta-
ment, complementat o essent complementades, se-
gons els casos, amb l’explotació de recursos locals.

5è) Donar suport, en coherència amb els punts an-
teriors, al Projecte del Govern de Catalunya, de con-
nexió de la xarxa d’aigües de les companyies Con-
sorci d’Aigües de Tarragona i Aigües Ter-Llobregat.

6è) Fer arribar aquestes propostes al Govern de la
Generalitat, al Parlament de Catalunya i a les entitats
municipalistes (ACM i FMC).

Del Grup Municipal Socialista:
Pp 4. 1r) Instar el Govern de la Generalitat perquè,

atenent a les al·legacions presentades durant el ter-
mini d’exposició pública a l’actual Projecte de conne-
xió de les Xarxes del Consorci d’Aigües de Tarragona
(CAT) i Aigües Ter-Llobregat (ATLL), retiri aquest
projecte.

2n) Mostrar la nostra posició favorable a la inter-
connexió de les diferents xarxes d’abastament d’ai-
gua existents a Catalunya per a atendre situacions de
reequilibri en el conjunt del territori català, sempre
que s’apliquin criteris molt rigorosos en la gestió de
l’aigua i com a garantia de subministrament.

3r) Tornar a mostrar el rebuig al Pla Hidrològic Na-
cional (PHN) que suposa, entre altres accions, el
transvasament de 190 Hm3/any d’aigua de l’Ebre cap
al nord, 1.050 Hm3/any d’aigua de l’Ebre cap al sud i
cap al nord. Proposar al Govern de la Generalitat que
demani la retirada del PHN, n’aturi l’execució i obri un
debat d’abast nacional per tal d’acordar les mesures
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que permetin instaurar progressivament una nova
cultura de l’aigua basada en l’estalvi, l’eficiència i la
reutilització de les aigües.

4t) Defensar els principis “per una nova cultura de
l’aigua”, basada en l’eficiència, en el consum i en la
reutilització. Demanar a l’Administració catalana que
posi en marxa tots els programes necessaris d’estal-
vi i reutilització que des de fa anys s’haurien d’haver
iniciat.

5è) Elaborar un pla metropolità de gestió de l’ai-
gua, basat en els principis d’aquesta resolució, en els
de solidaritat entre els territoris de Catalunya, i del
seu dret a tenir accés a un aigua de qualitat i en la
quantitat adequada.

6è) Traslladar aquest acord a l’Agència Catalana
de l’Aigua, al Departament del Medi Ambient de la
Generalitat de Catalunya, al Ministeri de Medi Am-
bient de l’Estat, a la Plataforma en Defensa de l’Ebre
i a l’Ajuntament de Tortosa com a representant dels
vint ajuntaments de les Terres de l’Ebre que varen
formular al·legacions al projecte.

La Presidència disposa, tal com és convingué a la
Junta de Portaveus, el debat conjunt de les quatre
proposicions relatives a la xarxa de distribució d’ai-
gües.

La Sra. Mayol defensa la proposició del Grup d’Ini-
ciativa-Verds dient que vol expressar el rebuig d’a-
quest Plenari al minitransvasament d’aigua de l’Ebre
a Barcelona, que és, de facto i de manera encoberta,
la primera obra del Pla Hidrològic Nacional, rebuig
que respon a aquestes quatre raons:

a) Perquè les dimensions de la infraestructura pre-
vista permeten transportar un volum d’aigua molt su-
perior a la concessió d’aigua existent, és a dir, per-
meten el transvasament de l’aigua prevista en el Pla
Hidrològic Nacional, i, a més, l’obra es pensa fer sen-
se l’obligatòria declaració d’impacte ambiental.

b) Perquè a Tarragona no sobra aigua, hi ha po-
bles de la seva província no connectats a la xarxa i la
conca del Gaià és deficitària.

c) Perquè el riu Ebre no es pot permetre cap nou
transvasament, donat que el seu cabdal disminueix
any rere any, està penetrant aigua marina en el riu i el
transvasament fomenta activament la desaparició del
Delta.

d) Perquè les necessitats d’aigua de l’Àrea metro-
politana no s’han d’afrontar a partir de polítiques de
transvasament, sinó de polítiques de sostenibilitat,
basades en una nova cultura de l’aigua, que consideri
l’aigua com un recurs escàs i per això se n’ha de mo-
derar l’oferta i la demanda, és a dir, les polítiques re-
latives a la necessitat d’aigua de l’Àrea metropolitana
s’han de sustentar en l’estalvi i la gestió integrada, i
això comporta: disminuir el consum excessiu en algu-
nes zones que estan consumint 400 litres per perso-
na i dia, quan el consum raonable és de 100 i escaig;
reutilitzar les aigües depurades; evitar les pèrdues en
la xarxa de distribució, millorant-ne el manteniment; i
construir dessaladores amb el mínim consum energè-
tic, preferiblement de procedència renovable, que
tractin les aigües residuals, ja que resulten més bara-
tes que les d’aigua marina.

Diu, en resum, que el discurs que fan Convergèn-
cia i Unió i el Partit Popular és retòric, perquè parlen
d’una nova cultura de l’aigua, però defensen la porta-
da d’aigua d’altres llocs, opció que resulta enorme-
ment cara; i que no és de rebut parlar de dèficit d’ai-

gua, quan abans no s’ha aplicat una nova cultura de
l’aigua.

El Sr. Portabella presenta la proposició formulada
pel Grup d’Esquerra Republicana de Catalunya-Els
Verds dient que el seu Grup defensa un model de
gestió de l’aigua com a bé escàs que és en tots els
països de clima mediterrani, la qual cosa exigeix opti-
mitzar-ne l’ús: per fer-ho possible cal una nova cultu-
ra de l’aigua i una reflexió al voltant del malbarata-
ment d’alguns recursos naturals, siguin escassos o
no, perquè la sostenibilitat ha de prevaler sobre el fet
que es tracti o no de recursos escassos.

Addueix, a continuació, que el Projecte de con-
nexió entre les xarxes del Consorci d’Aigües de
Tarragona i de les Aigües Ter-Llobregat és un ele-
ment de caràcter estrictament tàctic del Partit Popular
i de Convergència i Unió, que pretenen traslladar el
conflicte que tenen a Aragó i a les Terres de l’Ebre a
tot el territori català, per tal com el Pla Hidrològic Na-
cional representa el transvasament de 1.050 hectò-
metres cúbics l’any i ara intenten obrir una discussió
sobre els 190 que han d’anar cap el nord, però el seu
Grup declina entrar-hi: 1r) perquè 190 hectòmetres
cúbics any és més d’allò que consumeix la ciutat de
Barcelona i, conseqüentment, és obvi que no cal un
transvasament d’aquestes dimensions; i 2n) perquè
ningú no ha demanat el transvasament d’aquest vo-
lum d’aigua i, per tant, la qüestió no es pot presentar
com si s’hagués demanat aquesta aigua però ara es
rebutja, tàctica amb la qual les forces que donen su-
port polític al Pla Hidrològic Nacional volen autopro-
tegir-se.

El Sr. Puigdollers comença la defensa de la propo-
sició del Grup de Convergència i Unió constatant que
en una qüestió estratègica per a la ciutat de Barcelo-
na, per a l’Àrea metropolitana i per a la Regió metro-
politana, el govern municipal no té una estratègia uni-
tària, a pesar d’ésser clau per a la vertebració de
Catalunya, de l’Àrea metropolitana i de la ciutat de
Barcelona, perquè es tracta, en definitiva, de garantir
el subministrament d’aigua a les poblacions de les
conques centrals de Catalunya.

Exposa que la proposició del seu Grup es limita a
agafar literalment els acords presos per la Comissió
de recursos hídrics del Parlament de Catalunya el 25
de juliol de 2000, en el qual el Grup del Partit dels
Socialistes per Catalunya – Ciutadans pel Canvi, del
Partit Popular de Catalunya i de Convergència i Unió
votaren el mateix que diu tal proposició; i que en la
sessió del 22 de març d’enguany el Sr. Alcalde va ad-
metre, com consta a l’acta, que els recursos hídrics
de Barcelona havien de venir de les conques internes
de Catalunya, del Roïne, de les dessaladores i del
minitransvasament que ja està en funcionament: per
tant, en definitiva, el seu Grup demana ara al Grup
Socialista i al Sr. Alcalde que siguin coherents amb
allò que els seus representants votaren en el Parla-
ment de Catalunya i amb allò que el mateix Sr. Alcal-
de declarà en aquest Plenari.

Acaba anunciant que si es votessin separadament,
el seu Grup votaria favorablement els diversos apar-
tats de la proposició del Grup Socialista, excepte el
primer i el tercer.

El Sr. Cuervo presenta la proposició del Grup So-
cialista dient, d’antuvi, que no deu trair pas tant l’es-
perit de l’acord pres en el Parlament de Catalunya
quan el Grup de Convergència i Unió està disposat a
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votar-la favorablement en tots els apartats excepte
en el primer i el tercer, on es diu no al Pla Hidrològic,
el qual, tanmateix, encara no estava aprovat quan el
Parlament de Catalunya prengué el seu acord; que
tot i la seva coincidència amb alguns dels motius que
han exposat els Grups d’Iniciativa-Verds i d’Esquerra
Republicana de Catalunya-Els Verds, el Grup Socia-
lista presenta la seva pròpia proposició, perquè es
tracta d’una qüestió estratègica i perquè com a grup
municipal majoritari té l’obligació de buscar l’equilibri i
la defensa actual i futura del conjunt de la ciutadania
de Barcelona.

Explica que el seu Grup diu no al projecte de la
Generalitat perquè, com han indicat la Sra. Mayol i el
Sr. Portabella, pel seu dimensionament forma part del
desenvolupament del Pla Hidrològic Nacional pel que
fa a les transferències hídriques que autoritza; que la
interconnexió de les xarxes del Consorci d’Aigües de
Tarragona i d’Aigües Ter-Llobregat és una opció tèc-
nicament correcta per a una bona gestió de l’aigua,
i una xarxa reversible entre les àrees de Tarragona i
Barcelona sembla una mesura en si mateixa raona-
ble, però el problema rau en l’ús qualitatiu i quantita-
tiu que se’n pugui fer; i que els 1.050 hectòmetres cú-
bics anuals que el Pla Hidrològic Nacional preveu
transvasar han contaminat aquest debat, el qual no
es podrà fer amb tranquil·litat mentre Convergència i
Unió no retiri el seu suport a tal Pla, més i quan, se-
gons publica la premsa, per al Govern de la Generali-
tat el transvasament de l’Ebre és inviable i caldria re-
córrer al Roïne.

Concreta que la proposta del seu Grup per a millo-
rar la garantia de subministrament a la nostra Ciutat
està àmpliament detallada en la seva proposició: pro-
tegir els seus recursos hídrics, impulsar les polítiques
d’aprofitament, i, a més de construir plantes dessa-
ladores, impulsar la interconnexió de xarxes; que, en
definitiva, la seva proposició reclama que la Generali-
tat retiri el projecte d’interconnexió de xarxes, torna a
explicitar el rebuig al Pla Hidrològic Nacional, defensa
els principis d’una nova cultura de l’aigua i propugna
un pla metropolità de gestió de l’aigua.

El Sr. Cornet opina que les diferents propostes for-
mulades per les forces integrades en el govern muni-
cipal, posen de manifest la incapacitat per a oferir
una solució unitària a una qüestió estratègica per a
Barcelona i per a tot Catalunya; ara bé, les formula-
des per Esquerra Republicana per Catalunya-Els
Verds i per Iniciativa de Catalunya-Verds presenten
una certa coherència amb l’argumentació de cadas-
cun d’aquests Grups, tot i que a parer seu està equi-
vocada –ja que en segons les conclusions del Pla
Hidrològic Nacional, de manera conceptual i simplifi-
cada el sistema de connexió de les conques internes
pot presentar-se com una macrounitat de demanda
agregada que es pot satisfer amb aportacions provi-
nents del mar, de la dessalació i dels territoris de l’en-
torn com són el Segre, el baix Ebre o el Roïne–, en
canvi la del Grup Socialista resulta d’una gran incon-
gruència quan es tracta de votar si cal fer una sèrie
d’obres a fi que, d’aquí a deu o quinze anys, els ciuta-
dans no tinguin problemes d’aigua, mentre que, en
aquest aspecte, el Sr. Puigdollers ha presentat una
proposició molt clara i senzilla.

Recorda que en la sessió del març, el Sr. Alcalde
va admetre que els recursos hídrics havien de venir
del minitransvasament, que ja esta en funcionament;

que tal minitransvasament fou aprovat el 20 d’agost
de 1987 pel Ministeri d’Obres Públiques i Urbanisme,
que concedí un màxim continu de 4 metres cúbics se-
gon, d’aigües públiques del riu Ebre, és a dir, 126 hec-
tòmetres cúbics a l’any.

Subratlla que el Projecte de la Generalitat pretén
que, en funció de tal acord, es permeti l’ampliació
d’aquesta possibilitat amb un tub que faci possible
aquests 126 hectòmetres cúbics a l’any.

Diu, en conclusió, que el seu Grup votarà, doncs, a
favor de la proposició de Convergència i Unió i en
contra de les altres tres.

La Sra. Mayol precisa que la Comissió del Parla-
ment de Catalunya esmentada pel Sr. Puigdollers era
un grup de treball que va excloure explícitament totes
les alternatives del Grup d’Iniciativa-Verds, el qual,
per això, votà en contra; que cadascuna de les forces
integrades en l’equip de govern té, en relació a l’ai-
gua, el seus propis criteris amb punts d’acord i de
desacord respecte als altres socis de govern; que les
diferències estan, pel que fa al seu Grup, en el fet
que la nova cultura de l’aigua que es vol instaurar és
implantejable si es tira endavant el transvasament
perquè comporta una solució massa fàcil, però molt
cara, de la qual només s’ha de parlar si, després que
s’hagi fet estalvi, reutilització, manteniment de les
conduccions que eviti pèrdues, i dessalinització ener-
gèticament correcta, continua faltant aigua.

Sosté que la interconnexió de xarxes que es propo-
sa és en la pràctica un transvasament, perquè serà
molt difícil fer-lo en sentit de dalt cap a baix, quan la
població de l’Àrea metropolitana de Barcelona és de
4.000.000 d’habitants i, en canvi, la de Tarragona no-
més és d’1.000.000, i perquè les connexions estan
previstes de sud a nord i no pas a l’inrevés.

Anuncia que el seu Grup votarà negativament la
proposició de Convergència i Unió, s’abstindrà en
la del Grup Socialista i votarà positivament la seva i la
d’Esquerra Republicana de Catalunya-Els Verds.

El Sr. Portabella anticipa que el seu Grup s’abstin-
drà també en la proposició del Grup Socialista i vota-
rà favorablement la seva i la d’Iniciativa-Verds i nega-
tivament la de Convergència i Unió, en coherència
amb el capteniment que mantingué en la comissió
d’estudi del Parlament de Catalunya i de la qual ell
fou el primer president.

El Sr. Puigdollers aclareix que el seu Grup votarà,
lògicament, a favor de la seva proposició i en contra
de les d’Esquerra Republicana de Catalunya-Els
Verds i d’Iniciativa-Verds, i estaria disposat a votar
també positivament la del Grup Socialista en tots els
seus apartats, llevat del primer i el tercer, si fossin
sotmesos a votació separada.

El Sr. Cuervo avança que el seu Grup s’abstindrà
en la votació de les proposicions d’Iniciativa-Verds i
d’Esquerra Republicana de Catalunya-Els Verds i vo-
tarà en contra de la de Convergència i Unió i a favor
de la seva.

Assegura que el Grup Socialista es posarà ràpida-
ment d’acord amb les altres forces de l’equip de
govern quan governi Catalunya en lloc d’un govern
supeditat al Partit Popular, i aturarà part del Pla Hi-
drològic Nacional vist que a Múrcia hi ha regadius
il·legals prohibits per tal pla i que el riu Ebre està re-
gistrant el pitjor cicle hídric de la seva història. Afe-
geix que quan el Ministre Sr. Matas ve a inaugurar
una depuradora intenta fer veure que el compliment
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d’una directiva europea, amb fons també europeus,
té quelcom a veure amb el transvasament.

El Sr. Cornet observa que les forces polítiques que
governen la Ciutat es posaren d’acord a estendre un
tub de 2,40 metres de diàmetre i, per tant, més ampli
del previst en el projecte que motiva aquesta discus-
sió, per a servir una petita zona, el Baix Llobregat;
que tant la depuradora del Besòs inaugurada pel Sr.
Alcalde i el Ministre de Medi Ambient, com la que s’in-
augurarà més endavant estan dintre de les previsions
del Pla Hidrològic Nacional; que el Partit Socialista no
fou capaç d’aprovar un pla hidrològic nacional quan
governava l’Estat; i que la incoherència dels socialis-
tes en l’aprovació dels fons per al Pla Hidrològic Na-
cional es féu ben palesa en el fet que uns hi votaren a
favor, altres en contra, altres es varen abstenir i tres
digueren que no hi eren.

Diu, en resum, que afortunadament per als ciuta-
dans, gràcies a les obres en qüestió, a Catalunya no
hi haurà els problemes d’aigua que hi hauria si el Par-
tit Socialista hagués governat.

El Sr. Cuervo indica que el capteniment del Partit
Popular davant del Pla Hidrològic Nacional ha estat
posar sota el paraigües d’aquest pla inversions que
no hi tenen res a veure, dividir els territoris amb l’ex-
pectativa de millores locals, i arrogar-se, per boca del
Ministre Sr. Matas, una depuradora, feta amb fons
europeus, a la qual Barcelona té dret i que ha de ser-
vir per a resoldre problemes ambientals, però amb tot
això no pot amagar que el transvasament, previst en
el Pla Hidrològic Nacional, de 1.050 hectòmetres cú-
bics, dels quals 400 són per al Llevant i 300 per a
Múrcia, posa en risc l’equilibri del riu Ebre i té el re-
buig de tothom, llevat d’aquells que en surten directa-
ment beneficiats.

El Sr. Alcalde comenta, primerament, que els diver-
sos Grups municipals estan mostrant el seu posicio-
nament en relació a una obra, que té com a promoto-
ra la Generalitat de Catalunya i que s’ha d’executar
amb fons amb càrrec al Pla Hidrològic Nacional, per a
la connexió de xarxes entre Tarragona i Martorell;
que la qüestió és determinar si realment el calibre de
les conduccions és el necessari per a fer arribar, de la
concessió actual dels regants al minitransvasament,
un cabal de 6 metros cúbics per segon, o per atendre
les previsions del Pla Hidrològic Nacional que fixen
aquesta capacitat en 40 metres cúbics per segon, és
a dir, veure si les obres corresponen realment al
minitransvasament o són la primera obra d’ampliació
del transvasament actual en compliment del Pla Hi-
drològic Nacional.

Explica que Barcelona consumeix uns 112 hectò-
metres cúbics a l’any, consum que comporta una re-
ducció del 17% respecte del de 1986, que era de 135
hectòmetres cúbics, gràcies a una política de conten-
ció del consum, i té garantit el seu subministrament
d’aigua per aquesta política d’estalvi i per les conces-
sions d’aigua de què disposa la Ciutat des de fa tren-
ta o quaranta anys: els pous del Llobregat, els pous
del Besòs, i el transvasament del Ter; per tant bona
part del transvasament del Ter serveix per a submi-
nistrar aigua als dos Vallés, al Baix Llobregat, al Ma-
resme i a la zona del Tordera, de manera que Barce-
lona ha cedit aigua per al creixement de la Regió
metropolitana. Agrega que després del restabliment
de la Generalitat, l’abastament d’aigües ha passat a
ésser competència seva i per llei del Parlament de

Catalunya se li transferí allò que era d’aquest Ajun-
tament.

Observa que el projecte en discussió vol lligar el
minitransvasament de l’Ebre, existent des de fa anys,
amb la conca del Vallès a través de la connexió entre
Llobregat i Ter, cosa que exigeix un determinat cali-
bre de les conduccions i, tanmateix, en el projecte
sotmès a informació pública aquest calibre està multi-
plicat per cinc, sis o set vegades: i això fa sospitar
que es pretén fer, de manera encoberta, la primeres
obra del transvasament de l’Ebre.

Recalca, doncs, que la ciutat de Barcelona té el
seu abastament cobert per les obres històriques d’a-
quest Ajuntament i ha reduït el seu consum any rere
any, mentre que ha crescut el del Maresme, el Baix
Llobregat i de la zona del Tordera, fenomen que es
deu, en part, al trasllat d’indústries fora de la Ciutat; i
que pertoca a la Generalitat establir l’equilibri entre
conques i garantir el subministrament a través de
l’Agència Catalana de l’Aigua: per això ha redactat un
projecte que no és de titularitat municipal i sobre el
qual els diversos Grups municipals estan expressant
la seva opinió, la qual, en el cas del Grup Socialista,
és perfectament coherent amb les declaracions que
ell feia fa uns mesos.

Convida els presents a la inauguració, el proper dia
6 de novembre, de la nova planta de tractament de
les aigües del riu Besòs per osmosi inversa de baixa
pressió, planta construïda a instàncies d’aquest Ajun-
tament per Aigües de Barcelona i que permetrà apro-
fitar 10 hectòmetres cúbics a l’any de l’aqüífer de tal
riu, els quals contribuiran a garantir el subministra-
ment d’aigua a la Ciutat, on, a més, es fa també una
política molt contundent d’utilització de les aigües del
freàtic per a netejar els carrers i regar els jardins.

Significa que a Catalunya, en canvi, l’aprofitament
de l’aqüífer del Ter per l’Àrea metropolitana, el Baix
Llobregat, el Garraf i el Maresme, zones on el con-
sum ha crescut molt, està posant al límit la capacitat
d’extracció d’aigua del Ter, quan, per altra banda, el
Baix Empordà i l’Alt Empordà voldrien que més aigua
de tal riu anés cap allà i, a tot això, s’afegeixen l’esgo-
tament de l’aqüífer del Tordera, la discussió sobre la
dessaladora i el seu finançament, donat que la zona
de Calella i Blanes és possiblement la més esgotada
hídricament de Catalunya, els problemes de Tarrago-
na, que consumeix part del minitransvasament, la
qüestió de les conques internes i l’anunciada posada
en funcionament del canal Segarra-Garriga: per tant,
el Govern de la Generalitat ha de garantir una distri-
bució equitativa de l’aigua entre tots aquests territoris
i, en aquest sentit, la connexió de xarxes, amb els ca-
bals previs al Pla Hidrològic Nacional, seria suficient
si les coses es fessin com s’haurien de fer: aplicant
polítiques contundents d’aprofitament de l’aqüífer, de
dessalinització i d’estalvi d’aigua, com està fent de
manera exemplar la ciutat de Barcelona que, tanma-
teix, encara pot aportar els 10 hectòmetres cúbics ad-
dicionals obtinguts de la llera del Besòs.

El Sr. Puigdollers opina que les posicions que aca-
ba d’exposar el Sr. Alcalde s’acosten força a les que
manté el Grup de Convergència i Unió.

El Sr. Alcalde replica que mentre aquest Grup de-
fensa el Pla Hidrològic Nacional i el transvasament
d’uns 200 hectòmetres cúbics a l’any, ell, en canvi,
sosté que les actuals concessions del ministrans-
vasament són suficients.
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El Sr. Puigdollers indica que el Sr. Alcalde no pot
saber en què està d’acord amb Convergència i Unió; i
el Sr. Alcalde respon que és fàcil deduir-ho de les vo-
tacions de tal força política al Pla Hidrològic Nacional.

El Sr. Puigdollers insisteix que aconseguir que a
Catalunya hi hagi una xarxa interconnectada de distri-
bució en alta d’aigua potable és un objectiu tant de
Convergència i Unió, com del Partit dels Socialistes
de Catalunya; que no sap si a l’alcalde de Barcelona i
al Grup Socialista d’aquest Ajuntament, els interessa
que tot Catalunya tingui garantit el subministrament
d’aigua, però pot assegurar que al Grup de Conver-
gència i Unió, sí: per això, creu que l’obra d’intercon-
nexió de xarxes convé als ciutadans de Barcelona i
de tot Catalunya.

Reconeix que, efectivament, Barcelona està re-
duint el consum d’aigua; però precisa que això es deu
a la política d’estalvi i també a altres causes, com ara
la pèrdua d’habitants i de les indústries que gastaven
aigua, part de les quals s’ha traslladat als dos Vallès i
al Maresme: per tant, s’ha de continuar mantenint la
solidaritat que van tenir amb aquestes zones els
Ajuntaments franquistes.

Addueix, en darrer lloc, que el tub de distribució
d’aigua més sobredimensionat que hi ha a Catalunya
és el que va d’Abrera a Sant Joan Despí amb un dià-
metre de 2,4 metres, que fou construït per aquest
Ajuntament, però qui està retornant el crèdit que serví
per a finançar-lo és la Generalitat de Catalunya.

El Sr. Cornet al·lega que el projecte en qüestió ver-
sa sobre el minitransvasament, amb el qual el Sr. Al-
calde s’ha mostrat d’acord i preveu desviar cap a Bar-
celona 2,5 metres cúbics per segon durant sis mesos,
és a dir, uns 40 hectòmetres cúbics a l’any, de l’ex-
cedent de la concessió de 126 hectòmetres cúbics
anuals, de la qual abans ha parlat i que fou atorgada
el 20 d’agost de 1987 pel Govern de l’Estat quan en-
cara era a mans dels socialistes.

Puntualitza que el Pla Hidrològic Nacional no pre-
veu tan sols fer connexions de xarxes perquè tots els
ciutadans puguin tenir aigua, sinó també construir de-
puradores i dessaladores; que la planta d’osmosi in-
vertida d’Aigües de Barcelona es fa perquè, a conse-
qüència d’una resolució presa per la Generalitat el
1995 a instàncies d’aquest Ajuntament, els ciutadans
de Barcelona estan utilitzant una aigua de 90 mil·li-
grams de potassi per litre que, tot i no ésser perjudi-
cial per a la salut, és de pitjor qualitat que la que se
subministra als ciutadans de la resta de Catalunya,
que només en té 9,5: per tant, la realitat s’ha d’expli-
car tal com és en comptes de manipular-la.

Recalca que la Generalitat es limita a unir les
dues conques amb un tub que té les dimensions ne-
cessàries perquè, quan hi hagi sequera, l’aigua ex-
cedent es pugui conduir, segons les necessitats cap
amunt o cap avall, però que, en tot cas, és d’un dià-
metre inferior a aquell que col·locà aquest Ajunta-
ment amb un cost de 17.000 milions de pessetes,
que els ciutadans de Barcelona estan pagant des de
fa quinze anys.

Afirma que tots els ciutadans de Catalunya i Espa-
nya tenen dret a poder gaudir d’aigua en els propers
deu o vint anys i, per això, s’aprovà el Pla Hidrològic
Nacional; i no li sembla vàlid oposar-s’hi adduint que
a Barcelona la qüestió ja estava resolta gràcies a
unes obres fetes durant el franquisme que després
s’hagueren de cedir a la Generalitat.

La Sra. Mayol reitera que el transvasament és una
solució més fàcil que canviar la cultura i el model de
gestió de l’aigua, però que resulta caríssima; i consta-
ta que, segons un expert com Jesús Carrera, als Es-
tats Units es recicla entre el 10 i el 30 per 100 del
consum d’aigua; que, en les condicions actuals, el
subministrament estaria garantit si la demanda es re-
duís en un 10% i, per tant, amb polítiques d’estalvi i
reutilització el transvasament seria innecessari; que
la solidaritat amb la resta de Catalunya s’ha de referir
al consum domèstic i no pas al manteniment de
camps de golf, que tenen un consum igual al d’una
població de 20.000 habitants; i que si es vol fer un
discurs sostenibilista, no es pot estar d’acord amb un
minitransvasament que comporta l’arribada d’aigua
de l’Ebre a casa nostra, i amb un pla hidrològic que
va en contra de la cultura de l’aigua.

El Sr. Portabella entén que tot el Consistori donaria
suport a una proclama a favor del reciclatge, la re-
utilització, l’estalvi, l’eficàcia i l’eficiència en el con-
sum d’aigua, però el problema central rau en veure
com s’apliquen aquests conceptes, ja que els partits
que estan a favor del Pla Hidrològic Nacional defen-
sen exportar aigua a través de molts quilòmetres, a
pesar que això comporta pèrdues del 50% i, per tant,
és una mala mesura d’eficiència, més i quan ho volen
fer per desenvolupar un determinat tipus d’agricultura
en indrets que sempre han estat de secà i tenen una
composició geològica que no reté l’aigua regada, la
qual s’escola cap a capes freàtiques massa profun-
des per a poder-la aprofitar: en conseqüència, tal me-
sura dificulta l’estalvi, la reutilització i el reciclatge de
l’aigua a canvi de desenvolupar un determinat tipus
d’agricultura de regadiu en llocs de clima mediterrani
per la franja de dalt i desèrtic per la franja de baix,
quan a la Península Ibèrica tal tipus d’agricultura està
en perill i només té futur la de secà, de manera que,
quan desapareguin les subvencions europees, l’agri-
cultura de regadiu només es mantindrà en els llocs
on plou.

El Sr. Cuervo precisa que la connexió –segons el
Projecte del qual es demana la retirada entre les xar-
xes del Consorci d’Aigües de Tarragona i de les Ai-
gües Ter-Llobregat, que fou inclosa en el Conveni
signat el 31 de juliol 2002 entre el Departament del
Medi Ambient i el Ministeri del Medi Ambient i en el
Pla Hidrològic Nacional a conseqüència de les al·le-
gacions de la Generalitat, té un cost de 156 milions
d’euros que serà finançat en un 86 % amb fons de
cohesió, en un 4% amb aportacions del Ministeri del
Medi Ambient i en l’11% mitjançant repercussions en
les tarifes i aportacions de la Generalitat; i que el Pro-
jecte preveu una canonada que enllaci les instal·la-
cions d’ambdues xarxes amb un diàmetre de 1,90
metres i una capacitat de 40 metres cúbics per se-
gon, és a dir, els 190 hectòmetres cúbics anuals que
són els que el Pla Hidrològic Nacional preveu que es
transfereixin a les conques internes de Catalunya.

També addueix que, encara que el Sr. Cornet no hi
doni importància, la recuperació de l’aqüífer del
Besòs permetrà obtenir uns 10 hectòmetres cúbics a
l’any i alliberarà més cabal del Ter quan, precisa-
ment, la solidaritat fa que Aigües Ter-Llobregat lliuri al
Consorci Costa Brava Nord 4,5 hectòmetres cúbics
anuals, al Consorci Costa Brava Centre altres 5, a la
Mancomunitat de les Garrigues 1,2 més i al Solsonès
altres 0,7 i tot això és fruit de la interconnexió de les
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xarxes Ter-Llobregat. Afegeix que no es pot obviar
que sota el paraigües dels 40 hectòmetres cúbics
anuals que es volen transvasar a Barcelona, se’n po-
sen també 450 per a la conca del Segura i 315 per a
la del Xúquer.

El Sr. Alcalde significa que la solidaritat que Barce-
lona ha tingut els darrers anys, a bastament i amb
gran generositat, envers la resta de Catalunya en ma-
tèria d’aigües, s’ha d’estendre, també, a les Terres de
l’Ebre, de les quals es pretenen treure 1.090 hectò-
metres cúbics a l’any posant com a excusa que Bar-
celona necessita aigua, quan n’està estalviant i en re-
dueix el consum, de manera que tal excusa comporta
una absoluta insolidaritat envers la nostra Ciutat.

Es rebutja la proposició del Grup d’Iniciativa-Verds,
en rebre cinc vots a favor –emesos per la Sra. Mayol
i pel Sr. Forradellas i també pels Srs. Portabella i
Maestro i la Sra. Veciana– quinze en contra –emesos
pels Srs. Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García
i les Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Ser-
vitje, i també pels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda
i les Sres. Treserra i Balseiro–, mentre que els al-
tres dinou membres del Consistori presents s’han
abstingut.

Es rebutja la proposició del Grup d’Esquerra Repu-
blicana de Catalunya-els Verds, en rebre cinc vots a
favor –emesos pels Srs. Portabella i Maestro i la Sra.
Veciana i també per la Sra. Mayol i el Sr. Forradellas–
quinze en contra –emesos pels Srs. Puigdollers,
Forn, Ciurana, Gascón i García i les Sres. Oranich,
Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i també pels
Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda i les Sres. Treserra i
Balseiro–, mentre que els altres dinou membres del
Consistori presents s’han abstingut.

Es rebutja la proposició del Grup de Convergència i
Unió, en rebre quinze vots a favor –emesos pels Srs.
Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García i les
Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Servitje, i
també pels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda i les
Sres. Treserra i Balseiro–, i vint-i-quatre en contra
dels altres membres del Consistori presents.

S’aprova la proposició del Grup Socialista, en rebre
dinou vots a favor i quinze vots en contra –emesos
pels Srs. Puigdollers, Forn, Ciurana, Gascón i García
i les Sres. Oranich, Ortega, Fandos, Recasens i Ser-
vitje, i també pels Srs. Álvarez, Cornet i Arredonda i
les Sres. Treserra i Balseiro–, mentre que els Srs.
Portabella i Maestro i la Sra. Veciana i també la Sra.
Mayol i el Sr. Forradellas s’han abstingut.

Del Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya
Pp 5. Instar l’òrgan competent, que en cada cas

correspongui, per tal que aturi la tramitació de l’apro-
vació del projectes urbanístics de gran envergadura o
d’especial transcendència fins que entrin en vigor les
Normes reguladores de la participació ciutadana.

El Sr. Álvarez defensa aquesta proposició argu-
mentant que, donat que avui expira el termini per a la
presentació d’al·legacions a les Normes reguladores
de la participació ciutadana, les quals seran segura-
ment aprovades per aquest Plenari la sessió vinent,
creu que valdria la pena ajornar fins que entrin en vi-
gor, l’aprovació d’uns catorze o quinze grans projec-
tes urbanístics que han generat àmplia polèmica ciu-
tadana, per tal que en els respectius expedients
pugui figurar-hi la memòria i els informes participatius
i evitar, així, conflictes i articles com el que apareix en
el número d’aquest mes de la revista El Carrer, on es

diu que el major pla urbanístic de promoció privada
que s’ha fet mai a Barcelona amaga interessos espe-
culatius, una trama delictiva i contradiccions de la po-
lítica municipal.

La Sra. Mayol significa que té un enorme respecte i
una bona amistat amb bona part de la gent que edita
la revista El Carrer, però això no exclou que hi pugui
mantenir posicions discrepants en certs moments,
mentre que el Partit Popular està acostumat a manar,
a controlar i a influir en tothom que té al seu voltant.

El Sr. Casas manifesta que el Partit Popular està
molt preocupat pel grau de participació que hi ha en
aquest Ajuntament, però no en altres àmbits, com ara
el de la redacció del Projecte de llei sobre la supres-
sió de l’impost sobre activitats econòmiques; que, en
tot cas, els diversos instruments de planejament en
tràmit compleixen els requeriments de les normes de
participació encara vigents i també de la Llei d’urba-
nisme i, per tant, de cap manera estan desassistits de
processos participatius; que la participació no es pot
confondre amb la consecució de consens i l’absència
de polèmiques; que tots els instruments en tràmit
d’aprovació han passat per fases successives de de-
bat i de contrast en les Comissions d’urbanisme i els
Plens dels respectius Consells de Districte i, en molts
casos, les sessions de treball prèvies, concretament
setze en el cas dels plans relatius a l’àmbit de Sant
Andreu – la Sagrera, i altres tantes pel que fa als rela-
tius a Sants i a la plaça de les Glòries; i que, per tant,
no veu cap motiu que justifiqui l’aprovació de la pro-
posició en debat i la consegüent suspensió de l’efecti-
vitat de la normativa vigent, i la paralització dels ex-
pedients en curs fins que s’aprovin les noves normes,
criteri que portaria a haver de paralitzar també l’apro-
vació de les Ordenances fiscals per a l’any vinent fins
que s’aprovi la reforma de la Llei d’hisendes locals.

El Sr. Ciurana admet que a Barcelona hi ha un dèfi-
cit de participació i, per tant, cal canviar els mecanis-
mes de presa de decisions; ara bé, anuncia que el
seu Grup votarà negativament la proposició en debat,
perquè la manera com està plantejada no garanteix la
participació i paralitzaria projectes de gran transcen-
dència per a la Ciutat, com ara el relatiu a l’arribada
del tren d’alta velocitat, cosa amb la qual el seu Grup
no pot estar d’acord.

El Sr. Álvarez assegura que el tren d’alta velocitat
arribarà a Barcelona en el moment previst; i s’ofereix
a acompanyar el Sr. Ciurana a una sessió dels Ajun-
taments de Madrid o de València perquè pugui com-
provar que hi ha un grau de participació similar al de
les sessions dels nostres Consells de Districte.

També al·lega que durant el temps que la Sra.
Mayol és regidora, s’ha aprovat la construcció de més
gratacels que en l’època en què el Sr. Porcioles ocu-
pava l’Alcaldia.

El ponent de Participació Ciutadana i Solidaritat,
Sr. Alcober, lamenta que el Sr. Álvarez, amb la inten-
ció de treure’n un rendiment polític, hagi tractat amb
frivolitat un tema tant important com és establir nous
paràmetres per avançar en la participació i fer més
democràtica la Ciutat.

Rebutja rotundament que l’Ajuntament de Madrid
tingui una descentralització com té Barcelona; i co-
menta que un regidor responsable d’un districte de
Madrid, quan ell li parlà del caràcter transversal que
té la participació, li contestà que no faltaria més que
ells, que havien estat elegits i havien de decidir, ha-
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guessin de permetre que els veïns opinin. Agrega
que les mobilitzacions són inherents a aquells ajunta-
ments en què hi ha possibilitats de participar, perquè
els ciutadans cada vegada reclamen més protago-
nisme.

Agraeix el suport enfervoritzat a la memòria partici-
pativa, implícit en la proposició en debat; i recalca
que la participació, que només es pot aconseguir
amb un esforç de tothom, Ajuntament i organitzacions
socials, és un repte a desenvolupar en el curs dels
propers anys i no pas dels propers mesos, setmanes
o dies.

El Sr. Maestro considera al·lucinants, com a mínim,
les propostes que en el curs d’aquesta sessió està
formulant un grup, com és el del Partit Popular de
Catalunya, acostumat a l’“ordeno y mando” empa-
rant-se en la majoria de què disposa, i a considerar
equivocats tots aquells que estan en contra dels seus
posicionaments i a acusar-los de mil coses, com ha
succeït en el debat sobre la Llei de partits polítics, en
el qual aquells que s’hi pronunciaren en contra foren
titllats literalment d’amics dels terroristes; malgrat tot
això, tal partit pretén ara donar lliçons de participació
ciutadana.

Admet que el govern municipal ha comès algun er-
ror, però pregunta si amb tal proposició es pretén que
s’aturi, per exemple, el procés participatiu obert sobre
la plaça de Lesseps.

Diu, en conclusió, que el seu Grup votarà en contra
de la proposició en debat, perquè té la responsabilitat
de governar.

El Sr. Ciurana observa que si s’aprovés la proposi-
ció en debat, el tren d’alta velocitat no podria arribar a
Barcelona el 2004, ni el 2005 ni el 2006 per raons de
temps, perquè, com ha dit abans, tal acord comporta-
ria la paralització d’obres d’infraestructura de gran
transcendència; que el procés de la plaça Lesseps no
es pot presentar com un exemple de participació,
com ha fet de manera imprudent el Sr. Maestro; i que
potser la diferència entre el regidor de Madrid esmen-
tat pel Sr. Alcober i un de l’equip de govern d’aquest
Ajuntament, és que aquell ho diu i ho fa i el d’aquí
simplement ho fa.

El Sr. Álvarez pregunta per què, si la participació
és tan important per al govern municipal, les seves
Normes reguladores encara no estan aprovades, a
pesar que el Parlament de Catalunya aprovà la Carta
municipal el 1998.

Indica, després, que el Sr. Maestro no hauria de
donar lliçons d’ètica, quan hi ha una sentència judicial
que qüestiona l’elecció d’una regidora del seu mateix
Grup i, en el Ple del Consell del Districte de les Corts,
la Sra. Carmen Olivella, consellera en representació
del Grup d’Esquerra Republicana-Els Verds, protestà
per la manca de participació ciutadana.

El Sr. Forradellas diu que s’ha posat nerviós da-
vant d’aquesta darrera intervenció que traspua un
elogi al monolitisme, a pesar que la democràcia pres-
suposa pluralisme en les formacions polítiques, en
els grups municipals i en la vida; i que la participació
s’ha d’aplicar en tots els nivells de l’Administració pú-
blica i no pas tan sols en el local, i no s’ha de limitar
en els aspectes urbanístics. Agrega que la proposició
comportaria una paralització dels projectes urbanís-
tics quan ja hi ha uns mecanismes de participació,
entre els quals cal destacar els seguits en l’elaboració
de l’Agenda 21, les audiències públiques amb nois i

noies, el projecte educatiu de ciutat, el Consell Muni-
cipal de Benestar Social, els que, en el terreny urba-
nístic, s’han seguit en els barris de Torre Baró, del
Bon Pastor i de la Trinitat Nova, mecanismes que,
per altra banda, s’han d’adaptar a la realitat de cada
territori; ara bé, com que la realitat social, el funciona-
ment de l’Administració i el moviment veïnal han can-
viat, cal aprovar unes noves normes de participació,
no perquè no n’hi hagi, sinó per adequar-les a aques-
tes noves circumstàncies.

El Sr. Maestro puntualitza que la Sra. Veciana no
té cap resolució contrària a la seva elecció; i que el
Sr. Álvarez no pot utilitzar les lògiques tensions que
es produeixen dintre d’un districte determinat, per en-
cobrir la seva manca d’arguments.

El Sr. Alcober precisa que s’està treballant en les
Normes reguladores de la participació ciutadana des
de fa més d’un any i mig i el Grup del Partit Popular
de Catalunya ha participat en totes aquelles reunions
que ha volgut o ha pogut; i que coneixent-lo com el
coneix, ell mai no gosaria comparar el regidor de
Madrid que ha citat abans, amb el Sr. Ciurana, que
és molt bon regidor; i que, en definitiva, l’objectiu no
hauria d’ésser discutir qui és més democràtic, sinó
com complir el repte de fer més participativa la Ciutat:
davant d’aquesta tasca, no vol descobrir la trajectòria
de ningú, sinó només recordar que la seva és ben
palesa.

Es rebutja la proposició en debat amb cinc vots fa-
vorables –emesos pels Srs. Álvarez, Cornet i Arre-
donda, i les Sres. Treserra i Balseiro– i trenta-quatre
en contra de la resta de regidors presents a la Sala.

e) Mocions

Dels portaveus dels Grups Socialista, d’Esquerra
Republicana de Catalunya-Els Verds, d’Iniciativa-Verds
i de Convergència i Unió:

M 1. 1) Demanar al Ministeri de Treball que, en el
marc de l’actual negociació de la Llei 12/2001, modifi-
qui l’article 9 en els aspectes relatius al contracte d’in-
serció que impliquen traslladar als ajuntaments un
sobrecost addicional per al finançament del programa
Plans d’ocupació.

2) Demanar al Departament de Treball de la Gene-
ralitat de Catalunya que, fins que aquesta reforma de
la Llei 12/2001 no sigui efectiva i en el marc de les
seves competències, resolgui de manera urgent una
nova convocatòria dels Plans d’ocupació per al 2002
en els termes, acordats amb els agents socials i les
entitats municipalistes, que evitin la pèrdua de recur-
sos per a la contractació de persones en atur de llar-
ga durada i amb dificultats d’inserció.

3) Traslladar aquest acord al Ministerio de Trabajo
y Asuntos Sociales, a la Conselleria de Treball de la
Generalitat, als Grups parlamentaris del Congrés dels
Diputats i del Parlament de Catalunya, a la Federació
de Municipis de Catalunya i a la Federación Española
de Municipios y Provincias.

La Sra. Rojo explica que aquesta moció expressa
la profunda preocupació per la pèrdua d’oportunitats
per a les persones que estan en atur de llarga dura-
da, perquè els Ajuntaments no poden contractar-les
per a tasques d’utilitat col·lectiva i social i oferir-los
una experiència laboral en un context de contracte
amb formació, política que avui està amenaçada.
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Recorda que aquest Plenari, el 26 d’abril d’en-
guany, aprovà una moció en què s’instava la retirada
de la Llei 12/2001 perquè traslladava el cost d’aques-
ta política als Ajuntaments, ja que, concretament,
augmentava les aportacions d’aquest ajuntament a
tals contractes del 23 al 56 per 100; i es demanava
també que el Departament de Treball elaborés una
proposta amb els agents socials i les entitats munici-
palistes a fi de modificar aquest impacte.

Informa que cinc mesos després la situació és deso-
ladora i l’article en qüestió romandrà inalterable, a pe-
sar que tal Llei serà reformada gairebé en la seva tota-
litat per tal de restablir els drets dels treballadors i
treballadores; i que el Departament de Treball va reco-
nèixer l’escàs èxit de la convocatòria dels plans d’ocu-
pació, a la qual pràcticament no s’hi presentà ningú, de
manera que si el Departament esmentat no fa pública
urgentment una nova convocatòria modificada, a
Catalunya deixaran de gastar-se 24 milions d’euros en
polítiques actives eficients i més de 3.500 persones
hauran perdut oportunitats d’inserció laboral.

La Sra. Ortega manifesta que el Grup de Conver-
gència i Unió votarà favorablement la moció tot mati-
sant, però, que els ajuntaments no han perdut l’opor-
tunitat d’ajudar les persones en risc d’exclusió social i
fer polítiques d’inserció, sinó que només són obligats
a aportar-hi més recursos.

Precisa que el vot favorable del seu Grup està de-
terminat perquè el Grup Parlamentari de Convergèn-
cia i Unió ha procurat corregir els efectes de la Llei de
reforma laboral i ha estat clau per a la recuperació del
diàleg social, i perquè la moció ve a rectificar la deci-
sió, errònia i precipitada, de l’equip de govern de no
impulsar més plans d’ocupació en resposta a la nova
legislació laboral estatal, a pesar que el seu Grup ja
advertí que no compartia tal iniciativa i que la no parti-
cipació en la convocatòria comportava un greuge a
les persones aturades en risc d’exclusió.

Acaba fent avinent que el Departament de Treball
està estudiant amb la Federació Catalana de Munici-
pis una nova convocatòria.

El Sr. Cornet manifesta que l’equip de govern, da-
vant el Decret aprovat pel Govern de l’Estat, optà per
no gestionar cap més pla d’ocupació, però ara rectifi-
ca i el Grup del Partit Popular de Catalunya pot donar
suport a aquesta decisió i, per tant, si els apartats de
la moció fossin objecte de votació separada, estaria
disposat a votar favorablement el primer apartat, però
no el segon, on s’insta la modificació de l’article 9 del
decret esmentat, precepte que és bo per a dinamitzar
l’economia: per tant, en cas que no es faci la votació
separada, es decantarà per l’abstenció.

La Sra. Rojo manifesta que cap ajuntament no es
presentarà a la segona convocatòria de la Generalitat
si es fa en els mateixos termes de la primera, perquè
corre el risc de desvirtuar l’objecte de les contracta-
cions en qüestió; que s’està demanant un acord, del
Departament de Treball amb els agents socials i les
entitats municipalistes, que modifiqui els termes de la
primera convocatòria, perquè no es pot pretendre que
els ajuntaments ho facin tot, però donant-los cada
cop menys diners, sobretot quan es tracta de matè-
ries que no són de la seva competència; i que la ma-
teixa proposta que es fa aquí es presentà en el Parla-
ment espanyol on aconseguí els vots del Partit dels
Socialistes i de Convergència i Unió, però fou rebutja-
da pels de la majoria.

La Sra. Ortega considera inacceptable que l’actitud
del govern municipal privi 340 persones de poder
gaudir d’aquests fons; i suggereix que s’insti també la
Federació de Municipis de Catalunya a arribar a un
acord amb el Departament de Treball.

El Sr. Cornet manifesta que, en vista del capteni-
ment del govern municipal, el qual, a juí seu, està
nerviós per les eleccions, el seu Grup opta per votar
en contra.

La Sra. Rojo insisteix que quan el Govern de l’Estat
ha hagut de rectificar la pràctica totalitat del Decret
sobre la reforma laboral, no entén per què no pot cor-
regir també la petita part que castiga l’atur de llarga
durada i els ajuntaments; i que, com consta en l’acta
del Servei Públic d’Ocupació, es pretén que el Depar-
tament de Treball estableixi que els ajuntaments no
hagin d’aportar el grau de cofinançament que se’ls
exigeix, altrament no concorreran a la convocatòria
sobre una matèria en la qual no tenen competència.

S’aprova la moció, amb els vots en contra dels Srs.
Álvarez, Cornet i Arredonda, i les Sres. Treserra i
Balseiro.

Dels portaveus dels Grups Socialista, d’Esquerra
Republicana de Catalunya-Els Verds i d’Iniciativa-
Verds:

M 2. Demanar a cadascuna de les Administracions
competents que actuï per corregir la situació de pro-
gressiva desigualtat en el sistema educatiu i, concre-
tament:

1) Instar el Ministeri d’Educació a reconsiderar la
partida pressupostària destinada a beques università-
ries, especialment les compensatòries, de manera
que s’ajusti al nombre d’estudiants que en fan de-
manda justificada, i a rescabalar aquelles persones a
les quals els ha estat denegada en cursos anteriors.

2) Instar el Govern de la Generalitat a ajustar la
partida corresponent a beques de menjador a la si-
tuació socioeconòmica de la població, incrementant-
la en la proporció corresponent a les demandes tra-
mitades.

3) Traslladar al Ministeri d’Educació i al Govern de
la Generalitat aquest acord.

La Sra. Subirats manifesta que la qüestió de les
beques preocupa les famílies; que mentre en el curs
1995-1996 un 20% dels universitaris gaudia de be-
ques, en el curs 2000-2001 aquest percentatge dis-
minuí al 15,5%; que les beques són el sistema que
assegura la igualtat d’oportunitats i compensa les di-
ferències econòmiques d’origen; que a l’Estat Es-
panyol les beques de caràcter compensatori només
arriben al 15,5% dels estudiants, quan la mitjana
europea és del 40%; i que en els Pressupostos Ge-
nerals de l’Estat les beques universitàries han estat
congelades, les no universitàries també, igual que
les beques Erasmus, la durada de les quals, a més,
s’ha reduït.

Continua dient que les beques, a més de tenir una
quantia minsa –uns 720 euros anuals–, no es paguen
a temps i això en minva l’eficàcia; que la modificació
dels requisits exigits als peticionaris fa que s’hagi
d’ésser pobre de solemnitat per a poder obtenir una
beca; que en els Pressupostos de la Generalitat la
dotació de les beques per als estudiants d’educació
infantil, primària i secundària s’ha mantingut invaria-
ble en els cursos 2000-2001 i 2001-2002, i el petitís-
sim increment que s’observa per al present curs no
compensa el creixement de necessitats que s’està
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detectant a la Ciutat; i que, concretament, en les con-
verses amb els centres escolars s’ha posat de mani-
fest que les beques de menjador són insuficients i
això genera problemes a les famílies i a les escoles,
malgrat la col·laboració que presta aquest Ajunta-
ment en una matèria que no és competència seva; i
que, per totes aquestes consideracions, es presenta
la moció.

El Sr. Gascón anuncia que el seu Grup votarà a fa-
vor de la moció, perquè una de les proves de l’opció
que es fa des de qualsevol govern per la qualitat de
l’ensenyament és, precisament, la política de beques;
ara bé, pensa que es fa una certa trampa quan en
l’exposició de motius es parla d’una certa marxa en-
rera a la concessió de beques de menjador, però acte
seguit s’admet que no hi ha hagut cap disminució,
sinó un cert augment, com també ha reconegut la
Sra. Subirats, i efectivament la dotació per a aques-
tes beques de menjador ha passat d’1,8 milions
d’euros en el curs 1998-1999 a 2,2 milions d’euros en
el present curs i, per tant, la política de beques ha
crescut tot i que hagi de continuar millorant, perquè la
realitat sempre va per davant de les intencions dels
governs i la situació social de Catalunya presenta
contínuament nous reptes.

La Sra. Balseiro manifesta que el seu Grup no pot
compartir cap de les consideracions que es fan en
l’exposició de motius de la moció, llevat de la consta-
tació de l’aposta per la igualtat d’oportunitats i la dis-
minució de les desigualtats en l’educació que s’ha fet
els últims anys, i, tanmateix, la Sra. Subirats no la ha
mencionada.

Significa que, efectivament, cal apostar per la polí-
tica de beques i el Govern de l’Estat ho fa i ho conti-
nuarà fent; que en el període 1996-2002, els ajuts als
estudiants augmentaren en un 45% en termes nomi-
nals i en un 24% en termes reals, és a dir, 10 punts
percentuals per damunt de la inflació, perquè el 1996
s’atorgaren beques per valor de 474 milions d’euros i
en el 2002 per valor de prop de 690 milions i el pro-
jecte de Pressupostos de l’Estat per a 2003 hi dedica
748 milions d’euros que representen un increment del
58% sobre les quantitats de 1996; i que les beques
Sèneca varen ésser creades pel Govern del Partit
Popular i en tres anys s’ha triplicat el nombre de be-
neficiaris, que han passat de 506 persones l’any 2000
a 2.000 en el l’any 2002, i s’han multiplicat gairebé
per catorze les dotacions que s’hi destinen, les quals
han passat de 336.000 euros a 4.600.000.

La Presidència dóna per acabada la intervenció de
la Sra. Balseiro, donat que mentre parlava li ha indi-
cat repetidament que havia esgotat el seu temps.

El Sr. Portabella observa que, amb el seu posicio-
nament sobre la moció en debat, els membres del
Grup del Partit Popular de Catalunya han desaprofitat
l’ocasió de demostrar la seva credibilitat respecte a
les afirmacions de suport a la família que han fet en el
segon punt de l’ordre del dia d’aquesta sessió, per-
què el dimensionament de les beques està condicio-
nat per les necessitats socials i les quantitats que
destina el Govern de l’Estat a atendre les necessitats
socials mínimes han de garantir una de les peces fo-
namentals de l’Estat del benestar: que el nivell cultu-
ral de les persones sigui suficient per guanyar-se la
vida pressupostària que acaba de fer la Sra. Balseiro
no pot amagar que les beques als estudiants s’han
amb dignitat.

La Sra. Mayol considera que la maniobra d’engi-
nyeria reduït i això permet constatar que hi ha un Es-
tat del benestar raquític, que s’ha de potenciar.

Fa notar que no n’hi ha prou que la Generalitat de-
diqui unes determinades quantitats a beques, quan
les necessitats socials en reclamen el doble.

Fa notar que quan es pretén alhora, per una ban-
da, una política de dèficit zero i la reducció dels im-
postos sobre les rendes del capital, i, per altra, un in-
crement de la despesa social, l’equació no surt.

La Sra. Subirats considera que la política del Partit
Popular s’ha caracteritzat per una confusió absoluta
quant als pressupostos per a l’ensenyament i amb les
beques passa exactament igual: per tant, celebrarà
que la Sra. Balseiro li mostri les xifres, però precisant-
ne les fonts, perquè, segons les dades que ella té al
seu abast, els números no quadren i el pressupost del
Ministeri d’Educació i Cultura presenta una reducció
del 10% respecte a l’any anterior: per tant, resulta difí-
cil entendre la política que es pot fer amb aquestes re-
duccions quan, d’altra banda, és ben palesa la deses-
peració de la població que necessita les beques.

Matisa, també, que a pesar del petit augment que
hi ha hagut en les dotacions de les beques que són
competència de la Generalitat, la quantitat resulta
encara insuficient i això crea problemes gravíssims
a una franja de població en situació econòmica pre-
cària, perquè hi ha criatures que no poden dinar
a l’escola i les famílies les han de portar a dinar a
casa, i fins i tot hi ha criatures mal alimentades, de
manera que, si bé l’Ajuntament està intentant afron-
tar aquesta situació, la solució passa perquè qui
atengui aquestes necessitats sigui l’Administració
competent.

El Sr. Gascón observa que la Sra. Mayol que s’ha
d’adreçar al departament competent de la Generalitat
i no pas al Grup de Convergència i Unió; i precisa que
els virtuts s’han de practicar i no tan sols predicar: per
això, el seu Grup s’adhereix a la moció, que insta el
Departament a continuar avançant.

La Sra. Balseiro opina, després de les explicacions
que se li acaben de donar, que en l’equip de govern
no hi ha voluntat de fer saber als ciutadans les be-
ques que s’atorgaven quan en el Govern de l’Estat hi
havia el Partit Socialista i les que s’atorguen ara que
hi ha el Partit Popular, el qual ha doblat les dotacions
que aleshores s’hi destinaven.

La Sra. Mayol precisa que en el Parlament de
Catalunya es féu la mateixa proposta que es fa ara,
però no tingué gaire èxit; i que es pensava que el
Grup de Convergència i Unió era un partit polític ver-
tebrat i coherent que mantenia el mateix criteri en la
Generalitat i en aquest Ajuntament, però el Sr. Puig-
dollers ho acaba de desmentir.

La Sra. Subirats celebra l’oferiment que ha fet el
Grup de Convergència i Unió i es mostra disposada
a treballar conjuntament per tal de poder quantificar
les necessitats de Barcelona, i convençuda que, si
tal Grup també s’interessa pel problema, s’acabarà
resolent.

Demana que la Sra. Balseiro, en comptes de car-
tells com els que ha exhibit en el curs de la seva in-
tervenció, presenti les seves xifres concretant-ne les
fonts per poder tornar-ne a parlar.

El Sr. Puigdollers subratlla que la cohesió de la Fe-
deració de Convergència i Unió és a prova de bomba;
i es pregunta si la Sra. Mayol està actuant com a
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membre de l’equip de govern d’aquest Ajuntament, o
de l’oposició al Govern de la Generalitat.

El Sr. Alcalde, en vista dels cartells que la Sra.
Balseiro ha mostrat mentre parlava, indica que l’argu-
mentació oral és la base dels debats parlamentaris i,
per tant, no s’hi han d’afegir gestos.

S’aprova la moció amb els vots en contra dels Srs.
Álvarez, Cornet i Arredonda, i les Sres. Treserra i Bal-
seiro.

M 3. Aquesta moció ha estat debatuda i aprovada
conjuntament amb el dictamen núm. 9, relatiu a les
Ordenances fiscals per a 2003.

PART DE CONTROL

a) Precs

Del Grup Municipal de Convergència i Unió
Pc 1. Que es faci entrega a tots els Grups Munici-

pals de la mateixa informació sobre les enquestes pe-
riòdiques d’intenció de vot que es realitzen a la ciutat
de Barcelona.

El Sr. Ciurana manifesta que aquest prec, que pel
seu contingut és més aviat un plany, demana que es
faciliti a tots els Grups municipals la mateixa informa-
ció respecte a les enquestes d’intenció de vot, ja que
el setembre descobrí, per casualitat, que als Grups
de l’equip de govern se’ls havia facilitat un volum en
què figurava la intenció de vot, dada que no consta-
va, en canvi, en l’exemplar que se li havia fet a mans,
i si bé després el Sr. Maragall li lliurà un volum amb
els resultats de l’enquesta segmentats per districtes,
tampoc hi figurava la intenció de vot.

El Sr. Maragall contesta que la petició que es for-
mula ja ha estat atesa perquè la informació que s’hi
demana ja està lliurada fa dies.

El Sr. Ciurana replica que la petició no ha estat ate-
sa: a) perquè el compromís assumit pel Sr. Maragall
en la sessió de la Comissió de Presidència i Hisenda
no es referia només a la darrera enquesta, sinó a to-
tes les fetes durant el mandat i a les enquestes de
valors socials; b) perquè no s’ha donat la intenció de
vot segmentada per districtes; i c) perquè les respos-
tes donades pel Sr. Maragall a iniciatives similars evi-
dencien una voluntat d’opacitat i ocultisme, quan tots
els Grups han de tenir accés a la mateixa informació
obtinguda amb recursos públics.

Acaba recomanant que s’investigui qui, actuant en
nom d’aquest Ajuntament, està fent una enquesta en
la qual, després de preguntar sobre la neteja urbana i
els serveis municipals, pregunta l’opinió sobre el Sr.
Pasqual Maragall; i s’ofereix a facilitar, en privat, més
detalls d’aquest cas.

El Sr. Maragall puntualitza que no té cap inconve-
nient a facilitar les taules que el Sr. Ciurana demana, si
bé no solen distribuir-se per una raó de pura responsa-
bilitat professional, és a dir, perquè amb enquestes
que es mouen entre les 400 i les 800 entrevistes, en
les taules de distribució de vot per districtes pot haver-
hi un marge d’error entre el 10 i el 20 per 100 i, per
tant, només mostren orientacions, però no permeten
treure’n conclusions. Afegeix que ja li agradaria que al-
tres institucions del país donessin informació amb la ri-
quesa i claredat que ho fa aquest Ajuntament.

Quant a l’últim comentari que ha fet el Sr. Ciurana,
es mostra disposat a escoltar les explicacions d’a-

quest regidor i admet que a la Ciutat pot haver-hi algú
que faci indegudament enquestes, qüestió que ha de
vigilar qui tingui competència per fer-ho.

b) Preguntes

Del Grup Municipal de Convergència i Unió
Pg 1. ¿Quina opinió li mereix al Sr. Alcalde la con-

sideració que fa un organisme independent com el
Consell de l’Audiovisual de Catalunya de l’actitud de
Barcelona TV en l’emissió del programa debat “la nit
d’actualitat” del dia 28 de març de 2002?

El Sr. Ciurana manifesta que el seu Grup ja expres-
sà públicament en la Comissió de Presidència i Hi-
senda la seva queixa per un programa de BTV, en el
qual en un exercici, si més no, de mala praxis profes-
sional, s’evitaren, a juí seu se censuraren, unes opi-
nions emeses durant un debat i, encara que alesho-
res no se li donà la raó, ara una resolució del Consell
de l’Audiovisual de Catalunya ha qualificat l’actitud de
BTV de manca de professionalitat i de falta de res-
pecte envers els participants en el debat: per això, el
seu Grup formula aquesta pregunta.

El Sr. Maragall contesta que de tal incident se’n
parlà a bastament quan es produí, i es donaren les
pertinents explicacions; que espera que la resolució
del Consell de l’Audiovisual del Consell de Catalunya
creï precedent; que el programa en qüestió era ges-
tionat conjuntament pel Consell de la Joventut de
Barcelona i la Televisió del Clot, que és una de les
deu televisions que formen la nostra televisió local i
gaudeixen d’un règim d’autonomia i responsabilitat
propi, a l’empara del qual es reduí, amb absoluta
bona fe, el debat en qüestió per ajustar-lo a les exi-
gències de temps disponible a l’hora d’emetre. Afe-
geix que en tal debat, que s’havia gravat prèviament,
i hi havia una representació sobredimensionada del
Grup de Convergència i Unió, perquè estava formada
per dues persones, de manera que la suma de les
seves intervencions excediria les dels altres Grups i
això demostra, a parer seu, la bona fe dels responsa-
bles de la Televisió del Clot, als quals no se’ls pot pas
exigir la mateixa professionalitat que a la redacció
central de BTV, de TV3 o de TVE; i que el Consell de
l’Audiovisual de Catalunya trigà cinc mesos a emetre
el seu informe i BTV només trigà després cinc dies a
tornar a emetre el debat íntegrament.

El Sr. Ciurana observa que qui decidí reduir el
temps no fou la Televisió del Clot, sinó BTV; que la
resolució del Consell de l’Audiovisual de Catalunya
especifica clarament que el responsable d’allò que
s’emet és l’operador, és a dir, BTV; que el debat en
qüestió es tingué amb una representació del Consell
de la Joventut de Barcelona; i que el fet en si li sem-
bla una mostra de mala praxis professional, però en-
cara troba pitjor l’intent de BTV de centrifugar-ne la
responsabilitat cap a la Televisió del Clot.

El Sr. Maragall recalca que no veu en tal fet una in-
tencionalitat política, sinó una qüestió de professio-
nalitat; i que BTV fixa un màxim de temps i la televisió
productora del programa l’aplica segons el seu criteri
professional, el qual, tanmateix, pot ésser discutible.

Del Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya
Pg 2. ¿Quines mesures prendrà l’equip de govern

municipal per tal d’incrementar la implantació de no-
ves empreses d’activitats @, segons definició de l’an-
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nex 1 de la Modificació del Pla General Metropolità
en l’àmbit del 22@?

El Sr. Álvarez explica que el seu Grup formula
aquesta pregunta a la vista dels canvis que s’han in-
troduït, en aquesta mateixa sessió, en 22 Arroba
BCN, SA, i també de les informacions que han apare-
gut en els mitjans de comunicació i de les declara-
cions del Sr. Majó sobre el moment en què es troba el
Projecte 22 @.

El Sr. Casas contesta que tal projecte es continua-
rà impulsant amb força per tal d’aconseguir que marxi
tant positivament com fins ara; i que els convenis in-
ternacionals consideren activitats @ les companyies
d’assegurances i els hotels, si estan vinculats amb
activitats @.

El Sr. Álvarez pregunta si el Sr. Casas està d’acord
amb les declaracions que feia el Sr. Majó, en el sentit
que el Projecte 22@ no s’havia omplert per causa de
la crisis del sector.

El Sr. Casas contesta que el Sr. Majó pot defensar
per si sol els seus criteris; que el Sr. Álvarez no pot
canviar el concepte d’activitats @ reconegut interna-
cionalment; i que l’Ajuntament continuarà impulsant el
projecte 22@ amb unes promocions públiques que
han comportat cinquanta-sis presentacions en l’àmbit
nacional, visites a tretze ciutats d’Europa, Àsia i
Amèrica, la inclusió d’informació en tres campanyes
internacionals en el Financial Times i altres diaris,
l’edició de quatre publicacions distribuïdes arreu del
món, la web Barcelona Negocis que rep 15.000 visi-
tes setmanals sobre el projecte, i les 13.000 visites
ateses en les instal·lacions de Barcelona Negocis.
Agrega que per fer possible el desenvolupament del
projecte s’han impulsat diversos instruments urbanís-
tics: plans especials, projectes de reparcel·lació i pro-
jectes d’urbanització.

El Sr. Álvarez pregunta si el Sr. Casas comparteix
les afirmacions de l’Arquitecte en cap de l’Ajuntament,
en el sentit que el districte tecnològic del Poblenou ne-
cessita una revisió a fons perquè les traves burocràti-
ques hi estan frenant la implantació d’empreses.

El Sr. Casas contesta que també ell reconeix que
cal continuar treballant per aconseguir la màxima agi-
litat en la implantació d’empreses en el districte 22@
encara que no s’ha detectat cap condició que la im-
pedeixi; però si se n’arriba a detectar alguna, serà
oportunament corregida.

El Sr. Alcalde subratlla que la incorporació del Sr.
Majó al Projecte 22@ no es deu a cap crisi, sinó a la
voluntat d’incorporar-hi valor afegit.

Pg 3. Tenint en compte que el Programa d’Actua-
ció Municipal s’estén en el període 2000-2003, ¿per

quina raó, a octubre de 2002, no s’ha acabat encara
cap habitatge per a joves ni cap apartament per a
gent gran, i quan es preveu iniciar les obres d’a-
quests tipus d’habitatge que ja compten amb el seu
respectiu projecte?

El Sr. Álvarez explica que el seu Grup formula
aquesta pregunta perquè, després de la campanya
de distribució de fulletons sobre les promocions
d’habitatges per als joves i la gent gran, i de la roda
de premsa del Sr. Alcalde en la qual s’anuncià que
l’Ajuntament impulsa la construcció de 7.278 habi-
tatges protegits a la Ciutat, ha pogut constatar que
en el mes actual l’estat d’execució del Programa és:
a) pel que fa a habitatges per a joves, cap projecte
acabat, 718 habitatges en obres i 799 en projecte; i
b) pel que fa a apartaments per a la gent gran, cap
projecte acabat, 260 apartaments en obres i 316 en
projecte.

El Sr. Julián contesta que les competències munici-
pals en matèria d’habitatges se centren en el planeja-
ment i la gestió del sòl i el Programa d’actuació muni-
cipal s’hi atén; que els criteris, objectius i solucions
generals del planejament per a introduir en el Pla Ge-
neral Metropolità la qualificació 10-hj s’exposaren al
públic el 9 de febrer de 2000 i la tramitació urbanísti-
ca subsegüent s’acabà el 5 de juny de 2001; que l’oc-
tubre del mateix any se signà entre l’Ajuntament, el
Patronat Municipal de l’Habitatge i Regesa el Conveni
de cessió de sòl, a partir del qual s’obrí la convocatò-
ria dels concursos entre arquitectes redactors dels
projectes, la presentació dels projectes a les Comis-
sions de qualitat, l’aprovació del corresponent Pla es-
pecial de cadascun dels solars i l’ulterior procés d’edi-
ficació; que actualment estan en construcció un 70%
dels habitatges per a joves, abans d’acabar l’any co-
mençarà la construcció d’un 20% més i en el primer
trimestre del 2003 la del 10% restant; que dels habi-
tatges previstos per a gent gran n’hi ha un 50% en
construcció i en els mesos que queden d’aquest any i
en els dos o tres primers mesos del vinent, comença-
rà a construir-se la resta.

El Sr. Álvarez pregunta quan començaran i quan
s’acabaran els habitatges per a joves i per a gent
gran que encara són en fase de projecte.

El Sr. Julián precisa que la construcció d’un 20%
començarà abans de fi d’any i els aprovats en aques-
ta sessió en el p trimestre de l’any vinent; i que la
construcció d’habitatges sol durar entre dotze i divuit
mesos.

No havent-hi altres assumptes per a tractar, la Pre-
sidència aixeca la sessió a les quinze hores i vint-i-
cinc minuts.
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Acords

Acords de la sessió celebrada el dia 22 de novem-
bre de 2002

Aprovació de l’acta de la sessió anterior.

PART DECISÒRIA

a) Ratificacions:

3. Ratificar el decret de l’Alcaldia, de 30 d’octubre
de 2002 (S1/D/2002 4300), que designa la Comissió
encarregada d’efectuar el sorteig entre els electors
per al nomenament de presidents i vocals que hauran
de formar la Mesa electoral de les eleccions a les
Cambres Agràries, convocades pel Decret de la Ge-
neralitat de Catalunya, 234/2002, de 25 de setembre;
i fixa el dia 30 d’octubre per a la celebració de tal
sorteig.

4. Ratificar el decret de l’Alcaldia, de 23 d’octubre
de 2002, que aprova el Conveni per a la realització
del projecte “Métropole Nature. Els espais naturals
peri-urbans i la ciutat sostenible”, entre l’Université
Pierre Mendes France, a través de l’Institut d’Urbanis-
me de Grenoble, el Conseil Régional Rhône-Alpes, la
Communauté Urbaine de Lyon, la Communauté
d’agglomération Grenoble Alpes Métropole, la Com-
munauté d’agglomération du Pays Voironnais, l’Asso-
ciation pour le Développement de l’Agriculture dans
l’Y Grenoblois (ADAYG), la Diputació de Barcelona,
Mancomunitat de Municipis de l’Àrea Metropolitana
de Barcelona, l’Ajuntament de Barcelona, el Consorci
del Parc de Collserola, la Província de Milà i el Parco
de Montmarcello Magra; i adquireix el compromís
de cofinançar l’esmentat projecte per la quantitat de
50.000 euros.

5. Ratificar el decret de l’Alcaldia, de 22 d’octubre
de 2002 (S1/D/2002 4210), pel qual, de conformitat
amb el Reglament d’honors i recompenses dels
membres de la policia municipal i del Servei de Pre-
venció i Extinció d’Incendis i Salvament s’atorga al Sr.
Tomás José Tejera la Medalla d’Honor al Mèrit, en la
categoria de Bronze, per raó de l’antiguitat ininter-
rompuda en la prestació de serveis sense cap nota
desfavorable en el seu expedient personal; i es dene-
guen la resta de peticions segons consta a l’expe-
dient.

b) Acords sobre societats municipals:

6. Revocar, com a soci únic de les societats priva-
des municipals: Societat Municipal d’Aparcaments i
Serveis, SA, Parc Zoològic de Barcelona, SA, Barce-
lona Promoció Instal·lacions Olímpiques, SA, Infras-
tructures del Llevant de Barcelona, SA, Barcelona
Gestió Urbanística, SA, 22 Arroba Bcn, SA i Promo-
ció Ciutat Vella, SA, el nomenament vigent d’auditors
per a l’exercici 2002, que va recaure conjuntament en
les companyies Arthur Andersen i Cia., S. Com. i Ga-
binet Tècnic d’Auditoria i Consultoria, SA: nomenar,

com a soci únic de les societats privades municipals:
Societat Municipal d’Aparcaments i Serveis, SA, Parc
Zoològic de Barcelona, SA, Informació i Comunicació
de Barcelona, SA, Barcelona Promoció Instal·lacions
Olímpiques, SA, Barcelona Activa, SA, Pro Nou Bar-
ris, SA, Infrastructures del Llevant de Barcelona, SA,
Barcelona Gestió Urbanística, SA, 22 Arroba Bcn, SA
i Promoció Ciutat Vella, SA, auditors per als exercicis
2002, 2003 i 2004 conjuntament a les companyies
Pricewaterhouse Coopers Auditores, SL i Gabinet
Tècnic d’Auditoria i Consultoria, SA.

c) Propostes d’acord:

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA I HISENDA

7. Resoldre les al·legacions presentades durant el
termini d’exposició pública a les Normes reguladores
de la participació ciutadana, aprovades inicialment
per la Comissió de Presidència i Hisenda del Consell
Municipal, en la sessió de 18 de juliol de 2002, se-
gons document annex; i aprovar definitivament les
Normes esmentades.

8. Autoritzar el Patronat Municipal de l’Habitatge a
concertar préstecs hipotecaris per un import màxim
global de 1.279.906,14 euros, destinat a finançar les
obres d’un total de 21 habitatges al carrer del Llo-
bregós, núms. 175-189, en les condicions que cons-
ten en l’annex. Deixar sense efecte la part de l’acord
del Plenari del Consell Municipal de 28 de setembre
de 2001 que autoritzava el Patronat Municipal de
l’Habitatge a concertar diversos préstecs hipotecaris,
que fa referència a la promoció del carrer del
Llobregós, núms. 175-189.

9. Autoritzar el Patronat Municipal de l’Habitatge a
concertar diversos préstecs hipotecaris, per un import
màxim global de 19.333.366,06 euros, destinat a fi-
nançar les obres d’un total de 458 habitatges de di-
verses promocions, en les condicions que consten en
l’annex.

10. Modificar, a petició del Patronat Municipal de
l’Habitatge, l’acord del Consell Plenari de 29 de se-
tembre de 1999, en virtut del qual se li va adscriure el
solar situat al carrer de l’Arc de Sant Cristòfol, núms.
13-19, en el sentit de considerar la dita adscripció
com una cessió gratuïta de propietat a favor del Pa-
tronat a l’efecte que pugui agrupar-la amb la resta de
finques de la seva propietat que integren la promoció
a desenvolupar, la qual es destinarà a la construcció
d’habitatges de protecció pública; cedir-li, a més, gra-
tuïtament la finca de propietat municipal situada al
carrer de l’Arc de Sant Cristòfol núm. 8, grafiada en
el plànol annex, que segons el planejament vigent
s’integra en el solar qualificat de 18-b (ordenació
volumètrica específica), en el qual s’executa aquesta
promoció; practicar les operacions de segregació,
agrupació o altres necessàries per a identificar la fin-
ca objecte de cessió; formalitzar-la en escriptura pú-
blica; inscriure-la en el Registre de la Propietat; i fa-
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cultar l’Alcaldia per a la realització de totes les actua-
cions encaminades a concretar, clarificar i executar el
present acord.

11. Constituir un dret real de superfície a favor del
Patronat Municipal de l’Habitatge sobre la finca de
propietat municipal situada al carrer de Joan Torras,
núms. 49-59, grafiada en el plànol annex, per un ter-
mini de setanta-cinc anys i amb caràcter gratuït, per a
la construcció i gestió d’habitatges tutelats per a gent
gran; practicar les operacions de segregació, agrupa-
ció o altres necessàries per a identificar la finca ob-
jecte del dret de superfície; formalitzar-lo en escriptu-
ra pública d’acord amb les condicions del document
annex, que s’aproven; inscriure’l en el Registre de la
Propietat; i facultar l’Alcaldia per a la realització de to-
tes les actuacions encaminades a concretar, clarificar
i executar el present acord.

12. Incloure les finques relacionades a l’annex dins
de l’àmbit de l’encàrrec fet a la Societat Foment de
Ciutat Vella, SA per acord d’aquest Plenari en sessió
de 22 de desembre de 2000, amb efectes des de l’1
de gener de 2003; i facultar a l’Alcaldia per a la realit-
zació de totes les actuacions encaminades a concre-
tar, aclarir i executar el present acord.

COMISSIÓ DE PROMOCIÓ ECONÒMICA,
OCUPACIÓ, TURISME I COMERÇ

13. Aprovar definitivament la creació dels fitxers de
titularitat de l’Institut Municipal de Mercats de Barce-
lona, juntament amb les seves Normes regulado-
res, de conformitat amb l’establert per la Llei Orgàni-
ca 15/1999, de protecció de dades de caràcter perso-
nal; i als efectes de la seva entrada en vigor, d’acord
amb l’article 70.2 de la Llei de bases de règim local,
publicar el text íntegre de l’esmentada normativa.

COMISSIÓ D’INFRAESTRUCTURES I URBANISME

Districte de Ciutat Vella - Districte de l’Eixample - Dis-
tricte de Sants-Montjuïc - Districte de les Corts - Dis-
tricte de Sarrià-Sant Gervasi - Districte de Gràcia -
Districte d’Horta-Guinardó - Districte de Nou Barris -
Districte de Sant Andreu - Districte de Sant Martí

14. Aprovar provisionalment, de conformitat amb
els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta municipal de Bar-
celona, la Modificació de les Normes urbanístiques
del Pla General Metropolità pel que fa a la regulació
del tipus d’ordenació segons edificació aïllada, d’ini-
ciativa municipal, amb les modificacions a què fa re-
ferència l’informe del Departament de Planejament de
Desenvolupament; i resoldre les al·legacions presen-
tades en el tràmit d’informació pública de l’aprovació
inicial, per l’Im. Sr. Jordi Cornet i Serra, en la seva
qualitat de portaveu del Grup Municipal del Partit Po-
pular de Catalunya, i pel Sr. Enric Pérez Sala, de
conformitat amb l’informe de l’esmentat Departa-
ment, de valoració de les al·legacions; tots dos infor-
mes consten a l’expedient i es donen per reproduïts.
Trametre l’expedient a la Subcomissió d’Urbanisme
del municipi de Barcelona per a la seva aprovació
definitiva.

15. Aprovar definitivament, de conformitat amb
l’article 68 de la Carta municipal de Barcelona la Mo-

dificació de l’article 181 “Separació a llindars” de les
Ordenances Metropolitanes d’Edificació (Títol III.
Disposicions complementàries de les NNUU), d’ini-
ciativa municipal; resoldre les al·legacions presenta-
des en el tràmit d’informació pública de l’aprovació
inicial, per l’Im. Sr. Jordi Cornet i Serra, en la seva
qualitat de regidor portaveu del Grup Municipal del
Partit Popular de Catalunya, de conformitat amb l’in-
forme de l’esmentat Departament de valoració de
les al·legacions, que consta a l’expedient i es dona
per reproduït.

Districte de l’Eixample

16. Aprovar el Text refós de l’Ordenança de Reha-
bilitació i Millora de l’Eixample, d’iniciativa municipal,
amb les modificacions a que fa referència l’informe de
la Direcció d’Actuació Urbanística que a efectes de
motivació s’incorpora a la present resolució; resoldre
les al·legacions presentades en el tràmit d’informació
pública del Text refós pel senyor Enric Reyna Mar-
tínez, en representació de la entitat Associació de
Promotors Constructors i Constructors d’Edificis de
Barcelona i Província (APCE), de conformitat amb
l’informe de valoració de les al·legacions que consta
a l’expedient i es dóna per reproduït.

17. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona la Modifi-
cació del Pla especial d’ordenació i determinació del
tipus d’equipament del sector delimitat pels carrers de
Tarragona, de la Diputació, la Gran Via de les Corts
Catalanes, de Llançà i el seu entorn, promoguda per
la Compañía de la Nueva Plaza de Toros Las Arenas,
SL, que incorpora les prescripcions de l’aprovació ini-
cial; estimar parcialment les al·legacions presentades
pels Grups Municipals de Convergència i Unió, d’Es-
querra Republicana de Catalunya-Els Verds, i del Par-
tit Popular de Catalunya; estimar les al·legacions pre-
sentades pel Sr. Juan Sarriera Gracia, en el sentit de
prendre mesures en relació a l’ordenació del trànsit, i
desestimar-les en els altres extrems; tot això de con-
formitat amb l’informe del Departament de Planeja-
ment de Desenvolupament, de valoració de les al·le-
gacions esmentades, que consta a l’expedient i es
dóna per reproduït; i aprovar el Conveni de solució
transaccional dels conflictes administratius i judicials
en aquest àmbit.

Districte de Sants-Montjuïc

18. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla de
millora urbana per a l’ordenació dels entorns de Mi-
ramar, d’iniciativa municipal; i resoldre les al·lega-
cions presentades en el tràmit d’informació pública de
l’aprovació inicial per l’Im. Sr. Joan Puigdollers i Far-
gas, en la seva qualitat de president del Grup Munici-
pal de Convergència i Unió, i pels Ims. Srs. Jordi Cor-
net i Serra i Miguel Arredonda Palacio-Valdés, en la
seva respectiva condició de portaveu i regidor del
Grup Municipal del Partit Popular de Catalunya, de
conformitat amb l’informe del Departament de Plane-
jament de Desenvolupament, de valoració de les
al·legacions esmentades, que consta a l’expedient i
es dóna per reproduït.
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19. Aprovar provisionalment, de conformitat amb
els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta municipal de Bar-
celona, la Modificació del Pla General Metropolità en
el sector de la Font de la Guatlla, d’iniciativa munici-
pal, amb les modificacions a què fa referència l’infor-
me del Departament de Planejament de Desenvolu-
pament; resoldre les al·legacions presentades en el
tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de
conformitat amb l’informe emès per l’esmentat De-
partament, de valoració de les al·legacions; tots dos
informes consten a l’expedient i es donen per repro-
duïts. Trametre l’expedient a la Subcomissió d’Urba-
nisme del municipi de Barcelona per a la seva apro-
vació definitiva.

Districte de les Corts

20. Inadmetre a tràmit els documents del Programa
d’actuació urbanística (PAU) i de Pla Parcial (PP)
d’ordenació del Sector nord-oest de Pedralbes, pre-
sentats pels adjudicataris del concurs per a la formu-
lació i execució del Programa d’actuació urbanística
del sector nord-oest de Pedralbes, atès que en l’ampli
període de temps transcorregut des de l’adjudicació
del concurs, l’any 1995, s’ha produït un canvi de crite-
ris d’ordenació urbanística de l’àmbit, que consta en
el document d’Avanç de Modificació del Pla General
Metropolità en l’àmbit del sector nord-oest de Pedral-
bes i el seu entorn, exposat al públic per resolució de
30 de juliol de 2002, tenint en consideració especial-
ment la inadequació de la proposta d’ordenació pre-
sentada pels adjudicataris i la seva documentació,
així com la manca d’adaptació dels documents a les
determinacions de la Llei 2/2002, de 14 de març, d’ur-
banisme, de conformitat amb l’informe del Sector
d’Urbanisme de 3 d’octubre de 2002 que, a efectes
de motivació, es dóna per reproduït; desestimar les
al·legacions presentades en el tràmit d’audiència de
l’expedient de referència pel Sr. Carles Pareja Lo-
zano en representació de les societats Inmobiliaria
Ruspe SL, Proyectos Inmobiliarios del Bages 2002
SL, Verdhabitats, SL, Studio Daniel, SA i Promocio-
nes Inmobiliarias Navarras Proinasa, SL i pel Sr. Ra-
mon Sanahuja Escofet en representació, com a presi-
dent, de la Sociedad Urbanística para el desarrollo
del Sector Noroeste de Pedralbes, en el sentit que fi-
gura a l’esmentat informe del Sector d’Urbanisme de
3 d’octubre de 2002; no tramitar el documents de
PAU i PP esmentats; i arxivar l’expedient.

21. Iniciar el procediment per a la resolució del
contracte per a la formulació i execució del Programa
d’actuació urbanística i Pla parcial del sector nord-
oest de Pedralbes, atorgat en data 16 de maig de
1995 entre l’Ajuntament i els adjudicataris del concurs
convocat: Sr. Fernando Bendala Alvarez, Sr. Juan
Cobian Babe, en nom i representació de Sociedad
Urbanística de Desarrollo del Sector Noroeste de
Pedralbes, Sr. José Ma Cortina Vivies, en nom i re-
presentació de la societat Inmobiliaria Ruspe, SL, Sr.
Alfonso Güell Martos, Sra. Pilar Güell Martos, Sr.
Juan Güell Martos, Sra. M. del Carmen Güell Chu-
rruca, Sra. M. de las Angustias Martos Zabalburu, Sr.
Albert Palatchi Ribera, en nom i representació de la
societat Inmoprisa, SL, Sr. Fernando Bendala Lucot, i
Sra. Marie Ange Otiavi Mialet, en nom i representació
de la societat Promociones Inmobiliarias Navarras

Proinasa, SL, pels motius que consten a l’informe del
Sector d’Urbanisme de 21 d’octubre que a efectes de
motivació, es dóna per reproduït; atorgar, de confor-
mitat amb l’article 59 del Text refós de la Llei de con-
tractes de les Administracions públiques un tràmit
d’audiència prèvia de l’expedient als adjudicataris,
per un termini de quinze dies i, en cas que es formuli
oposició per aquests a la resolució del contracte,
sol·licitar l’informe preceptiu de la Comissió Jurídica
Assessora de la Generalitat.

22. Informar desfavorablement el document de Pla
parcial de delimitació presentat per la Sociedad Urba-
nística para el Desarrollo del Sector Noroeste de
Pedralbes, pels motius que figuren a l’informe del
sector d’Urbanisme de 28 d’octubre de 2002, als
efectes de la tramitació exigida per la disposició tran-
sitòria primera d), en relació a l’article 73 de la Llei
2/2002, de 14 de març, d’urbanisme; i precisar que la
tramitació d’instruments de planejament derivat en
aquest àmbit està suspesa per acord municipal de 19
de setembre de 2002, per raó de la formulació de la
modificació del Pla General Metropolità en l’àmbit del
sector nord-oest de Pedralbes i el seu entorn.

Districte de Sarrià-Sant Gervasi

23. Denegar l’aprovació inicial, de conformitat amb
l’article 87.3 de la Llei 2/2002 de 14 de març, d’urba-
nisme, del Pla especial urbanístic de concreció del ti-
pus i ordenació dels sòls destinats a equipament, si-
tuats al carrer de la Santíssima Trinitat del Mont,
promogut per Inmobiliaria Sarriambell, SA, per Avin-
guda Toronjos, SL, i pel Sr. Jaime Escofet Lorente,
atesa l’existència de motius determinants de la dene-
gació de la seva aprovació, fonamentats a l’informe
del Departament de Planejament de Desenvolupa-
ment, que consta a l’expedient i es dóna per repro-
duït; resoldre les al·legacions presentades per l’Im.
Sr. Jaume Ciurana i LLevadot, portaveu del Grup Mu-
nicipal de Convergència i Unió, de conformitat amb
l’informe de valoració de les al·legacions, que consta
a l’expedient i es dóna per reproduït; i notificar el pre-
sent acord als promotors del Pla especial esmentat.

24. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic d’ampliació de l’equipament docent
situat en els carrers de Setanti, de la Duquesa d’Or-
leans i de Carme Karr, promogut per Casa degli
Italiani, Società Italiana di Beneficenza e Scuola; i re-
soldre les al·legacions presentades en el tràmit d’in-
formació pública de l’aprovació inicial, per l’Im. Sr.
Jaume Ciurana i Llevadot, en la seva qualitat de por-
taveu del Grup Municipal de Convergència i Unió, de
conformitat amb l’informe del Departament de Plane-
jament de Desenvolupament, de valoració de les
al·legacions esmentades, que consta a l’expedient i
es dóna per reproduït.

Districte d’Horta-Guinardó

25. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla de
millora urbana de compensació de volums a la
parcel·la situada en el carrer del Torrent de Can Mari-
ner, núms. 24-32, i passeig de Fabra i Puig, núm.
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373, promogut per Construcciones Petrarca, SL, i Blan-
co Alonso Inmuebles, SL.

Districte de Nou Barris

26. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla es-
pecial urbanístic per a l’ordenació i assignació d’ús a
l’equipament situat al carrer del Garigliano, núm. 52,
promogut per Pro Nou Barris, SA i Ajuntament de
Barcelona; i estimar les al·legacions presentades en
el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial per
l’Im. Sr. Josep Gascón i Castillo, en la seva qualitat
de regidor del Grup Municipal de Convergència i
Unió, de conformitat amb l’informe del Departament
de Planejament de Desenvolupament, de valoració
de les al·legacions esmentades, que consta a l’expe-
dient i es dóna per reproduït.

Districte de Sant Martí

27. Aprovar provisionalment, de conformitat amb
els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta municipal de Bar-
celona, la Modificació del Pla General Metropolità per
a la ubicació de la nova subestació-Poblenou de
Fecsa al carrer de Sant Joan de Malta, núms. 126-
146, d’iniciativa municipal; i trametre l’expedient a la
Subcomissió d’Urbanisme del municipi de Barcelona
per a la seva aprovació definitiva.

28. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’ar-
ticle 68 de la Carta municipal de Barcelona, el Pla
especial d’establiments de concurrència pública al
Districte de Sant Martí, d’iniciativa municipal, amb ex-
cepció de l’àmbit corresponent a l’àrea de tractament
específic B, Port Olímpic; suspendre l’aprovació pel
que fa a l’esmentada àrea de tractament específic B,
Port Olímpic fins a l’emissió d’informe favorable per
part de la Direcció General de Ports i Transports de la
Generalitat de Catalunya, de conformitat amb l’infor-
me de la Direcció Tècnica d’Urbanisme i resoldre les
al·legacions formulades en el tràmit d’informació pú-
blica de l’aprovació inicial, en el sentit que figura a
l’informe de valoració de les al·legacions presentades
que consta a l’expedient i es dóna per reproduït.

COMISSIÓ DE BENESTAR SOCIAL

Districte de l’Eixample

29. Aprovar el Conveni entre l’Ajuntament de Bar-
celona, el districte de l’Eixample i el Consorci Sanitari
de Barcelona, per a la realització del programa inte-
gral d’atenció a la gent gran en els locals del carrer
de Rosselló núms. 78-82. Delegar la signatura del
Conveni en la Ima. Sra. Carme San Miguel i Ruibal,
regidora del Districte de l’Eixample.

PONÈNCIA D’ESPORTS

Districte d’Horta-Guinardó

30. Autoritzar l’entitat Unió Esportiva d’Horta (CIF
G-08675738) a hipotecar la concessió per a la gestió

del Complex esportiu municipal d’Horta, que li fou ad-
judicada per acord del Consell Plenari, de 16 de ju-
liol de 1999, per a finançar les obres i instal·lacions
de l’esmentat equipament fins a un import màxim de
950.000 euros i un termini màxim d’onze anys.

MOCIÓ

Dels portaveus dels Grups Socialista, d’Esquerra
Republicana de Catalunya-Els Verds, i d’Iniciativa de
Catalunya-Verds:

M. 1) Instar al Govern de la Generalitat de Cata-
lunya que:

Garanteixi el finançament de la inversió de la línia 9
del metro sense derivar-lo als ciutadans a través de
les tarifes d’utilització del transport públic, ni als futurs
contractes-programa del transport, respectant el marc
actual d’aportacions pressupostàries al sistema de
transport col·lectiu.

Es comprometi a assegurar que la línia 9 s’integra-
rà, en la seva gestió, a la xarxa del metro de Barcelo-
na, seguint les directrius de la Unió Europea en matè-
ria de transport ferroviari de passatgers i allò que
preveu la legislació vigent a Catalunya.

2) Proposar als Grups Parlamentaris del Parlament
de Catalunya que esmenin l’article 77 de la Llei de
mesures fiscals i administratives dels Pressupostos
de la Generalitat per a l’any 2003, en el sentit indicat
en aquesta moció.

DECLARACIONS INSTITUCIONALS

Dels portaveus de tots els Grups Municipals:
DI 1. Proposar al Ministerio de Educación, Cultura

y Deporte i a la Generalitat de Catalunya l’emplaça-
ment de la Biblioteca pública de l’Estat al solar ubicat,
junt a l’Estació de França, al passeig de la Circum-
val·lació, així com la signatura d’un nou conveni en el
qual tenint en compte el nou emplaçament de l’es-
mentada Biblioteca, cada una de les tres Administra-
cions assumeixi els compromisos que han de fer pos-
sible la construcció de l’edifici que albergarà la seu de
la Biblioteca.

DI 2. 1) Promoure i estimular l’ús dels productes de
comerç just en les dependències municipals. Espe-
cialment es fomentarà, atesa la importància del cafè
en aquest projecte, que els productes servits en mà-
quines de begudes de les dependències municipals
(oficines i centres públics de titularitat municipal) ofe-
reixin sempre que sigui possible, productes de co-
merç just i solidari. S’estudiarà també la inclusió
progressiva de productes de comerç just i solidari
–alimentaris i no alimentaris– introduint aquest parà-
metre en els plecs de condicions de la contractació
municipal, atorgant especial atenció a les seves mi-
llors condicions socials i ambientals.

2) Realitzar una campanya d’informació i sensibi-
lització al personal municipal, en col·laboració amb
les organitzacions no governamentals que impulsen
aquesta iniciativa de comerç just i solidari, per tal de
difondre els seus objectius, beneficis i resultats.

3) Constituir una Comissió tècnica de treball, for-
mada pel Director de Serveis de Participació, pel Di-
rector de Cooperació, pel Comissionat de l’Alcaldia
del Programa Barcelona Solidària, pel Director d’Edu-
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cació Ambiental, pel Director de Serveis de Gestió de
Patrimoni, pel Director d’Administració Econòmica i
per un representant dels Serveis Jurídics municipals,
per tal d’impulsar la posada en marxa de les accions
oportunes i elaborar un informe de gestió anual amb
els resultats assolits.

Dels Grups Socialista, d’Esquerra Republicana
de Catalunya-Els Verds, i d’Iniciativa de Catalunya-
Verds:

DI 3. Reiterar el nostre compromís d’execució del
Pla operatiu contra la violència vers les dones. Com a
resultat de la seva execució, s’han concretat mesures
integrals tant d’atenció i coordinació entre diversos
professionals municipals i d’altres administracions,
com mesures educatives, preventives i de sensibilit-
zació.

Instar a la resta de les Administracions que prio-
ritzin polítiques integrals encaminades a la prevenció,
detecció, atenció i eradicació final de la violència con-
tra les dones. Instar tant al govern autonòmic com al
central a actuar en aquest sentit, per tal de compartir,
de manera proporcionada d’acord amb les seves
competències, l’esforç que estan duent a terme les
administracions locals.

Garantir una coordinació eficaç a través dels cir-
cuits dels serveis assistencials: estatals, nacionals i
locals, tant jurídics com de primera intervenció en cri-
si (policia, professionals, psicologia, etc.), per acon-
seguir un tractament integral, que eviti la victimització
secundària.

Instar als òrgans de govern de l’Administració de
Justícia l’aplicació rigorosa de la legislació i el com-
promís de la formació específica de tots els i les pro-
fessionals. Així com reclamar la creació de jutjats es-
pecialitzats.

Instar al Govern de la Generalitat de Catalunya
que, d’acord amb allò que recull el Pla Integral de la
violència de gènere i d’atenció a les dones que la pa-
teixen, es prevegi, per a l’exercici pressupostari del
2003, la dotació pressupostària per a l’actualització

del mapa de serveis que garanteixi les cases d’acolli-
da, els pisos pont, els centres d’urgència i els centres
de llarga durada que siguin necessaris per a la pro-
tecció, atenció i rehabilitació psicosocial de les dones
víctimes de la violència de Barcelona. Tots aquests
equipaments han de disposar de personal suficient
i adequat per a garantir el suport psicològic, jurídic i
social per a fer possible la recuperació de les dones,
tal com indicava el darrer informe del Síndic de Greu-
ges. En el cas dels centres d’urgència, es farà de for-
ma conjunta amb les administracions locals. S’ha
d’evitar que la pobresa sigui la segona forma de
victimització de les dones que volen sortir de situa-
cions de violència.

Instar al Govern de l’Estat l’execució del II Pla d’Ac-
ció Integral contra la violència domèstica (2001-2004)
i a promoure un conjunt de canvis legislatius que con-
templin:

– Mesures específiques i diverses que suposin un
abordatge integral contra la violència de gènere basa-
da en el dret a la recuperació personal i social de les
dones que pateixen violència, i en l’objectiu de l’eradi-
cació de la violència de gènere a la societat.

– Que recullin i contemplin accions encaminades a
garantir els drets i la seguretat de les dones, asse-
gurant l’acumulació i les accions tant penals com a
civils.

– Que contemplin mesures educatives, dins de
l’àmbit de l’ensenyament reglat, encaminades a incor-
porar des de l’educació l’abordatge específic pel can-
vi de valors necessari per acabar amb la violència de
gènere. Així com incloure als currículums dels diver-
sos estudis de professionals, continguts específics
respecte a l’abordatge de l’atenció, la prevenció i la
detecció en la lluita contra la violència de gènere.

- Garantir el dret a l’atenció i als serveis de totes
les dones víctimes de violència de gènere, regulant
no només quins serveis son necessaris, sinó quina
quantitat ha d’aportar cada administració segons les
seves competències.
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DISPOSICIONS GENERALS

Acords dels òrgans de govern

TARIFES PER A L’ANY 2003 DELS SERVEIS D’EN-
TRADA I APARCAMENT DE VEHICLES I D’ES-
CORXADOR DE MERCABARNA
(Aprovades per la Comissió de Govern en sessió
de 4 de desembre de 2002)

La Comissió de Govern, en sessió del dia 4 de de-
sembre de 2002, ha acordat:

Aprovar les tarifes per a l’any 2003, corresponents
als serveis d’entrada i aparcament de vehicles, amb
efectes des del primer de febrer de 2003, i d’escorxa-
dor, amb efectes primer de gener de 2003, de
Mercabarna, que consten en la proposta adjunta, a
sol·licitud de Mercados Centrales de Abastecimientos
de Barcelona, SA.

Annex

SERVEIS D’ENTRADA I APARCAMENT DE VEHICLES

Tarifes d’accés al recinte de la Unitat Alimentària

Tarja d’abonament, preus sense IVA
– T1 (Turisme) ........................................ 78,00
– T2 (Furgoneta) .................................... 156,00
– T3 (Camió<10,5 m) ............................. 312,00
– T4 (Camió>10,5 m) ............................. 624,00

Entrada manual, preus amb el 16% d’IVA inclòs
– T1 ........................................................ 1,30
– T2 ........................................................ 1,65
– T3 ........................................................ 3,30
– T4 ........................................................ 6,00

ESCORXADOR

Preus € /Tm, sense IVA
– Matança vaquí ..................................... 159,00
– Matança vaquí (diumenges/dilluns) ..... 171,00
– Matança oví ......................................... 345,00
– Matança cabrum (€ /unitat) .................. 2,85
– Matança equí....................................... 178,00
– Matança equí (diumenges/dilluns) ...... 187,50
– Sala de vendes vaquí .......................... 16,10
– Sala de vendes llana ........................... 25,25
– Carn forània ......................................... 65,00
– Expedició equí ..................................... 41,00

TARIFES PER A L’ANY 2003 DEL PARC ZOOLÒ-
GIC DE BARCELONA
(Aprovades per la Comissió de Govern en sessió
de 4 de desembre de 2002)

La Comissió de Govern, en sessió del dia 4 de de-
sembre de 2002, ha acordat:

Aprovar les tarifes per a l’any 2003, corresponents
a entrades, visites comentades per a escoles i quotes
anuals per als socis del Zoo Club, que consten a la
proposta adjunta, a sol·licitud de la Societat Pública
Municipal Parc Zoològic de Barcelona, SA, amb efec-
tes des del primer de gener de 2003.

Annex

ENTRADES

Entrada adults ........................................... 11,50
Entrada nens de 3 a 12 anys.................... 7,50
Entrada grups
– Grup d’adults, a partir de 20 persones 9,00
– Grups escolars, casals, esplais, etc.,

fins a 18 anys ...................................... 5,00
– Escoles bressol, fins a 2 anys ............. 2,30
Entrada jubilats i titulars targeta rosa
– Persones de més de 65 anys ............. 6,60
– Titular targeta rosa reduïda Àrea

Metropolitana de Barcelona ................ 3,20
– Titular targeta rosa .............................. Lliure

ESCOLA

Preus per curs escolar

Tarifa fixa grup visita comentada, mínim
15 nens i màxim 30 ................................... 49,00
Tarifa individual nens visita comentada,
mínim 15 nens i màxim 30 ........................ 3,45

ZOO-CLUB

Quota anual soci familiar .......................... 58,00
Quota anual soci individual ....................... 25,00
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CARTIPÀS

Decret.  Atesa la necessitat urgent de constituir la
comissió d’estudi encarregada d’elaborar la Memòria
justificativa de la iniciativa municipal per a la creació
d’una societat mixta per a la promoció, el desen-
volupament i l’explotació d’un centre de producció
audiovisual en la zona de Ca l’Arañó, del Campus
Audiovisual, dins els àmbits de la Modificació del Pla
General Metropolità per a la renovació de les àrees
industrials del Poblenou (Districte d’activitats 22@) i
en ús de les facultats atorgades a aquesta Alcaldia
per l’article 13 de la Carta municipal de Barcelona,
disposo:

Primer. Nomenar com a membres de la comissió
d’estudi per a la redacció de la Memòria justificativa
per a la creació d’una societat mixta per a la promo-
ció, el desenvolupament i l’explotació d’un centre de
producció audiovisual en l’àmbit de Ca l’Arañó, del
Campus Audiovisual, les persones següents:
– Im. Sr. Xavier Casas i Masjoan, primer tinent d’al-

calde.
– Im. Sr. Ernest Maragall i Mira, regidor president

de la Comissió de Presidència i Hisenda.
– Sr. Ramon García Bragado i Acín, gerent del Sec-

tor d’Urbanisme.
– Sr. Rafael González i Tormo, gerent de la societat

privada municipal 22ARROBA BCN, SA.
Segon. Fixar com termini màxim per a la presenta-

ció de la memòria justificativa el dia 10 de desembre
de 2002 per poder sotmetre-la a aprovació en el Ple-
nari del Consell Municipal de 20 de desembre de
2002.

Barcelona, 25 de novembre de 2002. L’alcalde,
Joan Clos i Matheu.

(Ref. 5240)

* * *

Decret.  En ús de les atribucions que em conferei-
xen els articles 21 de la Llei reguladora de les bases
de règim local i 13 de la Carta municipal de Barcelo-
na, i d’acord amb el que estableix l’article 5è dels Es-

tatuts del Consell Econòmic i Social de Barcelona,
disposo:

Designar membres del Ple del Consell Econòmic i
Social de Barcelona les persones següents:

En representació de les organitzacions sindicals:
– Senyora Eva Granados i Galiano, en substitució

del senyor Francisco Cobo i Cano.
– Senyor Óscar Domènech i Massana, en substitu-

ció del senyor Manel Sannicolás i Biayna.
Barcelona, 9 de desembre de 2002. L’alcalde, Joan

Clos i Matheu.
(Ref. 5195)

* * *

Decret.  En ús de les atribucions conferides a
aquesta Alcaldia per l’article 13 de la Carta municipal
de Barcelona, disposo:

Designar com a representants de l’Ajuntament de
Barcelona a la Comissió Mixta creada per coordinar
la celebració de l’Any de la Mercè 2003 una persona
de cadascuna de les Regidories següents:
– Relacions Institucionals
– Cultura
– Benestar Social

Barcelona, 9 de desembre de 2002. L’alcalde, Joan
Clos i Matheu.

(Ref. 5196)

* * *

Decret.  En ús de les atribucions conferides a
aquesta Alcaldia per l’article 13 de la Carta municipal
de Barcelona, disposo:

Designar l’Im. Sr. Carles Martí i Jufresa membre
permanent de la Comissió Interdepartamental per a la
igualtat d’oportunitat de les dones a les polítiques mu-
nicipals.

Barcelona, 11 de desembre de 2002. L’alcalde,
Joan Clos i Matheu.

(Ref. 5244)
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BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA CON-
VOCATÒRIA D’1 CONCURS PER A LA PROVISIÓ
D’1 LLOC DE TREBALL
(Aprovades per decret de l’Alcaldia de data 17 de
desembre de 2002)

BASES GENERALS

De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel
Consell Plenari del dia 22 de juliol de 1988, es convo-
quen per a la seva provisió pel personal de plantilla
d’aquest Ajuntament els llocs de treball que consten a
l’annex, d’acord amb les condicions específiques que
s’indiquen en aquest mateix annex per a cadascun
d’ells i amb els requisits comuns que es fixen a conti-
nuació:

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

A part dels requisits addicionals de cada concurs,
per a optar a qualsevol convocatòria és necessari:
– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un

Institut Municipal, i no pertànyer a les classes de
Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i Extinció
d’Incendis i Salvament (SPEIS).

– Tractar-se de personal funcionari o contractat la-
boral fix de l’Ajuntament de Barcelona. El perso-
nal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut
Municipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament
posteriorment subrogat a un Institut podrà partici-
par igualment en els concursos. També hi podran
participar els contractats laborals fixos d’Instituts
Municipals que hagin efectuat la corresponent ad-
hesió a l’Acord Marc de Condicions de Treball,
d’acord amb la clàusula preliminar cinquena de
l’esmentat Acord.

– Haver prestat un mínim d’un any de serveis com a
funcionari de carrera o amb contracte laboral in-
definit a l’Ajuntament o Institut Municipal.

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de
l’última destinació obtinguda per concurs.

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

1. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de ser-
veis, inclosos els serveis anteriors en altres Admi-
nistracions Públiques que hagin estat formalment re-
coneguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim
d’1 punt.

2. Grau personal consolidat. S’avaluarà fins a un
màxim d’1 punt segons el barem següent:

PERSONAL

Concursos

– Per posseir com a grau un nivell su-
perior al del lloc de treball convocat .... 1 punt

– Per posseir com a grau el mateix ni-
vell del lloc de treball convocat ........... 0,75 punts

– Per posseir com a grau un nivell infe-
rior en dos al del lloc de treball con-
vocat .................................................... 0,50 punts

– Per posseir com a grau un nivell infe-
rior en quatre al del lloc de treball con-
vocat .................................................... 0,25 punts

3. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si
és el cas, l’últim ocupat, fins a un màxim d’1 punt se-
gons el barem següent:
– Pel desenvolupament d’un lloc d’igual

nivell al del lloc de treball convocat ..... 1 punt
– Pel desenvolupament d’un lloc de tre-

ball inferior en dos nivells al del lloc de
treball convocat ................................... 0,50 punts

– Pel desenvolupament d’un lloc de tre-
ball de nivell superior al nivell del lloc
de treball base de la categoria del
concursant ........................................... 0,25 punts

A aquests efectes, s’ha d’entendre per nivell del
lloc de treball desenvolupat, el nivell de complement
de destinació efectivament acreditat en la nòmina
corresponent, quan es tracti d’un nivell superior al del
grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell
del lloc de treball ocupat per adscripció o trasllat quan
aquest sigui inferior al grau personal que hagi pogut
consolidar a la carrera administrativa.

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valo-
raran fins a 2 punts, sempre que tinguin relació direc-
ta amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si
s’escau, en funció de les matèries, la durada i l’ava-
luació.

JUNTA DE VALORACIÓ

Estarà formada pels membres següents:

Presidència:

El director de Recursos Humans, com a titular.

Vocalies:

El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada
concurs s’indiqui expressament a l’annex, que en cas
d’absència del president titular, exercirà la presidèn-
cia de la Junta.

Un cap de Personal de sector d’actuació o districte.
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del

concurs.
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Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans,
qui també tindrà la condició de secretari/ària de la
Junta de Valoració.

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en
els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d’Empresa.

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS

Les persones que compleixin les condicions exigi-
des hauran de presentar la sol·licitud, a la qual adjun-
taran la relació de mèrits al·legats classificats segons
l’ordre d’aquesta convocatòria, i els documents acre-
ditatius corresponents, al Registre General o a qual-
sevol dels registres municipals, en el termini de quin-
ze dies hàbils a comptar de l’endemà de la publicació
d’aquesta convocatòria en la Gaseta Municipal.

Els requisits i mèrits al·legats s’han d’entendre
sempre referits a la data d’acabament de l’esmentat
termini.

Per a cada concurs s’ha de presentar una instància
i la documentació separada, per a la qual cosa, es
podrà utilitzar l’imprès normalitzat de què es disposa
a l’Oficina d’Informació de Personal i a les seus dels
districtes.

En cas d’empat en la puntuació, per dirimir-lo
s’atendrà a l’antiguitat de serveis prestats a la Corpo-
ració des de la data d’incorporació en la plantilla, amb
caràcter indefinit.

En els casos en què entre els mèrits complementa-
ris s’estableixi la redacció d’un informe o memòria,
aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en
aquells casos en què les bases específiques del con-
curs determinin un nombre superior de pàgines, do-
nades les característiques del lloc de treball a cobrir.
L’informe s’haurà de presentar conjuntament amb la
sol·licitud i el curriculum vitae.

Els llocs de treball objecte de la present convocatò-
ria tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 mi-
nuts setmanals.

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà dispo-
sar dels sistemes d’acreditació i de comprovació que
consideri més escaients en cada cas i per a cada ti-
pus de mèrits, i podrà convocar les persones que op-
tin a les places per precisar o ampliar aspectes con-
crets en relació als mèrits al·legats.

Les destinacions adjudicades són irrenunciables
un cop s’ha pres possessió del lloc. Malgrat això,
quan una persona hagi obtingut una plaça en dife-
rents concursos convocats, haurà d’optar per una
d’elles, dins del termini dels tres dies hàbils següents
al de l’exposició en el tauler d’anuncis del departa-
ment de Personal de la proposta de la Junta de Valo-
ració de l’últim concurs en què hagi obtingut la plaça.

Per a tot allò no estipulat expressament en aquesta
convocatòria, s’estarà a allò que disposen les Bases
Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de juliol
de 1988 i la normativa legal i reglamentària correspo-
nent.

Annex
Concurs 961. Cap del Servei de Recursos Humans

de Guàrdia Urbana (Nivell 24).

Cap del Servei de Recursos Humans de Guàrdia
Urbana
Concurs 961

Lloc de treball adscrit al Departament de Serveis
Generals de Guàrdia Urbana.

Nivell 24 i específic de responsabilitat mensual de
427,58 euros, segons catàleg vigent (2438X).

Funcions principals
Funcions administratives i de gestió de personal,

desplegament i aplicació dels plans de formació i se-
lecció, així com l’orientació psicològica voluntària dels
membres del cos, de forma coordinada amb els de-
partaments de personal centrals de l’Ajuntament.

Requisits addicionals
Personal dels grups A o B.

Mèrits complementaris
1. Experiència professional, fins a 6 punts, segons

el barem següent:
– En temes relacionats amb l’adminis-

tració de personal, fins a ..................... 3 punts
– En altres tasques pròpies de gestió

administrativa, fins a ............................ 2 punts
– Consulta i/o manteniment dels siste-

mes informàtics corporatius, fins a ...... 1 punt
2. Altres mèrits, que tinguin relació amb el lloc de

treball, fins a 1 punt.
3. Prova professional, la Junta de Valoració podrà

convocar els/les candidats/tes per a la realització de
proves per tal d’avaluar les seves aptituds professio-
nals, i es valoraran fins a un màxim de 4 punts.

4. Característiques personals requerides per a l’òptim
desenvolupament de les funcions del lloc de treball.

La Junta de Valoració podrà convocar els/les can-
didats/tes per a l’avaluació de les seves característi-
ques personals.

En el cas de realitzar-se aquesta convocatòria la
Junta de Valoració utilitzarà els sistemes d’apreciació
que consideri més adequats i valorarà fins a un mà-
xim de 4 punts.

Puntuació mínima
10 punts.
Si no s’avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà la meitat de la puntuació total
(mèrits comuns més mèrits complementaris) que po-
den obtenir els/les candidats/es

Junta de Valoració
Vocals:
Sr. Joan Albert Dalmau i Balagué, gerent delegat

d’Organització i Recursos de Guàrdia Urbana, o per-
sona en qui delegui.

Sr. Salvador Pallarés i Yuste, intendent cap del De-
partament de Serveis Generals de Guàrdia Urbana, o
persona en qui delegui.

Sra. M. Teresa Parés i Santilari, cap d’Administra-
ció i Personal del Sector de Via Pública o persona en
qui delegui.

Sr. José M. Martínez de Eulate Garralda, tècnic de
la Direcció de Recursos Humans, o persona en qui
delegui.

Representants de la Junta de Personal o del Comi-
tè d’Empresa.
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ANUNCIS

Llicències d’obres concedides durant el mes d’octub re de 2002

Susana Velázquez Guitert, 13 Reforma de plantes baixa, 1a i 2a i ad-
dició de plantes 3a i 4a en edifici d’ha-
bitatge unifamiliar.

Elote 2000, SL Sant Pere Mitjà, 49 Rehabilitació dels habitatges entresol
2a, 3r-2a, 4t-1a i 4a-2a, local de planta
baixa i dels elements comuns, coberta,
patis i façana amb muntatge de bastida.

Ramon Carulla Batalla Pg. Lluís Companys, 15 Reforma interior a planta 3a per con-
vertir 2 habitatges en 1.

Concepción Sevillano Fumanal Sant Pau, 119 Canvi d’ús d’oficina a habitatge en la
planta entresol 2a.

Arnegas, SL Badal, 75-79 Reforma interior i canvi d’ús d’oficina a
habitatge.

Francisco Buatell Bonvehi Sants, 17 Divisió d’habitatge en 2.

Planificación y Desarrollo de INMB, SL Badal, 75 Canvi d’ús de local a habitatge.

Solvall 2100, SA Robrenyo, 58 Construcció d’edifici entre mitgeres
per a 3 habitatges i 1 local.

Baibars, SL Sant Germà, 6B Ampliació i reforma d’edifici entre mit-
geres.

Fincas Brenan, SL Mare de Déu de Port, 116-118 Modificació de projecte per a la cons-
trucció d’edifici plurifamiliar entre mit-
geres compost de planta soterrània
per a 15 places d’aparcament, planta
baixa amb entresolat i 4 plantes pis
per a 15 habitatges.

1997 Alma, SL Miquel Àngel, 70-72 Construcció d’habitatge unifamiliar en-
tre mitgeres i aparcament col·lectiu en
planta soterrània.

1998 Hemon Construcciones, SL Miret i Sans, 7 Legalització de modificació d’habitatge
unifamiliar aïllat. Les plantes soterrà-
nia, baixa i 1a s’amplien i la planta 2a
es redueix.

Timerent, SL Ardena, 29 Construcció d’habitatge unifamiliar aï-
llat compost de planta soterrània per a
aparcament i serveis de l’habitatge,
planta baixa i 2 plantes pis.

Hermanos Pérez González Joan Güell, 178 Construcció d’edifici plurifamiliar entre
mitgeres compost de planta soterrània
per a trasters, planta baixa amb entre-
solat per a ús comercial i 5 plantes pis
per a 1 habitatge cada una.

Víctor González Avellaneda Comte de Güell, 11 Construcció d’habitatge unifamiliar en-
tre mitgeres compost de planta soter-
rània per a serveis de l’edificació,
planta baixa i planta pis. Es mantenen
la façana principal i les mitgeres i sota
coberta se situen els elements tècnics
de les instal·lacions.
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Alan i Catherine McFarclane Ptge. Planell, 16 Construcció d’habitatge unifamiliar en-
tre mitgeres compost de planta baixa i
planta pis. Es mantenen la façana
principal i les mitgeres i s’enderroca el
forjat existent i els annexos.

Valisa, SL Oliana, 18-20 Construcció d’edifici entre mitgeres
compost de planta soterrània, planta
baixa amb entresolat, 2 plantes pis i
planta terrat.

Zona Barcelona, SL Laforja, 136 Construcció d’edifici entre mitgeres
compost de planta baixa, 2 plantes pis
i planta terrat.

Inmobiliaria Irasa, SA Muntaner, 473 Construcció d’edifici entre mitgeres
compost de planta soterrània, planta
baixa amb entresolat, 5 plantes pis i
planta terrat.

Tectum Proyectos Inmobiliarios, SL Espinoi, 12B Rehabilitació-reforma interior d’edifici
entre mitgeres compost de planta so-
terrània, planta baixa, 2 plantes pis i
terrat, amb reducció de la superfície
de sostre de l’edifici, subdivisió de
l’habitatge actual en 4 habitatges i 1
garatge, modificació de façanes i si-
tuació de caixa d’escala.

Rosario Llimona Torras Balmes, 266 Reforma interior de parets, sense
afectar l’estructura de la finca, per di-
vidir l’habitatge existent en 2, portes
1a i 2a.

Eseo 24, SL Pg. Sant Gervasi, 35 Rehabilitació d’habitatge unifamiliar
aïllat.

Maria Concepció Ramírez Cardús Muntaner, 293-295 Legalització de 2 habitatges en planta
6a, porta 1a.

Alonso, Balaguer y Arquitectos Bertran, 80 Construcció de 2 edificis en finca entre
Asociados, SL mitgeres per a 2 habitatges unifa-

miliars verticals en 7 nivells. Un amb
façana al carrer de Bertran, compost
de planta soterrània, planta baixa amb
entresolat, 2 plantes pis i terrat. L’altre
amb façana al carrer de Musitu, com-
post de 2 plantes soterrànies, planta
baixa amb entresolat, 2 plantes pis i
terrat.

Cercle 22, SL Saragossa, 70 Rehabilitació-reforma interior de pa-
rets i obertures exteriors en edifici en-
tre mitgeres compost de planta baixa,
2 plantes pis i planta terrat, amb canvi
d’ús de local de planta baixa a habi-
tatge i enderrocament parcial de for-
jat per formació de pati de llums en
planta baixa al pati interior d’illa. Ne-
teja-restauració de façanes amb col·lo-
cació de bastida i lona protectora sen-
se publicitat.

Cemsai Inmuebles, SL Muntaner, 379 Reforma interior de parets, sense afec-
tar l’estructura de la finca, subdividint
l’habitatge actual del 3r-2a, en 2 uni-
tats.

Dionisio Vallejo Montes Balmes, 266 Reforma interior de parets per subdivi-
dir l’habitatge existent del pis 4t, en 2,
afectant l’estructura de la finca.
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Snow Planet Base, SL Ptge. Maluquer, 21 Reforma interior de parets no estruc-
turals amb canvi d’ús de local de plan-
ta baixa a habitatge, amb supressió
parcial del forjat al sostre existent per
la formació de pati interior d’il·lumi-
nació. Neteja i restauració de façanes
del local amb col·locació de bastida.

Neus Regada Simó Pg. Vimetera, 20 Construcció d’habitatge unifamiliar aï-
llat esglaonat en 3 nivells, compost de
planta soterrània, planta baixa i 2
plantes pis.

Rafael Bel Masana i altres Borí i Fontestà, 2 Reforma interior de l’habitatge àtic-1a
actual, que és dúplex amb el sobreà-
tic, afectant l’estructura de la finca, per
subdividir-lo en 3 habitatges, creant
els nous habitatges de les portes 3a
(dúplex amb sobreàtic) i 4a.

Keldenich, SA Pg. Sant Gervasi, 4B Modificació i ampliació de projecte en
planta entresol, en local existent com-
post de planta soterrània –1, planta
baixa i planta entresol, i reforma in-
terior de planta soterrània –1, planta
baixa i entresolat de planta baixa.

Remigio Femenia García Santíssima Trinitat del Mont, 38 Enderrocament de planta pis 2a i
construcció de coberta.

Beatrijs Bosschart Pomaret, 66-72 Habitatge unifamiliar aïllat compost de
planta soterrània, planta baixa i 2 plan-
tes pis.

César Garrido Arribas Av. Rossinyols, 13 Reforma i ampliació d’habitatge unifa-
miliar aïllat.

Rimaroca Associats, SL Ramón y Cajal, 54 Construcció d’edifici unifamiliar de
nova planta, entre mitgeres, compost
de planta baixa, 1 planta pis i planta
terrat.

Fastfind, SL Sant Cugat del Vallès, 45-47 Canvi d’ús de local a 5 habitatges i
aparcament en edifici industrial.

Isabel Estrany Pons Gran de Gràcia, 49 Reforma interior d’habitatge existent a
la planta 2a d’edifici entre mitgeres
compost de planta baixa, 5 plantes pis
i terrat, consistent en la divisió de l’ha-
bitatge actual en 2 de nous.

Caixa d’Estalvis i Pensions Farnés, 1-3 Reforma de local per a la gent gran en
de Barcelona plantes soterrània i baixa.

Emiliano Ruiz Benito Bda. Passerell, 6-8 Construcció de 2 habitatges unifami-
liars adossats compostos de planta
baixa i 1 planta pis.

Fundació Puigvert IUNA Cartagena, 340 Construcció d’edifici provisional per a
vestuaris adjunts al pavelló Nostra Se-
nyora de l’Assumpció.

Josel, SA Rosalía de Castro, 7 Reforma i ampliació d’edifici d’habitat-
ges entre mitgeres, amb ús canviat a
partir d’edifici d’oficines.

Construcciones Sabert, SA Llobregós, 259-261 Construcció d’edifici plurifamiliar entre
mitgeres compost d’1 planta soterrà-
nia per a 7 places d’aparcament, plan-
ta baixa per a accés a l’edifici i a 1
habitatge, 4 plantes pis per a 6 habi-
tatges, i terrat comunitari amb badalot
d’escala.
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M. Mar Colomer Termens Av. Frederic Rahola, 24-26 Reforma d’habitatge en planta baixa
d’edifici plurifamiliar aïllat.

Julian Serrano Florencio Ptge. Carreras, 40 Reforma de planta baixa i ampliació
d’1 planta en habitatge unifamiliar
aïllat.

Promociones Nesif, SL Joan Riera, 38 Ampliació en planta soterrània.

Inmobiliaria Mondiu, SL Concepción Arenal, 242 Edifici entre mitgeres d’habitatges i
local.

Llinsant Invest, SL Ptge. Doctor Torrent, 8 Ampliació de planta soterrània.

Francisco Martínez García Vallès, 50 Edifici d’habitatge unifamiliar entre mit-
geres.

Fincas e Inmuebles Sagrera, SL Sant Sebastià, 21 Edifici entre mitgeres per a habitatge
unifamiliar amb garatge.

Estruform, SA Matanzas, 23 Construcció edifici plurifamiliar entre
mitgeres compost de planta subter-
rània, planta baixa, entresolat i 2 plan-
tes pis.

Nota: S’hi inclouen les llicències concedides pel Districte de Gràcia el mes de setembre.

Altres anuncis

Exp. 02/308

El director gerent de Parcs i Jardins de Barcelona,
Institut Municipal, per delegacions aprovades per la
presidenta de l’Institut Municipal de Parcs i Jardins el
24 de juliol de 2001, en data 13 de desembre de
2002, va adoptar la resolució següent:

“Declarar vàlida la subhasta celebrada per tal de
dur a terme la contractació del subministrament i
col·locació de jocs infantils al carrer del Pintor Alza-
mora, entre Rio de Janeiro i Andreu Nin, per a l’exer-
cici 2003, que necessita Parcs i Jardins de Barcelo-
na, Institut Municipal, en els termes regulats a l’article
2 del plec de clàusules;

Adjudicar, mitjançant el procediment obert i per
subhasta, el contracte de subministrament, a l’empre-
sa Edu Barcelona Diseño Urbano, SL, pel preu de
29.921,21 €  (IVA inclòs);

Aplicar la despesa amb càrrec a la partida 60127-
23827 del pressupost de l’any 2003, condicionant
aquesta autorització a l’aprovació del pressupost cor-
responent a l’exercici 2003 d’acord amb l’article 69.4
del text refós de la LCAP;

Disposar l’abonament de la esmentada quantitat a
l’empresa adjudicatària amb la presentació prèvia de
les factures cursades pel tràmit reglamentari;

Requerir l’empresa adjudicatària perquè dins del
termini dels quinze dies següents en què rebi la notifi-
cació d’aquest decret, acrediti haver constituït la ga-
rantia definitiva de 1.196,85 € , i perquè comparegui
el seu legal representant el dia i hora que se li indiqui
per tal de formalitzar el contracte i abonar les despe-
ses relatives a la publicació dels anuncis correspo-
nents en els diaris oficials.”

Barcelona, 13 de desembre de 2002. La secretària
delegada, PD, J. I. Martínez i Legaz.

Exp. 03/018

El director gerent de Parcs i Jardins de Barcelona,
Institut Municipal, per delegacions aprovades per la
presidenta de l’Institut Municipal de Parcs i Jardins el
24 de juliol de 2001, en data 13 de desembre de
2002, va adoptar la resolució següent:

“Declarar vàlida la subhasta celebrada per tal de
dur a terme la contractació del subministrament de
materials àrids per als exercicis del 2003 i 2004, que
necessita Parcs i Jardins de Barcelona, Institut Muni-
cipal, en els termes regulats a l’article 2 del plec de
clàusules;

Declarar exclosa de la licitació la plica presentada
per l’empresa Urbs Sacrae España, SL per no haver
aportat la documentació requerida en el termini legal-
ment establert a l’efecte;

Adjudicar, mitjançant el procediment obert i per
subhasta, el contracte de subministrament, a l’em-
presa Burés, SA, pel preu de 64.952,39 €  (IVA
inclòs);

Aplicar la despesa de 64.952,39 €  (IVA inclòs)
amb càrrec a les consignacions pressupostàries que
s’indiquen en el present document, condicionant
aquesta autorització a l’aprovació dels pressupostos
corresponents als exercicis 2003 i 2004 d’acord amb
l’article 69.4 del text refós de la LCAP;

Disposar l’abonament de la esmentada quantitat a
l’empresa adjudicatària amb la presentació prèvia de
les factures cursades pel tràmit reglamentari;

Requerir l’empresa adjudicatària perquè dins del
termini dels quinze dies següents en què rebi la notifi-
cació d’aquest decret, acrediti haver constituït la ga-
rantia definitiva de 2.598,10 € , i perquè comparegui
el seu legal representant el dia i hora que se li indiqui
per tal de formalitzar el contracte i abonar les despe-
ses relatives a la publicació dels anuncis correspo-
nents en els diaris oficials.”
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Barcelona, 13 de desembre de 2002. La secretària
delegada, PD, J. I. Martínez i Legaz.

* * *

L’Alcaldia ha convocat, en data 10 de desembre
de 2002, concurs públic per a la concessió de sub-
vencions del Programa Barcelona Solidària per a
l’any 2003, segons els criteris i condicions del text
que s’acompanya, i d’acord amb les Bases específi-
ques aprovades per decret d’Alcaldia de 21 de fe-
brer de 2001:

Convocar, d’acord amb la Normativa específica per
a la concessió de subvencions municipals dins el pro-
grama “Barcelona Solidària”, concurs públic per a la
concessió de subvencions a entitats privades sense
afany de lucre per a la realització dels objectius pre-
vistos a l’esmentada normativa, per un import mínim
de 2.526.012 €  a càrrec del pressupost municipal
2003, funcional 32510.

Les quanties màximes amb les quals es podran fi-
nançar ordinàriament els projectes són:

1. Epígraf B fins un màxim de 90.000 € .
Els projectes que es presentin en concertació

de 3 o més entitats, la quantitat màxima serà de
150.000 € .

Per a les entitats a les quals se’ls financi un projec-
te a aquest epígraf per primera vegada, aquest mà-
xim finançable és de 30.000 € .

2. Epígraf D fins un màxim de 15.000 € .
Els projectes que es presentin en concertació de 3

o més entitats, la quantitat màxima serà de 30.000 € .
3. Epígraf E fins un màxim de 15.000 € .

Compatibilitat entre epígrafs
Cada entitat pot presentar com a màxim dos pro-

jectes a l’epígraf B, dels quals només un podrà ser
subvencionat i a més podrà presentar un projecte a
l’epígraf D o alternativament a l’epígraf E que podrà
ser subvencionat.

Les entitats que no presentin projectes a l’epígraf
B, podran presentar un projecte a l’epígraf D i un altre
a l’epígraf E, ambdós podran ser subvencionats.

Es podran presentar a més projectes en concerta-
ció amb 3 o més entitats, un de l’epígraf B i un altre
de l’epígraf D, ambdós podran obtenir subvenció.

En qualsevol cas una entitat no podrà rebre sub-
venció a més de 5 projectes.

Es podrà presentar a més un projecte a l’epígraf B
que tingui com a àrea d’actuació Palestina que podrà
obtenir subvenció i no es tindrà en compte per a la
compatibilitat entre epígrafs.

Prioritats
Es prioritzaran els projectes que tinguin entre els

seus objectius algun dels indicats a continuació:
1. A nivell temàtic:

– Promoure processos de pau en zones de con-
flicte.

– La defensa de la democràcia, el desenvolupa-
ment i l’autonomia local.

– La promoció i millora de consum solidari.
2. A nivell territorial:

– Amèrica Central: El Salvador, Guatemala, Hondu-
res i Nicaragua.

– Amèrica del Sud: Colòmbia.

– Zona mediterrània: Magrib, Palestina i Balcans.
– Àfrica subsahariana (especialment els països més

empobrits segons la classificació del PNUD-Pro-
grama de les Nacions Unides per al Desenvolu-
pament).

Fixar el termini de presentació de sol·licituds
de subvenció al Registre General de l’Ajuntament de
Barcelona des del dia 2 de gener de 2003 fins al dia
30 de gener de 2003.

El secretari general. Jordi Cases i Pallarès.

* * *

L’Alcaldia ha convocat, en data 10 de desembre de
2002, concurs públic per a la concessió de subven-
cions per a projectes de Drets Civils, Relacions ciu-
tadanes i participació per a l’any 2003, segons els cri-
teris i condicions del text que s’acompanya, i d’acord
amb les Bases específiques aprovades definitivament
per decret d’Alcaldia de 21 de gener de 2002:

Convocatòria de concurs públic per a la concessió
de subvencions per a projectes de Drets Civils, i de
Relacions ciutadanes i participació 2003

D’acord amb la Normativa específica per a la con-
cessió de subvencions de Drets Civils, Participació i
Relacions Ciutadanes, aprovada definitivament per
decret d’Alcaldia de 21 de gener de 2002, es convoca
concurs públic per a la concessió de subvencions a
entitats privades sense afany de lucre per a la realit-
zació dels objectius previstos a les esmentades nor-
matives.

Aquestes subvencions aniran a càrrec del pressu-
post 2003, i de les classificacions funcionals: 325.30,
per un import de 300.506,05 € , per projectes dins
l’àmbit de Drets Civils; i 463.80, per un import de
279.210,15 € , dels quals 75.800,39 estaran destinats
a projectes de Participació Ciutadana, i 203.409,76 a
projectes de Relacions Ciutadanes.

Compatibilitat entre epígrafs
Cada associació pot presentar només un projecte a

cadascun dels epígrafs.
Les subvencions entre epígrafs són compatibles

entre sí. Nogensmenys la Comissió valorarà, un cop
estiguin valorats individualment els projectes, la capa-
citat global de l’entitat de gestionar el total de projec-
tes que hagin estat susceptibles de rebre finança-
ment i en el seu cas i justificadament, pot proposar el
no finançament d’algun d’ells si considera que el
montant global supera la capacitat de gestió de l’as-
sociació.

Es fixa el termini de presentació de sol·licituds
de subvencions al Registre General de l’Ajuntament
de Barcelona entre el 2 de gener i el 28 de gener de
2003.

El secretari general. Jordi Cases i Pallarès.

* * *

L’Alcaldia ha resolt, en data 13 de desembre de
2002, aprovar inicialment les Bases generals regula-
dores del Premi 8 de març-Maria Aurèlia Capmany,
per tal de reconèixer a les dones, entitats, institucions
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o col·lectius que han ofert una imatge positiva de les
dones o bé han apostat per la seva capacitat de crea-
ció i innovació.

L’esmentada normativa se sotmet a informació pú-
blica durant un termini de 20 dies hàbils a comptar de
l’endemà de la publicació d’aquest anunci al Butlletí
Oficial de la Província i al tauler d’anuncis de l’Ajunta-
ment de Barcelona.

Les bases es poden examinar en hores d’ofici-
na, per formular-hi les al·legacions que es conside-
rin adequades, a la Secretaria Delegada del Sector
de Serveis Personals de l’Ajuntament de Barcelona
(avinguda Diagonal, 233, 6a planta).

Barcelona 17 de desembre de 2002. El secretari
delegat del Sector de Serveis Personals, José Fer-
nández i Pérez.


